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اولين قرارداد ساخت واگن در دوره پسابرجام ميان تهران و مسكو امضا شد
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جهانگيري در جلسه ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي خواستار شد
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يكه تازي سوسياليست ها 
در ونزوئلا
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  صندوق بين المللي پول در فوريه سال 
جاري ميلادي گزارش مبسوطي از اقتصاد 
ايران منتش��ر كرد. اين گزارش را مي توان 
نخس��تين گزارش اين نهاد بين المللي در 
زمينه آث��ار و تبعات تحري��م و نيز پيامد 
اعمال تحريم هاي احتمالي هاي عليه ايران 

دانست. 
 در اي��ن گزارش، صن��دوق بين المللي 
پول نكته مهمي از آثار و تبعات مستقيم و 
غيرمستقيم تحريم ها بر فروش نفت ايران 
را مورد توجه قرار داده كه به نظر مي رسد 
رسانه يا مقامي به آن چندان توجه نكرده 
ي��ا اگر هم مورد توجه واقع ش��ده، بازتاب 
گسترده يي نداشته است. اين نهاد در اين 
گزارش، نمودار و گ��راف جالبي از تبعات 
تحريم ها بر فروش نفت ايران آورده است. 
بر اس��اس اين نمودار خس��ارت ايران در 
دوران اعمال تحريم هاي نفتي كه از سال 
2011 ميلادي شروع شد و تا زمان توافق 
برجام در س��ال 2015 – دوراني كه ايران 
نتوانسته به طور مس��تقيم نفت بفروشد و 
برخي كش��ورهاي خريدار هم نفت ايران 

را به طور غيرمس��تقيم مي خريدند – بالغ 
ب��ر 185ميلي��ارد دلار ب��وده اس��ت. ام��ا 
تحريم ها فقط خسارت مستقيم بر اقتصاد 
اي��ران به جا نگذاش��ته اند بلكه خس��ارت 
غيرمس��تقيم ناش��ي از اعمال آنها بسيار 
شديدتر از خسارت مستقيم بوده است. در 
خصوص صنعت نفت مي توان اثر آن را بر 
كاهش توليد نفت خام ايران بررسي كرد. 
كاهش توليد نفت يك ش��وك دوجانبه بر 
اقتصاد متكي بر درآمد نفت ايران مي دهد. 
نخس��تين ش��وك در كاه��ش درآمدهاي 
نفتي قابل مشاهده است. گزارش صندوق 
بين الملل��ي پ��ول در اي��ن م��ورد نش��ان 
مي دهد، خس��ارت ناش��ي از اين تحريم ها 
بر ف��روش نفت ايران كه از س��ال 2014 
شروع ش��د و هنوز هم ادامه دارد، بالغ بر 
166 ميليارد دلار اس��ت؛ به عبارت ديگر 
خسارت مس��تقيم و غيرمستقيم ناشي از 
اعم��ال تحريم ها بر فروش نفت ايران طي 
س��ال هاي 1390 تا 1395 ح��دود 351 

ميليارد دلار بوده است. 
از اي��ن گ��زارش، در بالا فق��ط به يك 
وج��ه از آثار و تبع��ات تحريم ها بر اقتصاد 
ايران اش��اره ش��د. در حالي ك��ه گزارش 

70 صفحه ي��ي صن��دوق بين المللي پول، 
ح��اوي داده ه��ا و اطلاعات��ي اس��ت ك��ه 
مي توان��د ب��ه خواننده ن��گاه ديگ��ري از 
تبع��ات تحريم بدهد؛ چنانكه در بخش��ي 
ديگ��ر از اين گزارش ب��ه تبعات اجتماعي 
– سياس��ي تحريم اشاره ش��ده است آنجا 
ك��ه مطرح مي ش��ود تحريم ه��ا مي توانند 
پوپوليس��م و ملي گرايي افراطي را تقويت 
كنن��د كه اثر خطرن��اك آن را مي توان در 
سياست گذاري هاي اقتصادي هر كشوري 
ديد، موردي كه متاسفانه كمتر كارشناسي 

به آن توجه مي كند. 
حال در شرايط فعلي، اتفاق ديگري در 
پروسه برجام پيش رو قرار گرفته است. طي 
چند روز گذش��ته شاهد موضع گيري هايي 
بوده ايم كه حاكي از آن اس��ت رس��انه ها و 
برخي چهره هاي افراط��ي منتقد دولت، از 
تحريم جديد كنگره امريكا عليه جمهوري 
اس��لامي ايران، دس��تاويزي براي خروج از 
برجام س��اخته اند و از اين منظر به رييس 
جمه��وري فش��ار وارد مي كنند كه هر چه 
سريع تر »برجام را پاره كند.« يقينا شخص 
رييس جمه��ور و مقام��ات ديگ��ر نظام بر 
اي��ن نكته واقفند كه »پ��اره كردن برجام« 
آن هم در ش��رايطي كه ايران توانس��ته با 
سياس��تمداري ائتلاف 1+5 علي��ه خود را 
بشكند، نه تصميمي خردمندانه است و نه 

از س��ر سياست ورزي. از اين رو اعمال فشار 
در اين خص��وص، آن هم در مقطع كنوني 
كه كوچك ترين حركت غيرحس��اب شده، 
مي تواند ائتلاف همه جانبه ي��ي عليه ايران 
ش��كل دهد، دس��تاوردي جز احياي وجه 
خطرن��اك و اين بار پنه��ان تحريم نخواهد 
داش��ت.  آنچه در ح��ال حاضر رخ مي دهد 
و تحريم هاي جديدي كه قرار است توسط 
ايالات متحده امريكا و كش��ورهاي اروپايي 
عليه ايران وضع ش��ود، نه تحريم اقتصادي 
بلكه تحريم هاي سياسي است. تحريم هايي 
كه جمهوري اسلامي ايران طي سي و اندي 
سال گذشته با آن مواجه بوده است و تازگي 
ن��دارد. آنچه اي��ران را در دوره تحريم هاي 
گذش��ته روي خط خطر برد، وضع و اعمال 
تحريم هاي اقتصادي بود كه هم معيش��ت 
مردم را هدف ق��رار داد و هم درمان آنها را 
كه فقط در اينجا به گوشه يي از آن اشاره يي 
گذرا شد.  لذا بايد در نظر داشت تحريم هاي 
فعل��ي را بهتر اس��ت در چارچوب واقعيت 
خودش ببينيم همانطور كه رييس مجلس 
گفت ك��ه »بايد متن مصوب��ه امريكايي ها 
آنقدري كه واقعي بوده، نش��ان داده شود... 
زيرا اينها قسمت اعظم تحريم هايي است كه 
در گذشته وجود داشته و درحال حاضر نيز 
وج��ود دارد و رس��انه ها و راديو و تلويزيون 

نبايد اضطراب بلاوجه ايجاد كنند.«

سرمقاله

اجتناب از بزرگنمايي تحريم ها
 بهاره مهاجري   

معاون سردبير

   درگذشت پدر گراميتان را تسليت عرض مي كنيم و از درگاه 
ايزد منان براي آن مرحوم غفران الهي و براي ش�ما و ديگر 

بازماندگان صبر مسالت مي نماييم. 
الياس حضرتي – بهروز بهزادي – منصور بيطرف – حجت طهماسبي – فراز جبلي 

جناب آقاي دكتر مسعود كرباسيان 
رييس كل گمرك جمهوري اسلامي ايران

درگذشت پدر گراميتان را تسليت عرض مي كنيم و از درگاه 
ايزد منان براي آن مرحوم غفران الهي و براي ش�ما و ديگر 

بازماندگان صبر مسالت مي نماييم. 
الياس حضرتي – بهروز بهزادي – منصور بيطرف – حجت طهماسبي – فراز جبلي 

جناب آقاي دكتر مهدي كرباسيان
رييس سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنايع معدني ايران 

  صندوق بين المللي پول در فوريه سال جاري 
ميلادي گزارش مبسوطي از اقتصاد ايران منتشر 
كرد. اين گزارش را مي توان نخستين گزارش اين 
نهاد بين الملل��ي در زمينه آثار و تبعات تحريم و 
نيز پيامد اعمال تحريم ه��اي احتمالي هاي عليه 
ايران دانست. در اين گزارش، صندوق بين المللي 
پ��ول نكت��ه مهمي از آث��ار و تبعات مس��تقيم و 
غيرمس��تقيم تحريم ه��ا بر فروش نف��ت ايران را 
مورد توجه قرار داده كه به نظر مي رس��د رسانه 
ي��ا مقامي به آن چندان توج��ه نكرده يا اگر هم 
مورد توجه واقع شده، بازتاب گسترده يي نداشته 
اس��ت. اين نهاد در اين گ��زارش، نمودار و گراف 
جالب��ي از تبعات تحريم ها ب��ر فروش نفت ايران 

آورده است...

تازه ترين گزارش»ناظر اقتصادي ايران« كه توسط 
گروه بانك جهاني چالش ها و چش��م اندازهاي اقتصاد 
ايران را به تصوير كشيده، توجه خاص سياستمداران 
را به نظام بازنشس��تگي ايران جلب كرده و ضرورت ها 
و اصلاحاتي را در اين حوزه متذكر شده است. در اين 
گزارش بر فش��ارهاي مالي ناشي از نظام بازنشستگي 
روي دوش دولت تاكيد شده اما نقطه تناقض موضوع، 
ساختار سخاوتمندانه نظام بازنشستگي ايران در عين 
فشارهاي مالي است كه از اين ناحيه ايجاد شده است. 
در عين حال برنامه هاي گسترده بازنشستگي زودرس 
و نيز پرداختي مستمري به بازماندگان از ديگر مواردي 
است كه وضعيت نظام بازنشستگي ايران را بحراني تر 
مي كن��د. در عين ح��ال در ايران تف��اوت ميان آنچه 

بسياري از بيمه شدگان مي پردازند ...

اجتناب از بزرگنمايي تحريم ها

 بار سنگين صندوق هاي بازنشستگي 
بر دوش دولت

سرمقاله

گزارش

 همين صفحه  

 صفحه 3  

مسکن
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سپرده گذاري 40 ميليوني 
شرط دريافت وام ساخت

در پ��ي صدور حكمي از س��وي بانك مركزي به 
بانك مسكن براي تعميم الگوي وام خانه اولي ها به 
انبوه سازان، يكي از مسوولان وزارت راه و شهرسازي 
جزئيات اين تس��هيلات را تش��ريح ك��رد.  به گفته 
محمد س��عيد ايزدي، معاون وزير راه و شهرسازي، 
اين تسهيلات 80 ميليون توماني تنها به انبوه سازان 
و ن��ه ب��ه تك س��ازها تعل��ق مي گيرد و س��ود اين 
تس��هيلات بس��ته به بافت ش��هري 8 و 9.5درصد 
اس��ت.  ايزدي با بيان اينكه تنوع بخشيدن به ساخت 
و ساز در كشور از اهداف اين وزارتخانه است، افزود: تا 
پيش از اين، تس��هيلات تشويقي براي نوسازي بافت 
فرسوده بين 30 تا 50 ميليون تومان بود اما تسهيلات 
جديد بيشتر روي انبوه سازان متمركز است.  به گفته 
اي��زدي اين مجوز بانك مركزي به بانك مس��كن تا 
س��قف 1000 ميلي��ارد تومان به انبوه س��ازان داده 
شده كه نرخ سود اين تسهيلات براي بافت فرسوده 
8درصد و براي س��اير بافت هاي ش��هري 9.5درصد 
اعلام شده كه هر دو جنبه خريد و ساخت و ساز را 

پوشش مي دهد ...

 بهاره مهاجري   

 

رييس سازمان انرژي اتمي گفت: روند 
فعاليت هاي هس��ته يي كش��ور رو به جلو 
و روي ري��ل قرار دارد.  به گزارش ايس��نا، 
علي اكب��ر صالحي رييس س��ازمان انرژي 
اتم��ي طي س��خناني در دانش��گاه صدا و 
س��يما با تاكيد بر روايت دقيق و منصفانه 
وقايع س��ياس و اجتماعي و ضرورت ثبت 
اين وقايع تصريح كرد: آقاي غرقي را فردي 

بي طرف در بازگو كردن اخبار مي شناسيم 
و اين سرمايه يي است براي كتابي كه وي 
به نگارش درآورده اس��ت. براي كساني كه 
اهل تحقيق و تفسيرند خوب است بدانند 
ش��رايط از منظر يك خبرن��گار بي طرف 
چگونه بوده است. از اين جهت كتاب وي 
را مهم مي دانم. رييس سازمان انرژي اتمي 
گفت: م��ا الان در گرينه ترامپيس��م قرار 

گرفته ايم و يكي از مشكلات سياستمداران 
اين اس��ت كه پيش بيني مس��ائل دشوار 
اس��ت؛ بنابراين نه فقط براي ما بلكه براي 
ديگران هم كار س��خت است. وي با بيان 
اينكه »ف��رض كنيد برجام��ي نمي بود و 
قطعنامه ها هم س��ر جاي خ��ودش بود و 
ترام��پ هم بود«، اف��زود: ما ملت مقاومي 
هس��تيم اما مقاومت ما هم��راه با تدبير و 

هوش��ياري بوده است. صالحي تاكيد كرد: 
اطمينان داش��ته باشيد صنعت هسته يي 
بهتر از گذش��ته در حال پيش��رفت است.  
وي ادامه داد: ما فعلا نمي توانيم بسياري از 
پيشرفت ها را مثلا در اكتشاف و استخراج 
بيان كنيم اما ان ش��اءالله ش��رايطي فراهم 
مي شود تا مسوولان و خبرنگاران از نزديك 

با روند كارها آشنا شوند.

صالحي: صنعت هسته اي بهتر از گذشته در حال پيشرفت است



تحلي�ف  روز  در  ته�ران  ش�هر  تعطيل�ي   
رياس�ت جمهوري؛ مهر| محسن حاجي ميرزايي دبير 
هي��ات دول��ت اعلام كرد باتوجه به ش��ركت گس��ترده 
هيات هاي خارجي در مراس��م تحليف دوازدهمين دوره 
رياس��ت جمهوري و براي برگزاري مناس��ب و شايسته 
مراس��م مذك��ور و ايجاد تس��هيلات لازم در رفت و آمد 
هيات هاي خارجي و رفاه حال ش��هروندان تهراني، كليه 
دس��تگاه هاي دولتي و نهادهاي عمومي )غير از اورژانس 
و نهادهاي امدادي( در روز شنبه چهاردهم مرداد 1396 

در شهر تهران تعطيل است. 
 تش�كر »كدخداي�ي« از »ظري�ف«؛ جم�اران| 
عباسعلي كدخدايي س��خنگوي شوراي نگهبان به دليل 
اظهارات ظريف مبني بر رعايت دموكراسي در انتخابات 
اي��ران و حضور پرش��ور مردم در انتخابات تش��كر كرد. 
وي در كانال تلگرامي خود با انتش��ار فيلمي از اظهارات 
محمدجواد ظريف وزير امور خارجه كشورمان مبني بر 
رعايت دموكراس��ي در انتخابات ايران و حضور پرش��ور 
مردم در انتخابات از وي تش��كر كرد و نوش��ت: تشكر از 
وزير محترم امور خارجه بابت دفاع از انتخابات در ايران. 
 س�فر اميرعبداللهي�ان به بيروت ب�راي رايزني 
درخص�وص مس�ائل منطقه؛ خبرآنلاين| حس��ين 
اميرعبداللهي��ان دس��تيار ويژه رييس مجل��س در امور 
بين المل��ل براي رايزن��ي درخصوص مس��ائل پارلماني 
و منطقه يي روز گذش��ته وارد بيروت ش��د. او قرار است 
در اين س��فر به بي��روت درخصوص مس��ائل پارلماني 
 و منطقه ي��ي رايزن��ي مي كن��د. همچني��ن تح��ولات

مسجد الاقصي و مشورت ها پيرامون فلسطين و مقاومت 
ازجمله موضوعاتي اس��ت كه در جريان س��فر مديركل 

بين الملل مجلس شوراي اسلامي پيگيري خواهد شد. 
 مرد ش�ماره دو كره ش�مالي در مراسم تحليف 
روحان�ي؛ ايرنا| كيم يونگ نام رييس كنگره ملي خلق 
كره شمالي و مرد ش��ماره دو اين كشور براي شركت در 
مراسم تحليف حس��ن روحاني رييس جمهوري ايران به 
تهران س��فر مي كند. خبرگزاري رسمي كره شمالي روز 
دوش��نبه با اعلام اينكه برنامه ريزي براي انجام اين سفر 
صورت گرفته، يادآور ش��د كه »كيم« براي سفر به ايران 
ابتدا به روس��يه مي رود و سپس وارد تهران خواهد شد. 
اين درحالي اس��ت كه پيش از اين نيز سخنگوي وزارت 
امور خارجه چين از س��فر »هه لي فانگ« رييس كميته 
توسعه و اصلاحات ملي اين كشور به عنوان فرستاده ويژه 
شي جين پينگ رييس جمهوري چين براي حضور در اين 

مراسم خبر داده بود. 
 رييس جمهور از فشارهايي كه براي چينش كابينه 
وارد مي ش�ود خرسند نيس�ت؛ ايلنا| الهام امين زاده 
دس��تيار وي��ژه رييس جمهور در امور حقوق ش��هروندي 
اظهار كرد: شاهد هستيم كه فشارهايي بر رييس جمهور 
وارد مي ش��ود و افراد سياسي و حتي اعضاي كابينه براي 
جابه جايي يا اينكه در پس��تي بمانند يا حتي ارتقا كنند، 
فشار مي آورند و رييس جمهور از اين وضع خرسند نيست 
چراكه اين فش��ار ها ممكن اس��ت بر انتخاب اثر بگذارد و 
انتخاب اصلح را كه براي حل مشكلات مردم و اقتصادي و 
اجتماعي مردم است، كمي تحت الشعاع قرار بدهد. وي از 
ادام��ه حضورش در دولت دوازدهم خبر داد و گفت: آقاي 
رييس جمه��ور نگاه فراجناحي دارند و باتوجه به تجربه و 
تخصصي كه داريم، ايش��ان رويكردش��ان مثبت است اما 

اينكه در كجا باشم هنوز به طور قطعي معلوم نيست. 
 مس�وولان يك صدا به امريكا پاسخ محكم دهند؛ 
صدا و س�يما| آيت الله ص��ادق آملي لاريجاني رييس قوه 
قضاييه گفت: مس��وولان ما بايد يك ص��دا، يكنوا و با اتحاد 
پاسخ محكمي به امريكايي ها بدهند كه البته همين طور هم 
هست. وي در جلسه مسوولان عالي قضايي با اشاره به اينكه 
امريكايي ها پس از بحث برجام به نوعي آن را نقض كردند، 
اف��زود: ظاهرا آنان از مقاومت مردم عزتمند ما در طول اين 
س��اليان دراز پند نگرفتند؛ در زماني كه جمهوري اسلامي 
ايران بزرگ ترين مش��كلات اقتصادي، تسليحاتي و نظامي 
داشت مردم ايس��تادگي كردند و در دوران دفاع مقدس با 
همه مشكلات در صحنه ايستادند. رييس دستگاه قضا گفت: 
اميدواريم ب��ه زودي عكس العمل هايي را از ناحيه مجلس و 
دولت در اين خصوص شاهد باشيم و قوه قضاييه هم در اين 

بخش تا حدي كه به او مربوط باشد ورود مي كند. 
 ب�راي اي�ران، ح�زب الله و حماس يكي اس�ت؛ 
تسنيم| سرلشكر محمد باقري رييس ستادكل نيروهاي 
مسلح با بيان اينكه ياران و دلسوزان انقلاب و آنهايي كه 
فرمايشات رهبر معظم انقلاب را بر چشم قرار دادند، در 
سواحل مديترانه با استكبار و صهيونيسم  در حال مبارزه اند، 
 گفت: براي ايران حزب الله و حماس يكي اس��ت و به هر

۲ كم��ك مي كند. وي در همايش هم انديش��ي س��ران 
طوايف، معتمدين، نخبگان و عش��اير اس��تان سيستان 
و بلوچس��تان اظهار كرد: با اقدامات انجام شده وضعيت 
امنيتي سيستان وبلوچس��تان بهتر شده و مردم در حال 
فعالي��ت و اقدام��ات روزانه خود در مش��اغل و خدمات 
مختلف هستند، برخي نيز كه از استان مهاجرت كرده اند 

به اين خطه از كشور بازگشته اند. 
 ارتقاي س�طح حفاظ�ت مجلس از حس�اس به 
حياتي؛ ايسنا| حسين ذوالفقاري معاون امنيتي انتظامي 
وزارت كش��ور گفت: سطح حفاظت منطقه مجلس را در 
ايام تحليف از حساس به حياتي ارتقا داده ايم. وي درباره 
اقدامات امنيتي ب��راي روز تحليف رييس جمهور، اظهار 
ك��رد: تمام پيش بيني هاي امنيت��ي، انتظامي و ترافيكي 
انجام ش��ده و در كميس��يون حفاظت در وزارت كش��ور 
هم تقس��يم كار انجام ش��ده است. او با اش��اره به اينكه 
جلسات متعددي براي تامين امنيت مراسم برگزار شده 
است، اظهار كرد: مسووليت كلي برقراري امنيت بر عهده 
قرارگاه ثارالله است و وظايف سپاه، نيروي انتظامي، وزارت 

اطلاعات و پدافند هوايي هم مشخص شده است. 
 تصميم گيرن�ده اصلي درب�اره توافقنامه پاريس 
مجلس اس�ت؛ مهر| معاون رييس جمهور، درباره علت 
مخالفت شوراي نگهبان با توافقنامه پاريس گفت: توافقنامه 
پاريس پيوستي ندارد و تصميم گيرنده اصلي در اين زمينه 
مجلس اس��ت. معصومه ابتكار درباره توافقنامه پاريس و 
مخالفت شوراي نگهبان با اين سند، اظهار كرد: موافقتنامه 
پاريس يك سند بين المللي است كه نه كنوانسيون است 
و نه پروتكل؛ بنابراين تعهدآور نيست. وي افزود: توافقنامه 
پاريس يك توافق جهاني اس��ت و هيچ مولفه و اشاره يي 
ب��ه تهدي��د و تحريم ندارد بلكه يك كار تش��ويقي و يك 

همكاري جهاني براي مقابله با گرمايش زمين است. 
 مهدي كروب�ي به بخش مراقبت هاي ويژه منتقل 
شد؛ برنا| رسول منتجب نيا درباره آخرين وضعيت درماني 
مهدي كروبي گفت: ايش��ان اكنون در بخش مراقبت هاي 
ويژه بيمارستان بستري هستند. قائم مقام حزب اعتماد ملي 
در ادامه گفت: صبح دوشنبه آقاي كروبي براي عمل آنژيو 
به اتاق عمل رفت و پس از عمل به بخش مراقبت هاي ويژه 
منتقل شد. محمد جواد حق شناس نيز در اين باره گفت: 
پزش��كان از عمل آنژيو اعلام رضايت داشتند و پيش بيني 
مي ش��ود با اين عمل آنژيو خطر رفع ش��ده باشد و ديگر 

نيازي به عمل قلب نباشد.

روي موج خبر

جهانگيري در جلسه ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي خواستار شد

اختيارات ويژه براي فرماندهي اقتصاد مقاومتي

در جلسه هيات دولت به رياست معاون اول رييس جمهوري انجام شد

تصويب آيين نامه اجرايي قانون بيمه اجباري خسارات وارده به شخص ثالث 
گروه ايران|

 هيات دولت يك شنبه  شب به رياست معاون اول 
رييس جمهوري تش��كيل جلسه داد؛ جلسه يي كه در 
آن دامنه وس��يعي از موضوع��ات اقتصادي از تصويب 
آيين نام��ه اجرايي قانون بيمه اجباري ش��خص ثالث 
ت��ا معادله كاهش مص��رف انرژي در فصل تابس��تان 
و از تصويب س��ند آسيب شناس��ي مديري��ت بحران 
كلان ش��هرها تا اج��ازه احداث واحد فولادس��ازي در 
خوزس��تان و... روي ميز اعض��اي كابينه قرار گرفتند 
و درباره آنها تصميم س��ازي ش��د. در ابتداي جلس��ه، 
هيات وزيران با هدف مراعات حقوق خسارت ديدگان 
و چگونگي دريافت خس��ارت با سهولت بيشتر بر اثر 
حوادث ناش��ي از وسايل نقليه آيين  نامه اجرايي قانون 

بيمه اجباري خسارات وارده را به تصويب رساند. 
به موج��ب اين آيين نامه، براي دريافت خس��ارت 
بدني، ذي نفع حق دارد با ارائه اصل يا تصوير برابر اصل 
مدارك مربوط به طور مستقيم، حسب مورد به بيمه  گر 

مربوط يا صندوق مراجعه كند. 
همچني��ن زيان ديده يا نماين��ده قانوني وي براي 
دريافت خسارت مالي حق دارد با ارائه اطلاعات و اصل 
يا تصوير برابر اصل مدارك مربوط به طور مستقيم به 

بيمه گر مربوط مراجعه كند. 
بيمه گر ني��ز موظف اس��ت در ارزيابي خس��ارت 
مالي وارد ش��ده به وس��يله نقليه زيان ديده، علاوه بر 
هزينه  ه��اي جايگزيني قطعات آس��يب ديده و اجرت 
تعمير وس��يله نقليه، ماليات بر ارزش افزوده و هزينه 
پرداخت ش��ده براي نج��ات يا انتقال وس��يله نقليه 
خسارت ديده به نزديك ترين محل مناسب براي تعمير 
را درنظر بگيرد و نسبت به پرداخت اين موارد تا سقف 
تعهدات مالي مندرج در بيمه نامه ش��خص ثالث اقدام 
كند. همچنين سازمان هاي بيمه گر موظف شدند قبل 

از نهايي شدن ميزان خسارت ۵۰درصد از خسارت را 
بلافاصله و حداكثر در مدت 1۵ روز پرداخت كنند. 

 گزارش سازمان برنامه و بودجه درباره 
صرفه جويي انرژي

در ادامه جلس��ه، گزارش سازمان برنامه و بودجه، 
وزارت نف��ت، س��ازمان ان��رژي اتم��ي و وزارت نيرو 
از مي��زان اثربخش��ي سياس��ت  ها و اقدام��ات مربوط 
 ب��ه صرفه جوي��ي ان��رژي يك��ي ديگ��ر از موضوعات 

مورد بررسي بود. 
براساس گزارش وزارت نيرو، از ابتداي اجراي قانون 
يعني از س��ال 139۰ تا سال 139۴ بر اثر اقدامات آن 
وزارتخانه در حدود 1۵۲ ميليون بش��كه معادل نفت 
خام )سالانه به طور متوسط 3۰ ميليون بشكه معادل 

نفت خام( صرفه جويي صورت گرفته است. 
گ��زارش وزارت نف��ت نيز حاكي از آن اس��ت كه 
۲۷9ميليون بش��كه معادل نفت خام ط��ي اين دوره 
صرفه جويي شده است. اين محاسبات نشان مي دهد 
مي��زان صرفه جويي اش��اره ش��ده منجر ب��ه كاهش 

136ميليون تن دي  اكسيدكربن شده است. 
همچنين س��ازمان انرژي اتمي اي��ران در اجراي 
قانون اص��لاح الگوي مص��رف انرژي اع��لام كرده از 
ابتداي راه اندازي مس��تمر نيروگاه بوشهر از سال 9۲ 
تا به امروز معادل ۲1 ميليون تن جلوگيري از انتشار 
گازهاي گلخانه يي آلاينده CO۲ داشته و نيز معادل 
3۴ميليون بشكه نفت معادل صرفه جويي شده است. 

 سند آسيب  شناسي مديريت بحران در 
كلان شهرهاي كشور تصويب شد

از س��وي ديگر، دولت با ه��دف رويكرد يكپارچه 
به مديريت حوادث ش��هري و س��ازماندهي مشاركت 

ش��هروندان در امور ايمني و مديريت بحران شهري، 
سند آسيب  شناسي مديريت بحران در كلان شهرهاي 

كشور را به تصويب رساند. 
به موجب سند ياد شده، كليه دستگاه  هاي ذي ربط 
ش��امل وزارتخانه  هاي كش��ور، نيرو، نفت، ارتباطات و 
فناوري اطلاعات و سازمان  هاي مديريت بحران كشور، 
برنام��ه و بودجه، جمعيت هلال احمر و ش��هرداري  ها 
موظف به اجراي اقدام��ات مربوط به مديريت بحران 

در كلانشهرهاي كشور شدند. 
تهيه و اجراي برنامه عمليات اضطراري، راه اندازي 
سامانه يكپارچه مديريت حوادث شهري شامل؛ مركز 
پاس��خگويي واحد، هشدار سريع، ثبت و گزارش دهي 
و تحلي��ل و ارزيابي حوادث ب��ا هدف تقويت و اعمال 
مديريت يكپارچه در نظ��ام مديريت بحران و ايمني 
شهرها، اصلاح ش��رح خدمات تهيه طرح هاي توسعه 
ش��هري با رويكرد خطرپذيري و مديري��ت بحران و 
پدافند غيرعامل، ش��ناخت آسيب پذيري شهر و ارائه 
س��ند پهنه بندي مخاطرات شامل پهنه بندي زيست 
محيط��ي و طبيعي، ارتقاي س��طح ايمني و مديريت 
بحران در بافت هاي ناكارآمد ش��هري، ضوابط خاص 
ساخت و س��از در حريم گسل ها، مسيل ها و خطوط 
انتقال ني��رو و ان��رژي، تعريف طرح ه��اي موضوعي 
و موضع��ي مديريت بح��ران با تاكيد ب��ر مخاطرات 

اولويت دار از محورهاي اين برنامه است. 
همچني��ن س��ازمان برنامه و بودجه موظف ش��د 
س��الانه ۵درصد از اعتبارات قانون تنظيم بخش��ي از 
مق��ررات مالي دولت را براي انجام امور پيش��گيري و 
كاهش خطرپذي��ري در ش��هرهاي داراي مخاطرات 
خ��اص و اولويت دار پيش بيني و در اختيار س��ازمان 

شهرداري ها و دهياري هاي كشور قرار دهد. 
علاوه بر اين پيش بيني شبكه حمل ونقل اضطراري 

در كلان شهرها براي ش��رايط بحراني در طرح جامع 
حمل ونق��ل و ترافيك ش��هرها با اولويت ش��هرهاي 
خطرپذير به تشخيص سازمان مديريت بحران كشور 
و تهيه طرح آن براي ش��هرهاي ب��الاي1۰۰ هزار نفر 

جمعيت. 
س��امانه هاي سوخت رساني، خطوط  ايمن سازي 
انتق��ال س��وخت و جايگاه ه��اي عرضه س��وخت و 
انبارهاي س��وخت در كلان ش��هرها و تدوين و ارائه 
طرح عرضه س��وخت در ش��رايط اضط��راري، تهيه 
طرح جامع ايمن س��ازي ش��بكه و تامين برق و آب 
اضطراري كلان شهرها در زمان بحران، تدوين برنامه 
جامع پاسخ س��ريع حين زلزله و سيل )شامل قطع 
اتوماتيك و س��ريع جري��ان گاز، برق و آب( و اجراي 
آن پس از تصويب از ديگر برنامه هاي تعيين شده در 

اين سند است. 

 احداث واحد فولادسازي در جوار كارخانه 
فولاد اكسين خوزستان

همچني��ن هيات وزيران ب��راي تامين م��واد اوليه 
)اس��لب( جهت توليد ورقه هاي عري��ض فولادي مورد 
مص��رف در صنعت نفت )توليد لوله ه��اي انتقال گاز و 
نفت(، با اح��داث واحد فولادس��ازي در جوار كارخانه 
موجود فولاد اكسين استان خوزستان در داخل شعاع 
3۰كيلومتري اهواز مش��روط به تامين زيرساخت  هاي 
حمل ونقل ريلي كليه محصولات كارخانه موافقت كرد. 
دولت اين تصميم را با هدف ايجاد اش��تغال و توليد و 
خودكفاي��ي در زمينه توليد ورق  هاي ف��ولادي و لزوم 
حمايت از كارخانه موجود فولاد اكسين خوزستان اتخاذ 
كرد. در پايان هيات دولت باتوجه به آسيب پذيري افراد 
ناتوان و كم توان در محيط ترافيك با پيش��نهاد وزارت 

كشور، آيين نامه راهنمايي و رانندگي را اصلاح كرد.

گروه ايران|
يك بار ديگر جلس��ه س��تاد فرمانده��ي اقتصاد 
مقاومت��ي فرصت��ي ش��د ب��راي تش��ريح مهم ترين 
چالش هايي كه پيش روي پروژه مقاوم سازي اقتصاد 
كش��ورمان وج��ود دارد، چالش هايي ك��ه از منظر 
مع��اون اول رييس جمه��وري عبور از آنه��ا نيازمند 
داي��ره وس��يعي از اختي��ارات و تمركز در س��اختار 
تصميم سازي اس��ت. بدون اين تمركز و هماهنگي، 
ام��كان دس��تيابي ب��ه افق ه��ا و اهدافي كه س��تاد 
فرماندهي اقتصاد مقاومتي به دنبال تحقق آنهاست، 

مقدور نيست. 
در كن��ار اين م��وارد، جهانگيري در اين جلس��ه 
به تش��ريح ابعاد مختلف بس��ته ويژه سرمايه گذاري 
پرداخت ك��ه رييس جمهوري هم پي��ش از اين در 
جلسه مشترك س��ران قوا از ارائه آن خبر داده بود؛ 
بس��ته يي كه با هدف تسهيل فرآيند سرمايه گذاري 
در اقتصاد ايران تدارك ديده ش��ده تا با اس��تفاده از 
ظرفيت هاي سرمايه گذاري در كشورمان فضاي لازم 

براي اشتغال زايي مولد در كشور فراهم شود. 
معاون اول رييس جمهوري با اشاره به چالش هاي 
مختلف اقتصادي كشور و با تاكيد بر اينكه حل اين 
چالش ها با تعارف و رو دربايس��تي ميس��ر نيس��ت، 
گف��ت: مقابله با چالش هاي اصلي اقتصادي كش��ور 

نيازمند تصميم گيري هاي قاطع و به موقع است. 
جهانگي��ري همچني��ن با اش��اره ب��ه تغيير نام 
س��تاد راهبري اقتصاد مقاومتي به ستاد فرماندهي 
اقتص��اد مقاومتي، گفت: صرف تغيي��ر نام و اطلاق 
عنوان فرمانده��ي نمي تواند در اج��راي برنامه هاي 
اقتصاد مقاومتي موثر باش��د بلك��ه مهم تر از عنوان 
فرمانده��ي اختياراتي اس��ت كه اين س��تاد بايد از 
آن برخوردار باشد. رييس س��تاد فرماندهي اقتصاد 
مقاومتي ادامه داد: اتخاذ تصميمات راهگشا و قاطع، 
نيازمند اختيارات ويژه اس��ت و اگر ستاد فرماندهي 
اقتصاد مقاومتي از اختيارات كافي برخوردار نباشد، 
برنامه هاي اين س��تاد مي تواند در جلس��ات س��اير 

شوراها نظير شوراي اقتصاد نيز پيگيري شود. 

 دلايل كاهش صادرات غيرنفتي
جهانگي��ري با ي��ادآوري اينكه دول��ت يازدهم 
تلاش وس��يعي براي تحقق و اجراي سياس��ت هاي 
كلي اقتصاد مقاومتي در پيش گرفت، تصريح كرد: 
دول��ت يازدهم تمرك��زي جدي بر اج��راي اقتصاد 
مقاومت��ي معطوف كرد و ب��ا اولويت بندي برنامه ها 
تلاش ش��د كه اقتصاد كش��ور در برابر ش��وك هاي 

داخلي و خارجي مقاوم شود. 
مع��اون اول رييس جمه��ور افزود: ش��اخص هاي 
اقتصادي نش��ان مي دهد كه عملك��رد دولت يازدهم 
در س��ال 9۵ عملك��ردي مثبت بوده و ت��داوم روند 
كاهشي تورم و افزايش رشد مثبت اقتصادي از جمله 

دستاوردهاي اقتصادي در اين ۴ سال بوده است. 

رييس ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي در ادامه با 
اشاره به گزارش هاي ارائه شده در جلسه ستاد مبني 
بر كاهش ميزان صادرات غيرنفتي در ۴ ماهه نخست 
سال جاري، تصريح كرد: در اين گزارش دلايل كاهش 
صادرات غيرنفتي و موانع پيش روي توسعه صادرات 
نيز مطرح ش��د اما براي حل اين موانع نيازمند اتخاذ 

تصميمات جدي و راهگشا هستيم. 
جهانگي��ري با تاكيد بر اينك��ه موضوع حمايت از 
توس��عه صادرات غيرنفتي امري مهم و ضروري براي 
كشور است، خاطرنشان كرد: اگر به دنبال اشتغال زايي 
و افزايش توليد هس��تيم، هي��چ اقدامي مهم تر از آن 
نيس��ت كه زمينه را ب��راي ورود كالاه��اي ايراني به 
بازارهاي بين المللي فراه��م كنيم كه تحقق اين امر 

هم نياز به حمايت از توس��عه صادرات دارد و هم رفع 
موانع پيش روي صادر كنن��دگان را مي طلبد. معاون 
اول رييس جمهور با اش��اره به تدوين بسته حمايتي 
جديد توسعه صادرات غيرنفتي براي سال 96، گفت: 
در وزارت امور اقتصادي و دارايي هياتي براي پيگيري 
اين بس��ته ماموريت يافته ان��د و انتظار داريم كه اتاق 
بازرگان��ي ايران و دبيرخانه س��تاد فرماندهي اقتصاد 
مقاومتي نيز اجراي اين بس��ته را با جديت پيگيري 
كنند. جهانگي��ري رفع موانع بانك��ي را از مهم ترين 
پيش نيازه��ا براي توس��عه ص��ادرات و واردات كالا و 
تامين منابع مالي خارجي دانس��ت و خواستار تدوين 
و پيگيري جدي راهكارهاي عملي براي حل تعاملات 

بانكي با كشورهاي هدف صادراتي ايران شد. 

 پيش نويس بسته حمايت از توسعه صادرات 
غيرنفتي

در اين جلس��ه كه وزراي امور اقتصادي و دارايي، 
صنعت، معدن و تجارت، دفاع و پش��تيباني نيروهاي 
مسلح، ارتباطات و فناوري اطلاعات، فرهنگ و ارشاد 
اسلامي، كشور، نيرو، نفت، روساي سازمان هاي برنامه 
و بودجه كشور، اداري و استخدامي، ميراث فرهنگي، 
صنايع دس��تي و گردش��گري، معاون علمي و فناوري 
رييس جمهور،  مع��اون رييس جمهور در امور اجرايي، 
معاون حقوقي رييس جمهور، رييس كل بانك مركزي، 
مش��اور اقتصادي رييس جمهور، رييس اتاق بازرگاني 
اي��ران و ريي��س هي��ات عامل صندوق توس��عه ملي 
نيز حضور داشتند، نماينده س��ازمان برنامه و بودجه 
گزارشي از تحولات صادرات غيرنفتي در سال جاري و 
پيش نويس بسته حمايت از توسعه صادرات غيرنفتي 
براي سال 96 ارائه كرد و به تشريح تحولات صادرات 
غيرنفتي سال 9۵، تحولات صادرات در ۴ماهه نخست 
س��ال 96 و دلايل افت ميزان ص��ادرات در اين ۴ماه 
پرداخ��ت. در اي��ن گ��زارش همچني��ن توضيحاتي 
درخص��وص آخرين وضعيت تجارت خارجي كش��ور 
طي ۴ماهه نخست سال 96 ارائه شد و پيشنهادهاي 
كارگروه برون گرايي اقتصاد مقاومتي در قالب بس��ته 
حمايت از ص��ادرات غيرنفتي براي س��ال 96 مطرح 
گرديد. مهم ترين اقلام كاهش يافته صادرات غيرنفتي 
و مهم ترين اقلام افزايش واردات در 3 ماهه نخس��ت 
س��ال جاري و دلايل كاهش صادرات در برخي اقلام 
از ديگر موضوعاتي بود كه در اين جلس��ه مطرح شد 
و اعضاي جلسه نظرات و پيشنهادهاي خود را در اين 
خصوص مطرح كردن��د. در ادامه گزارش، س��ازمان 
برنام��ه و بودجه، بالا بودن قيمت تمام ش��ده توليد، 
مشكل نقل و انتقالات بانكي، بالا بودن هزينه تامين 
مال��ي صادرات، بالا بودن هزينه حمل ونقل جاده يي، 
ريل��ي و دريايي، رقاب��ت ناس��الم صادركنندگان در 
برخ��ي كش��ورها و تنش هاي منطقه يي و از دس��ت 
دادن بازارهاي منطقه ازجمله دلايل كاهش صادرات 

غيرنفتي در سال جاري مطرح شد. 
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عضو كميسيون امنيت ملي و سياست 
خارجي در مجلس شوراي اسلامي تاكيد 
كرد: حض��ور بيش از 9۰هي��ات بلندپايه 
خارجي در مراس��م تحليف رييس جمهور در 
مجلس ش��وراي اس��لامي نقطه عطفي براي توجه به ايران امن و 
متقدر خواهد بود. به گزارش خانه ملت، عليرضا رحيمي با اش��اره 
به حضور مهمانان ويژه در مراسم تحليف رييس جمهور اظهار كرد: 
اتفاقي در فضاي پس��ا برجام رخ داد و امنيت س��رمايه گذاري در 
ايران به دنيا مخابره ش��د همچنان كه به تدريج مشكلات بانكي، 
حمل و نقل و انرژي ايران برطرف مي ش��ود، نگاه جهانيان نسبت 
به ما واقع گرايانه ش��ده و فضاي ايران هراسي به فضاي ايران گرايي 
تبديل ش��ده است.  وي ادامه داد: با روي كار آمدن دولت يازدهم 
در واقع ش��اهد تغيير رويكرد در مسائل و سياست خارجي بوديم 
كه همين تغيير رويكرد منجر به افزايش تلاش حوزه ديپلماس��ي 
شد. اين تلاش در نهايت منجر به نتيجه رسيدن برجام شد، برجام 
در شرايطي رخ داد كه شاهد ۲۴ماه مذاكرات طاقت فرسا بوديم تا 
سرانجام امنيت و صلح آميز بودن فعاليت هسته يي ايران به جهان 
ثابت شد. اين نماينده مجلس با اشاره به راستي آزمايي هاي مختلف 
از فعاليت هسته يي كش��ور عنوان كرد: با تاييد آژانس بين المللي 
انرژي اتمي و قطعنامه ۲۲31شوراي امنيت سازمان ملل در نهايت 
شوراي امنيت و كش��ورهاي گروه 1+۵ مشترك و متفق وضعيت 
صلح آميز بودن فعاليت ايران را تاييد كردند و توافق برجام ش��كل 
گرفت. وي اظهار كرد: برجسته ترين توافقي كه بعد از برجام منعقد 
ش��د، س��رمايه گذاري ش��ركت توتال بود كه در فضاي تجاري و 

سياسي مهمي در سطح بين الملل ارزيابي مي شود. 

مراسم تحليف رييس جمهور 
نقطه عطف توجه به ايران است

»بريگي��ت زيپري��س« وزي��ر اقتصاد و 
انرژي آلمان در ديدار با »عباس آخوندي« 
وزي��ر راه و شهرس��ازي كش��ورمان با بيان 
اينك��ه تحريم هاي اخي��ر امري��كا را عليه ايران 
محكوم مي كنيم، گفت: دولت آلمان اين تحريم ها را برخلاف مقررات 
بين المللي مي داند. به گزارش»تعادل« به نقل از پايگاه خبري وزارت 
راه و شهرس��ازي، او ضمن ابراز اميدواري نسبت به گسترش بيش از 
پي��ش روابط تجاري ايران و آلم��ان اعلام كرد: دليلي نمي بينيم اروپا 
درباره برنامه جامع اقدام مش��ترك)برجام( به تعهداتش عمل نكند ما 
به عن��وان دولت و حكومت ها موظف به حف��ظ و عمل به تعهدات و 
توافقات انجام ش��ده، هس��تيم. وزير اقتصاد آلمان با بيان اينكه ما به 
ط��ور دايم درحال گفت وگو با هرمس بانك  بوده و آنها را تش��ويق به 
پذيرش تعهداتشان مي كنيم، گفت: بانك هاي كوچك و صندوق هاي 
سرمايه گذاري از طريق بانك هاي بزرگ كار مي كنند. تاكنون از طريق 
هرمس حدود ۵۰۰ ميليون يورو تعهد بيمه پذيرفته شده اما در مورد 
بانك ه��ا هنوز اين رقم كمتر اس��ت. اين مقام آلمان��ي تاكيد كرد: ما 
تحريم هاي اخير امريكا را عليه ايران محكوم مي كنيم، دولت آلمان اين 
تحريم ها را برخلاف مقررات بين المللي مي داند، متن تحريم هاي اخير 
كه كنگره امريكا در مورد روسيه تصويب كرده، شركت هاي آلماني و 
اروپاي��ي را هدف قرار داده اس��ت و وقتي ما اين تحريم ها را بر خلاف 
قوانين بين المللي مي دانيم، نمي توانيم تحت بيمه ريسك سياسي قرار 
دهيم.وي در ادامه سخنان خود ضمن ابراز علاقه مندي نسبت به انعقاد 
قرارداد بين ايران و ش��ركت زيمنس گفت: شركت هاي آلماني از نظر 
قيمت توان رقابت با شركت هاي چيني را ندارند ولي كيفيت تكنولوژي 

و تجهيزات آلماني قابل قياس با موارد مشابه چيني نيست.

تحريم هاي اخير امريكا برخلاف 
مقررات بين المللي است

وزي��ر  صالحي امي��ري،  س��يدرضا   
فرهنگ و ارشاد اس��لامي گفت: ويزاي 
اعضاي كنس��ولگري وزارت امور خارجه 
براي اعزام به عربس��تان سعودي صادر شده 
و هيچ مش��كلي در زمينه اس��تقرار اين اعض��ا در مكه و مدينه 
وجود ندارد. صالحي اميري ديروز در حاش��يه آيين بدرقه رسمي 
زايران حج 96 در فروردگاه امام خميني)ره( در گفت وگو با ايرنا 
افزود: تمام مقدمات لازم براي حج امسال فراهم شده و اميدوارم 
در عمل نيز با تعهداتي كه عربس��تان داده شاهد يك حج آرام و 
عزتمند باشيم و آنان نيز پايبند به تعهدات خود باشند. او اظهار 
ك��رد: در اين خصوص از زائران حج ني��ز مي خواهم تا قوانين و 
ضوابط جاري عربستان را رعايت كنند. صالحي اميري خاطرنشان 
ك��رد: با توجه به برنامه ريزي هاي انج��ام گرفته در زمينه حج و 
تداركات پيش بيني شده هيچ مشكلي در برپايي اين فريضه الهي 
نخواهيم داشت. وزير ارشاد تصريح كرد: هم اكنون ستاد اجرايي 
ما در مكه و مدينه مس��تقر هس��تند و در مقابل، ستادي نيز در 
ته��ران فعاليت خود را آغاز كرده و تمام امورات موجود را دنبال 
خواهد ك��رد. او با بيان اينكه نماينده ول��ي فقيه در امور حج و 
رييس سازمان حج و زيارت اين هفته براي پيگيري روند موجود 
عازم عربس��تان خواهند شد، گفت: براس��اس برآوردهاي انجام 
گرفته و تدابير انديش��يده ش��ده، حج موفقي را برگزار خواهيم 
كرد. امس��ال 86 ه��زار ۵۰۰ زائر ايراني در قال��ب 6۰۰ كاروان 
ب��ا 33۵پرواز از ۲۰ ايس��تگاه پروازي كش��ور در قالب ۴۰هزار و 
۲6۰زائر مرد و ۴۰هزار و 336زائر زن براي انجام مناس��ك حج 

تمتع راهي عربستان مي شوند. 

ويزاي تيم ديپلماتيك ايران 
اعزامي به حج 96 صادر شد

عضو كميسيون امنيت ملي و سياست 
خارجي مجلس شوراي اسلامي در نامه يي 
خطاب به مس��عود بارزاني درباره برگزاري 
همه پرسي استقلال كردستان گفت: از آنجا كه 
هنوز عراق از توطئه داعش خلاص نشده است، طرح هر گونه داعيه 
استقلال جويانه در اين شرايط بحراني تنها به بي ثباتي و جنگ داخلي 
منجر مي شود؛ آقاي بارزاني بوي خون به مشامم مي رسد. به گزارش 
ايس��نا در بخش هايي از متن نامه حش��مت الله فلاحت پيش��ه آمده 
است:»خدا مي داند بوي خون به مشامم مي رسد. براساس برآوردهاي 
كارشناسي در طول 1۴سال بعد از سقوط صدام بعثي هيچ منطقه يي 
از كش��ور عراق به اندازه اقليم كردي نتوانسته است از شاخص هاي 
اميدبخش توس��عه برخوردار ش��ود.«نماينده اس��لام آباد غرب ادامه 
داد:»پديده هنوز مش��كوك داعش و تروريس��م س��لفي آثار زيان بار 
مادي و معنوي بر منطقه به خصوص در عراق و سوريه گذاشته است 
و فراموش نمي ش��ود كه بزرگ ترين جناي��ات داعش در اين منطقه 
عليه مردان، زنان و كودكان كرد، رخ داد و بس��ياري از مناطق ديگر 
خواستار حضور در كنار خواهران و برادران پيشمرگي خود شدند. به 
خوبي مي دانيد كه نخس��تين شكست داعش از »جلولا« و با كمك 
برادران ايراني شروع شد.« وي نوشت:»برادرانه انتظار دارم با احتياط 
بيشتري درخصوص همه پرسي استقلال كردستان در سپتامبر سال 
جاري عمل نماييد. عراق هنوز از توطئه داعش خلاص نشده است. 
اگر تحت هر عنواني دولت مركزي تضعيف شود، عراق روي آرامش 
نخواه��د ديد. اكن��ون بخش اعظم بودجه اين كش��ور صرف امنيت 
مي ش��ود اين درحالي اس��ت كه هنوز وارد عصر بازسازي نشده ايد، 

عصري كه فقط در سايه وحدت، خوش سرانجام خواهد شد. 

 نامه انتقادي 
به بارزاني

چهرهها
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3 كلان
تهاتر بدهي دولت به ۸ شركت

معاون اول رييس جمهور ابلاغيه جديد دولت براي رفع 
موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كش��ور را ابلاغ 
كرد.  به گزارش تس��نيم، اس��حاق جهانگيري تصويبنامه 
هي��ات وزي��ران در خصوص تهاتر مطالبات ش��ركت هاي 
توسعه مولد نيروگاهي جهرم، توليدي آرين ماهتاب گستر، 
گروه صنعتي س��پاهان، فولمن، كلرپارس، ساوت اصفهان 
پاورپلنت، فارس غاز باوربلانت، تهيه و تدبيرسازان سرآمد از 
شركت هاي دولتي با بدهي همان شركت ها به سازمان هاي 
خصوصي س��ازي و امور مالياتي كش��ور را اب��لاغ كرد.  در 
بخش��ي از اين ابلاغيه آمده اس��ت: مطالبات شركت هاي 
توسعه مولد نيروگاهي جهرم، توليدي آرين ماهتاب گستر، 
گروه صنعتي س��پاهان، فولمن، كلرپارس، ساوت اصفهان 
پاورپلانت، تهيه و تدبيرسازان سرآمد از شركت هاي دولتي 
با بدهي همان شركت ها به سازمان هاي خصوصي سازي و 
امور مالياتي كش��ور به شرحي كه در جدول آمده است به 
مبلغ يك هزار و 352ميليارد و 984ميليون و 307 هزار و 

639 ريال تهاتر مي شود. 

جزئيات بخشش جرايم مالياتي
بر اس��اس بخشنامه سازمان امور مالياتي، با بخشش 
بخش��ي از جريمه هاي م��ودي و با پرداخ��ت به موقع 
بدهي ه��ا، نيازي به ط��رح موض��وع در هيات هاي حل 
اختلاف مالياتي نخواهد بود.  به گزارش تسنيم، بر اساس 
بخشنامه سازمان امور مالياتي در خصوص نحوه قطعيت 
و بخش��ودگي جريمه هاي مالياتي موض��وع ماده 169 
قانون ماليات هاي مستقيم، در زماني كه كل جريمه هاي 
مزبور پس از ابلاغ برگ مطالبه و در موعد مقرر )30روز 
از تاريخ ابلاغ برگ مطالبه( حس��ب درخواس��ت مودي 
در اجراي مقررات ماده 191قانون ماليات هاي مستقيم 
مورد بخش��ودگي ق��رار بگيرند با توجه به بخش��ودگي 
كل جريمه ه��ا، ني��ازي به طرح موض��وع در هيات هاي 
ح��ل اختلاف ماليات��ي نخواهد بود.  گفتني اس��ت در 
م��اده 169 مكرر قانون ماليات هاي مس��تقيم، 10 نوع 
جريمه از تعيين درصد تا تعقيب قضايي براي متخلفان 
پيش بيني شده است.  همچنين در زماني كه بخشي از 
جريمه ه��اي مزبور پس از ابلاغ برگ مطالبه و در موعد 
مقرر حسب درخواس��ت مودي در اجراي مقررات ماده 
191 قانون ماليات هاي مس��تقيم مورد بخشودگي قرار 
گيرد، مشروط به پرداخت باقيمانده جريمه ها در مهلت 
مذكور نيازي به طرح موضوع در هيات هاي حل اختلاف 

مالياتي نخواهد بود. 

امحاي 900 ميليون تومان 
كالاي قاچاق 

بر اساس اعلام سازمان اموال تمليكي، 900 ميليون 
تومان كالاي قاچاق شامل انواع پوشاك و لوازم آرايشي 
و بهداش��تي در 3 اس��تان به صورت جداگانه امحا شد.  
به گزارش روابط عمومي س��ازمان جمع آوري و فروش 
اموال تمليكي بالغ بر 880 ميليون تومان كالاي قاچاق 
توسط مديريت اموال تمليكي استان هاي تهران، فارس 
و گيلان به صورت جداگانه منهدم شد.  در اين گزارش 
آمده است، كالاهاي انهدامي حدود 60تن شامل البسه، 
انواع مواد خوراكي و آشاميدني و لوازم آرايشي بهداشتي 

بوده كه ارزشي قريب به 9 ميليارد ريال داشته است. 
ه��دف اين قبيل انهدام ها كه توس��ط مديريت هاي 
اموال تمليكي سراسر كشور انجام مي گيرد، جلوگيري 
از ورود كالاهاي قاچاق بي كيفيت و فاقد اس��تاندارد و 
مجوزه��اي لازم به بازارهاي مصرف داخلي و همچنين 

كمك به رونق توليد ملي است. 

 تضاد اجاره بهاي مسكن
با تورم

عضو كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
گفت: با وجود روند كاهش��ي نرخ تورم، هرس��اله نرخ 
اجاره بهاي مسكن با افزايش قابل توجه روبه رو مي شود، 
بنابراين بايد س��اخت مسكن اجتماعي و استيجاري به 
سرانجام برس��د. زهرا س��عيدي مباركه در گفت وگو با 
خانه ملت، درخصوص افزايش اجاره بهاي مس��كن در 
كشور گفت: با وجود اينكه بازار خريد و فروش مسكن 
كشور در ركود بوده و با افزايش شديد قيمت خانه در 
چند سال گذشته روبه رو نشده است، اما نرخ اجاره بها 
با رش��د قابل توجهي مواجه شده است. نماينده مباركه 
در مجلس ش��وراي اس��لامي ادامه داد: به دليل اينكه 
ق��درت خريد مردم كاهش يافت��ه، بايد پذيرفت مردم 
براي تامين مسكن با هزينه هاي بالايي روبه رو هستند 
بنابراين بايد از تجربيات كشورهاي موفق در اين رابطه 
اس��تفاده شود.  وي ادامه داد: افزايش نرخ اجاره بها در 
چند س��ال گذش��ته تداوم داشته اس��ت و با توجه به 
ركود در اقتصاد كش��ور و كاهش درآمدها، بسياري از 
خانوارها با مشكل جدي در اين زمينه روبه رو هستند. 

۲۴۱ هزار كودك بي سواد داريم
جداول سرش��ماري مركز آمار ايران نشان مي دهد در 
ايران 241 هزار دختر و پس��ر 6 تا 9 ساله بي سواد زندگي 
مي كنند.  به گزارش ايسنا، اطلاعات مركز آمار ايران حاكي 
از آن اس��ت كه در كل كش��ور، 8ميلي��ون و 795 هزار و 
562نفر بي س��واد هس��تند. همچني��ن در ميان جمعيت 
بي سواد كل كش��ور 5 ميليون و 569 هزار و 44 نفر زنان 
هستند كه از اين ميزان 4 ميليون و 892 هزار و 680نفر 
زن 35س��ال به بالا هس��تند. گفتني اس��ت از تعداد زنان 
بي س��واد 117 هزار و 867 نفر بين 6 تا 9 سال هستند و 
37 هزار و 915 نفر 10 تا 14 سال سن دارند. زنان بي سواد 
15 تا 19 سال نيز 58 هزار و 163 نفر هستند. همچنين 
زنان بي سواد 95 تا 99 ساله 8هزار و 719 نفر و تعداد زنان 
بي س��واد 100 ساله و بيش��تر 3 هزار و 193 نفر هستند.  
همچنين بر اساس اطلاعات مركز آمار ايران در كل كشور 
حدود 3ميليون و 226هزار و 518 مرد بي سواد داريم كه 
از اين ميان 2ميليون و 652 هزار و 208 مرد 35 سال به 
بالا بي سواد هستند.  گفتني است، در كل كشور 123هزار 
و 147مرد بي س��واد 6 تا 9 س��ال و 36 ه��زار و 483مرد 
10 تا 14 س��اله بي سواد داريم.  اطلاعات مركز آمار نشان 
 مي ده��د در اي��ران 241 ه��زار و 14 كودك 6تا 9 س��اله

)زن و مرد( بي سواد داريم.

بخشنامه

اخبار كلان

بانك جهاني با توجه به چالش ها و بحران هاي نظام بازنشستگي گزارش داد

بار سنگين صندوق هاي بازنشستگي بر دوش دولت

انحراف اجراي اصل ۴۴

واگذاري ها مديريت شركت ها را اصلاح نكرد

گروه اقتصاد كلان  
خ��رداد م��اه س��ال 1384 مقام معظ��م رهبري 
در راس��تاي سياس��ت هاي كل��ي اص��ل 44 موضوع 
خصوصي سازي را مطرح كرد و با ابلاغ اين سياست ها 
ك��ه از آن به انقلاب اقتصادي ياد مي ش��د، قرار بود 
ريل گذاري جديدي در اقتصاد كش��ور ايجاد ش��ود. 
اكنون 12سال از آن زمان مي گذرد و نه متوليان اين 
امر از اين كارنامه رضايت دارند و نه بدنه كارشناسي 
كش��ور. رييس سازمان خصوصي س��ازي و وزير امور 
اقتصادي و دارايي در اين ماجرا بيش از همه كساني 

را مقصر مي دانند كه در برابر واگذاري  ش��ركت هاي 
دولتي مقاومت مي كنند؛ تا حدي كه به گفته رييس 
س��ازمان خصوصي س��ازي 8ه��زار و 719 نامه براي 
فس��خ قراردادها به اين سازمان ارس��ال شده است. 
اما كارشناس��ان به س��ويه هاي ديگر شكست پروژه 
خصوصي سازي اش��اره مي كنند و معتقدند خروجي 
اجراي اصل 44 از مس��ير درست خود منحرف شده 
است. رييس كميسيون اقتصادي مجلس گفته است: 
»خروجي اجراي اصل 44 الان به مراتب بدتر از قبل 
از است زيرا قبلا دولت پاسخگو بود اما اكنون دولت 

با اينكه خودش شركت هاي مشمول را اداره مي كند، 
پاسخگو نيس��ت.« درحالي كه دولت يازدهم معتقد 
اس��ت، سهم بخش خصوصي واقعي را در واگذاري ها 
به بالاي 30درصد رس��انده، محمدرضا پورابراهيمي 

اين سهم را 5 درصد معرفي كرده است. 
محمدرض��ا پورابراهيمي اظهار ك��رد: هدف از 
واگ��ذاري بنگاه ه��اي اقتصادي و خصوصي س��ازي 
اين بود ك��ه بتوانيم با اي��ن كار مديريت آن را به 
بخ��ش خصوصي منتقل كنيم ت��ا بخش خصوصي 
بتوان��د براس��اس روش ه��اي تخصص��ي و با حفظ 
منافع س��هامداران خود كاراي��ي و بهره وري را در 

اي��ن بنگاه ه��ا افزاي��ش ده��د. 
وي ادامه داد: متاس��فانه در حوزه مالكيت اگرچه 
به ظاهر اين اتفاق افتاد اما در حوزه مديريت و اداره، 
اي��ن اتقاق نه تنها منجر ب��ه حضور نيافتن دولت در 
اقتصاد نش��ده بلكه نحوه اداره آنها به مراتب بدتر از 

قبل از اجراي اصلي 44 قانون اساسي است. 
در همين زمينه فرش��اد وكيل زاده در گفت وگو با 
ايسنا گفت: متاسفانه با وجود ابلاغ سياست هاي كلي 
اصل 44 قانون اساس��ي در خلال س��ال هاي 1383تا 
1385 توس��ط مقام معظم رهبري ما ش��اهد تحول 
بزرگي در ورود بخش خصوص��ي به عرصه اقتصادي 
نبوده اي��م و در طول تاريخ خصوصي س��ازي در ايران 
عمده واگذاري هاي صورت گرفته نيز از طريق واگذاري 
ش��ركت هاي دولتي به ش��ركت ها و نهادهاي ش��به 
دولتي يا در قالب س��هام عدالت يا به اشكالي صورت 
گرفت كه در نهايت منجر به تغيير ساختار مديريتي 
شركت ها نش��ده و اين دقيقا در تضاد با سياست هاي 

كلي اصل 44 قانون اساسي و ارتقاي كارايي بنگاه هاي 
اقتصادي، افزايش به��ره وري و رقابت پذيري، افزايش 
سهم بخش هاي خصوصي، تعاوني و كاستن از بار مالي 
و مديريتي دولت در تصدي فعاليت هاي اقتصادي بود. 
تداوم چنين رويكردي قطعا ما را به هيچ يك از اهداف 
اقتصادي مش��خص ش��ده در برنامه ها و چشم اندازها 

نخواهد رساند. 
وكي��ل زاده اظهار كرد: حال در چنين ش��رايطي 
دول��ت بايد خ��ود را موظف ب��ه حماي��ت واقعي از 
بخ��ش خصوصي بدان��د. اين حماي��ت در وهله اول 
بايد از طريق ايجاد ش��فافيت در فضاي كس��ب وكار 
و با حذف موانع از س��ر راه كارآفرينان محقق ش��ود. 
قوانين تجاري، قوانين كار، قوانين مالياتي و گمركي 
و ب��ه طور كلي بس��تر كس��ب وكار بايد ب��ه بهترين 
ش��كل ممكن مهيا ش��ود تا بخش خصوصي فارغ از 
دغدغه هاي بي ربط صرفا با تمركز بر كسب وكار خود 
بتواند منجر به رش��د توليد و اشتغال زايي در كشور 
ش��ود. در گام بعدي مش��وق ها و حمايت ها از بخش 
خصوص��ي ازجمله اعطاي تس��هيلات ارزان قيمت يا 
معافيت هاي مالياتي مي تواند زمينه ساز توسعه بخش 

خصوصي در كشور شود. 
اين كارش��ناس اقتص��ادي تاكيد ك��رد: در بين 
صنايع مختلف كش��ور و حوزه هاي مختلف كس��ب 
وكار، كس��ب و كاره��اي نوي��ن با توجه ب��ه ماهيت 
خود در اس��تفاده از تكنولوژي، توج��ه به نوآوري و 
افزايش به��ره وري و اس��تفاده از ظرفيت هاي خالي 
مان��ده در اقتصاد كش��ور مي توانند يك��ي از بهترين 
گزينه هاي پيش روي دولت براي دستيابي به اهداف 
رش��د بهره وري و رشد اقتصادي باش��ند. حمايت از 
بخش خصوصي باعث اش��تغال زايي ب��راي نيروهاي 
تحصيلك��رده و جلوگي��ري از خ��روج س��رمايه هاي 

انساني از كشور مي شود. 
وكي��ل زاده با اش��اره به لزوم ش��فافيت در فضاي 
اقتصادي كش��ور گفت: از ديگ��ر مزيت هاي توجه به 

كس��ب وكارهاي اينترنتي، ماهيت آنها در بالا بردن 
مي��زان رقابت و ايجاد ش��فافيت و به عبارتي نزديك 
ك��ردن بازاره��ا به بازاره��اي رقابتي اس��ت و كه از 
مهم ترين نتاي��ج آن ايجاد بهره وري بالاتر، خلاقيت، 
نوآوري و به دنبال آن اش��تغال زايي و رشد اقتصادي 

بالاتر است. 
وي درب��اره اينكه دولت چه اقداماتي مي تواند براي 
حماي��ت از بخش خصوصي واقعي و كس��ب وكارهاي 
نوي��ن انجام ده��د، گفت: به طور كل��ي يك چارچوب 
كاري ش��فاف براي ش��روع هر نوع فعالي��ت اقتصادي 
ازجمله كسب وكارهاي اينترنتي ضروري است، اينكه 
افراد بدانند براي ش��روع فعاليت خود بايد از چه مراكز 
و سازمان هايي نسبت به اخذ مجوز اقدام كنند و تا حد 
ممكن نيز تعداد اين مراكز محدودتر باشد. اينكه قوانين 
مالياتي متناس��ب با هر فعاليت اقتصادي وجود داشته 
باش��د و مميزيان دارايي با ش��ناخت از كسب و كارها 
نس��بت به ارزيابي آنها اقدام كنند در بحث قوانين كار 
و تامي��ن اجتماعي نيز عينا چنين مواردي وجود دارد. 
ع��لاوه بر وجود قوانين متناس��ب، دولت بايد بداند كه 
عمده فعالان اين بخش جواناني هس��تند كه به دليل 
عدم تجربه و آگاهي كامل از قوانين ممكن است دچار 
مشكلات غيرقابل جبراني شوند لذا آگاه سازي فعالان 
اين بخش از مهم ترين اقداماتي است كه دولت مي تواند 
از طري��ق تعامل با اين بخش يا با برگزاري كارگاه هاي 

آموزشي پيگير آن باشد. 
اي��ن كارش��ناس اقتصادي ادام��ه داد: نكته حائز 
اهمي��ت آنكه علاوه بر دس��تگاه هاي اجرايي دولتي، 
قانون گذاران نيز هنوز ش��ناخت كافي از فعاليت هاي 
اي��ن بخش ندارند ل��ذا تعامل با فع��الان اين بخش 
از مهم تري��ن اقداماتي اس��ت كه بايد توس��ط دولت 
و دس��تگاه قانون گ��ذاري صورت پذي��رد. اميدواريم 
با تش��كيل اتحاديه كس��ب وكارهاي مجازي شاهد 
افزاي��ش تعاملات بين دول��ت و بخش خصوصي در 

راستاي حل مشكلات مربوطه باشيم.

گروه اقتصاد كلان 
تازه تري��ن گزارش»ناظ��ر اقتص��ادي ايران« كه 
توسط گروه بانك جهاني چالش ها و چشم اندازهاي 
اقتص��اد ايران را ب��ه تصوير كش��يده، توجه خاص 
سياس��تمداران را به نظام بازنشس��تگي ايران جلب 
ك��رده و ضرورت ه��ا و اصلاحات��ي را در اين حوزه 
متذكر شده است. در اين گزارش بر فشارهاي مالي 
ناش��ي از نظام بازنشستگي روي دوش دولت تاكيد 
شده اما نقطه تناقض موضوع، ساختار سخاوتمندانه 
نظ��ام بازنشس��تگي ايران در عين فش��ارهاي مالي 
اس��ت كه از اين ناحيه ايجاد ش��ده است. در عين 
ح��ال برنامه هاي گس��ترده بازنشس��تگي زودرس 
و ني��ز پرداختي مس��تمري به بازمان��دگان از ديگر 
مواردي اس��ت كه وضعيت نظام بازنشستگي ايران 
را بحراني ت��ر مي كند. در عين حال در ايران تفاوت 
ميان آنچه بس��ياري از بيمه ش��دگان مي پردازند و 
آنچه از نظام بازنشس��تگي دريافت مي كنند بسيار 
زياد اس��ت كه همين امر سبب شده تا منابع مالي 

ناپايدار باشند. 
در اين گزارش، بانك جهاني علاوه بر برشمردن 
مش��كلات و چالش ه��اي متعدد موج��ود در نظام 
بازنشس��تگي اي��ران، توجه به 3 رويك��رد عمده يا 
در حقيقت ملاحظات سياس��تي براي اصلاح نظام 
بازنشس��تگي را مورد تاكيد قرار داده كه نخستين 
راهكار اصلاح��ات پارامتري براي كاهش نابرابري، 
اخت��لالات و فش��ارهاي مالي اس��ت. در گام دوم 
توجه به س��اير گزينه هاي توزي��ع مجدد همچون 
مس��تمري هاي اجتماع��ي ق��رار دارد و س��ومين 
پيشنهاد ادغام طرح هاي متعدد بازنشستگي است 
ك��ه مي تواند راه حلي براي اص��لاح نظام چند پاره 

كنوني باشد. 
بنابر اين گزارش نظام موجود بازنشستگي ايران 
به ش��دت چند پاره و مركب از 18طرح بازنشستگي 
اس��ت. مطابق آخرين اطلاعات موج��ود 76 درصد 
جمعيت شاغل در يكي از اين طرح ها عضو هستند. 
دو تش��كيلات ب��زرگ در اي��ن مجموع��ه عبارتند 
از: س��ازمان تامي��ن اجتماعي كه پوش��ش بيمه يي 
ب��راي بخش خصوص��ي فراهم م��ي آورد و صندوق 
بازنشستگي كش��وري به طوري كه اين دو سازمان 
روي هم حدود 90 درصد كل بيمه شدگان را شامل 
مي ش��وند. درحالي كه س��ازمان تامي��ن اجتماعي 
83 درص��د و صندوق بازنشس��تگي كش��وري تنها 
7.1 درصد را تحت پوش��ش دارند ولي از نظر تعداد 
مس��تمري بگيران، صندوق بازنشس��تگي كش��وري 
بي��ش از 28 درص��د كل مس��تمري بگيران را تحت 
پوشش دارد. س��ازمان بازنشستگي نيروهاي مسلح 
و س��ازمان بازنشس��تگي روس��تاييان دو تشكيلات 
نس��بتا بزرگ ديگر هستند كه به ترتيب 6  درصد و 
3.3 درصد كل بيمه ش��دگان را تحت پوشش دارند. 
امروزه حدود 50  درصد جمعيت س��المند در ايران 
هي��چ گونه مق��رري بازنشس��تگي از جايي دريافت 
نمي كنن��د و بايد به منابع ديگ��ري مانند خانواده، 

كمك هاي اجتماعي و... متكي باشند. 

 چالش هاي نظام بازنشستگي ايران
گ��روه بان��ك جهان��ي در گزارش خ��ود آورده 
اس��ت كه نظام بازنشس��تگي ايران درحال حاضر 
ب��ا چالش ه��اي گوناگون��ي مواجه اس��ت. جدا از 
چالش هاي مربوط به پوشش بيمه يي از جنبه هاي 
اداري ب��ه ويژه اصلاح مديري��ت ذخاير خود نيز با 
چالش ه��اي مهمي روبه رو اس��ت. سياس��ت هاي 
فعلي س��رمايه گذاري آنها پيچيده است و لزوما در 
جهت بيش��ترين منافع براي اعضاي آنها نيس��ت. 
مقررات سرمايه گذاري مناسبي وجود ندارد. نظام 
بازنشستگي ايران همچنين درحال حاضر به سبب 
چند پ��اره بودن ك��ه مانعي براي تح��رك نيروي 

كاراست از نظر اقتصادي ناكار است. 
اين نظام داراي مختصات گوناگوني اس��ت كه 
نابرابري ها را تش��ديد مي كن��د. همچنين با وجود 
س��خاوتي كه در س��اختار آن نهفته اس��ت به نظر 
مي رس��د كه در عم��ل، كفايت حماي��ت بيمه يي 

يك��ي ديگر از چالش ه��اي پيش روي آن باش��د. 
مستمري دريافتي توسط 77 درصد بازنشستگان از 
س��ازمان تامين اجتماعي و 23 درصد بازنشستگان 
از صندوق بازنشس��تگي كشوري زير خط فقر قرار 

مي گيرد. 
بنا ب��ر اين گ��زارش، نظام بازنشس��تگي ايران 
همچنين به  ش��دت تحت فش��ار مالي ق��رار دارد. 
درآم��د حاص��ل از بيمه ش��دگان، هزينه هاي آنان 
را تامي��ن نمي كند. بازده س��رمايه گذاري هاي آنها 
بسيار پايين و ذخايرشان رو به اتمام است. كسري 
بودجه طرح هاي بازنشس��تگي در مجموع در سال 
1393 بالغ بر 42هزار و 530 ميليارد تومان)حدود 

4 درصد توليد ناخالص داخلي( بود. 
نظام بازنشستگي در ايران درحال حاضر جدا از 
مشكلات ناشي از خصوصيت به  شدت سخاوتمندانه 
آن با مش��كل متعارف تغيي��رات جمعيتي مواجه 
است كه در آن »نسبت حمايت« به  شدت درحال 
كاهش است. اين نظام بازنشستگي با مشكل بازده 
پايين س��رمايه گذاري هاي خود نيز روبه روست. در 
نتيجه كس��ري بودجه اين طرح ها به شدت درحال 
افزايش اس��ت. نگراني عمده سياست گذاران ايران 
درحال حاضر امكان تداوم مالي اين طرح هاس��ت 
چراكه به  شدت وابسته به بودجه كشور هستند)به 
ويژه صندوق بازنشس��تگي كش��وري و س��ازمان 

بازنشستگي نيروهاي مسلح(.

 سنگيني بار بازنشستگي روي دوش دولت
كمك دولت به صندوق بازنشس��تگي كش��ور و 
نيروهاي مس��لح از 2.8 درصد بودجه دولت در سال 
1384 ب��ه 14 درصد درس��ال 1393 افزايش يافته 
و انتظ��ار م��ي رود كه تا 7س��ال بعد ب��ه 28 درصد 
برس��د. كل كسري بودجه اين س��ازمان ها در سال 
1393 ب��ه 42530ه��زار و530 ميلي��ارد توم��ان 
رسيد. همبستگي بالايي در همه جاي جهان ميان 
هزينه ه��اي بازنشس��تگي و  درص��د جمعيت بالاي 
65 س��ال وجود دارد. اما ايران در مقايس��ه با ساير 
كشورهاي جهان كه  درصد جمعيت سالمند مشابه 

ايران دارند، هزينه هاي بيشتري دارد. 
اين حقيقت، دلايل متعددي ازجمله سخاوتمندي 
اغل��ب طرح هاي بازنشس��تگي)به خص��وص صندوق 
بازنشستگي كشور و برخي طرح هاي ديگر(، برنامه هاي 
گسترده بازنشستگي زودرس و نيز پرداختي مستمري 
به بازماندگان دارد. مزاياي بازنشس��تگي تعهد شده در 
طرح هاي فعلي در ايران با نرخ هاي بيمه پرداختي و سن 
بازنشستگي تناس��بي ندارد. درحالي كه متعادل كردن 
متغيرها براي دس��تيابي به پايداري مالي كلي نظام نه 
كاري ساده و نه كاري بي ابهام است، اصلاحات بالقوه براي 

بهبود توازن ميان حق بيمه ها و مستمري بازنشستگي 
شامل افزايش سن بازنشستگي كه عكس العمل در برابر 
افزايش طول عمر است و تجديد نظر در نحوه محاسبه 
و شرايط احراز بازنشستگي به ويژه با توجه به مستمري 

سخاوتمندانه در مورد بازنشستگي هاي زودرس است. 

 ناپايداري منابع مالي در نظام بازنشستگي ايران
گزارش »ناظر اقتصادي ايران« در ادامه چالش هاي 
صندوق ه��اي بازنشس��تگي مي نويس��د:  به طور كلي 
طرح هاي بازنشس��تگي در ايران مشمول عدم تعادل 
اساسي ميان نرخ بيمه هاي دريافتي و مستمري هاي 
پرداختي به گرو ه هاي س��ني گوناگون هس��تند. يك 
متغي��ر كلي��دي مزاي��اي پرداختي در اي��ن طرح ها 
ضريب افزايش س��نواتي يعني نسبت عوايد پرداختي 
براي هر سالي است كه بيمه پرداز حق بيمه پرداخته 
است. ضريب افزايش س��نواتي بازنشستگي در ايران، 
در مقايس��ه با كش��ورهاي اروپايي و اعضاي سازمان 
همكاري و توسعه اقتصادي اروپا، سخاوتمندانه است. 

در ايران تفاوت ميان آنچه بسياري از بيمه شدگان 
مي پردازن��د و آنچ��ه از نظ��ام بازنشس��تگي دريافت 
مي كنند، بس��يار زياد است و همين امر منجر به بروز 
مش��كل عدم پايداري منابع مالي موجود شده است. 
ع��لاوه بر مش��كلات مربوط به پاي��داري منابع مالي، 
چالش هاي مربوط ب��ه ارائه خدمات و نيز چالش هاي 
مرب��وط ب��ه انباش��ت معوق��ات دولت ب��ه طرح هاي 
بازنشس��تگي و بهره ه��اي ديرك��رد آن نكات مهمي 
هستند كه بايد مورد توجه قرار گيرند. معوقات دولت 
به صندوق هاي بازنشس��تگي از 100ميليارد ريال در 
س��ال 1380 ب��ه 700ميليارد ريال در س��ال 1391 
افزايش يافته اس��ت. پرداخت س��الانه ديون دولت در 
اي��ن دوره بين صفر و نزديك به 250ميليارد ريال در 

نوسان بوده است. 

 3 رويكرد عمده در اصلاح نظام بازنشستگي 
معتقدن��د،  جهان��ي  بان��ك  كارشناس��ان 
سياس��ت گذاران ايران باي��د در عين حالي كه كمر 
به اصلاح نظام بازنشس��تگي مي بندند، عموم مردم 
را از مش��كلاتي ك��ه اين نظام با آن مواجه اس��ت، 
آگاه كن��د و توضيح داده اند، اين كار مس��تلزم اين 
است كه بحث و گفت وگو در محدوده يي بلندمدت 
براي روش��ن ش��دن مزاي��ا و معاي��ب هزينه هاي 
بالق��وه اجتماع��ي و اقتصادي سياس��ت هاي فعلي 
ب��ا مزاياي آتي صورت بگيرد. پيش��نهاد مي ش��ود 
كه سياس��ت گذاران در ايران، هنگام تعيين مسير 
اصلاح نظام بازنشس��تگي به س��ه نكته توجه كنند 
و از خود بپرس��ند كه بهترين شيوه عمل در سطح 
بين المللي كدام شيوه اس��ت. نخستين گزاره مهم 
اصلاحات پارامتري اس��ت ك��ه نابرابري، اختلالات 
و فش��ارهاي مال��ي را تخفيف مي بخش��د. دومين 
موضوع توجه به س��اير گزينه ه��اي توزيع مجدد، 
مانند مس��تمري هاي اجتماعي اس��ت و در نهايت 
ادغ��ام طرح هاي متعدد بازنشس��تگي يا به عبارت 

بهتر، ادغام نظام چندپاره كنوني. 

 چرايي ادغام در نظام چندپاره بازنشستگي
يكي از پيشنهاداتي كه نويسندگان اين گزارش 
براي برون رفت از بحران صندوق هاي بازنشس��تگي 
طرح ه��اي  ادغ��ام  موض��وع  مي كنن��د،  مط��رح 
بازنشس��تگي است. نگارندگان گزارش بانك جهاني 
معتقدند با توجه به بار مالي بس��ياري از طرح هاي 
بازنشس��تگي كش��وري و اث��ر آنها در كن��د كردن 
تحرك نيروي كار، استدلالي قوي پشت يك كاسه 
كردن طرح هاي ملي بازنشستگي براي در برگرفتن 
بخش هاي خصوصي و دولت��ي وجود دارد. به علاوه 
از نظر سياس��ت عمومي، هيچ منط��ق قابل قبولي 

براي تعديل س��طوح مختلف مصرف در طول عمر 
يك فرد يا تعبيه س��ن بازنشس��تگي متفاوت براي 
كاركن��ان بخش خصوص��ي و دولتي وج��ود ندارد. 
براي همين است كه ش��ماري از كشورها دست به 
اصلاحاتي زده اند تا طرح هاي بازنشستگي كشوري 
و ملي را در   هم ادغام كنند. استدلال هاي مربوط به 
حذف طرح هاي گوناگون و ادغام آنها هم اين است 
كه نخس��ت دوگانگي موجب كندي تحرك نيروي 
كار مي ش��ود و تفاوت غيرقابل توجيه در مستمري 
مي��ان بخش ه��اي خصوص��ي و دولتي را تش��ديد 
مي كند. علاوه بر اين دوگانگي، هزينه هاي اداري را 
بالا مي برد، زيرا باعث دوباره كاري در ارائه خدماتي 
مي ش��ود كه قبلا توسط طرح هاي بازنشستگي ملي 

ارائه شده است. 
كارشناس��ان بانك جهاني اضاف��ه كرده اند: مهم 
اين اس��ت كه اگر سياس��ت گذاران نتوانند به ادغام 
كام��ل نظام مب��ادرت ورزند، حداقل س��از و كاري 
تعبي��ه كنن��د كه تح��ت آن امكان انتق��ال مزاياي 
بازنشس��تگي ميان طرح هاي مختلف فراهم باشد تا 
وقتي كاركنان از طرحي به طرح ديگر به ويژه وقتي 
از بخش خصوصي به بخش دولتي منتقل مي شوند، 

زياني متوجه آنها نشود. 
انتقال از يك طرح به طرح ديگر رامي توان براي 
مث��ال با تمهي��د روش هايي براي محاس��به حقوق 
متعلقه به كاركناني كه از بخش خصوصي به بخش 
دولتي منتقل مي ش��وند، ممكن كرد و حقوق آنان 
را در ط��رح جديد به رس��ميت ش��ناخت. از لحاظ 
مفهومي، اين روش ها بايد متضمن محاس��به ارزش 
حال حقوق مكتس��به در يك طرح كه حاصل حق 
بيمه هاي پرداختي ش��خص است و احتساب آن در 
طرح جديد باش��د. با اين  حال، ادغام طرح ها نسبت 
به انتقال حقوق كاركنان از يك طرح به طرح ديگر 
اغلب توصيه مي ش��ود. بس��ياري از كشورهايي كه 
به ادغ��ام طرح هاي مختلف بازنشس��تگي مبادرت 
كرده اند )به ويژه ادغ��ام طرح هاي بخش خصوصي 
و دولت��ي( عموم��ا تمام كاركنان فعلي را مش��مول 
اصلاح��ات نكرده اند و آنها را تحت پوش��ش قواعد 
همان طرح قبلي در نظر گرفته اند. برخي كش��ورها 
هم��ه كاركن��ان فعلي را ه��م مش��مول اصلاحات 
دانس��ته اند )بعض��ا با قبول برخي حق��وق و بعضا با 
پذيرش كل حقوق مكتس��به آن��ان( و معدودي از 
كش��ورها هم كاركنان را مخير گذاش��ته اند كه در 

طرح بمانند يا از طرح خارج شوند. 

 وجوه ديگر اصلاح نظام بازنشستگي
براي اصلاح نظام بازنشس��تگي لازم است ديگر 
وج��وه آن در ارتباط با س��اختار نيروي كار، قوانين 
ومق��ررات و تعاريف به كار رفته، ني��ز مورد بازبيني 
قرارگيرن��د. مثلا جنبه هايي از ني��روي كار كه بايد 
مورد توجه قرارگيرد عبارتند از مش��اركت زنان در 
نيروي كار و به ويژه، تصحيح فرآيند تعريف مشاغل 
سخت و زيان آور. تا همين اواخر به دلايل سياسي، 
بس��ياري از مش��اغل معمولي جزو مشاغل سخت و 
زيان آور قلمداد مي شدند تا بازنشستگي زودرس در 
آنها ميسر باشد. پرداخت اين مستمري هاي زودرس 
ش��كاف ميان طول عمر و سن موثر بازنشستگي را 

به شدت افزايش داده است. 
تجارب بين المللي به وضوح نش��ان مي دهند كه 
راه حل آس��اني براي اصلاح نظام هاي بازنشس��تگي 
وج��ود ن��دارد. ي��ك الگ��وي س��اده اص��لاح نظام 
بازنشس��تگي را نمي توان براي همه كشورها به طور 
يكسان به كاربرد. ولي اصول مشخصي وجود دارند 
مبتني بر بهترين ش��يوه هاي عم��ل بين المللي كه 
مي توانند به عنوان اصل راهنما براي سياست گذاران 
در اي��ران كه تلاش مي كنند راه حل هايي مناس��ب 
فرهنگ، نظام سياس��ي، اقتصادي و س��اختار بازار 
كار كش��ور بيابند، م��ورد توجه باش��ند. اين اصول 
در مجم��وع و با دقت بايد م��ورد توجه قرار گيرند. 
آث��ار مالي، رفاهي و رفتاري انواع بالقوه اصلاح نظام 
بازنشس��تگي نيز بايد به دقت در نظر گرفته شده و 

به صورت كمي درآيد. 
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رمزگشايي از عوامل كاهش 
نسبت كفايت سرمايه بانك ها

سعيد مسگري|كارشناس اقتصادي|
حض��ور بانك ه��ا در بازارهايي همچون س��هام، زمين و 
مسكن، بنگاهداري و نيز نحوه نامناسب پرداخت تسهيلات، 
دلايل اصلي وضعيت نامناسب كفايت سرمايه در شبكه بانكي 

محسوب مي شوند. 
كفايت س��رمايه با توجه به اهميتي كه در سلامت نظام 
بانكي دارد، تبديل به يكي از رئوس اصلي اصلاح نظام بانكي 
در كشور ش��ده و مباحث مختلفي پيرامون آن مطرح شده 
اس��ت. نگاهي به اين مباحث نشان مي دهد اكثر آنها مبتني 
بر ترسيم وضعيت نامطلوب كفايت سرمايه بانك ها، ضرورت 
افزايش آن و نيز آثار و كاركردهاي بهبود وضعيت س��رمايه 
بانك ها هستند. اكنون كه يكي از مطالبات اقتصادي از دولت 
دوازدهم اصلاح نظام بانكي است، بايد به روش ها و راهكارهاي 

بهبود وضعيت سرمايه بانك ها پرداخته شود. 
در اين راس��تا آسيب شناسي گذشته و مشخص كردن 
ريش��ه هاي بروز مشكلات فعلي از اهميت خاصي برخوردار 
اس��ت. اكنون زمان آن رسيده كه با آسيب شناسي عملكرد 
نظام بانكي، دلايل و ريشه هاي كاهش نسبت كفايت سرمايه 
بانك ها شناسايي شود و براي بهبود اين شاخص چاره انديشي 
شود. از اين رو، در ادامه به صورت اجمالي به دلايل بروز اين 
پديده پرداخته مي شود. در محاسبه نسبت كفايت سرمايه 
كه براساس الگوي بال يك در كشور پياده سازي  شده است، 
تمركز بر در نظر گرفتن س��رمايه لازم براي پوشش ريسك 
اعتباري فعاليت هاي بانك است و ميزان دارايي هاي موزون 
به ريسك اعتباري مندرج در مخرج اين نسبت نقش كليدي 
در تعيين نس��بت نهايي كفايت سرمايه بانك ايفا مي كند. 
در حقيقت در محاس��به دارايي هاي موزون به ريسك )كه 
در ايران بيش��تر ميزان خطرپذيري بانك نسبت به ريسك 
اعتباري را نش��ان مي دهد( هر چه دارايي هاي پرريس��ك 
بانك بيشتر باشد، مخرج بزرگ تر و در نتيجه نسبت كفايت 
سرمايه بانك كاهش مي يابد. اما اگر دارايي هاي بانك ريسك 
اعتباري كمتري داشته باشد، ضريب ريسك كمتري براي 
آنها در نظر گرفته مي شود و مخرج كسر كوچك و در نتيجه 
نسبت كفايت س��رمايه افزايش مي يابد. بر اساس آيين نامه 
بانك مركزي در محاسبه نسبت كفايت سرمايه، ضريب هاي 
صف��ر، ۲۰، ۵۰ و ۱۰۰درصد ب��راي وزن دهي انواع مختلف 
دارايي ها در نظر گرفته مي شود. با نگاهي به طبقه بندي اين 
اقلام دارايي به خوبي دليل كاهش نس��بت كفايت سرمايه 
بانك ها مشخص مي شود. در حقيقت آن دسته از دارايي هاي 
بانك ها كه در دهه اخير به شدت افزايش يافته اند، عموما از 
دارايي هاي با وزن ريس��كي اعتباري بالا )وزن ريسكي ۵۰ 
و ۱۰۰ درصد( هس��تند كه منجر به افزايش نسبت كفايت 
س��رمايه مورد نياز بانك مي ش��وند. در حالي كه بانك ها با 
كاهش سوددهي ناشي از افزايش ريسك اعتباري از توانايي 
افزايش سرمايه براي پوش��ش اين ريسك برخوردار نبوده 
و با كاهش نس��بت كفايت س��رمايه مواجه مي شوند. اين 
مساله س��لامت تعداد زيادي از بانك ها را به خطر انداخته 
اس��ت. به بيان دقيق تر، تملك سهام شركت هاي مختلف، 
سرمايه گذاري در بازار مسكن در زمان حباب قيمتي در اين 
بازار و افزايش انواع معوقات بانكي ناشي از عدم اعتبارسنجي 
مناسب در زمان اعطاي اعتبار از جمله اقداماتي هستند كه 
بس��ياري از بانك ها در سال هاي اخير انجام داده اند و منجر 
به افزايش حجم دارايي هاي با ريس��ك بالا در ترازنامه آنها 
شده  است. در بين موارد فوق جز وام هاي رهني كه از وزن 
ريس��كي ۵۰ درصد در صورت عدم نك��ول برخوردارند، به 
ديگر دارايي هاي مورد اشاره وزن ريسكي ۱۰۰ درصد تعلق 
مي گيرد. البته انتقال حجم عظيمي از وام هاي رهني اعطايي 
در زمان حباب قيمتي بازار مس��كن به مطالبات غيرجاري 
نيز مي تواند به مقدار بيش��تري بر حجم دارايي هاي با وزن 
ريس��كي ۱۰۰ درصد بيفزايد. بنابراي��ن عملكرد بانك ها در 
مديريت نامناس��ب دارايي منجر به كاهش ش��ديد كفايت 
س��رمايه آنها شده اس��ت و اگر اين رفتار بانك ها ادامه پيدا 
كند، وضعيت اين نس��بت همچنان در ش��بكه بانكي رو به 
وخامت خواهد رفت. لذا براي برطرف ش��دن اين مش��كل 
ضروري اس��ت الگوي رفتاري بانك ها در س��رمايه گذاري، 
درآمدزايي و اعطاي تس��هيلات تغيير كند و سازوكارهاي 
جديدي براي سرمايه گذاري و كسب درآمد در پيش گرفته 
شود. اين مسائل بيشتر به دليل عملكرد نادرست بانك ها در 
حوزه هاي مختلف، به  خصوص در س��رمايه گذاري و كسب 
درآمد ش��كل پيدا كرده اس��ت. در واقع، حضور بانك ها در 
بازارهايي همچون س��هام، زمين و مس��كن، بنگاهداري و 
نيز نحوه نامناسب اعطاي تسهيلات و وام هاي بانكي دليل 
اصلي وخامت وضعيت كفايت سرمايه بانك هاست. از اين رو 
براي بهبود وضعيت نسبت كفايت سرمايه در شبكه بانكي 
ضروري اس��ت، بانك ها عملكرد فعلي خود را كه منجر به 
شكل گيري مس��ائل فوق شده تغيير دهند. همچنين بايد 
عواملي كه بانك ها را مجبور يا ترغيب به حضور بيشتر از حد 
انتظار در بازارهاي مذكور و اس��تفاده از روش هاي نادرست 
درآمدزايي كرده شناسايي شوند و براي برطرف كردن آنها 
چاره انديشي شود و به خصوص شكاف هاي مقرراتي لازم در 
اين زمينه برطرف ش��وند. در يك جمله مي توان گفت بايد 
نظام درآمدي بانك ها به طور دقيق آسيب شناسي و سپس 
تغيير كند. تنها در اين صورت اس��ت كه مي توان به بهبود 
وضعيت ترازنامه بانك ها و س��الم ش��دن نظام بانكي از بعد 

نسبت كفايت سرمايه اميد داشت. 

ريزش قيمت سكه و يورو
بازار آزاد روز دوشنبه شاهد كاهش ارزش سكه تمام 
به��ار آزادي طرح جديد و قديم و همچنين يورو و پوند 

انگليس بود.
به گزارش »تعادل« صرافي هاي تهران هر دلار امريكا 
را بدون تغيير نس��بت به روز يك ش��نبه ۳ هزار و ۸۱۳ 
تومان مي فروختند. با اين حال هر يورو افتي ۲۸ توماني 
را ش��اهد بود و ۴ هزار و ۵۵۲ تومان داد و س��تد ش��د. 
همچنين هر پوند انگليس نيز با ۶ تومان كاهش نسبت 
به روز گذشته ۴ هزار و ۹۶۸ تومان خريد و فروش شد. 
ديروز هر قطعه س��كه تمام بهار آزادي طرح جديد با 
۴ هزار تومان كاهش نسبت به روز گذشته يك ميليون و 
۲۱۶ هزار و ۵۰۰ تومان قيمت خورد. همچنين هر قطعه 
سكه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز با افت ۵ هزار توماني، 
يك ميليون و ۱۸۲ هزار تومان داد و س��تد مي ش��د. نيم 
سكه بهار آزادي نيز يك هزار و ۵۰۰ تومان كاهش قيمت 
داش��ت و ۶۳۴ هزار و ۵۰۰ تومان معامله مي ش��د. با اين 
حال ربع س��كه بهار آزادي با ۵۰۰ تومان افزايش نسبت 
به روز يك ش��نبه ۳۷۹ هزار و ۵۰۰ تومان قيمت خورد و 
هر قطعه سكه گرمي بدون تغيير قيمت، ۲۵۱ هزار تومان 
معامله مي ش��د. هر گرم طلاي ۱۸ عيار نيز با ۶۷ تومان 

افزايش ۱۱۷ هزار و ۴۰۷ تومان قيمت خورد.

يادداشت 

بازار

بررسي مطالبات معوق در 12 سال اخير و دولت هاي نهم، دهم و يازدهم

وثايق غيرقابل فروش دغدغه بانك ها در مطالبات معوق
 دغدغه مطالبات معوق و وثايق غيرقابل فروش پيش روي بانك ها   78هزار ميليارد تومان مطالبات معوق در بانك هاي خصوصي 

 
گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري|

مقايسه مانده تسهيلات بانك ها و موسسات اعتباري 
در دوره ۱۲س��ال اخي��ر با مانده تس��هيلات غيرجاري، 
مطالبات معوق، مشكوك الوصول و سررسيد گذشته در 
س��ال هاي ۹۶-۱۳۸۴ نشان مي دهد كه با وجود افزايش 
قابل توجه ميزان تس��هيلات بانك ه��ا و با وجود مخارج 
دولت و رش��د درآمد نفت، مطالبات معوق و تس��هيلات 
غيرجاري بيش از تس��هيلات دهي بانك ها رشد كرده و 
در دوره س��ال هاي ۸۶ تا ۹۲ س��هم مطالب��ات معوق يا 
تسهيلات غيرجاري از كل تس��هيلات بانك ها به ۱۱ تا 

۱۸ درصد افزايش يافته است. 
به گ��زارش »تعادل« روند افزاي��ش مطالبات معوق 
و بالارفتن سهم تس��هيلات غيرجاري از كل تسهيلات 
بانك ها، از سال ۸۴ و با شروع فعاليت دولت نهم، شدت 
گرفته و از ۹ درصد در سال ۸۵ به ۱۸ درصد در سال ۸۷ 

رسيده و تنها طي ۲سال دوبرابر شده است. 
مانده تسهيلات بانك ها از ۱۱۷هزار ميليارد تومان در 
سال ۸۵ به ۵۳۴ هزار ميليارد تومان در سال ۹۲ رسيده 
و طي اين سال ها با ۳۵۰ درصد رشد ۴.۵ برابر شده است، 
اما به خاطر بي توجهي به توجيه اقتصادي وام گيرندگان 
و وثايق آنها و اعتبارسنجي مشتريان، عملا ميزان مانده 
مطالبات از ۱۱هزار ميليارد تومان در سال ۸۵ به ۶۷ هزار 
ميليارد تومان در س��ال ۹۲ رسيده و با ۵۰۰ درصد رشد 
عملا ۶برابر ش��ده و رشد مطالبات معوق تقريبا دو برابر 

رشد تسهيلات بانك ها بوده است. 
تس��هيلات دهي بانك ه��ا متاثر از رش��د درآمد نفت 
و سياس��ت هاي انبس��اطي دولت هاي نهم و دهم، باعث 
شده كه در برخي سال ها مانده مطالبات معوق و نسبت 
تس��هيلات غيرجاري و معوق افزايش ياب��د و در برخي 
سال ها شتاب رشد مطالبات معوق و تسهيلات غيرجاري 

بيش از رشد مانده تسهيلات بوده است. 
ارق��ام گزيده آمارهاي پولي و بانكي نش��ان مي دهد 
ك��ه نس��بت مطالب��ات مع��وق، سررس��يد گذش��ته و 
مشكوك الوصول به اضافه خريد دين و اموال معاملات در 
س��ال هاي ۸۵ تا ۸۸ روند افزايشي داشته و از ۹.۲ درصد 
در س��ال ۸۵ به اوج خود در سال ۸۸ با عدد ۱۸.۲ درصد 
 رس��يده و در ۴ س��ال دول��ت نه��م افزايش ش��ديدي 

داشته است. 
آم��ار مطالب��ات معوق و تس��هيلات غيرج��اري در 
نماگرهاي اقتصادي با عنوان نسبت تسهيلات غيرجاري 
ريالي و ارزي به كل تسهيلات بانك ها و موسسات اعتباري 
و در گزيده آمارهاي پولي و بانكي با عنوان سرفصل مانده 
مطالبات معوق، سررسيد گذشته و مشكوك الوصول به 
اضافه خريد دين واموال معاملات آمده است كه آمار هر 
دو مجموعه تقريبا نزديك به هم اس��ت و اين موضوع را 
تاييد مي كند كه درصد تس��هيلات غيرجاري و مطالبات 
معوق در دولت هاي نهم و ده��م روبه افزايش بوده و در 
دولت يازدهم كاهش يافته است اما در مجموع رقم مانده 
مطالبات معوق در ۱۲ س��ال اخير هم��واره روبه افزايش 
بوده و از ۱۱ هزار ميليارد تومان در سال ۸۵ به ۱۰۰ هزار 

ميليارد تومان در سال ۹۶ رسيده است. 
در گزي��ده آمارهاي پولي و بانكي در س��ال هاي ۸۵ 
و ۸۶، درصد مطالبات معوق به كل تس��هيلات جداي از 
خريد دين و اموال معاملات منتش��ر شده و خريد دين 
واموال معاملات روي هم تقريبا معادل يك درصد از كل 
مانده تسهيلات بانك ها و موسسات اعتباري بوده است. 

براين اساس در س��ال هاي ۸۷ تا فروردين ۹۶ درصد 
مطالب��ات معوق به ترتيب مع��ادل ۱۵.۶، ۱۷.۲، ۱۳.۶، 
۱۴.۹، ۱۳، ۱۱.۵، ۱۰.۶، ۱۰، ۱۰.۲ و ۱۱.۱ درص��د بوده 

است. 
براساس نماگرهاي اقتصادي بانك مركزي نيز نسبت 
تس��هيلات غيرجاري به كل تس��هيلات بانك ها شامل 
مطالبات معوق، سررسيد گذش��ته، مشكوك الوصول و 
س��وخت ش��ده ارزي و ريالي طي سال هاي ۸۷ تا ۹۵ به 
ترتي��ب معادل ۱۷.۶، ۱۸.۲، ۱۳.۸، ۱۵.۱، ۱۴.۷، ۱۴.۱، 

۱۲.۱، ۱۰.۲، ۱۰ درصد بوده است. 
ه��ر دو آمار نش��ان مي ده��د كه اوج رش��د و درصد 
مطالب��ات معوق يا غيرمجاري در س��ال ۸۸ با نس��بت 
۱۸.۲ درصد بوده اس��ت. از س��ال ۸۸ به بعد تحت تاثير 
سياس��ت هاي بان��ك مركزي ب��ه مديريت طهماس��ب 
مظاهري كه در سال ۸۶ و ۸۷ اجرا شد و مشهور به سه 
قفله كردن خزانه بانك مركزي و رعايت انضباط مالي بود، 
به تدريج درصد مطالبات معوق در س��ال هاي ۸۹ به بعد 
كاهش يافت اما تا س��ال ۹۲ و پايان دولت احمدي نژاد، 
همچن��ان رقم بالاي ۱۴.۱ درصد را نش��ان مي دهد و در 

دولت روحاني نيز متاثر از ساختار اقتصاد و شبكه بانكي و 
وضعيت بازار كسب وكار، همچنان معضل مطالبات معوق 
تش��ديد ش��ده و درحال حاضر، نگراني از رشد مطالبات 
معوق و همچنين اموال و وثايقي كه روي دست بانك ها 

مانده به دغدغه جدي شبكه بانكي تبديل شده است. 

 91 تا 100 هزار ميليارد تومان مطالبات معوق در 
پايان دولت يازدهم

در دولت روحاني و از سال ۹۳ تا ۹۶ اگرچه براساس 
سياس��ت انضباط مالي، كنترل تورم و پايه پولي، تلاش 
مضاعفي به كار گرفته ش��د تا تسهيلات دهي بانك ها را 
تحت نظارت و كنترل داش��ته باش��د و با اصلاح ساختار 
بانكداري و بازار پول كش��ور، كنترل ت��ورم، بهبود روند 
تعيين نرخ سود بانكي متناسب با تورم، توجيه اقتصادي 
طرح ها، توجه به اعتبارس��نجي مشتريان و وثايق بانكي 
و... ش��بكه بانكي بتوان��د در جهت پيگي��ري مطالبات 
معوق، اس��تمهال بدهي و مذاكره ب��ا بدهكاران بانكي و 
كاهش مطالبات معوق عمل كند، اما به خاطر مشكلات 
تحريم هاي اقتص��ادي، ركود بخش هاي اقتصادي، تداوم 
آثار منفي سياس��ت هاي اقتصادي دولت هاي نهم و دهم 
و... همچنان سايه سنگين مطالبات معوق بر اقتصاد ايران 

و بانك هاي كشور سنگيني مي كند. 
ش��بكه بانك��ي و بانك مرك��زي از طري��ق مذاكره، 
پيگيري، اس��تمهال بدهي ها براساس قرارداد و نرخ سود 
بانكي جديد و... توانست درصد تسهيلات غيرجاري را از 
۱۴.۱ درصد در سال ۹۲ به ۱۰ درصد در سال ۹۵ كاهش 
دهد اما طبيعي است كه به خاطر رشد مانده تسهيلات 
بانك ها از ۵۳۴ هزار ميليارد تومان در س��ال ۹۲ به ۹۰۵ 
ه��زار ميليارد توم��ان در فروردين ۹۶، رقم تس��هيلات 
غيرجاري از ۷۵ هزار ميليارد تومان در س��ال ۹۲ به ۹۱ 

هزار ميليارد تومان در اس��فند ۹۵ رسيد. براساس مانده 
مطالبات معوق، سررسيدگذش��ته و مشكوك الوصول به 
اضافه خري��د دين واموال معام��لات در گزيده آمارهاي 
پولي و بانك��ي نيز، رقم مانده اين س��رفصل از ۶۷ هزار 
ميليارد تومان در س��ال ۹۲ به ۱۰۹ هزار ميليارد تومان 
در فروردين ۹۶ رسيده ودر نتيجه رقم مطالبات معوق به 
تنهايي از رقم ۶۱ هزار ميليارد تومان در سال ۹۲ به ۱۰۰ 
هزار ميليارد تومان در فروردين ۹۶ رسيده و نشان دهنده 
مانده مطالبات معوق و تس��هيلات غيرجاري بانك ها در 

چهار سال دولت يازدهم است 
 

 سال هاي سخت دولت دوازدهم 
برخي كارشناسان بانكي معتقدند كه هرچند عملكرد 
دول��ت يازدهم با ايج��اد انضباط مالي و كنت��رل تورم، 
 توانست رشد مطالبات معوق را مهار كند و تسهيلات دهي

بانك ها و پيگيري مطالبات معوق را در مس��ير انضباط و 
توجي��ه اقتصادي و توجه به وثايق كافي و... قرار دهد اما 
به دليل مش��كلاتي كه در محيط كلان اقتصاد و فضاي 
كس��ب وكار وجود دارد، دولت ناچار ش��ده كه در سال 
۹۵ سياست انبساطي در تسهيلات دهي را به كار بگيرد 
و با رش��د ۳۱ درصدي نسبت به س��ال ۹۴ شاهد ۵۴۰ 
هزار ميليارد تومان تسهيلات بانكي بوديم كه اين موضوع 
مي تواند نه تنها فشار بر بانك ها براي ادامه رشد وام دهي 
بانك ها را به همراه داشته باشد بلكه مشكلات مطالبات 

معوق را افزايش دهد. 

 هزينه نگهداري وثايق روبه افزايش بانك ها
ش��نيده هاي مختلف از بانك هاي كشور حاكيست 
كه پيگيري مطالبات معوق به مرحله س��ختي رسيده 
اس��ت و س��ال ها طول مي كش��د تا بدهكاران بزرگ 

و س��اير بده��كاران بانكي بتوانند رق��م بدهي خود را 
كاهش دهند. همچنين از مجموع دارايي ها و اموال و 
وثايق مش��تريان كه به دليل عدم پرداخت اصل و فرع 
وام ها توس��ط مشتريان، تبديل به دارايي بانك ها شده 
و روي دس��ت بانك ها مانده است، عملا درصد اندكي 
قابل فروش به قيمت مناسب است و هر سال بر تعداد 
اي��ن وثايق افزوده مي ش��ود در حالي كه ظرفيت نقد 
شوندگي كافي ندارند به معضل جديدي براي بانك ها 
تبديل ش��ده و امكان كس��ب درآمد و سود و توليد و 
اش��تغال ندارند و به همين خاطر بس��ياري ازمديران 
بانكي معتقدند كه در مذاكره با صاحبان اين اموال بايد 
پرونده مطالبات معوق به سمتي هدايت شود كه خود 
مالكان از اين اموال براي توليد و اشتغال و درآمدزايي 
استفاده كنند تا شايد بتوانند بدهي خود به بانك ها را 
نيز پرداخت كنن��د. زيرا اين دارايي ها جز هزينه براي 
بانك ها نتيجه يي ندارد و قابل فروش به قيمت مناسب 

در بازار راكد ملك و ساختمان نيست. 
اگرچه استمهال بدهي ها با قرارداد و نرخ هاي جديد 
سود بانكي موجب تبديل تسهيلات غيرجاري به جاري 
ش��ده اس��ت و رقم عمده يي از مطالبات معوق را كنترل 
كرده اما به دليل نامناس��ب ب��ودن وضعيت بازار ملك و 
ساختمان عملا حجم وثايق و دارايي هايي كه روي دست 
بانك ه��ا مانده به  ش��دت رو به افزايش اس��ت و نه تنها 
به قيمت مناس��ب قابل عرضه در بازار نيس��ت و خريدار 
كافي ندارند بلكه حتي نگهداري اين اموال براي بانك ها 
هزينه ساز و مشكل زا ش��ده و براي نگهداري از آنها بايد 
نيروي انساني، تشكيل پرونده، هزينه هاي مختلف اداري 

و نگهداري ساختمان و ملك را پرداخت كنند. 
بر اين اساس، چاره كار اين است كه اولا گرفتن وثايق 
كافي و قابل نقد و اوراق و سهام و... جاي ساختمان، زمين 

و كارخانه راكد را بگيرد و ثانياً اعتبارسنجي مشتريان و 
توجيه اقتصادي طرح ها جايگزين دريافت وثيقه شود. 

برخ��ي صاحب نظ��ران معتقدن��د ك��ه اگ��ر مانده 
۹۰۵هزارميليارد توماني تس��هيلات بانك ها و موسسات 
اعتباري را دقيق تجزيه و تحليل كنيم و رشد ۳۱درصدي 
تس��هيلات دهي بانك ها در سال ۹۵ و ادامه اين روند در 
س��ال ۹۶ و سال هاي بعد همچنين سهم ۶۷ درصدي و 
بالاي س��رمايه در گردش از تسهيلات را در نظر بگيريم 
به اين معني اس��ت كه بخش قابل توجهي از اين مانده 
تسهيلات به خاطر ركود بخش هاي اقتصاد، رشد هزينه 
نگهداري واحدهاي اقتصادي و س��ودآوري نامتناسب با 
رشد هزينه ها تبديل به تسهيلات غيرجاري خواهد شد 
و بخش��ي از اين واحدها كه در س��ال هاي اخير وام هاي 
بزرگي را دريافت كرده اند قادر به پرداخت اصل و س��ود 

وام ها نبوده و مطالبات معوق را افزايش خواهد داد. 
در نتيجه با پر ش��دن ظرفيت وثايق بانكي در مقابل 
رش��د بدهي مش��تريان، بانك ها قادر به تمديد وام هاي 
جدي��د و اضافه كردن رقم آنها نب��وده و ناچار در مقابل 
بدهي هاي قبلي كه تبديل به مطالبات معوق خواهد شد 
بايد مالكيت وثايق بس��ياري را به بانك ها منتقل كنند و 
اين موضوع علاوه بر رش��د پرونده هاي مطالبات معوق، 
ملك و املاك و س��اختمان، زمين و كارخانه بس��ياري 
را روي دس��ت بانك ه��ا مي گ��ذارد كه نه تنه��ا قادر به 
درآمدزاي��ي يا فروش آنها نخواهند بود بلكه حتي هزينه 
نگهداري و نيروي انساني كافي براي آن نخواهند داشت 
و ورود بانك ها به شركت داري و ملك و املاك نيز مشكل 

بانك ها را دوچندان خواهد كرد. 
لذا بايد با اجراي يك طرح ضربتي، سرنوشت بسياري 
از پرونده هاي مطالبات معوق و بدهكاران بانكي روش��ن 
ش��ود و خود بدهكاران در نگه��داري اموال و درآمدزايي 
و كسب وكار، توليد واش��تغال پيشنهادهاي مناسب به 
بانك ها بدهند و حداقل به صورت مشاركت با بانك ها يا 
با مالكيت بانك ها از فرسوده شدن و معطل ماندن اموال 

موجود جلوگيري كنند. 

 بررسي مطالبات معوق در بانك هاي دولتي 
خصوصي و تخصصي 

وضعيت مطالبات معوق در بانك هاي تخصصي بهتر 
از س��اير بانك ها بوده و در اين ۱۲سال نسبت تسهيلات 
غيرجاري يا مطالبات معوق از ۵ تا ۱۰ درصد در سال هاي 
مختلف در نوس��ان بوده و اوج آن در س��ال ۸۵ بوده كه 
احتمالا متاثر از طرح مسكن مهر است و در سال ۹۶ نيز 
به ۸.۲ درصد رس��يده و مانده مطالبات معوق بانك هاي 

تخصصي به حدود ۱۷هزارميليارد تومان رسيده است. 

 نسبت 11 درصدي در بانك هاي تجاري 
در بانك هاي تجاري تا قبل از سال ۸۸ كه بانك هاي 
بزرگ خصوصي ش��ده شامل ملت، صادرات، تجارت و 
رف��اه جزو بانك هاي تج��اري دولت��ي بوده اند،  درصد 
مطالبات معوق بس��يار بالا بوده و به ۲۴ درصد در سال 
۸۸ رسيده است. از اسفند ماه سال ۸۸ آمار بانك هاي 
خصوصي ش��ده ش��امل ملت، صادرات، تجارت و رفاه 
از بانك هاي تجاري كس��ر و به بانك هاي خصوصي و 
غيردولتي اضافه ش��ده و دليل كاهش آمار بانك هاي 
تجاري در مقطع س��ال ۸۸ به بعد جدا شدن اين چند 
بانك خصوصي بوده اس��ت. رقم مانده مطالبات معوق 
بانك ه��اي تجاري درحال حاضر ب��ه ۱۵هزار ميليارد 
تومان رسيده و ۱۰.۹ درصد مانده تسهيلات بانك هاي 

تجاري غيرجاري يا معوق است. 

 78 هزار ميليارد تومان معوقات بانك هاي خصوصي 
ام��ا در بانك ه��اي خصوصي به خاطر ع��دم رعايت 
توجيه اقتص��ادي طرح ها و بي توجهي ب��ه وثايق كافي 
از ۵۶۳ ه��زار ميليارد تومان مانده تس��هيلات بانك هاي 
خصوصي درحال حاضر ۱۳.۸ درصد تسهيلات غيرجاري 
و معوق است كه البته نسبت به رقم ۲۳.۴درصدي سال 
۸۷ بهبود قابل توجهي داشته و حدود ۱۰واحد  درصد آن 

كاهش يافته است. 
مانده معوقات بانك هاي خصوصي از يك هزار ميليارد 
تومان در س��ال ۸۵ ظرف ۸ س��ال دولت احمدي نژاد به 
۴۳هزار ميليارد تومان رسيده و افزايش شديد و نجومي 
داش��ته اس��ت. درحال حاضر نيز با وجود كاهش نسبت 
تس��هيلات غيرجاري و معوق بانك هاي خصوصي، رقم 
مطالبات معوق بانك هاي خصوصي به رقم ۷۸هزارميليارد 

تومان نزديك شده كه رقم زيادي است. 

گروه بانك وبيمه|
س��نديكاي بيمه گران بايد براي تنظيم روابط نمايندگان، 
بازاريابان و توسعه خدمات الكترونيكي بيمه با هدف حمايت 

از نمايندگان اقدام كند و راهكار ارائه دهد.
به گزارش »تعادل« عبدالناصر همتي در نشستي با مديران 
عامل شركت هاي بيمه از برگزاري به موقع مجامع و همراهي 

و هماهنگي آنها با بيمه مركزي قدرداني كرد. 
دكتر همتي در اين نشس��ت با تاكيد بر گس��ترش فضاي 
تعام��ل و تفاهم در صنعت بيمه براي پيش��برد اهداف كلان 
گفت: خوشبختانه در ماه هاي اخير صنعت بيمه شاهد انسجام 
خوبي از س��وي مديران عامل ش��ركت هاي بيمه و سنديكاي 
بيمه گران ايران در حوزه هايي چون قرارداد با خودرو س��ازان، 
ارائه نرخ فني براي بيمه نامه ها، محاس��به ذخاير مناسب براي 
خس��ارت هاي معوق، تلاش ب��راي افزايش س��رمايه و بهبود 

توانگري شركت هايشان هستيم. 
وي اف��زود: پرتفوي بيمه ش��خص ثالث از وضعيت بحراني 
كه داش��ت در حال خروج اس��ت ليكن بايد براي دو رش��ته 
بيم��ه درمان و مس��ووليت تدابيري انديش��يد كه به پاش��نه 
آشيل صنعت بيمه تبديل نشود و اين مهم همكاري و تعامل 

شركت هاي بيمه و سنديكا را مي طلبد. 
دكتر همتي از مديران عامل خواس��ت با تاكيد بيش��تري 
بر ارائه نرخ هاي فني در تقويت س��ودآوري شركت هاي بيمه 
بكوش��ند. وي افزود: شركت بيمه، يك بنگاه اقتصادي است و 

بايد براي تمام ذي نفعانش از جمله سهامداران جذابيت داشته 
باش��د. رييس كل بيمه مركزي در بخش ديگري از س��خنان 
خود، دغدغه هاي نمايندگان بيمه را طبيعي دانس��ت و گفت: 
شركت هاي بيمه بايد زيرساخت هاي لازم براي حمايت بيشتر 
از خانواده ۴۰ هزار نفري نمايندگان را با توس��عه فناوري هاي 
نوي��ن فراهم كنند تا آنها بتوانند، نقش بيش��تري در صنعت 

بيمه ايفا كنند. 
وي در ادام��ه گف��ت: س��نديكاي بيمه گ��ران اي��ران بايد 
براي تنظي��م روابط نمايندگان، بازاريابان و توس��عه خدمات 
الكترونيك بيمه يي با هدف حمايت از نمايندگان اقدام كند و 

راهكارهايي ارائه دهد. 
دكتر همتي همچنين از جلس��ه هماهنگي با پليس راهور 
ناج��ا خبر داد و گف��ت: تبادل اطلاعات مي��ان بيمه و پليس 
براس��اس توافقات جلس��ه مذكور، به زودي آغاز مي ش��ود و 
ش��ركت هاي بيمه بايد آمادگي لازم، ب��راي دريافت كد يكتا 
هنگام صدور بيمه شخص ثالث را داشته باشند. وي همچنين 
از بررسي آيين نامه لازم جهت ايجاد تسهيل براي شركت هاي 
بيمه مختلطي كه بخواهند بيمه زندگي و غير زندگي خود را 
جدا كنند، خبر داد. در اين جلس��ه مديران عامل شركت هاي 
بيم��ه در خصوص اص��لاح نرخ هاي حق بيم��ه درمان، بحث 
ماليات ب��ر ارزش اف��زوده، نحوه اج��راي آيين نامه حاكميت 
شركتي، موضوع ذخاير شركت هاي بيمه، محاسبه توانگري و 

حمايت از نمايندگان به بحث و تبادل نظر پرداختند. 

رييس كل بيمه مركزي خبر داد 

تنظيم روابط نمايندگان و خدمات الكترونيك بيمه
پورابراهيمي خبر داد

جلسه مشترك كميسيون اقتصادي با مديران بانك ها
رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي از برگزاري 
نشست اين كميسيون با مديران بانك هاي دولتي در هفته آينده 

با موضوع كاهش نرخ سود سپرده ها خبر داد. 
ب��ه گ��زارش خانه مل��ت، محمدرض��ا پورابراهيمي ب��ا بيان 
اينكه كاهش نرخ س��ود س��پرده در اقتصاد اي��ران يك ضرورت 
اجتناب ناپذير است، گفت: اهتمام دولت و مجلس بر كاهش نرخ 
سود سپرده گذاري است و نشست مشترك كميسيون اقتصادي 
با روساي بانك هاي دولتي در كشور هفته آينده برگزار مي شود؛ 
هدف از اين نشس��ت توافق بر س��ر راهكارهاي كاهش نرخ سود 

سپرده گذاري است. 
وي با بيان اينكه توليد كننده از دو طرف درحال قيچي شدن 
اس��ت، گفت: صنعت از طرفي به  خاطر سياس��ت هاي سركوب 
قيمتي نمي تواند افزايش قيمت داش��ته باش��د ب��ه دليل مبارزه 
 ب��ا افزايش تورم و از ط��رف ديگر نيز تامين مال��ي را با نرخ بالا 

انجام مي دهد. 
رييس كميس��يون اقتصادي مجلس درخصوص س��ود بالاي 
تس��هيلات داده شده به صنايع كشور اظهار كرد: در كشوري كه 
ن��رخ تورم طبق اعلام دولت كمتر از ۱۰درصد اس��ت، اين معني 
ندارد كه نرخ سود سپرده گذاري ۲۰درصد و نرخ سود تسهيلات 

۲۵تا ۳۰درصد باشد. 
اين نماينده مجلس ش��وراي اسلامي با اشاره به اينكه در اين 
زمان اگر تورم را افزايش دهيم به  صلاح كشور نيست، عامل اصلي 
به  هم ريختن فاكتورهاي اقتصادي تورم اس��ت، اضافه كرد: بايد 

روي كاهش نرخ كار كنيم و اين مساله زماني اتفاق مي افتد كه ما 
فعاليت و نظارت خود را بر فرآيند بازار پول در كشور جدي كنيم. 
وي با تاكيد بر اينكه نظارت بر فرآيند بازار پول در كشور امكان 
اين را فراهم مي كند كه نرخ س��ود سپرده را كاهش دهيم، بيان 
كرد: چندين بار دولت به سمت اين كار خيز برداشته است اما در 
ميان راه متوجه شده كه اين نظارت با خلأهايي روبه رو است كه 

خلأ آن موسسات غيرمجاز است. 
پورابراهيم��ي با بيان اينكه س��ال ها بانك مركزي بايد در اين 
زمينه كارهايي انجام مي داده كه نكرده و در طول سنوات گذشته 
نظارت كافي نداشته است، تصريح كرد: اين عدم نظارت موجبات 
اين شرايط اسف بار را در حوزه بازار غيرمتشكل پولي فراهم كرده 
است. وي ادامه داد: يكي از كارهايي كه بايد در حوزه كاهش نرخ 
سپرده انجام شود اين است كه بازار غيرمتشكل پولي را مديريت 
كنيم. پورابراهيمي با اشاره به اينكه امروز در كشور فعال اقتصادي 
نمي تواند با س��ود ۳۰درص��د بازپرداخت تعه��دات مالي خود را 
پرداخت كند، افزود: نمي توان در كشور گفته شود ۲۵درصد سوده 
س��پرده پرداخت مي كنيم اما وام را با س��ود ۱۰درصد مي دهيم، 
ابتدا بايد سود سپرده كاهش يابد سپس سود وام ها. كاهش سود 
س��پرده اولويت اصلي ما در حوزه بانكي است. رييس كميسيون 
اقتصادي مجلس ش��وراي اسلامي با تاكيد بر اينكه كاهش سود 
سپرده را مي توان در كاهش سود تسهيلات بانكي مشاهده كرد، 
تاكيد كرد: با توافق با بانك ها در كاهش سود سپرده مي توان سود 

وام ها را به ۱۶درصد و به مرور پايين تر برسانيم. 

فروردين ۸۵۸۶۸۷۸۸۸۹۹۰۹۱۹۲۹۳۹۴۹۵۹۶  دوره - پايان هر سال- اسفند ماه
۱۱۷۱۶۱۱۸۱۲۱۰۲۹۰۳۴۵۴۰۶۵۳۴۶۲۴۷۲۹۹۱۰۹۰۵مانده تسهيلات همه بانك ها

 مبلغ معوقات و خريد دين، اموال معاملات
۱۱۱۷.۷۳۰۳۸۴۲۵۴۵۷۶۷۷۲۸۰۱۰۱۱۰۹همه بانك ها

۹.۲۱۱۱۶.۶۱۸.۲۱۴.۶۱۵.۹۱۴۱۲.۵۱۱.۶۱۱۱۱.۲۱۲.۱درصد معوقات به تسهيلات بانك ها
نسبت تسهيلات غيرجاري به كل تسهيلات بانك ها 

-۱۷.۶۱۸.۲۱۳.۸۱۵.۱۱۴.۷۱۴.۱۱۲.۱۱۰.۲۱۰--براساس نماگرهاي اقتصادي - درصد

۷۳۱۰۲۱۰۸۵۱۶۲۷۲۷۶۸۴۹۴۱۱۱۱۳۶۱۳۷مانده تسهيلات بانك هاي تجاري
۷۱۱.۷۱۸.۳۱۲.۳۱۳.۳۱۶.۸۱۵.۷۱۵.۴۱۲.۱۳۱۲.۵۷۱۴۱۵مبلغ مانده معوقات بانك هاي تجاري

۹.۵۱۱.۵۱۷۲۴۲۱.۲۲۳.۲۲۰.۶۱۸.۲۱۲.۸۱۱.۳۱۰.۲۱۰.۹درصد مطالبات معوق بانك هاي تجاري
۱۶۲۵۳۳۱۰۹۱۴۲۱۷۲۲۰۷۳۰۸۳۶۸۴۳۶۵۶۷۵۶۳مانده تسهيلات بانك هاي غير دولتي و خصوصي

۱۲.۶۷.۸۲۱.۳۲۳۳۱.۶۳۴۴۲.۸۵۰۵۵.۳۷۲.۳۷۷.۷مانده معوقات بانك هاي خصوصي
۶.۴۱۰.۵۲۳.۴۱۹.۷۱۶.۴۱۸.۳۱۶.۴۱۳.۹۱۳.۶۱۲.۷۱۲.۸۱۳.۸درصد مطالبات معوق بانك هاي خصوصي

۲۸۳۴۳۹۵۰۸۵۱۰۰۱۲۲۱۴۰۱۶۱۱۸۱۲۰۶۲۰۵مانده تسهيلات بانك هاي تخصصي
۲.۸۳.۳۳.۹۴.۷۵.۷۶.۳۷.۲۸.۷۱۰.۴۱۲.۴۱۵.۳۱۶.۹مبلغ مطالبات معوق بانك تخصصي 

صد۱۰.۱۹.۷۹.۹۹.۵۶.۷۶.۳۵.۹۶.۲۶.۴۶.۸۷.۴۸.۲درصد مطلبات معوق بانك هاي تخصصي 
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5 بورس و فرابورس
 بورس شنبه هفته آينده 

تعطيل است
در پ��ي اع��ام دبي��ر هيات دول��ت مبني ب��ر تعطيلي 
دس��تگاه هاي دولتي و نهاده��اي عمومي ش��هر تهران در 
روز ش��نبه 14مردادم��اه به دليل برگزاري مراس��م تحليف 
رييس جمهور كلي��ه فعاليت هاي بورس ه��اي اوراق بهادار، 
فراب��ورس، بورس كالا و بورس انرژي هم در اين روز تعطيل 

اعام شد. 
ياسر فاح مدير روابط عمومي و بين الملل سازمان بورس 
و اوراق به��ادار به »تعادل« گفت: ب��ا توجه به تعطيلي روز 
شنبه آينده و به دليل تعطيلي بانك ها كليه بورس هاي فعال 
در تهران هم در اين روز فعاليتي نخواهند داش��ت و تعطيل 
هستند. حال آنكه بورس هاي فعال در ديگر نقاط كشور هم 
به دليل تعطيلي بورس تهران در اين روز فعاليتي نخواهند 
داش��ت و البته اين موضع هم اكنون در حال بررس��ي است. 
با توجه به ش��ركت گس��ترده هيات هاي خارجي در مراسم 
تحليف رييس جمهور و براي برگزاري مناسب مراسم و ايجاد 
تس��هيات لازم در رف��ت و آمد هيات ه��اي خارجي و رفاه 
حال شهروندان تهراني، كليه دستگاه هاي دولتي و نهادهاي 
 عمومي غي��ر از اورژانس و نهادهاي امدادي، در روز ش��نبه

14 مرداد در شهر تهران تعطيل است.

12هزار ميليارد تومان صكوك 
در بازار سرمايه 

مديرعامل شركت س��پرده گذاري مركزي اوراق بهادار و 
تسويه وجوه )سمات( گفت: با انتشار 435ميليارد تومان اوراق 
اجاره، مبلغ كل اوراق صكوك منتش��ر شده در بازار سرمايه 
از مرز 12هزار ميليارد تومان گذش��ت. به گزارش »تعادل« 
محمدرضا محسني در گفت وگو با سنا افزود: از ابتداي امسال، 
شركت سايپا 350ميليارد تومان و شركت بازرگاني سايپايدك 
85 ميليارد تومان اوراق اجاره در بازار منتشر كرده اند تا رقم 
كل انتشار صكوك در بازار سرمايه به بيش از 12 هزار ميليارد 
تومان برس��د. وي با بيان اينكه شركت حمل و نقل ريلي در 
آينده يي نزديك مبلغ 76 ميليارد تومان صكوك استصناع در 
بازار سرمايه منتشر خواهد كرد، گفت: اين شركت براي خريد 
300 دس��تگاه واگن باري اين اوراق را منتش��ر خواهد كرد. 
محسني زمان عمر اوراق استصناع شركت حمل و نقل ريلي 
را 4 س��ال و سود س��الانه آن را بيش از 16 درصد اعام كرد 
كه هر سه ماه يك بار به سرمايه گذاران پرداخت خواهد شد. 

مديرعامل سمات با بيان اينكه يكي از ماموريت هاي ويژه 
بازار سرمايه تس��ريع تامين مالي بنگاه هاي بزرگ اقتصادي 
اس��ت، افزود: در اين زمينه كارگروه ويژه يي براي رفع موانع 
انتش��ار صكوك تشكيل شده اس��ت به طوري كه انتشار اين 
اوراق در س��ال 95 با رش��د 14برابري به رقم 8هزار و 366 
ميليارد تومان رس��يد. وي به تغييرات در مديريت ش��ركت 
مديريت دارايي مركزي بازار سرمايه اشاره و اظهار اميدواري 
كرد تا روند انتشار صكوك در اين بازار همچنان افزايش يابد. 

حركت مثبت بورس در مسير 
ابزارهاي مالي نوين

مديرعامل شركت تامين سرمايه لوتوس پارسيان بر لزوم 
توجه به كارآيي و عملياتي بودن ابزارهاي جديد معرفي شده 
به بازار س��رمايه تاكيد كرد. به گزارش »تعادل« و به نقل از 
پايگاه خبري بورس كالاي ايران، علي تيموري شندي گفت: 
در موارد متعدد ابزارهاي مالي نوين در بازار سرمايه عرضه شد 
كه در اين راستا مجموعه تامين سرمايه لوتوس پارسيان براي 
راه اندازي نخستين صندوق سرمايه گذاري كالايي به پشتوانه 
طا تاش كرد، ابزاري ارائه كند كه از كارآيي لازم برخوردار 
باش��د. وي ضمن قدرداني از تاش هاي به عمل آمده در تيم 
مديريتي سازمان بورس و اوراق بهادار و شركت بورس كالاي 
ايران در حوزه ايجاد زيرساخت ها، تدوين آيين نامه ها، قوانين 
و مقررات و عمليات اجرايي جهت ارائه ابزارهاي جديد گفت: 
ابزارهايي كه بر پايه بورس كالا باشد، براي ما اهميت بالايي 
دارد. بع��د از بحران مال��ي 8-2007 ميادي نيز ابزارهاي بر 
پايه بازار كالايي اهميت بيش��تري پيدا كرد و اين نتيجه به 
دست آمد كه اين ابزارها بيش از ابزارهاي واسطه يي به رشد 

اقتصادي كمك مي كنند. 
تيموري ش��ندي اف��زود: با توجه به راه اندازي نخس��تين 
صندوق سرمايه گذاري پشتوانه طاي لوتوس مشخص شد 
در بازار س��رمايه اين پتانس��يل وجود دارد كه مي توان براي 
راه اندازي س��اير صندوق هاي س��رمايه گذاري كالايي كه از 
ظرفيت رش��د برخوردار هس��تند، اقدام كرد. وي به فرآيند 
بازاريابي براي آغاز معامات ثانويه صندوق »طا« نيز اشاره 
كرد و گفت: بازاريابي هاي انجام ش��ده براي شروع معامات 
ثانويه اين صندوق تنها معطوف به بازار س��رمايه بود و براي 
جذب سرمايه گذار به صورت عمومي اقدامي صورت نگرفت. با 
اين حال زيرساخت هايي براي اين صندوق در تامين سرمايه 
لوتوس پارسيان فراهم شده كه هر فرد سرمايه گذاري، حتي 
اگر داراي كارگزار نباش��د، به كمك آن مي تواند با مراجعه به 
پرتال موجود در سايت اين مجموعه سفارش خريد و فروش 
خود را ثبت كند كه فراهم ش��دن اين قبيل زيرساخت ها به 

توسعه هر چه بيشتر صندوق ها كمك مي كند. 

چراغ سبز گندم به بورس كالا
نماينده درود و ازنا در مجلس با بيان اينكه نرخ تمام شده 
گندم داخلي بايد همس��و با نرخ جهاني تعيين شود، گفت: 
كاهش هدررف��ت گندم نيازمند تجهيز و نوآوري كمباين ها 
و تجهيزات كشاورزي اس��ت. به گزارش »تعادل« به نقل از 
خبرگزاري خانه ملت، مجيدكيان پور نماينده درود و ازنا در 
مجلس درباره وضعيت توليد گندم در كشور گفت: ماندگاري 
در توليد گن��دم و تكرار خودكفايي اي��ن محصول، نيازمند 
كاه��ش هزينه توليد، تجهيز كمباين هاي گندم و اس��تفاده 
ابزارهاي مدرن كش��اورزي است تا بتوان با كشورهاي بزرگ 

توليدكننده گندم در اين عرصه وارد فضاي رقابتي شد. 
نماينده درود و ازنا در مجلس شوراي اسامي با بيان اينكه 
روش هاي مدرن بايد جايگزين روش هاي سنتي توليد گندم 
در كشور شود، تصريح كرد: ورود گندم به بورس كالا نيازمند 

برنامه هدفمند و نظام مند است. 
كيان پ��ور افزود: ب��راي عرضه موفق گن��دم در بورس كالا 
بايد محصولات همس��و با استاندارد جهاني توليد شود، تا نرخ 
محصول همس��و با نرخ جهاني تعيين ش��ود تا بتوان عاوه بر 
تامين بازار داخلي، صادرات بهينه طاي س��رخ را نيز در آينده 
رقم زد. وي با بيان اينكه تاخير در پرداخت مطالبات گندمكاران 
س��م تكرار خودكفايي اس��ت، تصريح كرد: دولت اگر خواستار 
تكرار قطار خودكفايي گندم اس��ت بايد پس از خريد محصول 
حداقل تا 10 روز بهاي كشاورزان را پرداخت كند.اين نماينده 
مجلس گفت: استفاده از دستگاه هاي مجهز در راستاي تبديل 
گندم به آرد بايد در اولويت قرار گيرد، زيرا مي توان با اين اوصاف 
عاوه بر كاهش هدررفت نان، كيفيت نان را نيز به نحو اصولي 
و منطقي افزايش داد. وي ادامه داد: چراغ سبز گندم به بورس 

كالا نيازمند ورود به بزرگراه توليد استاندارد است. 

اخبار

»تعادل« جزئيات بازدهي صندوق هاي فعال در بازار سرمايه را بررسي كرد

بازدهي ناچيز؛ عامل فرار نقدينگي از صندوق در سهام

»تعادل« از دادوستدهاي بازار سرمايه گزارش مي دهد

بورس تهران متعادل اما كم حجم
گروه بورس|

در س��ومين روز هفته جاري، بازار سرمايه متعادل و 
به نسبت كم حجم دنبال ش��د. ديروز، داد و ستدهاي 
بورس تهران دماس��نج بازار سرمايه نيمه  كانال 81هزار 
واحدي را رد كرد و معامله گران بورسي شاهد دادوستد 
بيش از 805ميليون سهم و اوراق بودند. به اين ترتيب 
ارزش معام��ات ب��ورس ته��ران در روز گذش��ته طي 
48هزار و 903 نوبت داد و ستد به بيش از 172ميليارد 
تومان رس��يد. اما در يك نگاه كل��ي مي توان معامات 
روز گذش��ته بورس تهران را متع��ادل قلمداد كرد چرا 
كه فش��ار فروش ي��ا تقاضاي محكم��ي در هيچ يك از 
گروه هاي بازار س��رمايه نمايان نب��ود. البته در اين بين 
فولادي ها و ديگر فلزات اساس��ي ب��ا افزايش تقاضا در 
جهت رشد شاخص و پالايشگاهي ها و برخي محصولات 
ش��يميايي در جهت نزول ش��اخص گام برداش��تند كه 
در نهايت برآيند آن رش��د 42 واحدي ش��اخص كل و 

رسيدن آن به ارتفاع 81 هزار و 533 واحدي شد. 
به گ��زارش »تع��ادل« در جري��ان معامات روز 
گذشته بورس تهران نمادهاي معاماتي شركت هاي 
فولاد مباركه با 58 واحد، پالايش نفت اصفهان با 52 
واح��د و ملي صنايع مس ايران ب��ا 27 واحد افزايش 
بيش��ترين تاثير مثبت را بر محاس��به ش��اخص كل 
بورس ب��ه نام خود ثبت كردن��د. در مقابل معامات 
س��هام در نماد معاماتي ش��ركت هاي تاپيكو با 27 
واح��د، پالايش نف��ت بندرعباس ب��ا 25واحد و نفت 
بهران با 13واحد كاهش بيش��ترين تاثير منفي را در 

برآورد اين نماگر به دوش كشيدند. 

 نماگرهاي بورس
ش��اخص كل قيم��ت و ب��ازده نق��دي ب��ورس و 
اوراق به��ادار تهران در پايان معامات روز دوش��نبه 
نه��م مرداد 96 با افزاي��ش 42 واحدي روي رقم 81 
هزار و 533 واحد ايس��تاد. ش��اخص كل هم  وزن اما 

ب��ا افزايش 40 واحدي عدد 17ه��زار و 818واحد را 
به نمايش گذاشت. شاخص س��هام آزاد شناور نيز با 
افزاي��ش 154واحدي به رقم 89 ه��زار و 895 واحد 
دس��ت يافت. شاخص بازار اول اما در حالي با افزايش 
106واحدي به رقم 57 هزار و 203 واحد دست يافت 
كه ش��اخص بازار دوم با كاه��ش 326 واحدي عدد 

177 هزار و 312 واحد را به نمايش گذاشت. 

 معاملات درون گروهي
دي��روز در ب��ازار 2 بورس تهران ك��ه به معامات 
درون گروه��ي س��هامدار عمده اختص��اص دارد 80 
ميليون سهم پتروشيمي شازند به ارزش بيش از 16 
ميليارد تومان به كدهاي درون گروهي سهامدار عمده 
انتق��ال يافت. در نماد پلي اكريل اما اندكي بيش از 6 
ميليون س��هم به ارزش بيش از 300 ميليون تومان 
با معامات درون گروهي سهامدار عمده مواجه شد. 

 رفت و آمد نمادهاي بورسي
طي معامات ديروز نماد معاماتي ش��ركت هاي 
گسترش سرمايه گذاري ايرانيان، مجتمع پتروصنعت 
گام��ارون، قراردادهاي اختيار خريد و فروش پالايش 
نفت اصفهان، حق تقدم فولاد آلياژي ايران، لابراتوار 
س��ينا دارو، توليد فيبر اي��ران، پالايش نفت اصفهان، 
حق تقدم خريد س��هام دارويي و بهداش��تي لقمان، 
آه��ن و فولاد ارف��ع، مجتمع صنعت��ي آرتاويل تاير، 
صنايع پتروش��يمي زنجان از س��وي ناظر بازار سهام 
بازگش��ايي و در مقابل، نماد معاماتي ش��ركت هاي 
س��يمان كردستان و حق تقدم اس��تفاده نشده گروه 

سرمايه گذاري ميراث فرهنگي متوقف شدند. 

 آناليز گروه هاي بورسي 
ديروز، فلزات اساسي روز خوبي را سپري كردند 
و اكثرا در محدوده هاي مثبت معامله ش��دند. قيمت 

بيلت جهاني حدود 470دلار به ازاي هر تن معامله 
ش��د و در بازار داخل��ي چين هم ركورد 5س��اله را 
با قيمت هاي 550 دلاري پش��ت س��ر گذاش��ت. با 
نگاهي به س��ايت هاي معتبر تحليلي فلزات مشاهده 
مي ش��ود كه اكثرا بر ثب��ات قيمتي در محدوده هاي 
فعل��ي تواف��ق دارند و ب��ا توجه به اخت��اف بودجه 
فولادي ه��ا ب��ا قيمت هاي واقع��ي، انتظ��ار تعديل 
مثبت ه��اي خ��وب در اين طبقه از فلزات اساس��ي 
در گزارش ه��اي آت��ي مي رود. ف��ولاد ارفع نيز پس 
از تعدي��ل مثبت 131 درصدي با 6 درصد رش��د به 
گردونه معامات بازگش��ت و با گذشت زمان اندكي 
بر ميزان عرضه ها افزوده ش��د و قيمت هاي پايين تر 
را نب��ز تجربه ك��رد. نماد فولاد هم ك��ه در روزهاي 
اخير در مس��ير رش��د قرار دارد ديروز ني��ز با اقبال 
مواجه بود به طوري كه بيش��ترين تاثير مثبت را بر 
شاخص گذاشته است. فولاد مباركه ديروز در بورس 
كالا محص��ولات خود را عرضه كرد ك��ه با تقاضاي 
بالايي همراه بود و رش��د خوب��ي از نظر نرخ فروش 
تجربه كرد و حكايت از پتانس��يل هاي شركت دارد. 
فملي س��همي ارزنده كه از قيمت هاي جهاني تاثير 
زيادي مي گيرد و بايد همراس��تا ب��ا جهش قيمتي 
مس جهاني، قله هاي جديدي را فتح كند اما ميزان 
عرضه ها در اين نماد از س��وي حقوقي ها زياد است 
و ب��ا وجود ارزندگ��ي اش همانند ترمزي در مس��ير 
رش��د آن قرار دارند. شركت هاي رويي هم همگام با 
افزايش قيمت جهاني اين فلز روز مثبتي را س��پري 
كردند به طوري كه فزرين همراه با صف خريد، فراور 
در آس��تانه صف خريد و مابقي مثبت بودند. فنوال 
نمادي كه اين روزها مورد توجه بس��ياري از فعالان 
بازار س��رمايه اس��ت پس از رشدي چشمگير حدود 
50 درصدي در س��ايه حمايت سهامدار  درصدي در 
روزهاي اخير با تحمل دو روز اس��تراحت و اصاحي 
كوتاه م��دت مجددا با جه��ش قيمتي به صف خريد 

رسيد و با وجود عرضه هاي زياد اما قدرت خريداران 
از عرضه هاي فروش��ندگان پيش��ي گرفت و نهايتا با 

صف خريد بسته شد. 
در گروه خودرويي ش��اهد معامات��ي متعادل در 
خودروسازها و دادوس��تد هاي مثبت در قطعه سازها 
بوديم. قطعه سازها به دليلي كوچك تر بودن و قابليت 
چابكي راحت تر از خودروس��ازها حركت مي كنند. در 
معامات ديروز نماده��اي خاهن و خچرخش كه در 
روز كاري قب��ل ب��ه صف خريد رس��يده بودند ديروز 
ني��ز پرتقاضا بودن��د كه در كنار آنه��ا نماده خكمك 
نيز با اقبال مواجه ش��ده و به صف خريد رس��يد. اما 
ميزان عرضه ها در اين نمادها زياد بود به ش��كلي كه 
چندي��ن بار صف آنها عرضه ش��د و مج��ددا به صف 
خريد رس��يدند. البته نماد خموتور همچنان مطابق 
ب��ا روزهاي قبل با ص��ف خريد ب��دون عرضه همراه 
بود. خودروس��ازها نيز معاماتي متعادل را پشت سر 

گذراندند. 
گروه سيماني و ساختماني روز منفي اي را تجربه 
كردند به طوري كه اكثرا كاهش قيمتي را ثبت كردند 
كه در اين بين صف خريد نماد وآذر و سقاين نمايان 
بود. به نظر مي رس��د س��يماني ها پتانس��يل برگشت 
در چند روز آينده را دارا هس��تند و مي توانند رش��د 
قيمتي را تجربه كنند. در گروه سرمايه گذاري شاهد 

معامات متعادلي بوديم كه با بازگشايي نماد وگستر 
پ��س از برگ��زاري مجمع عمومي و ب��ا مچينگ تنها 
35هزار سهم در قيمت صفر تابلو مواجه بوديم. نماد 
وتوصا هم همچنان مورد توجه فعالان بازار قرار دارد 
و پس از 16ميليون معامله به صف خريد رس��يد و تا 

آخر بازار آن را حفظ كرد. 
پترو پالايش نيز ديروز دادو س��تدهاي منفي اي را 
گذراندند به طوري كه از تاثيرگذاران منفي ش��اخص 
بودند. البته ديروز نماد ش��پنا پس از برگزاري مجمع 
عمومي عادي و تقس��يم س��ود همراه با اعام تعديل 
مثبت با رشد 5 درصدي به سامانه معاماتي بازگشت 
و تاثير مثبتي بر ش��اخص نيز گذاش��ت. در كاش��ي 
س��راميك ها همچنان دو نماد كت��رام و كلوند مورد 
توجه بازار ق��رار دارند. نماد كلوند كه روز كاري قبل 
نيز با صف خريد بسته شده بود ديروز نيز پراقبال بود 
و درآستانه هاي صف قرار داشت. كترام هم كه پس از 
رشدي چشمگير در روزهاي گذشته كه با بازگشايي 
مثبت 20 درصدي همراه ش��ده بود پس از استراحت 
و اصاحي بس��يار كوتاه در روز معاماتي قبل، ديروز 
با افزاي��ش تقاضا به صف خريد رس��يد. قندي ها در 
شروع بازار معاماتي مثبت داشتند اما در اواخر بازار 
با شدت عرضه ها به منفي رسيدند اما نماد قشرين در 

اين جو منفي گروه با صف خريد همراه بود. 

گروه بورس|
طي س��ه ماه گذشته بازدهي انواع صندوق هاي فعال 
در بازار س��رمايه به طور ميانگين 2.63 درصد بوده كه از 
اين ميزان بيشترين بازدهي با رقم 4.54درصد متعلق به 
صن��دوق با درآمد ثابت بوده و كمترين نيز به صندوق در 
سهام با بازدهي 1.01 درصد بوده است. اين در حالي است 
كه در خارج از بازار سرمايه 75 درصد منابع پربازده  ترين ها 
را اوراق مش��اركت و س��پرده هاي بانكي جذب كرده اند. 
بنابراين بازار س��رمايه يكي از كم اهميت ترين مكان براي 

سرمايه گذاري براي سرمايه گذاران شناخته شده است. 
ب��ه گزارش »تعادل« در ح��ال حاضر در بازارهاي مالي 
ايران س��ه نوع صندوق فعال هس��تند كه بسته به مصرف 
منابع دسته بندي مي شوند. برخي از اين صندوق ها تنها در 
بازار سهام سرمايه گذاري مي كنند كه به صندوق در سهام 
معروف هس��تند. نوع ديگري تنها در اوراق سرمايه گذاري 
مي كنند كه صندوق با درآمد ثابت ناميده مي ش��وند و نوع 
ديگري نيز مختلطي از بازار س��هام و اوراق است كه به نام 
صندوق مختلط معروف هستند، صندوق هاي مختلط عموما 
بي��ن حداقل 40 و حداكثر 60 درصد منابع خود را اوراق با 
درآمد ثابت و سپرده هاي بانكي نگهداري مي كنند و مجاز 
هس��تند الباقي وجوه را تا س��قف 60 درصد در تركيبي از 
سهام و حق تقدم سهام سرمايه گذاري كنند. صندوق هاي 
در سهام دس��ت كم 70 درصد وجوه جذب  شده را در بازار 
س��هام س��رمايه گذاري كرده و مجاز باقي مانده وجوه را در 

اوراق با درآمد ثابت و سپرده بانكي نگهداري مي كنند. 

 معرفي برترين صندوق ها 
بر اساس اطاعات دريافتي از مديريت فناوري بورس 
تهران پنج صندوق س��رمايه گذاري ثابت حامي، با درآمد 
ثابت كاريزما، توسعه سرمايه نيكي، نيكوكاري پرسپوليس 
و صندوق سرمايه گذاري نيكوكاري نيك انديشان بالاترين 
ارزش خالص هر واحد سرمايه گذاري )NAV( را در بين 
همه دارا هستند. بر اين اساس سه صندوق سرمايه گذاري 
با درآمد ثابت حامي، كاريزما و توس��عه س��رمايه نيكي بر 
 )NAV( اس��اس ارزش خالص هر واحد س��رمايه گذاري
گران ترين صندوق هاي س��رمايه گذاري به شمار مي روند. 
بازدهي اين سه صندوق از آغاز فعاليت تا به امروز به ترتيب 
88.5 درصد، 75.3 درصد و 92.9 درصد بوده است. پس 
از آنها نيز دو صندوق نيكوكاري پرسپوليس با ارزش خالص 
هر واحد سرمايه گذاري )NAV( 113 هزار و 936 توماني 
و صندوق سرمايه گذاري نيكوكاري نيك انديشان با ارزش 
خالص هر واحد سرمايه گذاري )NAV( 106 هزار و 291 
توماني در رتبه هاي بعدي قرار گرفته اند. قيمت اسمي هر 
واحد س��رمايه گذاري يك هزار تومان است كه پس از آغاز 
فعاليت صندوق س��رمايه گذاري در اوراق با درآمد ثابت و 

در پاي��ان هر مقطع زماني كه ماهانه و در پانزدهمين روز 
هر ماه اس��ت، در صورتي كه خالص ارزش روز واحدهاي 
سرمايه گذاري بيش از قيمت مبناي واحدها باشد، تفاوت 
مذكور محاس��به ش��ده و متناس��ب با تع��داد واحدهاي 
س��رمايه گذاري به حساب كساني كه در پايان آن مقطع، 

دارنده واحدها بوده اند، واريز مي شود. 

 وضعيت بازدهي صندوق ها
پ��س از اي��ن پرداخت، خال��ص ارزش روز هر واحد 
س��رمايه گذاري معادل قيمت مبناي محاس��به است. 

بر اين اس��اس ارزش خالص هر واحد س��رمايه گذاري 
صندوق س��رمايه گذاري ثابت حامي تا تاريخ 8 تير 95 
به مبلغ 186 هزار و 697 تومان رس��يده اس��ت كه در 
مقايسه به عمر يك هزار و 62 روزه اين صندوق توانسته 
بازدهي 85.32 درصدي را از ابتداي فعاليت تا به امروز 
محقق كند. بيش از 97 درصد از تركيب دارايي هاي اين 
صندوق هم اكنون اوراق مش��اركت و بقيه آن را سپرده 
بانكي شامل مي ش��ود. صندوق سرمايه گذاري با درآمد 
ثاب��ت كاريزما اما در رتبه دوم بيش��ترين ارزش خالص 
هر واحد س��رمايه گذاري )NAV( به مبلغ 181 هزار 

و 962 تومان ايس��تاده كه در 958 روز فعاليت توانسته 
بازدهي 79.62 درصد بازدهي را بر جاي گذارد. بيش از 
56 درص��د از دارايي هاي مالي اين صندوق را هم اكنون 
س��پرده هاي بانكي و پس از آن اوراق مشاركت تشكيل 

مي دهد. 
در رتبه س��وم دارندگان بيش��ترين خالص هر واحد 
س��رمايه گذاري )NAV( نيز صندوق سرمايه گذاري با 
درآمد ثابت توس��عه سرمايه نيكي قرار دارد كه در مدت 
عم��ر 482 روزه خود ارزش 141 هزار و 405 توماني را 
براي هر واحد سرمايه گذاري محقق كرده است. بازدهي 

اين صندوق از ابتداي آغاز فعاليت تا دوره مذكور به 92.7 
درصد رس��يده اس��ت. بيش از 75 درصد از دارايي هاي 
مال��ي اين صندوق هم اكنون اوراق مش��اركت و بقيه را 
سپرده بانكي تشكيل مي دهد. بازدهي اين صندوق هاي 
سرمايه گذاري در حالي است كه با پذيره نويسي واحدهاي 
سرمايه گذاري آنها در بازار سرمايه و تحت نظارت بودن از 
سوي سازمان بورس اما هيچ درصدي از دارايي هاي اين 
صندوق ها به سهام اختصاص داده نشده است. پس از آن 
نيز صندوق با درآمد ثابت نيكوكاري پرسپوليس با ارزش 
خالص هر واحد س��رمايه گذاري )NAV( حدود 113 
ه��زار و 936 توماني ق��رار دارد كه بازدهي اين صندوق 
را در 1283 روز پ��س آغاز فعاليت آن به 64.27 درصد 
رسانده است. 56 درصد از دارايي هاي مالي اين صندوق 
در اوراق مش��اركت و بيش از 33 درصد در سپرده هاي 

بانكي متمركز شده است. 
در نهاي��ت صن��دوق ب��ا درآم��د ثابت نيك��وكاري 
نيك انديش��ان هن��ر ني��ز ب��ا ارزش خالص ه��ر واحد 
س��رمايه گذاري )NAV( 106 هزار و 291 توماني در 
دوره زماني منتهي ب��ه 8 تير 94 در جايگاه پنجم اين 
رتبه بندي ايستاده است. اين صندوق در 729 روز پس 
از آغاز فعاليت توانسته بازدهي 36.59 درصدي را محقق 
كند. بيش از 85درصد دارايي هاي مالي اين ش��ركت را 

سپرده هاي بانكي تشكيل مي دهد. 

 برآورد تطبيقي بازدهي شاخص ها و صندوق ها
بررسي ها نشان مي دهند، بازدهي شاخص كل قيمت 
و بازده نقدي بورس تهران از ابتداي امسال تا 8 مرداد 96 
به 6.4 درصد بالغ شده است. كم بازده ترين صندوق هاي با 
درآمد ثابت نيز به ترتيب صندوق هاي سرمايه گذاري امين 
يكم فردا )ETF( با ارزش خالص هر واحد سرمايه گذاري 
 )ETF( حدود 1004 تومان، پارند پايدار سپهر )NAV(
با ارزش خالص هر واحد س��رمايه گذاري )NAV( حدود 
1013 تومان و صندوق قابل معامله گنجينه آينده روشن 
 )NAV( با ارزش خالص هر واحد سرمايه گذاري )ETF(
حدود 1014 توماني هس��تند. اين سه صندوق با درآمد 
ثاب��ت قابل معامله )ETF( از آغ��از فعاليت خود تا دوره 
مذك��ور به ترتيب 13 درصد، 0.14 درصد و 0.49 درصد 

رسيده است. 
پ��س از آنها نيز صندوق قابل معامل��ه با درآمد ثابت 
كي��ان )ETF( با ارزش خالص هر واحد س��رمايه گذاري 
)NAV( ح��دود يك ه��زار و 156 توماني و صندوق با 
درآم��د ثابت قابل معامله آرمان آتي كوثر )ETF( حدود 
يك هزار و 342 توماني قرار دارند كه بازدهي آنها از آغاز 
فعاليت تاكنون به ترتيب 13.81 درصد و 32.15 درصد 

بوده است. 

جدول بررسي بازدهي انواع صندوق ها

نوع صندوق
خالص ارزش 
 دارايی صندوق
)ميليارد ريال(

ميانگين 
دارايی های 

نقدی)%(

ميانگين 
بازدهی 
هفته)%(

ميانگين 
بازدهی ماه)%(

ميانگين 
 بازدهی

3 ماهه)%(

ميانگين 
 بازدهی

6 ماهه)%(

ميانگين 
بازدهی 
سال)%(

ميانگين 
بازدهی از آغاز 

فعاليت)%(
9.2322503142209در سهام

1.262.3129502591974با درآمد ثابت
8.56355023710121مختلط

1.280.1085102268157تمام صندوق ها

مديرعامل بورس كالا درباره ورود محصولات كشاورزي به بورس 
كالاي ايران گفت: در ماده 32 قانون برنامه ششم توسعه مقرر شده 
اس��ت كه تنظيم بازار محصولات كشاورزي اساس��ي با استفاده از 

ابزارهاي موجود در بازار سرمايه و بورس كالا صورت بگيرد. 
به گزارش »تعادل« به نقل از خانه ملت، حامد س��لطاني نژاد با 
بيان اينكه هدف قانون گذار از وضع اين قانون استفاده از قراردادهاي 
بلندمدت و مكانيس��م هاي بازاري به  جاي روش هاي س��نتي مثل 
نگه��داري انبار براي كنترل بازار اس��ت، تصريح كرد: مش��خصا در 
قانون از محصولات كشاورزي نامبرده شده و اين اجازه به نهادهاي 
تنظيم گر بازار داده ش��ده تا از ابزارهاي بورس��ي براي مديريت بازار 
استفاده كنند. وي با اش��اره به اينكه گندم، مرغ، جوجه يك روزه و 
محصولات مشابه، كالاهايي هستند كه درخصوص مديريت بازار و 
كنترل التهاب آنها بحث هايي مطرح بوده است، اضافه كرد: بخشي 
از مديريت التهابات و كنترل بازار، مديريت هاي حمايتي از كشت و 
به عمل آوردن محصول اس��ت كه در قالب ماده 33 قانون افزايش 
بهره وري كش��اورزي و منابع طبيعي قابل انجام اس��ت كه در ماده 
32 قانون برنامه ششم توسعه به اين ماده اشاره شده است. او ادامه 

داد: بخش��ي هم مربوط به مديريت بازار به  واسطه كنترل قيمت ها، 
استفاده از ابزارهاي مالي و سپردن مديريت بازار به  نهادهاي مستقر 

در خود بازار است. 
مديرعام��ل ب��ورس كالاي ايران بيان كرد: اگ��ر مداخله يي قرار 
اس��ت صورت بگيرد بايد به  وسيله ابزارهايي باشد كه در خود بازار 
وجود دارد كه اين ابزارها نيز طيف وس��يعي را شامل مي شوند. وي 
ب��ا بيان اينكه ابزارهاي مدنظر قانون گذار ابزارهاي فروش بلندمدت 
محصولات و اطمينان بخش به بازار اس��ت از نظر اينكه كالا در بازار 
وجود دارد و براي آينده قيمت ثابتي دارند، افزود: از جمله ابزارهاي 
كمك كنن��ده به اين فرآيند قراردادهاي پيمان آت��ي و قراردادهاي 
فيوچر اس��ت و ب��راي حمايت هاي قيمتي هم اب��زار اختيار معامله 

مي تواند ابزار مناسبي باشد. 
س��لطاني نژاد ادامه داد: راه اندازي اين ابزارها كار چندان راحتي 
نيست و نيازمند يك سري مقدمات ازجمله فرهنگ سازي، آموزش و 
نهادسازي است عاوه بر اينكه بايد يك سري نهاد مانند صندوق هاي 
سرمايه گذاري كالايي به  وجود آيد كه همواره در بازار حضور داشته 
باشند و عمليات خريد و فروش را انجام دهند. اين عمل مانند اين 

اس��ت كه ش��ما به يك بازار وارد مي شويد كه يك سري تجار در آن 
حضور دارند و كالاي تخصصي خود را از شما خريداري مي كنند و 
كالاي موردنياز شما را مي فروشند، به اين صورت بازار شكل مي گيرد. 
سلطاني نژاد اضافه كرد: بايد اين اشخاص كه در اين شكل مدرن 
بازار مي خواهند ش��ركت كنند را به  وج��ود بياوريم كه يكي از اين 
اش��خاص مهم صندوق هاي س��رمايه گذاري كالايي هستند كه در 
حال شكل گرفتن و آستانه شروع فعاليت خود قرار دارند. مديرعامل 
ب��ورس كالاي ايران درخصوص ميزان تاثيرگذاري ورود محصولات 
كشاورزي به بورس كالا روي كاهش نوسانات قيمتي اين اقام، اظهار 
كرد: تمام اين ابزارها، ابزار پوشش و كنترل ريسك قيمتي هستند 
و با اس��تفاده از اين ابزارها مي شود قيمت آينده را پيش بيني كرد و 
به آن رس��يد. وي گفت: در بسياري از كشورها با ثبت قيمت روي 
بسته بندي محصولات اين نكته نيز ذكر شده كه قيمت ثبت شده تا 
دو سال آينده ثابت است، اين كار با خريد نهاده هاي توليد محصول 
در بازارهاي كالايي و پوشش ريسك با استفاده از قراردادهاي خريد 
بلندمدت امكان پذير اس��ت و از اين جهت خيال توليدكننده راحت 
اس��ت كه در نهاده هاي موردنياز توليد خود افزايش قيمت ندارد و 

مجبور به افزايش قيمت محصول نمي شود. سلطاني نژاد درخصوص 
اينكه آيا كالاهاي كشاورزي تاكنون در بورس كالا عرضه شده اند يا 
خير، اظهار كرد: كالاهاي كش��اورزي در حال  حاضر در بورس كالا 
معامله مي شوند، اما برخي آنها مستمر معامله مي شوند و برخي ديگر 
غيرمستمر؛ لازمه تشكيل يك بازار بلندمدت ابتدا نيازمند تشكيل 
يك بازار نقد قوي اس��ت. مديرعامل ش��ركت بورس كالاي ايران با 
تاكيد بر اينكه بازار بلندمدت بازاري است كه سيگنال هاي قيمتي را 
از بازار نقد مي گيرد و براي آينده پيش بيني مي كند، بيان كرد: بايد 
يك بازار نقد قوي تش��كيل ش��ود تا برمبناي آن در آينده يك بازار 
بلندمدت قوي نيز تش��كيل ش��ود و بايد حركت به سمت ابزارهاي 
مالي يك حركت ادامه دار باشد. وي با اشاره به اينكه ابتدا بايد بازار 
نقدي به وجود آيد تا افراد به آن عادت كنند و به  صورت بلندمدت 
كالاهاي خود را بفروش��ند، افزود: در فروش بلندمدت به جاي اينكه 
كل پول مربوط به قرارداد بلندمدت ابتدا پرداخت شود بخشي از پول 
پرداخت مي شود تا خريدار نقدينگي زيادي را هزينه نكند، به اين نوع 
قراردادها فوروارد گفته مي شود، سلفي كه به جاي پرداخت كل پول 

بخشي از آن پرداخت مي شود. 

مديرعامل بورس كالا مطرح كرد 

تنظيم بازار محصولات كشاورزي با استفاده از ابزارهاي بورس كالا
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استراتژي برگزاري نمايشگاه  
بايد بر اساس برند باشد

در دي��دار عل��ي فاضلي رييس ات��اق اصن��اف ايران با 
س��يدمحمد س��يدي مديرعام��ل مجموعه نمايش��گاهي 
بين المللي ش��هر آفتاب ب��ر لزوم همكاري ه��اي دو طرف 
براي برگزاري نمايش��گاه هاي صنفي تاكيد شد. به گزارش 
پايگاه اطلاع رس��اني اتاق اصناف اي��ران علي فاضلي در اين 
ديدار كه در مجموعه نمايش��گاهي شهر آفتاب انجام شد، 
گفت: برگزاري نمايشگاه هاي مختلف عرضه كالا زير چادر 
در ش��ان مردم نيس��ت و بايد براي برگزاري يك نمايشگاه 
همه جوانب رفاه��ي را درنظر گرفت. وي افزود: با توجه به 
وس��عت زياد نمايشگاه ش��هر آفتاب، اين نمايشگاه قابليت 
برگزاري نمايشگاه ها و جشنواره هاي فروش اصناف را دارد. 
فاضلي اظهار كرد: طبق برآوردها حدود ۱۷۰ مكان فروش 
كالا به اسم نمايشگاه عرضه مستقيم كالا داير مي شود كه 
اكثر برگزاركنندگان آن الفباي اين كار را بلد نيستند. عمده 
اين افراد دلال و س��ودجو هستند كه اقدام به برگزاري اين 

نمايشگاه ها مي كنند. 
وي نب��ود ارتباط بين مس��وولان فضاي نمايش��گاهي 
با صاحبان تش��كل ها را يكي از مش��كلات دانست و گفت: 
ات��اق اصناف اين توان و قابليت را دارد كه اقدام به برگزاري 
نمايش��گاه با برند خاص كند و ديگران را هم به اين سمت 
س��وق دهد. رييس اتاق اصناف اي��ران تصريح كرد: اصناف 
به تقويت فضاهاي نمايش��گاهي همچون شهر آفتاب نياز 
دارند و انتظار داريم مسوولان ذي ربط در اتاق اصناف ايران 
و مجموعه نمايش��گاهي ش��هر آفتاب با مذاكره و برگزاري 

جلسات مختلف، تقويت همكاري ها را تحقق بخشند. 
وي با بي��ان اينكه اتاق اصناف اي��ران مخالف برگزاري 
نمايش��گاه زير چادر اس��ت، گفت: اتاق اصناف ايران براي 
ساماندهي برگزاري نمايش��گاه ها در مجموعه نمايشگاهي 
شهر آفتاب برنامه ريزي خواهد كرد. فاضلي افزود: با توجه به 
زيرساخت هاي ايجاد شده همچون پاركينگ و ديگر امكانات 
رفاهي در نمايشگاه شهر آفتاب، همكاري اتاق اصناف با اين 
مجموعه نمايشگاهي را ادامه خواهيم داد و در نظر داريم يك 
تقويم نمايشگاهي براي همكاري هاي مشترك داشته باشيم. 
از س��وي ديگ��ر، مديرعام��ل مجموع��ه نمايش��گاهي 
بين المللي ش��هر آفت��اب در اين ديدار ضمن اس��تقبال از 
همكاري با اتاق اصناف ايران براي برگزاري نمايش��گاه هاي 
مختلف، پيش��نهادهايي را براي تقوي��ت همكاري هاي دو 
طرف بيان كرد. س��يدمحمد س��يدي گفت: ايران به لحاظ 
داشتن فضاي نمايش��گاه در رده هاي نخست دنيا قرار دارد 
اما به لحاظ بازدهي وضعيت مطلوبي ندارد كه لازم است در 
اين زمينه اس��تراتژي داشته باشيم. وي افزود: داشتن نظام 
نمايشگاهي يكي از ضرورت هاست و بايد مشخص شود كه 
نقش نمايشگاه در اقتصاد كشور تا چه ميزان است. سيدي 
اظهار كرد: در بس��ياري از كشورها برگزاري نمايشگاه ها با 
زي��ان همراه اس��ت و به همين دليل در اي��ن زمينه يارانه 
مي دهند اما اثرات برگزاري نمايش��گاه در برخي كشورهاي 
دنيا بالاس��ت؛ بطوري كه آنها را به يك برند جهاني تبديل 
كرده اس��ت. به عنوان مثال ۲۶ درصد اقتصاد هنگ كنگ 
از محل برگزاري نمايشگاه ها است. مديرعامل نمايشگاهي 
بين الملل��ي ش��هر آفتاب ب��ر ل��زوم گروه بن��دي برگزاري 
نمايشگاه ها در كشور تاكيد كرد و گفت: برگزاري فستيوال ها 
يا جش��نواره هاي فروش، گروه ملي بين المللي، گروه برند و 
… در نمايش��گاه ها بايد بطور جداگانه مشخص باشد. وي 
افزود: استراتژي كشور براي برگزاري نمايشگاه بايد بر اساس 
»برند« باش��د به اين دليل كه ايجاد ارزش افزوده مي كند و 
در چرخه اقتصادي كش��ور تاثيرات زيادي دارد كه به نفع 
اقتصاد كشور است. س��يدي ادامه داد: در بحث برندسازي، 
مي توان برگزاري مراسم نوروز را به عنوان يك برند معرفي 
كرد. در حال حاضر ۱۶ كشور جهان نوروز را مي شناسند و 
پنج كش��ور آن مراسم هم برگزار مي كنند؛ در اين زمينه ما 
مي توانيم برند نوروز را همراه با فروش كالا داش��ته باشيم و 
حت��ي آن را به كارناوال تبديل و در ديگر كش��ورها برگزار 
كني��م. وي گفت: ع��لاوه بر فرش، يكي ديگ��ر از برندهاي 
نمايش��گاهي براي ايران، صنايع غذايي اس��ت. بسياري از 
م��ردم جهان تماي��ل به صرف اقلام غذاي��ي ايراني به ويژه 
با نش��ان حلال دارند كه اين موضوع مي تواند براي كش��ور 
درآمد زيادي ايجاد كند. س��يدي تصريح كرد: در دنيا ۶۰۰ 
سرفصل نمايشگاهي وجود دارد كه عقبه آن به مفهوم وجود 
پتانسيل هاي صادرات اس��ت اما در ايران اين رقم به حدود 
۷۰ سرفصل محدود مي شود. با مطالعات انجام شده مي توان 
۱۳۰ سرفصل جديد نمايشگاهي در ايران را شناسايي و اين 
تعداد را به ۲۰۰ سرفصل افزايش داد و من در پي شناسايي 

سرفصل هاي جديد نمايشگاهي هستم. 

 تلاش اتاق ها
براي رونق اقتصادي

پاي�گاه خبري اتاق ايران| نخس��تين جلس��ه كميته 
هماهنگ��ي اتاق هاي بازرگاني س��ه گانه خوزس��تان در اتاق 
خرمشهر برگزار شد. رييس اتاق اهواز با تاكيد بر تلاش هاي سه 
اتاق بازرگاني استان خوزستان براي رونق اقتصادي، خواستار 
حمايت بخش دولتي براي نتيجه بخش ش��دن اين تلاش ها 
شد. شهلا عموري اظهار كرد: از بخش خصوصي استان انتظار 
رشد ۲۵ درصدي صادرات مي رود اما اين امر چگونه و با چه 
ابزاري قرار اس��ت عملي شود وقتي كل نقدينگي تجار اهواز 
در عراق بلوكه شده است. عموري با اشاره به مشكلات بانكي 
سد راه توليد استان گفت: كارخانه ها مشكلات متعددي در 
بخش بانكي دارند و بخش خصوصي قادربه انصراف بانك ها 
براي گرفتن حقش��ان نيست و اين مطالبه بايد توسط دولت 
انجام ش��ود. وي گفت: مشكلات مختلفي ازجمله مشكل با 
گمرك كه منجر به پيش��نهاد ك��د ترانزيتي و كريدور نفتي 
از س��وي اتاق اهواز شد، وجود دارد. وقتي گمرك خوزستان 
قادر به دعوت از رييس گمركات كش��ور براي مطرح كردن 
موضوع نشده چگونه از بخش خصوصي انتظار عملكرد بيشتر 
مي رود. عموري كمبود مشاور و اعمال قوانين محدودكننده 
در اتخاذ تعداد مش��اور در خوزستان را از ديگر دلايل كمتر 
بودن عملكرد اتاق ها در زمينه ارائه طرح و برنامه نس��بت به 
برخي اتاق هاي ديگر برشمرد و وجود مشكلات مرزي ازجمله 
متفاوت بودن تعرفه ها و سخت گيري هاي امنيتي را از ديگر 
موانع سد راه توسعه تجارت در خوزستان دانست. رييس اتاق 
اهواز به س��خت گيري در صدور ويزاي متعدد براي بازرگانان 
اهوازي به عنوان مشكلي ديگر اش��اره كرد و گفت: قرار بود 
براي ۵۰ نفر از س��وي اتاق اهواز ويزاي متعدد گرفته ش��ود 
اما پس از گذشت يك ماه از توافق با طرف عراقي حتي يك 
ويزاي متعدده نيز گرفته نشده است. عموري گفت: برنامه هاي 
پيش��نهادي اتاق اهواز كم تر از ساير اتاق ها همچون اصفهان 
نيست اما بخش خصوصي قادر به اقناع مديران دولتي نيست 
و نبود حمايت باعث شده حتي قادر به اعمال نرخ مصوب به 

اتحاديه خرما نيز نباشد. 

اصناف

بخشخصوصي

متوليان صنفي در گفت وگو با »تعادل« مطرح كردند

2 ايراد جدي بر نصب صندوق هاي مكانيزه فروش
گروه تشكل ها| 

موض��وع نص��ب صندوق ه��اي مكاني��زه فروش 
مدت��ي اس��ت كه متولي��ان وزارت صنع��ت، معدن 
و تج��ارت نس��بت به آن اظه��ارات متفاوتي را نقل 
مي كنن��د. متولي��ان دولتي به نص��ب صندوق هاي 
مكاني��زه ف��روش آن هم توس��ط واحدهاي صنفي 
تاكيد دارند؛ درحالي ك��ه به گفته متوليان صنفي، 
 م��اده ۱۲۱ قان��ون پنجم توس��عه يي اي��ران داراي
۲ ايراد جدي اس��ت كه آنها شامل؛ ۱- نبود نيروي 
انس��اني براي آم��وزش دهي به متصدي��ان صنفي 
ب��راي چگونگ��ي فعاليت با نرم افزارهاي آموزش��ي، 
۲- كمبود دس��تگاه هاي واردات��ي صندوق مكانيزه 
براي واحدهاي صنفي، است. در همين راستا، عضو 
هيات رييس��ه اتاق اصناف ايران براين باور است كه 
چنانچه اصناف به سمت ارتقاي تكنولوژي و دانش 
روز حركت نكند، بيش از 8۰ درصد آنها از گردونه 

فعاليت خارج خواهند شد. 
ح��ال مفاد ماده۱۲۱قانون برنامه پنجم توس��عه 
ايران ب��ه موضوع نصب صندوق هاي مكانيزه فروش 
تاكي��د دارد و در اي��ن م��اده قانون��ي آمده اس��ت: 
»براي ش��فافيت در مبادلات اقتصادي و تشخيص 
درآمده��اي مودي��ان ماليات��ي و مالي��ات بر ارزش 
افزوده، وزارت صنعت، معدن و تجارت مكلف است 
ب��ا هماهنگي س��ازمان امور مالياتي كش��ور و اتاق 
اصناف كش��ور ت��ا پايان س��ال دوم برنامه صاحبان 
مش��اغل را براس��اس اولويت، ملزم به اس��تفاده از 
سامانه هاي صندوق فروش )مكانيزه فروش( كند.« 
در همي��ن زمين��ه، ريي��س كميس��يون ارتباطات 
ات��اق اصناف تهران درباره چرايي عدم بروز ش��دن 
پايانه هاي ف��روش به صندوق ه��اي مكانيزه گفت: 
اين براي نخس��تين بار نيست كه بخش قانوني ما با 
نظام اجرايي كشور سنخيت ندارد، متاسفانه درباره 
صندوق هاي مكانيزه پايانه هاي فروش سال هاس��ت 
ك��ه قانون گ��ذاران در اين ح��وزه قوانيني را وضع 
كرده اند اما به دليل فراهم نبودن زيرس��اخت ها در 

اجراي بندهاي قانون با معطلي روبه رو بوده ايم. 
عليرض��ا توس��طي ب��ا اش��اره ب��ه نيازس��نجي 
نص��ب صندوق هاي مكاني��زه افزود: درب��اره نصب 
صندوق ه��اي مكانيزه بايد ابتدا نياز س��نجي انجام 
مي گرفت؛ اين موضوع درحالي است كه نمايندگان 
مجل��س و قوه قضاييه هيچ��گاه به اين موضوع هاي 
زيرساختي نينديش��يده اند و همين معضلات باعث 
ش��ده تا نتوانيم قوانين را به درستي در كشور اجرا 
كنيم. وي در پاس��خ به اين پرس��ش كه قرار بود با 
نص��ب صندوق هاي مكانيزه فروش ماليات س��تاني 
از اصناف شفاف تر ش��ود، اظهاركرد: بحث شفافيت 
ماليات س��تاني از اصناف زماني اجرايي مي شود كه 
زيرساخت هاي اين قانون به نوعي فراهم باشد، قرار 
ب��ود توليدكنندگان صندوق در راس��تاي نصب اين 

صندوق ها به صنوف مختل��ف آموزش هايي را ارائه 
ده��د؛ درحالي كه طي اين ب��ازه زماني ما با كمبود 
صندوق ه��ا و همچني��ن نبود نيروي انس��اني براي 
آموزش مواجه هستيم. توسطي ادامه داد: تا زماني 
كه براي سياس��ت گذاري ها به وي��ژه در حوزه هاي 
صنفي بطور تك بعُدي و س��ليقه يي برخورد ش��ود، 

ما راه به جايي نخواهيم برد. 
 رييس كميس��يون ارتباطات اتاق اصناف تهران 
بااش��اره به مبنا قرار دادن برخ��ي مناطق تهران به 
نصب صندوق مكانيزه هاي فروش گفت: متاس��فانه 
برخ��ي مدي��ران دولتي مناط��ق ۱، ۲ و ۳ تهران را 
مبناي مجهز ش��دن صنوف به صندوق هاي مكانيزه 
فروش مي دانند، اما چنين مبنايي نادرس��ت است؛ 
چراك��ه در اين مناطق تمام واحدهاي صنفي مجهز 
به نصب سيس��تم هاي كامپيوتر  ي نيس��تند، برخي 
فروش��گاه هاي زنجي��ره اي،  س��وپرماركت ها داراي 
چنين سيستمي اند و اين موضوع درحالي است كه 
اين سيستم ها فاقد برنامه هاي نرم افزاري هستند. 

توسطي افزود: قانون نصب صندوق هاي مكانيزه 
فروش ابتدا مي بايس��ت تسري مي يافت و بعد از آن 
نيز اين قانون به طور پايلوت در برخي اس��تان هاي 
كم جمعي��ت اجراي��ي و بعد در ته��ران به مرحله 
نص��ب و راه اندازي مي رس��يد؛ درحالي كه اين نوع 
اتفاق ه��اي كارشناس��ي ش��ده در پايتخ��ت انجام 
نش��د. حتي كارشناس��ان صنفي به قان��ون گذاران 

پيشنهاداتي را براي آسيب شناسي ماده ۱۲۱ قانون 
پنجم توسعه آماده كردند اما اين نوع پيشنهادها از 
سوي متوليان رد شد. يكي از فرصت ها براي اجراي 
اين م��اده قانوني اين بود كه قواني��ن بطور پايلوت 
در ي��ك اتحادي��ه صنف��ي اجرا مي ش��د و در قبال 
اي��ن كار نيز مجريان قان��ون امتيازاتي را براي اين 
صنوف ارائ��ه مي كردند و پس از آن براي اجراي به 
تمام صنوف سرايت مي دادند؛ اين موضوع درحالي 
است كه صنوف بارها در تله دولتمردان افتاده اند و 
نمونه اخير آن را مي توان به طرح شكس��ت خورده 
شبنم اش��اره كرد. رييس كميسيون ارتباطات اتاق 
اصناف تهران معتقد اس��ت: قانون گذاران تا زماني 
كه براي تصويب قوانين نظر و مشاركت كارشناسان 
و متوليان اجرايي را جويا نش��وند ما مداما در بخش 

كلان اقتصاد با درهاي بسته مواجه خواهيم شد. 

 ضرورت به روزرساني صنوف
از س��وي ديگ��ر، عض��و هي��ات رييس��ه ات��اق 
اصن��اف اي��ران معتق��د اس��ت: دول��ت در اجراي 
سياس��ت گذاري هاي خود و براي افزايش بهره وري 
صناي��ع كش��ور نبايد صرف��ا پولي را تح��ت عنوان 
تس��هيلات به واحده��اي توليدي-صنف��ي تزريق 
كند، بلكه بايد ش��رايطي را فراه��م كند تا واردات 
كالاهاي واس��طه يي و س��رمايه يي انج��ام تا امكان 
اس��تفاده فن��اوري جدي��د به هم��راه دان��ش روز 

در صن��وف فراه��م ش��ود. محمدعل��ي صديقي به 
»تعادل«گفت: مش��كل پل نمي تواند مُسكني براي 
واحدهاي صنفي- توليدي باش��د، لذا بايد به سمت 
نهادينه ش��دن تكنول��وژي و دان��ش روز در بخش 
اصن��اف گام برداريم. به گفت��ه او؛ 8۰ درصد اصناف 
س��نتي در معرض نابودي هستند؛ بايد تغيير ايجاد 
كنيم. مدتي اس��ت كه خارجي ها به دنبال س��اخت 
فروشگاه هاي زنجيره يي در ايران هستند و در ميان 
آنها ش��ركت هاي آلماني و فرانس��وي و كشورهاي 
عربي حاش��يه خليج فارس ديده مي شوند. سازمات 
توس��عه تجارت ايران نيز از اين امر اس��تقبال كرده 
اس��ت و قرار اس��ت در اين فروش��گاه ها محصولات 

ايراني و خارجي به فروش رسند. 
صديقي در پاس��خ به پرسش��ي مبن��ي بر تاثير 
ورود اين فروش��گاه ها به بازار بر اصناف ايران اظهار 
ك��رد: اين اقدامي مقدماتي براي پيوس��تن ايران به 
WTO اس��ت. بايد اش��اره كرد كه پيوستن ما به 
WTO اجتن��اب ناپذير اس��ت و ما ب��ه دنبال آن 
هس��تيم. به محض پيوس��تن ايران به اين سازمان 
و ب��ه محض حذف حصار هاي اقتص��ادي، بازارهاي 
انحصاري حذف ش��ده و هزينه هاي گمركي كاهش 
يافت��ه و خارجي ها به بازار ايران مي آيند. وي افزود: 
اين كار در كوتاه مدت به ضرر اصناف س��نتي تمام 
مي ش��ود. با توجه به هزينه ه��اي بالايي كه اصناف 
س��نتي در امور ج��اري و ثابت دارن��د، به طور حتم 

آس��يب مي بينند. اي��ن زنگ خطري اس��ت كه ما 
سال هاس��ت به صدا در آورده ايم. با نگرش خطي اي 
ك��ه اصناف دارند، به طور حتم با پيوس��تن ايران به 
WTO دارن��د به يقين 8۰ درص��د اصناف از بين 
خواهند رفت. مگر اينكه به طرف تشكيل هلدينگ 
حركت ك��رده و در نوع فعاليت خود تغييري ايجاد 
كنند. عضو هيات رييس��ه اتاق اصناف ايران گفت: 
اصناف امروز هم نس��ل اول انقلاب را در خود دارد 
و هم نس��ل س��وم و چهارم انقلاب به آن ورود پيدا 
كرده اند. نس��ل اول انقلاب هنوز بطور س��نتي كار 
مي كنن��د. ما به درآمد هاي نفت��ي عادت كرده ايم و 
ب��ه حامل هاي انرژي ارزان قيمت تكيه داش��تيم. به 
عبارتي ديگر ما گمان مي كرديم كه سود مي كنيم و 
خيلي راحت هم كسب درآمد داشتيم و با اين تفكر 
كه خدا روزي رسان است، كار مي كرديم. اما امروز 
نسل سوم و چهارم انقلاب بهتر مي دانند كه ما بايد 

قدرت رقابت با برند هاي جهاني را داشته باشيم. 
وي ادام��ه داد: در بازار انحص��اري با حامل هاي 
انرژي ارزان و با ديوار كشي هايي كه از ورود هر فرد 
جدي��دي به آن جلوگيري كني��م، ديگر نمي توانيم 
كار كني��م. ما بايد كاري انج��ام دهيم كه با تعديل 
هزينه هاي جاري و ثابت و با استفاده از فناوري هاي 
جدي��د و با دان��ش روز، قدرت رقابت ب��ا برند هاي 
خارجي را به دس��ت آوريم، زي��را اگر اين قدرت را 
نداشته باش��يم، بخش عمده يي از صاحبان صنوف 
ورشكس��ت مي ش��وند. صديق��ي بيان ك��رد: ايجاد 
فروش��گاه هاي بزرگ و زنجيره ي��ي هم گام اول اين 
تحول اس��ت و به دنبال آن فروش��گاه هاي مجازي 
خارج��ي و تجارت الكترونيك به س��رعت توس��عه 
مي يابند. امروز اس��نپ و تپس��ي داخلي ظرف يك 
س��ال و نيم گذش��ته اين بلا را به س��ر آژانس هاي 
مس��افر بري آورده اند كه آنها را زمين گير كرده اند. 
حال اگر يك ش��ركت امريكايي، اروپايي، شرق دور 
و … ب��ه ب��ازار ما ورود پيدا كند چه خواهد ش��د؟ 
واقعيت اين است كه جايي براي شركت هاي داخلي 

وجود نخواهد داشت. 
وي گف��ت: س��ازمان توس��عه تج��ارت ك��ه از 
فروش��گاه هاي زنجيره ي��ي خارج��ي حمايت كرده 
اس��ت، اقدامي مقدماتي انجام داده اس��ت و ما بايد 
از ش��رايط موج��ود اين واقعي��ت را درك كنيم كه 
پيوستن به WTO تحول بسياري را در پي خواهد 
داشت. ما براي ايجاد تغيير نمي توانيم منتظر باشيم 
اول خارجي ها وارد شوند بعد تغيير ايجاد كنيم. به 
محض پيوس��تن ايران ب��ه WTO خارجي ها بازار 
ايران را تسخير مي كنند. اين جاده يك طرفه است. 
ما بايد به عضويت اين سازمان در آييم. اين توصيه 
وزير صنعت، معدن و تجارت نيز بوده است. اگرچه 
در كوتاه مدت به ضرر اصناف است اما در بلندمدت 

ما را مجبور به كار كردن و رقابت مي كند. 

عضو هيات رييسه اتاق ايران عنوان كرد

ضرورت تشكيل اتاق هاي منطقه اي
عض��و هيات رييس��ه اتاق اي��ران معتقد اس��ت: 
مهم تري��ن اه��داف همكاري منطقه ي��ي بين اتاق ها 
انتقال تجارب اتاق ها به يكديگر و پرهيز از تصميمات 
و عملي��ات موازي اس��ت. ات��اق نهادي اس��ت براي 
همگرايي در مواجهه با مس��ائل اقتصادي منطقه يي 
و نقد و بررس��ي قوانين و دستورالعمل هاي مرتبط با 
حوزه كسب وكار. اين طرح سبب توسعه متوازن همه 

شهرها مي شود. 
حسين پيرموذن مي گويد: چرا همكاري اتاق هاي 
بازرگان��ي در يك منطق��ه هم جوار ام��ري ضروري 
اس��ت؟ آيا تجربه فدرالي در تصميم گيري اتاق هاي 
بازرگاني در يك منطقه موفقيت آميز است؟ اين مدل 
موفق تر اس��ت يا مدلي كه اتاق ايران پيش ازاين در 
پيش گرفته بود و اجرايي مي كرد؟ آيا اهداف مدنظر 
در اجراي اي��ن همكاري منطقه ي��ي محقق خواهد 
ش��د؟ چه بسترها و شرايطي براي تحقق اين اهداف 
موردنياز است؟ چه ضرورت هايي را بايد در همكاري 
منطقه يي موردتوجه قرار داد؟ مهم تر اينكه بايد جه 
نكاتي را رعايت كرد تا اين طرح با شكس��ت روبه رو 
نشود؟ اين موارد، نكات مهمي است كه تلاش داريم 
تا راهكارهايي كه اين همكاري منطقه يي براي بالنده 

شدن نياز دارد را موردبررسي قرار دهد. 

 ايجاد نهادي همگرا
عضو هيات رييسه اتاق ايران تصريح مي كند: يكي 
از مهم تري��ن اهداف م��ا در همكاري منطقه يي بين 
اتاق ها انتقال تجارب اتاق ه��ا به يكديگر و پرهيز از 
تصميمات و عمليات موازي و ايجاد نهادي به منظور 
همگرايي در مواجهه با مسائل و مشكلات اقتصادي 

منطقه ي��ي و از س��وي ديگر نقد و بررس��ي قوانين، 
مقررات، آيين نامه ها، بخشنامه ها و دستورالعمل هاي 
مرتب��ط با ح��وزه كس��ب وكار اس��ت. وي در ادامه 
مي افزاي��د: در اتاق هاي منطقه يي به دنبال برگزاري 
همايش هاي ملي و بين المللي به صورت مش��ترك، 
اع��زام و پذي��رش مش��ترك هيات ه��اي تج��اري، 
عارضه يابي مش��كلات اقتصادي كشور و تبادل نظر 
به منظور دستيابي به راهكار اجرايي براي حل وفصل 
مشكلات، آش��نايي اعضا با توانمندي هاي همديگر 
و شبكه سازي پايش فضاي كس��ب وكار استان هاي 
شمال غرب، نيازسنجي زيرساخت هاي شمال غرب 
و از همه مهم تر ايجاد انسجام و وفاق ميان اتاق ايران 

و اتاق هاي شمال غرب هستيم. 

 توسعه متوازن در كل كشور
عضو هيات رييس��ه اتاق ايران مي گويد: اتاق هاي 
منطقه ي��ي داراي همجواري جغرافياي��ي، فرهنگي 
و اجتماع��ي هس��تند با توس��عه وظاي��ف اتاق هاي 
منطقه يي مي توان در توسعه همه جانبه كشور سهيم 
بود در ط��رح منطقه بن��دي اتاق ها فق��ط اتاق هاي 
اس��تاني يا منطقه يي توس��عه نمي يابند بلكه در اين 
فرآيند، كل اتاق هاي كشور يا به عبارتي كل كشور به 
توسعه متوازن نزديك خواهد شد. بنابراين معتقديم 
كه هم افزايي و همگرايي بين اتاق ها بيش��تر خواهد 
شد و به ويژه استان هاي شمال غرب با توجه به مزايا 
و ظرفيت ه��اي متعدد و متنوعي كه دارند مي توانند 
به صورت زنجيروار در تكميل پازل توسعه منطقه يي 

نقش ايفا كنند. 
مي افزاي��د:  اي��ران  ات��اق  هيات رييس��ه  عض��و 

بسترسازي براي جذب سرمايه گذاري از ديگر اهداف 
ما در طرح منطقه بندي اتاق اس��ت. در اين راس��تا 
مس��وولان دولتي بايد در تسهيل زمينه هاي جذب 
سرمايه گذاري خارجي كوشا بوده و سياست گذاري ها 
بايد به گونه يي انجام شود كه سرمايه گذار خارجي از 
اش��تياق لازم براي س��رمايه گذاري برخوردار شود. 
اس��تانداران ني��ز بايد به صورت منطقه يي جلس��ات 
هم انديشي و سياست گذاري را در اين راستا توسعه 

و افزايش دهند. 
پيرموذن ب��ا بيان اينكه س��رمايه گذاري خارجي 
سياس��ت گذاري اس��تاني و منطقه يي اق��دام كنند، 
مي گويد: كش��ور ما منابع و ث��روت اقتصادي زيادي 
دارد ول��ي كارآمدي و بهره وري زيادي در اين زمينه 
حاص��ل نش��ده اس��ت و از اين مناب��ع جهت جذب 
سرمايه گذار داخلي و خارجي استفاده نشده است. در 
منطقه بندي اتاق ها اميدواريم به بسياري از واقعيت ها 
توجه ش��ود و حتي اس��تانداران نيز در اين جلسات 
حض��ور پيدا كنند. وي در ادام��ه عنوان مي كند: در 
اي��ن وضعي��ت ضمن واقع بين��ي و انج��ام مطالعات 
كارشناس��ي و با تعامل دولت مي توان بسترس��ازي 
لازم براي جذب س��رمايه گذار فراه��م كرد. با توجه 
به سابقه تاريخي شمال غرب كه هميشه مبدا ورود 
سرمايه گذاري خارجي و كالا و ماشين آلات خارجي 
است و همچنين نزديكي جغرافيايي به منطقه قفقاز، 
كشورهاي روسي زبان و تركيه احتمال مي رود زمينه 

جذب سرمايه گذار خارجي فراهم شود. 
عضو هيات رييسه اتاق ايران مي گويد: دولت در 
طرح منطقه بندي به ج��اي دخالت بايد كمك حال 
ب��وده و اولويت ه��اي اقتص��ادي را ب��ر اولويت هاي 

سياس��ي پوپوليس��تي ترجيح دهد در اين شرايط، 
فعالان بخش خصوصي لازم اس��ت ت��ا رقابت هاي 
منفي را كنار بگذارند و با وفاق و همدلي و با رويكرد 
توسعه يي در كنار قرار بگيرند، مي توان اميدوار بود 
كه طرح منطقه بندي اتاق هاي بازرگاني به سرانجام 
مطلوبي برس��د. البته بايد در نظر داشت كه مطالعه 
و انج��ام كار كارشناس��ي در فرآين��د منطقه بندي 
موثر اس��ت وگرنه بدون شناخت ظرفيت ها و مزايا 
و پتانسيل ها هرگونه كنش و اقدامي مي تواند تبعات 

منفي خود را بر جاي بگذارد. 
به گفته عضو هيات رييسه اتاق ايران؛ همكاري هاي 
منطقه يي در صورتي مي تواند سهم بيشتري از بازار 
بزرگ كش��ورهاي هم جوار آن منطقه را فراهم سازد 
كه بخش خصوصي كشور توانمندتر از گذشته شود. 
ام��ا در طرح منطقه بندي اتاق ها مي توان اميدوار بود 
كه اس��تان ها از منابع يكديگر استفاده كنند تا سهم 
بيشتري از بازارهاي منطقه يي و كشورهاي هم جوار 
به دس��ت بياورند. بطور مثال در شمال غرب كشور 
ه��ر يك از اس��تان ها در بخش كش��اورزي، صنعت، 

گردش��گري، معدن و... داراي اس��تعداد و پتانسيل 
هس��تند. بخش خصوصي استان هاي شمال غرب با 
تقويت ارتباطات و تعاملات با كش��ورهاي منطقه و 
هم ج��وار مي توانند در اختصاص س��هم بازار، موفق 
عم��ل كنن��د البته كه باي��د براي اختصاص س��هم 
بيش��تر ارتباط بين توليدكننده و تجار بيشتر شده و 

به صورت همسو و همگرايانه مدنظر قرار گيرد. 
پيرموذن با اشاره به دستيابي به منافع اقتصادي 
مي گويد: براي دستيابي به منافع اقتصادي همكاري 
منطقه اي، بايد به س��وي تدوين و سياس��ت گذاري 
اقتصادي حركت كنيم؛ در اين مس��ير هم ناگزيريم 
نمايندگان و مس��وولان عالي س��ه ق��وه به ويژه قوه 
اجراي��ي را دعوت كني��م. اگرچه بخ��ش خصوصي 
مخالف تصدي گري دولت است ولي بايد مسوولان و 
سياست گذاران سه قوه را در تصميمات دخيل كنيم. 
پس ازاين اقدام بايد واقعيت هاي اجتماعي، اقتصادي 
و پتانسيل هاي هر منطقه را احصا كرد. بايد منابع و 
ظرفيت هاي استان ها را به يكديگر مرتبط كرده تا به 

منافع اقتصادي مشترك دسترسي پيدا كنيم. 

رييس كنفدراسيون صادرات مطرح كرد

چرايي كاهش صادرات غيرنفتي؟
رييس كنفدراسيون صادرات مي گويد: با تغيير سال، نرخ تورم 
در قيمت تمام شده همه بخش هاي كشور اثر مي گذارد در نتيجه 
قيم��ت كالاي ايراني در بازارهاي خارج��ي افزايش مي يابد و اين 
مس��اله افت صادرات را به همراه دارد چراكه در بازارهاي جهاني 
حت��ي افزايش قيمت يك تا دو درصدي را هم نمي پذيرند. محمد 
لاهوت��ي دليل كاه��ش 9.۵4 درصدي ارزش ص��ادرات غيرنفتي 
ايران در چهارماهه نخست س��ال جاري گفت: مشكل اساسي ما 
در موضوع صادرات كالاهاي ايراني، قيمت تمام ش��ده غيررقابتي 
اس��ت؛ يعني قيمت نهايي كالايي كه با انرژي و نيروي كار ارزان 
و ب��ا هزينه هاي پايين در داخل توليد مي ش��ود بنا بر عواملي كه 
در اقتصاد ايران وجود دارد، از كالاي مشابه خارجي كه به صورت 
رسمي يا غيررسمي وارد كشور مي شود بالاتر است و توان رقابت 
ن��دارد. وي افزود: هميش��ه با عوض ش��دن س��ال در ايران نرخ 
تورم در قيمت تمام ش��ده همه بخش هاي كش��ور تاثير مي گذارد 
بنابراي��ن وقتي در اين ش��رايط قيم��ت كالا افزايش پيدا مي كند 

اما نرخ ارز ثابت اس��ت، عم��لا قيمت كالاه��اي صادراتي ايراني 
نس��بت به سال قبل متناس��ب با نرخ تورم رشد مي كند درحالي 
ك��ه در بازارهاي جهاني حتي افزاي��ش قيمت يك تا دو درصدي 
را ني��ز نمي پذيرند. به گفته او در اين ش��رايط بايد تفاوت قيمت 
از محل واقعي س��ازي نرخ ارز يا پرداخت مش��وق هاي صادراتي از 
س��وي دولت پوش��ش داده ش��ود در غير اين صورت صادركننده 
از ف��روش كالا در بازاره��اي جهاني متضرر مي ش��ود و طبيعتا از 
اي��ن كار صرف نظر مي كند. به گزارش پاي��گاه خبري اتاق ايران؛ 
بر اس��اس آمار منتشرشده از سوي گمرك، حجم تجارت خارجي 
ايران در چهارماهه نخست سال جاري حدود ۶ درصد رشد داشته 
اما ازآنجاكه در اين دوره زماني، ارزش واردات ۲۳.9۷درصد رشد 
كرده است، بنابراين بزرگ تر شدن حجم تجارت خارجي ناشي از 
افزايش واردات بوده و در اين ميان ارزش صادرات غيرنفتي نه تنها 
رشد نداشته بلكه 9.۵4 درصد نيز كاهش يافته است. از ديگر سو 
سهم عمده كاهش صادرات غيرنفتي كشور با ۱4.99 درصد افت، 

مربوط به ساير كالاها اختصاص دارد، همچنين سهم پتروشيمي 
۳.۷۲درصد و ميعانات گازي تا 4.۱۷ درصد كاهش يافته است. 

عض��و هيات نمايندگان اتاق ايران دربار اينكه چرا اين كاهش 
قابل توج��ه در حوزه س��اير كالاها رخ داده اس��ت، گفت: در مورد 
كالاهاي ساخته شده و مصرفي، هرچه به سمت ارزش افزوده بالاتر 
بروي��م قيمت كالاي صادراتي گران تر از كالاهاي نيمه س��اخته و 
خام تمام مي ش��ود و ت��ورم خود را بيش��تر در قيمت نهايي كالا 
نشان مي دهد و به همين دليل در اين بخش شاهد كاهش شديد 
صادرات هستيم و در بخش هاي ديگر افت كمتري رخ مي دهد. 

لاهوت��ي ادام��ه داد: در بحث كالاهاي كش��اورزي و صنعتي، 
بخش زي��ادي از صادرات ما را كالاهاي مصرف��ي با ارزش افزوده 
بالا تش��كيل مي دهد، از اين منظر، افت ۱4.99درصدي صادرات 
در حوزه س��اير كالاها نشان مي دهد كه ما هرساله نسبت به سال 
قبل ق��درت رقابت خ��ود را در بازارهاي بين المللي را از دس��ت 
مي دهي��م. اين فعال اقتص��ادي در ادامه تاكيد ك��رد: اگر دولت، 
مجل��س و قوه قضاييه، يك صدا در جهت رف��ع موانع صادراتي و 
تسهيل س��رمايه گذاري در حوزه توليد حركت نكنند قطعا ارزش 
صادرات غيرنفتي ما در آينده بيش��تر از اين كاهش خواهد يافت. 
لاهوتي معتقد اس��ت: اينكه صادرات با بروز يك اتفاق رش��د پيدا 
كند تفكر نادرستي است بلكه براي توسعه صادرات بايد در جهت 

رفع موانع اين حوزه اعم از غيرواقعي بودن نرخ ارز، بالا بودن نرخ 
تسهيلات، وجود تورم، هزينه بالاي حمل ونقل داخلي و خارجي، 
عدم پرداخت مش��وق هاي نقدي صادراتي، نبود ارتباطات بانكي 

باوجود رفع تحريم ها در حوزه تجارت خارجي و... تلاش كرد. 
به گفته او، اين مسائل، موضوعات مهم و اولويت داري است كه 
تا زمان برطرف نش��دن آنها، قطع��ا نمي توانيم به افزايش مطلوب 
صادرات اميد داشته باشيم. رييس كنفدراسيون صادرات ايران با 
اشاره به هدف گذاري افزايش ۲۰درصدي صادرات در سال جاري، 
اظهار كرد: باوجوداين هدف گذاري، پس از گذش��ت 4 ماه، حدود 
9.۵4درصد كاهش در صادرات غيرنفتي را تجربه مي كنيم كه نان 

مي دهد سياست گذاري هاي ما مطابق با هدف گذاري ها نيست. 
لاهوتي افزود: در حالي ش��اهد عدم تطابق سياس��ت گذاري ها 
با هدف گذاري هاي انجام ش��ده در حوزه اقتصاد هستيم كه نقشه 
راه ما اقتصادي مقاومتي با ش��عار و هدف اصلي »توليد درون زا و 
برون نگر« است ازاين رو قطعا سياس��ت گذاران بايد برنامه ها را بر 
اساس اهداف اقتصاد مقاومتي بازنگري كنند چراكه اگر قرار باشد 
اقتصاد مقاومتي را در چارچوب سياست هاي قبلي پياده كنيم و با 
تفسير و برداشت گوناگون از اقتصاد مقاومتي همان سياست هاي 
قبلي را ادامه دهيم تغييري در شرايط رخ نمي دهد و اوضاع بهتر 

نخواهد شد. 
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 حمايت از امانوئل ماكرون
اشتباه بود

2019 پايان نقل و انتقال آزادانه 
بريتانيا و اتحاديه اروپا 

۷۵۵ ديپلمات امريكايي روسيه را 
ترك مي كنند

گروه جهان    
سخنگوي نخست وزير بريتانيا اعلام كرده نقل و انتقال آزادانه مردم بين بريتانيا 
و اتحادي��ه اروپا همزمان با تكميل روند برگزيت در مارس ۲۰۱۹ پايان مي يابد. به 
گزارش رويترز اخيرا فيليپ هاموند، وزير اقتصاد بريتانيا گفته بود كه تغيير سريع 

براي قوانين مهاجرتي همزمان با خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا ضرورتي ندارد. 
سخنگوي ترزا مي، نخست وزير بريتانيا با اشاره به اين مساله كه دولت جزيياتي 
را شامل پيشنهادهايي درباره حقوق شهروندان اتحاديه اروپا پس از برگزيت مطرح 
كرده، گفته است:»نقل و انتقال آزادانه در مارس ۲۰۱۹ پايان مي يابد. ساير مولفه ها 
مربوط به سيستم مهاجرت پس از برگزيت براساس آنچه كه قبلا اعلام شده، صورت 
مي گيرد. بنابراين گمانه زني ها درباره آنچه كه ممكن است اتفاق بيفتد و اينكه نقل و 
انتقال آزادانه همان طور كه اكنون وجود دارد ادامه يابد، نادرست است.« پس از آنكه 
تعدادي از اعضاي تيم ارشد نخست وزير بريتانيا در روزهاي اخير بر سر برنامه هاي 
برگزيت با يكديگر به مخالفت پرداختند، سخنگوي ترزا مي  گفت كه موضع دولت 
درباره خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا هماني است كه در ژانويه توسط ترزا مي  اعلام 
ش��ده بود.  گفته ش��ده ليام فاكس، وزير تجارت بين المللي و فيليپ هاموند بر سر 
مهاجرت و جابه جايي نيروي كار به  شدت اختلاف نظر دارند. به گزارش خبرگزاري 
فرانسه، فاكس تاكيد كرده هيچ توافقي بر سر مهاجرت آن هم پس از آنكه بريتانيا 
در مارس ۲۰۱۹ ميلادي اتحاديه اروپا را ترك مي كند، حاصل نشده است. در مقابل 
هاموند گفته كه يك توافق جامع و گس��ترده در كابينه بر س��ر دوره انتقالي بعد از 
برگزيت حاصل ش��ده كه براساس آن مقررات مربوط به مهاجرت و جابه جايي آزاد 
نيروي كار به مدت 3س��ال تمديد خواهد شد.  فاكس در مصاحبه با ساندي تايمز 
با رد سخنان وزير اقتصاد بريتانيا گفته است:»اگر مذاكراتي درباره اين مساله وجود 
داش��ته، من در اين مذاكرات حضور نداشته ام. من در هيچ مذاكره يي درباره توافق 

مذكور شركت نداشتم و از چنين توافقي نيز اطلاعي ندارم.«

گروه جهان    
 نش��ريات ايتالياي��ي با انتق��اد از رويكردهاي مهاجرتي امانوئ��ل ماكرون تاكيد 
دارند كه حمايت از رييس جمهوري فرانس��ه اش��تباه ب��وده و او هر وقت به نفعش 
باش��د يك اروپايي است.  به گزارش اكس��پرس، موفقيت انتخاباتي امانوئل ماكرون 
رييس جمهوري فرانسه در سراسر بروكسل شادي به همراه آورد و نخبگان سياسي 
از تلاش ه��اي او در راس��تاي اروپاگرايي تقدير كردند اما اين ش��ادي چندان ديري 
نپاييد. رييس جمهوري جوان فرانس��ه پس از آنكه توافق ها ميان رم و سلف خودش 
فرانسوا اولاند را زير سوال برد، خشم ايتاليايي ها را برانگيخت. رهبري ايتاليا همچنين 
با ماكرون درخصوص مس��اله مهاجرت اختلاف نظر دارد. درحالي كه ايتاليا قاطعانه 
از كش��ورهاي عضو اتحاديه اروپا خواس��ته در پذيرش سهم مس��اوي از مهاجران و 
پناهجوياني از آفريقا مش��اركت كنند، ماكرون تاكي��د دارد كه كمپ هاي امني در 
ليبي ايجاد خواهد كرد.  اين مداخله تنش هايي را در ايتاليا ايجاد كرد و باعث ش��د 
تا اين گونه به نظر برس��د كه ايتاليا در انجام اقدامي موثر ناكام مانده اس��ت؛ اما اين 
درحالي بود كه رم ده ها هزار مهاجر را زماني كه ساير كشورها تنها نظاره گر بودند، 
پذيرفت. ماكرون كه به سختي تلاش دارد در عرصه جهاني وجهه خوبي از خودش 
به نمايش بگذارد، در پاريس ميزبان رهبران دو جناح رقيب ليبي شد و درباره معاهده 
سياسي تقسيم قدرت بحث و رايزني كرد. نشست ميان فايز السراج نخست وزير ليبي 
و ماكرون ش��ديدا هدف انتقاد ايتاليايي ها قرار گرفت كه تاكيد داشتند او مشكل را 
دس��ت  كم گرفته است. دولت وحدت ملي ليبي )تحت حمايت سازمان ملل متحد( 
به سختي كنترل طرابلس را دراختيار دارد و درمقابل، گروه هاي مختلف شبه نظامي 
مابقي اين سرزمين بي قانون را در كنترل گرفته اند. آنجلينو آلفانو وزير امور خارجه 
ايتاليا به روزنامه »لا اس��تمپا« گفت: چارچوب هاي باز بسياري در ليبي وجود دارد؛ 
تعداد زيادي ميانجي، تعداد زيادي ابتكار عمل.  با اين حال، پليس فرانسه ماه گذشته 

بيش از ۱۰۰مهاجر را پس از آنكه از مرز فرانسه گذشتند، به ايتاليا بازگرداند. 

گروه جهان    
رييس جمهوري روسيه در واكنش به تحريم هاي جديد امريكا گفته كه تصور نمي كند 
روابط بين مس��كو و واشنگتن در آينده نزديك بهبود يابد و همچنين اعلام كرده 755 
نفر از ديپلمات هاي امريكايي ش��اغل در سفارت اين كشور در مسكو، بايد خاك روسيه 
را ترك كنند.  ولاديمير پوتين در گفت وگو با ش��بكه »روسيه ۲۴« گفته است: »755 
نفر از كاركنان اماكن ديپلماتيك امريكا بايد به فعاليت خود در روس��يه خاتمه دهند.« 
وي پيش تر گفته بود كه تصميم سناي امريكا به اعمال تحريم هاي بيشتر عليه روسيه 
را تلافي مي كند. پوتين مرحله فعلي روابط بين امريكا و روسيه را »دشوار« توصيف كرد 
و اف��زود: »ما مدت زيادي صبر كرديم و اميد داش��تيم كه اوضاع بهبود يابد. اما چنين 
انتظاري در آينده نزديك برآورده نخواهد ش��د. « وزارت خارجه روز جمعه ۲۸ جولاي 
اعلام كرده بود كه ش��مار پرسنل سفارت و كنسولگري هاي امريكا بايد تا ماه سپتامبر 
به ۴55 نفر، برابر با ش��مار ديپلمات هاي روس��يه در امريكا، تقليل يابد. اما شمار دقيق 
ديپلمات هاي اخراجي امريكايي مشخص نشده بود. به گفته پوتين، در حال حاضر بيش 
از هزار نفر در نمايندگي هاي ديپلماتيك امريكا در روسيه مشغول به  كار هستند. دولت 
امريكا از تصميم تلافي جويانه پوتين انتقاد كرده است؛ يك مقام وزارت خارجه امريكا روز 
يك شنبه اين تصميم را »تاسف آور و ناموجه« خواند و گفت، دولت امريكا بعد از بررسي 
تاثيرات چنين محدوديت هايي بر سر اقدامات بعدي رايزني خواهد كرد.  هفته گذشته 
س��ناي امريكا در واشنگتن در پاسخ به الحاق ش��به  جزيره كريمه به روسيه و مداخله 
احتمالي روسيه در انتخابات اخير رياست  جمهوري، تحريم هاي جديدي را عليه روسيه 
تصويب كرد. دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا نيز كه انتظار مي رفت اين مصوبه را وتو 
كند، موافقت كلامي خود را با آن اعلام كرده است. ترامپ در جريان مبارزات انتخاباتي 
وعده بهتر ش��دن روابط با روسيه را داده بود، اما مساله فعاليت هاي سايبري روسيه در 
جريان انتخابات رياس��ت جمهوري امريكا و تماس هاي غيرقانوني احتمالي اعضاي تيم 

انتخاباتي ترامپ با روسيه، كاخ سفيد را تحت فشار قرار داده است. 

 تكذيب قطر از درخواست
بين المللي كردن حج

گروه جهان   وزير خارجه قطر ادعاهاي مطرح شده 
از سوي وزيران خارجه كشورهاي محاصره كننده مبني 
بر اينكه كش��ورش قصد دارد مساله حج را بين المللي 
كن��د، تكذيب كرد. به گزارش ايس��نا، اي��ن اظهارات 
محمد عبدالرحمان آل ثان��ي، وزير خارجه قطر چند 
ساعت بعد از اتهام عادل الجبير، وزير خارجه عربستان 
ب��ه دوحه مطرح ش��د كه گفته ب��ود، دوحه در تلاش 
براي سياسي كردن حج است و مي خواهد احساسات 
مق��دس را بين المللي كند و اين به مثابه اعلام جنگ 

است. 
به گ��زارش الجزيره، وزير خارجه قطر گفته اس��ت: 
»هيچ مسوول قطري درباره بين المللي كردن حج حرفي 
ن��زده و هيچ اقدامي از س��وي قطر در جهت بين المللي 
كردن بحث حج صورت نگرفته است. قطر حج را سياسي 
نكرده بلكه متاسفانه اين عربستان است كه آن را سياسي 
كرده است.« اين مقام قطري همچنين نشست يك شنبه 
منامه را اضافه تناقضاتي بر تناقضات قبلي كش��ورهاي 
محاصره كننده خوانده است. كشورهاي تحريم كننده قطر 
در بيانيه يي مشترك اعلام كردند كه طبق شروط ۱3گانه 

آماده مذاكره با قطر هستند. 
وزي��ر خارجه عربس��تان س��عودي پيش ت��ر اعلام 
كرده بود كه درخواس��ت قطر براي بين المللي كردن 
مكان ه��اي مقدس در عربس��تان اع��لان جنگ عليه 
حكومت اين كشور است. عادل جبير به شبكه العربيه 
گفته بود: »ما حق پاسخگويي به كساني كه خواستار 
بين المللي كردن اماكن مقدس هس��تند را براي خود 

محفوظ مي داريم.«
گفته شده، قطر يك شنبه به گزارشگر ويژه سازمان 
مل��ل در ام��ور آزادي مذاهب اعتراض و عربس��تان را 
متهم كرده كه از حج اس��تفاده سياسي مي كند. قطر 
مي گويد، عربس��تان با ايجاد مانع در راه اعزام حجاج 
قط��ر به دنب��ال مقاصد سياس��ي خود اس��ت. بحران 
سياس��ي و ديپلماتيك ميان قطر و كش��ورهاي عربي 
خليج فارس هنوز فروكش نكرده اس��ت.  در اوايل ماه 
گذش��ته ميلادي)ژوئن( اين ۴ كش��ور عرب با متهم 
كردن قطر به حمايت از تروريس��م و دنبال كردن يك 
سياس��ت خارجي مغاير منافع كشورهاي عرب روابط 
سياس��ي خود با اين اميرنش��ين را قطع كردند و يك 
رش��ته تحريم اقتصادي را عليه اين اميرنشين به اجرا 
گذاش��تند. چند كشور ديگر عرب نيز روابط خود را با 
قطر قطع كردند يا س��طح آن را كاهش دادند. اين ۴ 
كش��ور ۲۲ژوئن ۱3شرط را براي از سرگيري رابطه با 
قطر مطرح كردند ازجمله قطع ارس��ال كمك مالي به 
برخي گروه هاي منطقه، تعطيلي شبكه خبري الجزيره، 
كاهش روابط با ايران، توقف اعطاي شهروندي به اتباع 
اين ۴ كش��ور و تعطيلي يك پايگاه نظامي تركيه. آنها 
۱۰روز به قطر فرصت دادند تا اين خواس��ته ها را اجرا 
كن��د ام��ا قطر نپذيرف��ت.  پ��س از آن در ۱۹جولاي 
ديپلمات هاي ارشد عربستان سعودي، امارات متحده 
عربي، بحرين و مصر در يك نشس��ت خبري در دفتر 
نمايندگي دايم امارات در س��ازمان ملل متحد گفتند 
ك��ه ديگر بر اجراي دقيق خواس��ته هاي ۱3گانه خود 
از س��وي قطر براي پايان دادن به تحريم سياس��ي و 
اقتصادي آن كش��ور اصرار نمي كنن��د و ضرب الاجل 

تعيين  شده قبلي نيز ديگر مورد نظر آنان نيست. 

بازداشت بيش از هزار نفر 
ديگر در تركيه

وزارت كش��ور تركيه اع��لام ك��رد، در آخرين دور 
 از تحقيق��ات و بازجويي ه��ا نيروه��اي امنيتي تركيه، 
۱۰۹۸ نفر در چند روز اخير به ظن ارتباط با گروه هاي 
ش��به نظامي و كودتاي ۲۰۱6 بازداش��ت ش��ده اند. به 
گزارش رويترز، در بيانيه منتش��ر ش��ده توسط وزارت 
كش��ور تركيه ۸3۱ نفر از بازداشت شدگان، مظنون به 
ارتباط با فتح الله گولن روحاني در تبعيد و مخالف دولت 
تركيه هس��تند كه به گفته مقامات آنكارا طراح اصلي 
كودتاس��ت. به نوشته اين بيانيه ۲۱3 نفر ديگر به اتهام 
ارتباط با پ ك ك بازداشت شدند. همچنين ۴6 نفر به 
ظ��ن ارتباط با داعش و ۸ نفر ديگ��ر به اتهام ارتباط با 
گروه هاي تروريس��تي چپ گرا بازداشت شدند. پس از 
كودتاي ناكام تركيه، مسوولان آنكارا تاكنون ده ها هزار 

نفر را بازداشت يا از كار بركنار كرده اند. 

 ديدار مقتدي صدر
با وليعهد عربستان 

مقتدي رييس جريان صدر عراق با محمد بن سلمان 
وليعهد عربس��تان ديدار كرد. به گزارش يورونيوز، دفتر 
مقتدي صدر اعلام كرده ديدار اين رهبر ش��يعه عراقي 
در پاسخ به دعوت رسمي وليعهد عربستان سعودي در 
كاخ السلام جده انجام ش��ده است. خبرگزاري رسمي 
عربس��تان هم نوش��ت در جري��ان اين دي��دار، روابط 
عربس��تان و عراق و برخى مسائل مورد توجه مشترك 
مورد بررس��ى قرار گرفت. اين دي��دار در حالي صورت 
مي گيرد كه نيروهاي ارتش عراق كنترل شهر موصل را 
از دست داعش خارج كرده و عربستان با وجود اختلاف 
با دولت بغداد، بر مبارزه با تروريس��م تاكيد دارد. حدود 
ي��ك ماه پيش و در بحبوحه ائتلاف عربس��تان و چند 
متحد عرب آن عليه قطر، حيدر عبادي نيز از عربستان 

ديدار كرده بود. 

 داعش مسوول حمله
به سفارت عراق در كابل 

مناب��ع خب��ري از انفجار انتح��اري در نزديكي يك 
مركز پليس و مقر س��فارت ع��راق در كابل خبر دادند. 
داعش مس��ووليت حمله را برعه��ده گرفت. به گزارش 
اسكاي نيوز، اين انفجار يك مركز پليس و مقر سفارت 
عراق در كابل را هدف گرفت. انفجار در منطقه »كلوله 
پش��ته« كاب��ل رخ داده و به گفته م��ردم محل صداي 
ش��ليك نيز در منطقه شنيده مي شد. يك مقام پليس 
كابل كه خواس��ته از وي نامي برده نشود به بي بي سي 
گفت كه هدف حمله سفارت عراق در كابل بوده است. 
او گفت كه حمله تهاجمي اس��ت و نيروهاي پليس با 

مهاجمان در محل درگير هستند. 

دريچه

از منطقه

مخالفان انتخابات را دروغين خواندند

يكه تازي سوسياليست ها در ونزوئلا

تشديد تنش جمهوري خواهان و رييس  جمهور امريكا

»پنس« براي جانشيني  »ترامپ« آماده مي شود؟
گروه جهان    

»ماي��ك پنس درح��ال آماده ك��ردن خود براي 
آغاز ب��ه كار به عن��وان رييس جمهور اس��ت.« اين 
ادعاي يك مقام حزب دموكرات امريكاس��ت. نشريه 
اينديپندن��ت به نقل از ماكس��ين واترز نوش��ته كه 
معاون رييس جمهور امريكا خود را براي اس��تيضاح 
احتمالي دونالد ترامپ و جانشيني او آماده مي كند. 
گمانه زني درباره اس��تيضاح ترامپ در ش��رايطي 
بالا گرفته كه برخي ناظران نيز از تشديد اختلافات 
رييس جمهوري و ح��زب حاكم جمهوري خواه خبر 
داده ان��د. در ي��ك نمون��ه روزنامه واشنگتن پس��ت 
مي نويس��د:»ترامپ كه در يك سال گذشته سخت 
ب��ه  دنبال لغ��و اوباماكر بود با شكس��ت در مجلس 
س��نا، راه توهين به سناتورهاي جمهوري خواه را در 
پيش گرفت و در ش��بكه هاي اجتماعي)توييتر( آنها 
را احم��ق خواند. او جمهوري خواه��ان را متهم كرد 
كه اج��ازه مي دهند ۸ نماينده دموكرات كش��ور را 
اداره كنن��د. توهين هاي ترامپ به جمهوري خواهان 
از صب��ح جمع��ه و اندك��ي پس از آن آغاز ش��د كه 
3سناتور جمهوري خواه همسو با دموكرات ها به لغو 
اوباماك��ر راي نداند و اي��ن لايحه با 5۱ راي در برابر 
۴۹راي بس��ته ش��د.« اما اختلافات رييس جمهوري 
امريكا و حزب متبوعش به همين جا ختم نمي شود. 
نشريه فايننشال تايمز مي نويسد: اختلافات ترامپ و 
جمهوري خواهان يك شنبه به اوج خود رسيد، زماني 
كه آقاي رييس جمهور با يكي از مقام هاي ارشد اين 
حزب در كنگره بر س��ر آش��وبي كه در كاخ س��فيد 
وجود دارد و اولويت هاي حزبي درگيري لفظي پيدا 
كرد.  در ش��رايطي كه ترامپ آماده مي شود تا جان 

كلي را به عنوان رييس كاركنان كاخ سفيد منصوب 
كرده و نظم از دست رفته اين نهاد را احيا كند، پل 
رايان رييس مجلس نمايندگان از جمهوري خواهان 
خواسته تا روي طرح اصلاح قانون ماليات كار كنند 
كه به گفته وي بس��يار حياتي اس��ت. اين درحالي 
است كه ترامپ چند ساعت قبل از جمهوري خواهان 
خواس��ته بود تا دوب��اره به لايحه خدم��ات درماني 
بازگردند. ترامپ در توييتر خود در اين باره نوش��ته 
بود:»سناتورهاي جمهوري خواه عقب نشيني نكنيد. 
جهان نظاره گر ماس��ت پس اوباماك��ر را لغو كنيد و 

ترامپ كر را جايگزين كنيد.«
ترامپ در هفته هاي گذش��ته درگير چالش هاي 
بس��ياري بود از جايگزيني رين��س پريباس، رييس 
كاركنان كاخ س��فيد گرفته تا مخالفت سناتورهاي 
امريكايي با لغو اوباماكر. به  نظر مي رسد همانطوري 
ك��ه روزگاري اس��تيون منوچين، وزي��ر خزانه داري 
امري��كا پيش بين��ي كرده ب��ود و حالا ب��ه حقيقت 
پيوس��ته، اولويت ه��اي رييس جمه��وري امريكا به 
ط��رز غريبي با آنچه كه جمهوري خواهان در پي آن 

هستند، تفاوت دارد. 
درحال حاضر روند بررس��ي لايحه اصلاح ماليات 
بس��يار كندتر از آنچ��ه جمهوري خواه��ان اميدوار 
بودن��د پيش مي رود. پل رايان در اين باره به فاكس 
نيوز گفته اس��ت:»اين لايحه براي م��ا مهم تر از هر 
اصلاحات ديگري است كه ما تاكنون در دستور كار 
داش��ته ايم چراكه فكر مي كنيم براي رشد اقتصادي 
قوي به سرانجام رسيدن اين طرح بسياري ضروري 
است. فكر نمي كنم كه ما بدون اصلاح مالياتي موفق 
ش��ويم كه به رش��د 3درصدي برسيم.« اما در هفته 

گذش��ته اين فقط جمهوري خواه��ان نبودند كه به 
خش��م رييس جمهوري امريكا گرفتار آمدند؛ ترامپ 
پس از آزمايش موش��ك بالس��تيك كره شمالي كه 
ح��الا گفته مي ش��ود، بردش به اندازه يي اس��ت كه 
مي توان��د ش��هرهاي اي��الات متح��ده را هم هدف 
قرار دهد به س��ختي از چين و بي مس��ووليتي پكن 
در رابطه با برنامه هس��ته يي موش��كي و هس��ته يي 
پيونگ يانگ انتقاد كرد و در توييتر خود نوش��ت كه 
به س��ختي از چين نااميد شده اس��ت. واقعيت اين 
اس��ت كه رييس جمهوري امريكا چند روز گذش��ته 
را ي��ا درحال لابي كردن براي لغو اوباماكر يا توهين 
و تحقير به نماين��دگان جمهوري خواهان يا تهديد 

چين گذرانده است. 
با توجه ب��ه اينكه محبوبيت وي در افكارعمومي 
امري��كا اكن��ون ب��ه 36درص��د س��قوط ك��رده و 
جمهوري خواهان كنگره بيشتر از هر زماني ديگري 
دچار تفرقه و انش��قاق هس��تند، كلي كه قرار است 
دوش��نبه به عنوان رييس دفتر كاخ س��فيد سوگند 

ياد كند روزهاي دشواري در پيش خواهد داشت. 
جك پيتني، استاد علوم سياسي دانشكده كارلمونت 
كاليفرنيا در اين باره مي گويد:»آمدن كلي به كاخ سفيد 
شايد كمي از آشوب فعلي بكاهد اما تا زماني كه ترامپ 
در رفت��ار خ��ود تغييري ايجاد نكن��د و به توييت هاي 
پراكنده سياس��ي خود سر و س��امان ندهد كاخ سفيد 

همچنان خانه وحشت باقي خواهد ماند.« 
گرچه ترامپ دوس��ت دارد كه خود را به عنوان 
ي��ك برن��ده معرفي كند ام��ا پس از 6 م��اه از آغاز 
رياست جمهوري اش هنوز قادر نيست كه حتي يك 
پي��روزي قانوني را به عنوان دس��تاورد مهم خود در 

اي��ن دوران نام ببرد. اين درحالي اس��ت كه جورج 
دابيل��و ب��وش در همين مدت يك لايحه ۱۰س��اله 
۱.۴ه��زار ميلي��ارد دلاري كاه��ش ماليات��ي را به 
س��رانجام رسانده بود؛ و باراك اوباما هم موفق شده 
بود كه بسته محرك اقتصادي ۸۰۰ ميليارد دلاري 

را به جريان بيندازد. 
پيتني با اشاره به اينكه رويكرد غيرمعمول ترامپ 
در دنياي سياس��ت كمكي به بهتر ش��دن ش��رايط 
نخواهد كرد، مي گويد:»ترامپ درباره لايحه خدمات 
درماني وعده داد كه با هزينه اندك خدمات درماني 
را ب��راي بخش زيادي از مردم امريكا حفظ مي كند، 
وعده يي ك��ه تحقق آن تقريبا غيرممكن بود. درباره 
لايح��ه اص��لاح مالياتي نيز چالش بر س��ر پرداخت 
نرخ هاي پايين تر با حذف ترجيحات مالياتي اس��ت 
كه براي وجود هر يك از آنها گرداني از لابي گرها به 
سختي جنگيده اند.« در اين ميان اصرار ترامپ براي 

لغو كردن اوباماكر باعث شد تا لايحه اصلاح مالياتي 
كه در ص��در اولويت ه��اي محافظ��ه كاران و برنامه 
انتخاباتي حزب جمهوري خواه در سال ۲۰۱۸ است 
ماه ها ب��ه تعويق بيفتد. اما اي��ن فقط لايحه اصلاح 
نظامي مالياتي نيست كه نيمه كاره باقي مانده است. 
پيشنهاد ترامپ براي مدرنيزه كردن جاده ها و پل ها 
هم به جايي نرسيده است. كنگره هم به زودي وارد 
مذاكرات نفس گير براي بودجه ۲۰۱۸ خواهد ش��د 
و بايد تا اواس��ط اكتبر س��قف بدهي ملي را به رقم 

۱۹.۸هزارميليارد دلار افزايش دهد. 
راس بيكر، اس��تاد علوم سياسي دانشگاه روتجرز 
مي گوي��د:»در اين ش��رايط تا زماني ك��ه ترامپ به 
ترامپ بودنش ادامه دهد، بي نظمي هم ادامه خواهد 
داش��ت. اگر كاپيتان يك كشتي را به سمت صخره 
هداي��ت كند، واقعيت اين اس��ت كه هيچ خدمه يي 

نمي تواند كشتي را نجات دهد.« 

گروه جهان  طلا تسليمي 
در پايان ش��مارش آراي انتخابات جنجال برانگيز 
ونزوئلا، حزب سوسياليس��ت حاكم با اعلام پيروزي 
بزرگ خود گفت كه نهاد جديد قانون گذاري موسوم 
به »مجمع قانون اساس��ي« فعاليت خود را بلافاصله 
آغاز خواهد كرد. اين در حالي اس��ت كه اپوزيسيون 
ونزوئلا كه تشكيل اين مجمع جديد را اقدامي از سوي 
مادورو براي قبضه كردن قدرت و تثبيت ديكتاتوري 
مي دان��د، انتخابات را تحريم و م��ردم را به تظاهرات 
گس��ترده در خيابان تشويق كرده و ميزان مشاركت 
۴۱ درصدي اعلام شده از سوي كميسيون انتخاباتي 
كش��ور را خبري دروغين مي داند. منتقدان انتخابات 
را اقدام آشكار رييس جمهوري براي قبضه قدرت در 
ميانه بحران شديد اقتصادي در كشور مي دانند. اين 
در ش��رايطي است كه تش��كيل اين مجمع جديد به 
مناقش��ات اقتصادي با امريكا، بزرگ ترين بازار براي 

صادرات ونزوئلا، دامن زده است. 
مادورو در نگراني از ناآرامي ها برگزاري از هرگونه 
تظاه��رات تا سه ش��نبه را ممنوع و مخالف��ان را به 
محكوميت تا ۱۰ س��ال زندان تهديد ك��رد؛ اما اين 
مساله اپوزيسيون را از حضور در خيابان ها بازنداشت. 
درگيري هاي يك ش��نبه ميان معترضان و نيروهاي 
امنيتي دس��ت كم ۱5 كشته بر جا گذاشت و يكي از 
نامزدهاي اصلي انتخابات نيز كشته شد. با اين حال، 
مادورو در سخنراني در يك راهپيمايي پسا انتخاباتي 
در كاراكاس راي گيري را موفقيتي بزرگ براي حزب 
سوسياليس��ت توصيف كرد و فرياد زد: »صبح بخير 

ونزوئلا. ما مجمع قانون  اساسي داريم.«
اين درحالي است كه كشورهايي همچون كلمبيا، 
پاناما، پرو، اسپانيا و كانادا اعلام كردند كه نتايج اين 
انتخابات را به رس��ميت نمي شناس��ند. كش��ورهاي 
امريكاي لاتين همچون آرژانتين و مكزيك كه عموما 
درخصوص مناقشات منطقه يي با امريكا اختلاف نظر 
دارند، در يك موضع گيري مش��ترك تصميم مادورو 
براي تشكيل مجمع قانون  اساسي را محكوم كردند. 
نيكي هيلي سفير امريكا در سازمان ملل نيز انتخابات 
را »دروغين« خواند و در توييتي نوش��ت: »اين اقدام 

قدمي ديگر به سمت ديكتاتوري بود.«
معترض��ان ك��ه به دليل نظ��ارت و تصميم گيري 

مس��تقيم م��ادورو در م��ورد ح��دود 6 ه��زار نامزد 
انتخاباتي، از ابتداي ام��ر روند راي گيري را ناعادلانه 
مي دانس��تند، انتخابات را تحري��م كردند و از اين رو 
هي��چ نماينده ي��ي در مجمع قانون  اساس��ي جديد 
ندارن��د. متحدان ح��زب سوسياليس��ت همه 5۴5 
كرسي مجمع جديد قانون  اساسي را تصرف كردند و 
اكنون قدرت بازنويس��ي قانون  اساسي، منحل كردن 
نهادهاي��ي همچون كنگره كه تحت كنترل مخالفان 
است و مجازات اپوزيسيون را دارند. قرار بود نزديك 
ب��ه نيمي از نمايندگان از ميان نامزدهايي از اقش��ار 
مختلف جامعه از دانشجو گرفته تا ماهيگير و كشاورز 
انتخاب ش��وند، اما برخلاف همه پرس��ي غيررسمي 
مخالف��ان در مورد انتخابات كه بي��ش از 7 ميليون 
نفر در آن شركت كردند، مراكز راي گيري اين مرتبه 
به شدت خلوت بودند. با اين حال، مقامات انتخاباتي 

ونزوئلا از حضور گس��ترده مردم خبر دادند و گفتند 
ك��ه ۸ ميليون و ۱۰۰ هزار راي دهنده )۴۱.5درصد( 
در انتخابات ش��ركت كرده اند؛ اين در حالي است كه 
مخالفان شمار شركت كنندگان را حدود ۲.5 ميليون 

نفر )حدود ۱۲ درصد( برآورد مي كنند. 
انريك��ه كاپريلس از رهبران اپوزيس��يون، در يك 
كنفرانس خبري ميزان مشاركت مردمي در انتخابات 
را كمت��ر از ۱5 درصد اعلام كرد و با جعلي خواندن 
راي گيري روز يك شنبه، برگزاري تظاهرات گسترده 
را خواس��تار شد. وي با اش��اره به ادعاهاي مادورو در 
مورد اينك��ه اين نهاد جديد تنها راه حل مش��كلات 
سياس��ي و اقتصادي ونزوئلاس��ت، گف��ت: »مجمع 
قانون اساس��ي هيچ يك از مش��كلات كش��ور را حل 

نمي كند و تنها به معناي بحراني شديدتر است.«
امريكا در هفته گذشته شماري از مقامات پيشين 

و كنون��ي ونزوئلا را تحريم و تهديد كرده اس��ت در 
صورت تشكيل مجمع قانون  اساسي، تدابير تنبيهي 
شديدتري را عليه كاراكاس در نظر مي گيرد كه اين 
مس��اله به كاهش درآمدهاي دول��ت به ويژه از نفت 
منجر مي ش��ود و تش��ديد بحران اقتص��ادي در اين 
كشور را در پي خواهد داشت. نامعلومي حوزه اعمال 
تغيي��رات در قانون اساس��ي همچنين احتمالا ديگر 
سرمايه گذاران را از هرگونه فعاليت تجاري در ونزوئلا 
ب��از مي دارد؛ چراكه در م��ورد قانوني بودن معاملات 
مالي شك و ترديدهاي بسياري وجود خواهد داشت. 
اينديپندنت نوشت، انتخابات مجمع قانون  اساسي 
نقطه اوج جنگ طولاني مدت در ونزوئلا بر سر قدرت 
محسوب مي شود كه از زمان رياست جمهوري هوگو 
چاوز در سال ۱۹۹۸ آغاز شد. در ميانه تشديد بحران 
اقتص��ادي، افزايش قحطي و گرس��نگي و آش��وب و 

ناآرام��ي در كش��ور، دولت و مخالفان ه��ر دو بر اين 
باورن��د كه ب��راي بقا مي جنگند. چاوز هم در س��ال 
۱۹۹۹ مجمع قانون اساس��ي تشكيل داد و در نهايت 
از ق��درت آن براي تح��ت كنت��رل درآوردن وزارت 
دادگستري و كميس��يون انتخاباتي اس��تفاده كرد، 
اما وي بخش اعظم ۱۴ س��ال فعاليتش را از حمايت 
گسترده ونزوئلايي ها برخوردار بود، اما به تدريج و در 
پ��ي افزايش بهاي نفت و كاه��ش ارزش ارز، ميزاني 
از محبوبيت خود را از دس��ت داد. وي س��ال ۲۰۱3 
م��ادورو را به عنوان جانش��ين خود انتخ��اب كرد و 
رييس جمهوري جديد به جاي اصلاح اقتصاد، آن را 
بيش از پيش تحت فش��ار گذاش��ت. افِرين ولازكوئز 
رييس شوراي اقتصاد ملي ونزوئلا، در اين باره گفت: 
»دولت استراتژي مشخصي براي تامين  مالي خارجي 
و كس��ري بودجه ندارد و بخش عم��ده تامين مالي 
دولت از طريق چاپ پول صورت مي گيرد. در نتيجه 
امكان رشد اقتصادي وجود نخواهد داشت و تورم سر 
به فلك مي كش��د.« در پي بحران شديد اقتصادي از 
ه��ر 5 خانوار در ونزوئلا، ۴ خانوار دچار فقر ش��ديد 
هستند. دارو ناياب است و دستيابي به مواد غذايي و 

كالاهاي اوليه هزينه گزافي دارد. 
همه اي��ن م��وارد از محبوبيت دولت به ش��دت 
كاسته  اس��ت. مادورو در انتخابات رياست جمهوري 
سال ۲۰۱3 به س��ختي توانست 5۰.6 درصد از آرا 
را كس��ب كند. در انتخابات پارلماني س��ال ۲۰۱5 
ني��ز مخالفان اكثريت دوس��ومي مجم��ع ملي را به 
خود اختصاص دادند. از نظر دولت، اپوزيس��يون به 
براندازي رييس جمهوري منتخب كمر بس��ته است 
و مخالفان از پيش��روي ونزوئلا به سمت كمونيسم 
كوباي��ي نگران هس��تند. ش��ك و تردي��د چنداني 
وج��ود ندارد كه مجمع جديد نهادي تحت س��لطه 
رييس جمهوري است. به گفته مقامات آگاه، مجمع 
قانون  اساس��ي علاوه بر بازنويسي و تدوين قوانين، 
همچنين نهاد رياس��ت جمهوري را ب��ه قدرت برتر 
در كش��ور تبديل خواهد ك��رد. اما كاپريلس معتقد 
است كه مادورو در اين روند شانس زيادي نخواهد 
 داش��ت: »چطور مي توان كش��وري را اداره كرد كه

75 درصد مردم آن مخالفت هس��تند؟ فكر مي كنم 
او در تله افتاده است!«
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ايرانشهر8
پيامد منفي پل هاي پايتخت

انس��ان براي ايجاد آرامش 
و رف��اه در ش��هر به توس��عه 
رو  ش��هري  زيرس��اخت هاي 
آورده است و با ساخت خيابان 
پ��س از توليد خ��ودرو در پي 
آرامشي بيشتر بود. سال هاي 
س��ال خيابان ه��ا در تص��رف 
براي  بزرگسالان  بود.  پياده ها 
خريد مايحتاج ب��ه خيابان ها 
مي آمدن��د، كودكان در كوچه 

پس كوچه هاي شهر بازي مي كردند. رفته رفته عملكرد 
اي��ن خيابان ها براي تردد خ��ودرو تنظيم و خيابان ها 
تعريض ش��د و براي بهبود دسترسي و كنترل ترافيك 
به س��اخت پل رو آورديم كه تهران به عنوان پايتخت 

ايران نيز از اين مساله مستثني نيست. 
تهران در زمان تاسيس سلسله زنديه دهي كوچك 
با 3 هزار خانه مسكوني، چند بازار و چهار محله كه در 
درون ب��ارو، محصور باغ ها و مزارع بوده اس��ت. اين بارو 
بوس��يله دو پل با بيرون مرتبط مي ش��د، اين پل ها به 
پايه هايي قطور از س��نگ و س��اروج ساخته شده كه با 
طاق هايي قوسي شكل اين ارتباط برقرار مي شد. شايد 
بتوان نخستين روند پل سازي در تهران را به آن زمان 
نس��بت داد. نحوه احداث و ش��كل گيري اين پل ها در 
تطابق كامل با معمار ايراني زمانه خود بوده است. اين 
پل ه��ا با توجه به عرض زياد خود ب��راي عبور پياده و 
سواره كه عمدتا گاري، كالسكه ها و اسب سواران بودند، 

در نظر گرفته شده بود. 
تع��داد پل ه��اي قديم��ي ته��ران كم نيس��ت، اما 
مهم ترين آنها را مي توان پل گيش��ا، پل كريم خان، پل 
چوب��ي و پل هاي حاف��ظ - طالقاني، حافظ - انقلاب و 
حافظ – جمهوري نام برد. 6 پل فلزي شهر تهران كه 
با وجود قديمي بودن شان هنوز نقش مهمي در تسهيل 
ترافيك اين خيابان ها ايفا مي كنند و براي ش��هروندان 
و ش��هر از اهميت خاصي برخوردارند. قطعا حذف اين 
پل ها بايد با جايگزين مناس��بي همراه باشد تا در تردد 
ش��هروندان خللي وارد نش��ده و نيز گره هاي ترافيكي 

جديدي به وجود نيايد. 
در برهه يي از زمان پل هاي روگذر و زيرگذر نمادي 
از مدنيت و شهرنش��يني به ش��مار آمد. بسيار قبل تر 
در تهران روگذرهاي خيابان انقلاب، س��يدخندان و... 
احداث شد و متاس��فانه امروزه بعد از گذشت چندين 
سال ادامه اين تفكر را در ساير شهرستان ها مي بينيم. 
شايد سواره ها راضي از اين روگذرها و زيرگذرها باشند، 
ولي با نگاهي عميق تر به موضوع درمي يابيم كه سواي 
از آسيب هاي كالبدي و منظري به شهر، اين روگذرها 
موجب به وجود آمدن بسياري از آسيب هاي اجتماعي 

در شهرها مي شوند. 
در مباح��ث شهرس��ازي اي��ن فضاها را ب��ه عنوان 
فضاهاي بي دفاع نام گذاري مي كنند. يعني فضاهايي كه 
به دليل مشخصات كالبدي و فيزيكي في النفسه مورد 
هجوم انواع آس��يب هاي اجتماعي قرار مي گيرند و به 
مرور زمان به عنوان غده يي در شهر شناخته مي شوند. 
فضاي زير پل هاي س��واره ن��ه به پياده تعلق دارد و 
نه به سواره. بلااستفاده ماندن اين فضاها -خصوصا در 
ش��ب- سبب شكل گيري بزه در آنها مي شود. معتادان 
و بي خانمان ها فضاي مناس��بي را ب��راي خود در اين 
مكان ها جست وجو مي كنند و دزدها و زورگيرها مخفي 
گاه خوب��ي براي در كمين نشس��تن به انتظار ش��كار 
مي يابند و ب��ه مرور زمان براي خ��ود مالكيت تعريف 
مي كنند. ديگر حتي نورپردازي و گذاشتن آب نما هم 
چاره كار اين معضل نيس��ت. ص��داي هولناك حركت 
خودرو ه��ا در روي پ��ل و بازتاب صداي آنها در زير پل 
چن��ان هياهويي را ايج��اد مي كند كه حس ناامني نام 
مناس��بي براي آن است. عدم وجود مقياس انساني در 
ابعاد و اندازه هاي آن نيز بي تاثير در آن نيست. انسان در 
اين فضا احساس مناسب نداشته و هيچگونه احساس 

تعلقي با آنها برقرار نمي كند. 
اين عوامل دس��ت به دس��ت هم مي دهند و سبب 
مي شوند اين فضاها كه در واقع جزيي از شهر هستند 
هيچ وقت با شهر پيوند برقرار نكنند و به عنوان زايده يي 
در شهر باقي بمانند. شهروندان نيز هيچ گاه اين فضاها 
را از آن خ��ود نمي دانند. بنابراين، هيچ نظارت عمومي 

نيز بر آنها صورت نمي گيرد. 
در تم��ام كش��ورهاي توس��عه يافته ك��ه قدم��ت 
شهرنش��يني بالايي دارن��د به جز امريكا، كه توس��عه 
ش��هرهاي آن نيز برمبناي خودرو است، توجه به عابر 
پياده از مهم ترين اركان توس��عه آنهاست، چراكه رونق 
و س��رزندگي در ش��هرها مديون حضور پياده در تمام 
فضاهاي ش��هري اس��ت، نه حضور خ��ودرو. با نگاهي 
جامعه ش��ناختي به پديده ش��هر مي توان دريافت كه 
شايد راهكار مناسب معضل ترافيك هاي شهري پل هاي 
روگذر نباش��د و اين درمان موقت باعث بروز زخم هاي 
عميقي در ش��هر خواهد شد كه ترميم آن هزينه هاي 
مالي و اجتماعي بس��ياري را به دنبال خواهد داش��ت. 
اين پل ها اگر بتوانند مش��كلات ترافيك را بطور موقت 
حل كنن��د، در دراز مدت خود ب��ه عنوان گلوگاه هاي 
ترافيك��ي معضل را دوچن��دان مي كنند. كما اينكه در 
حال حاضر اين موضوع را مي توان در روگذرهاي شهر 

تهران مشاهده كرد. 
بسياري از پل هاي سواره رو، بايد به زيرگذر تبديل 
ش��وند، حتي اگر هزينه چند برابري داشته باشد. اگر 
ش��هر انس��ان محور مي خواهيم بايد ب��ه روح و روان 
ساكنان شهر بيش��تر اهميت دهيم. جاي اين رويكرد 
در شهرداري تهران خالي است زيرا در چارت سازماني 
شهرداري از متخصصان شهرساز كمتر استفاده مي شود 
و متاسفانه آنهايي هم كه در بخش شهرسازي مشغول 
به كار هس��تند تخصص پايه شهرسازي ندارند. صداي 
زي��اد عبور و م��رور خودرو ها و ايج��اد آلودگي صوتي، 
تغيير مس��ير ناگهاني راننده ها به دليل س��طح خراب 
آس��فالت، ارتعاش زي��اد، ايجاد س��ايه و جلوگيري از 
رس��يدن نور آفت��اب به گياه��ان و ايجاد مش��كلات 
 هنگام بارندگي از جمله ايرادهاي اين پل ها محس��وب 

مي شوند.
بس��ياري از پل هاي قديمي با استفاده از سازه هاي 
آهني و فولادي طراحي ش��ده اند و از آسفالت معمولي 
اس��تفاده مي كنند كه اين نوع آس��فالت در اثر فش��ار 
وسايل نقليه سنگين به تدريج خراب مي شوند. البته در 
سال هاي اخير از روكش اپوكسي استفاده مي كنند. در 
اين مورد نيز بايد ب��ا تكيه بر توان و اختراعات داخلي 
از آس��فالت پليمري يا اس.  پي.  جي استفاده كنند. لذا 
بايد توجه داشت كه باران، يخبندان، توفان و نمك هر 
يك به تنهايي مي توانند در فروپاشي پل نقش بسزايي 
داش��ته و تحت يك مجموعه به احتمال بس��يار قوي 

خواهند توانست پل را تخريب كنند. 

يادداشت

»تعادل« بررسي مي كند

حلقه هاي مفقوده ساخت پل در تهران

يك كارشناس شهري بررسي كرد

ايجاد دسترسي يا رفع ترافيك؟
گروه راه و شهرسازي| 

عوامل طبيعي بر س��ازه هاي شهري به خصوص 
پل ه��ا تاثير مي گذارد. ني��روي طبيعت به ويژه آب 
و هوا به گونه يي اس��ت كه مبارزه با آن مش��كل و 
حت��ي در برخي م��وارد امكان پذير نيس��ت. باران، 
يخبندان، توفان و نمك هر يك به تنهايي مي توانند 
در فروپاش��ي پل نقش بس��زايي داشته و تحت يك 
مجموعه به احتمال بسيار قوي خواهند توانست پل 

را تخريب كنند. 
طراحان پل با مطالعه و بررس��ي شكس��ت هاي 
گذشته حرفه خود را بدرستي آموخته اند. آنان آهن 
را به چوب عوض كردند و سپس فولاد را جايگزين 
آهن كردند. بعد ها از بتون به طور گسترده در پل ها 
به��ره گرفتند. هر ي��ك از مواد و مصال��ح جديد يا 
تكنيك هاي طراحي, ثمره درس هايي است كه طي 

سال ها به آن رسيده اند. 
ام��ا اكن��ون در ش��هر هاي در حال توس��عه به 
ج��اي طراحي پل هاي متعدد س��عي مي كنند يك 
ش��بكه ترافيكي منظم و هوش��مند طراحي كنند و 
در مكان هاي��ي كه گره ترافيكي ايجاد مي ش��ود از 
زيرگذر اس��تفاده مي كنند. در مواق��ع ضروري نيز 
پل هاي��ي با طراحي زيبا و متجان��س با بافت محله 

احداث مي كنند. همچنين اكنون ش��هرهاي بزرگ 
دنيا به س��وي هوشمند ش��دن رفته اند در سيستم 
مديريت ش��هري هوشمند ديگر پل س��ازي راهكار 
اول نيس��ت و ش��هرهاي ما نيز بايد به سمت شهر 
هوشمندس��ازي حركت كنند. پل ها در ايران براي 

رفع مشكل ترافيكي يا دسترسي ايجاد مي شوند. 
ش��ايد براي ايجاد دسترس��ي س��اخت پل لازم 
باش��د اما ب��راي ح��ل مش��كل ترافيك��ي راه هاي 
بهتري ني��ز وجود دارد. براي اي��ن منظور مي توان 
با هوشمند س��ازي جاده ه��ا، يك طرفه كردن برخي 
معابر، ايجاد تغيير در كاربري هاي ش��هري و توزيع 
متوازن خدمات شهري، شناس��ايي و مطالعه نقاط 
جاذب ش��هري براي آنها برنامه ريزي كرد و از ارائه 
راهكار هاي س��ريع و راحت اما با مش��كلات فراوان 
خ��ودداري ك��رد. پوي��ا علاء الديني دانش��يار گروه 
برنامه ريزي اجتماعي دانشگاه تهران در گفت وگو با 
»تع��ادل« در خصوص پل هاي قديمي تهران اظهار 
كرد: واضح اس��ت كه عمر مفي��د برخي از پل هاي 
تهران به پايان رس��يده اس��ت و باي��د در مورد آنها 
تصمي��م گرفت و ب��ا انجام بررس��ي هاي تخصصي 
مشخص ش��ود اين حذف يا مقاوم س��ازي شوند تا 
خداي ناخواس��ته خطري براي شهروندان به وجود 

نياي��د. به گفت��ه وي، با توجه به زلزل��ه خيز بودن 
ش��هر تهران توجه به اين نكات بسيار ضروري است 
و مطالع��ات آن بايد به درس��تي انجام ش��ود و آثار 
اقتصادي و اجتماعي ناش��ي از آن را مورد نظر قرار 

دهند. 
به گفته علاءالديني، بيشتر پل هايي كه در سطح 
شهر تهران احداث مي شود به لحاظ منظر شهري و 
سيماي شهري مناسب نيستند. ساخت يك نماد يا 
المان شهري زيبا نيازمند بودجه زيادي نيست بلكه 
مي توان با همي��ن بودجه هاي تخصيص يافته براي 

احداث پل، يك نماد شهري ساخت. 
بنابراين پل هايي كه در سال هاي گذشته توسط 
مهندس��ان عمران و ترافيك ايجاد ش��ده اند، فقط 
براي برطرف كردن نياز ترافيكي بوده اند در صورتي 
كه براي ساخت پل ها بايد از مهندسان شهرساز نيز 
كمك گرفته ش��ود. يكي از مشكلات اين پل ها اين 
است كه پل ها باريك هستند و مشكلات ترافيكي را 
افزايش داده اند. اين پل ها حتي اگر عمر مفيد شان 

تمام نشده باشد بايد حذف شوند. 
علاء الديني افزود: در كشورهاي پيشرفته شاهد 
هستيم كه برخي پل ها حتي تا 100 سال هم عمر 
كرده اند و بناي تاريخي محس��وب مي شوند كه اين 

نش��ان از روش هاي صحيح س��اخت و نيز توجه به 
تعمير و نگهداري آنها دارد. 

وي در خصوص جايگزين كردن زيرگذر به جاي 
پل ها گف��ت: زيرگذر به لحاظ ايمن��ي و زيبايي به 
مراتب بهتر از پل اس��ت. حتي س��اخت تونل نيز از 
بزرگراه هاي هم س��طح بهتر اس��ت به اين دليل كه 

عابرپياده ديگر آزار نمي بيند. 
اين كارش��ناس ش��هري ب��ا بيان اينك��ه از نظر 
مهندس��ان شهرس��از، ش��هر بايد به گونه يي باشد 

كه به روح و روان س��اكنان آن صدم��ه وارد نكند، 
اظه��ار كرد: ما در س��اخت پل ها و معاب��ر فقط به 
ماشين توجه مي كنيم و سعي داريم استاندارد هاي 
مربوط به خودرو از جمله ش��عاع گردش و غيره را 
در طراحي ها م��د نظر قرار دهيم در صورتي كه در 
ساخت پل هاي روگذر بايد استانداردهاي انساني از 
جمله خط آس��مان، حس تعلق شهروندان به مكان 
و محله، سيماي بام و ديد و منظر از مقياس انساني 

را نيز در نظر گرفته شود. 

گروه راه و شهرسازي | آزاده كاري|
نب��ود فرصت شناس��ي و مطالعه دقي��ق درباره 
پروژه هاي شهري يكي از اصلي ترين مشكلات در 
تهران است. اين روزها اتوبان شهيد گمنام ميزبان 
پروژه حذف پل گيشا و ساخت يك زيرگذر جديد 
است، در حالي كه كمتر از 10سال پيش به مدت 
3س��ال اين مسير براي س��اخت دو زيرگذر بسته 
ش��د كه مي توانس��ت فرصت خوبي براي ساخت 

زيرگذر سوم نيز باشد. 
بزرگراه ش��هيد گمنام بزرگراهي شرقي-غربي 
است در مركز تهران كه انشعابي از بزرگراه جلال 
آل احمد اس��ت و از پل گيشا ش��روع شده و پس 
از زير گذر اميرآباد و زير گذربزرگراه كردس��تان به 
مي��دان گلها و در نهايت به مي��دان فاطمي ختم 

مي شود. 
در اواس��ط دهه 80 پروژه ي��ي در اين بزرگراه 
عملياتي ش��د كه تقاطع هاي هم سطح اين مسير 
را با خيابان كارگر ش��مالي و اتوبان كردس��تان را 
به تقاطع غير هم س��طح بدل مي كرد. به عبارتي 
حجم ترافيك انبوهي كه پش��ت چ��راغ قرمز اين 
دو تقاط��ع به وجود مي آمد، ب��ا ايجاد دو زيرگذر 

از بين مي رفت. 
س��اخت اي��ن دو زيرگذر و يك پ��ل روگذر به 
عنوان ورودي اتوبان كردس��تان آغاز ش��د و پس 
از مس��دود شدن اين مس��ير در حدود 2 سال سر 
انجام در س��ال 91 افتتاح شد. در زمان هاي عادي 
مس��ير خلوت و ك��م ترافيك بس��يار مطلوب نظر 
رانن��دگان بود، اما در زمان پيك ترافيك، به دليل 
باريك بودن پل گيش��ا حجم زيادي از خودرو در 
زيرگذره��اي مذكور باقي مي ماند و همان ترافيك 
قبل ايجاد مي ش��د. به عبارتي با س��اخت اين دو 
زيرگ��ذر تنها ترافيك كمي ب��ه جلو حركت كرده 

بود و تغييري در اصل قضيه پيش نيامده بود. 
ام��ا از آذرماه 95 ش��هرداري ته��ران تصميم 
گرفت تا زيرگذر س��ومي نيز ايجاد كند و با حذف 
پل روگذر گيش��ا تقاطع غير هم س��طح ش��هيد 

گمنام با اتوبان چمران را به زيرگذر بدل سازد. 
ه��ر چند به گفته عليرضا جاويد، معاون فني و 
عمراني شهرداري تهران عمر مفيد بهره برداري پل 
گيشا تمام شده اس��ت و اين پل در زمان ساخت 
نيز موقت بوده و قرار بوده طي يك پروژه عمراني 
اين پل حذف ش��ود. البته فقط پل گيش��ا نيست 
كه با تهران خداحافظي مي كند و پل آزمايش در 

نوبت بعدي قرار دارد. 
به گفت��ه كارشناس��ان ش��هرداري، حذف پل 
گيشا مزاياي بسياري براي شهر و شهروندان دارد 
كه عبارتند از بهبود دسترس��ي ها، يكسان س��ازي 
حرك��ت و انطباق ب��ا معابر، روان س��ازي حركت 
خودروه��ا از مي��دان فاطم��ي ت��ا بزرگراه ش��يخ 
فضل الله  نوري، دسترس��ي آس��ان به خيابان كوي 
نصر )گيش��ا( و كارگر جنوبي ب��ا ايجاد رمپ هاي 
خروجي جداگانه از داخل زيرگذر، كاهش آلودگي 
صوتي در محدوده دانشگاه و بيمارستان و ارتقاي 
منظر ش��هري با حذف پل به ويژه براي س��اكنان 

كوي نصر. 
با وجود اين مزايا، اين س��وال مطرح است كه 
اساس��ا س��اخت پل موقت با هزينه هاي بسيار بالا 
چ��ه نفعي براي ش��هر دارد و آيا نمي ش��د از ابتدا 
طرحي را كه اكنون در دس��ت احداث اس��ت اجرا 
مي كردند. از س��وي ديگر بح��ث ايمني اين پل ها 
مطرح است هر چند به گفته اقبال شاكري رييس 
كميته حمل و نقل ش��وراي ش��هر در حال حاضر 
فقط پل گيشا و پل آزمايش حذف خواهند شد و 
ديگر پل هاي قديمي تعمير و مقاوم سازي مي شوند 
اما شهروندان از ايمني اين پل ها مطمئن نيستند. 
همايون نيك��زاد، دكتراي ترابري از دانش��گاه 
پلي تكنيك شهر ناپل در گفت وگو با »تعادل« در 
خصوص ايمني پل هاي تهران توضيحاتي ارائه داد 
و گف��ت: برخي پل هاي قديم��ي در دوران قبل از 
انقلاب توس��ط كشورهاي اروپايي از جمله بلژيك 
س��اخته ش��ده اند و به دليل اينكه اين كش��ورها 
زلزله خيز نيس��تند، بنابراي��ن در آن زمان تدابير 
ايمن��ي لازم براي مقاوم��ت در برابر زلزله را براي 
آنها در نظر نگرفته ان��د. بنابراين نمي توان اميدوار 

بود كه اين پل ها در برابر زلزله مقاوم باشند. 
وي ادام��ه داد: اي��ن پل ه��ا مخصوصا پل هاي 

فلزي نياز به بازديد مستمر و نگهداري دارند. گاه 
جوش هاي بدنه پل ها فرس��وده شده يا ترك هايي 
دارند كه ديده نمي ش��ود و نياز ب��ه تعمير دارند. 
روكش اين پل ها از مواد مخصوصي شبيه سنباده 
ساخته ش��ده اما در بازسازي ها به دليل نبود اين 
م��واد، روي آن آس��فالت ريخته و آن را س��نگين 
كرده اند كه كار درس��تي نبوده ام��ا چاره ديگري 

هم نداشته اند. 
وي ح��ذف پل ه��اي قديمي تهران را بس��يار 
مثبت ارزيايي كرد و گفت: علاوه بر مسائل ايمني، 
ش��كل ظاهري اين پل ها اصلا براي منظر شهري 
س��اخته نشده بود و حذف آنها به زيبايي شهر نيز 
كمك مي كند. معتقدم تصميم شهرداري مبني بر 
حذف پل هاي قديمي تصميم درستي است. يعني 
بهتر اس��ت شهرداري تا آن جا كه بودجه دارد در 
عوض ترميم و مقاوم سازي پل ها آنها را حذف و به 

جاي آن زير گذر احداث كند. 
نيكزاد در پاسخ به اينكه نگهداري پل ها شامل 
چه مواردي مي ش��ود، اظهار كرد: نگهداري پل ها 
بس��ته به جنس آن متفاوت اس��ت. پل هاي فلزي 
احتياج به نگهداري بيش��تري دارند. زنگ زدگي، 
اس��تقامت نقاط جوش، آچاركشي پيچ و مهره ها 
و نياز ب��ه تعوي��ض روكش ها بايد مورد بررس��ي 
قرارگيرد. اين مراقبت ها در ابتدا هر 4 يا 5 س��ال 
و بعد از آن بايد به ش��كل مستمر انجام شود و هر 
چه عمر پل بالات��ر مي رود اين مراقبت ها نيز بايد 

بيشتر شود. 
همچني��ن عمر پل ه��ا به تعداد وس��ايل نقليه 
س��نگين كه از آن عبور مي كند نيز بستگي دارد. 
در كش��ور ما چون بر رفت و آمد وس��ايل نقليه از 
روي پل ها نظارتي صورت نمي گيرد و به خصوص 
در ش��هر تهران ش��اهد هس��تيم كه كاميون ها با 
حمل بارهاي سنگين كه بيشتر از حد مجاز است، 
روي پل ها تردد مي كنن��د. اين بار غيرمجاز باعث 
مي شود، پل ها زودتر خسته شده و عمر مفيد آنها 
كاهش يابد. در صورتي كه محل جوش اين پل ها 
ترك بر دارد ممكن است با عبور يك وسيله نقليه 

با بار سنگين، پل فرو ريزد. 
وي ب��ا تاكيد بر اينكه چندان به پل هاي فلزي 
به دليل اس��تحكام و زيبايي اعتقاد ندارم، تصريح 
كرد: البته برخي پل ها نيز بايد حفظ ش��وند. براي 
مثال، اح��داث پل ميرداماد كه در جهت ش��مال 
–جنوبي كار اش��تباهي بود ولي الان كه در مسير 
ش��رقي- غربي ساخته ش��ده پل خوبي است و از 
نظر ترافيكي نيز مثمر ثمر اس��ت. روش پل سازي 
فلزي بيشتر در كشورهاي امريكايي مورد استفاده 
ق��رار مي گيرد و اين كار را در راس��تاي كمك به 
صناي��ع فلزي خودش��ان انجام مي دهن��د و نبايد 
بدون بررس��ي از ديگر كشورها دنباله روي كنيم. 
قطع��ا پل هاي بتون��ي به لحاظ ايمني و س��اختار 
از پل ه��اي فلزي بهترند. ضم��ن اينكه بايد بحث 
زيباي��ي و منظر ش��هري را نيز در س��اخت پل ها 

رعايت ك��رد. اينكه صرفا به دليل ارزان بودن يك 
نوع پل به س��اخت آن روي بياوريم در آينده شهر 

را با مشكل مواجه مي كند. 
اين كارش��ناس ارشد پل و س��ازه در خصوص 
ايمني پل ه��اي بتوني مانند پل ص��در نيز گفت: 
پل هاي��ي كه اخي��را س��اخته ش��ده اند، هر چند 
بتوني ان��د، اما از آن جا كه گاهي روي پل ها نمك 
ريخت��ه مي ش��ود، ممكن اس��ت نمك ب��ه داخل 
غلاف ه��اي پل نف��وذ كن��د و باع��ث زنگ زدگي 
كابل ها شود. از آنجا كه كابل ها شديدا تحت فشار 
هس��تند، به مرور زمان پل مي تركد و يك فاجعه 
ش��هري رخ خواهد داد. البته اينها فقط احتمالات 
اس��ت و در صورت نگهداري مناسب هيچ اتفاقي 
پل ه��ا را تهديد نمي كند. ط��راح اين پل ها معتقد 
است چنانچه درز انبساط پل ها كم باشد، راحت تر 
مي ت��وان از روي آن عبور ك��رد، در حالي كه بايد 

نگهداري آن نيز چند برابر شود. 
وي ك��ه يك��ي از طراحان اوليه پ��ل صدر نيز 
بوده است، اظهار كرد: نقشه ديگري براي اين پل 
طراحي كرده بود كه به دلايل مختلف عملي نشد. 
به گفته اين طراح س��ازه، در س��اخت پروژه هاي 
بزرگ نظير پل صدر كه روزانه هزاران نفر از روي 
آن عبور مي كنند بايد المان هاي زيبايي شناختي 
را ني��ز مد نظر قرار داد. اما از آنجا كه در س��اخت 
اين پروژه سرعت در اولويت قرار داشت، اين مهم 

مورد غفلت قرار گرفت. 
وي افزود: تا جايي كه مي دانم به دليل امكانات 
پيمانكار ك��ه قرارگاه خاتم الانبيا ب��ود، اين پروژه 
به آنها داده ش��د و مي ش��ود و مي ت��وان گفت كه 
شهرداري چاره يي جز س��پردن اين پروژه به اين 

پيمانكار نداشت. 
اين كارشناس در پاس��خ به اينكه آيا پل صدر 
در برابر زلزله مقاوم اس��ت ي��ا خير؟ تصريح كرد: 
همه س��ازه ها از جمله پل هاي درون شهري طبق 
ايي��ن نام��ه زلزله ايران س��اخته مي ش��وند و اين 
پل هم مش��مول اين آيين نامه اس��ت و مطمئنم 
بررس��ي هاي لازم در اين زمينه انجام شده است. 

اما اساس��ا س��اخت پل هاي زيرگذر بسيار ساده تر 
از پل ها هوايي اس��ت و حتي از ايمني بيش��تري 

برخوردار است. 
نيك��زاد در خص��وص مزاياي پل ه��اي زيرگذر 
نس��بت به پل هاي رو گ��ذر گفت: اي��ن پل ها به 
دلي��ل اينكه زي��ر زمين هس��تند آلودگي صوتي، 
هوا و آلودگي منظر ندارند. از س��وي ديگر هنگام 
زلزله عملكرد بهتري داش��ته و خس��ارت كمتري 

وارد مي كنند. 
نيكزاد ادامه داد: در سيس��تم مديريت شهري 
هوش��مند ديگر پل س��ازي راهكار اول نيس��ت و 
ش��هرهاي ما بايد به سمت ش��هر هوشمندسازي 
حرك��ت كنن��د. پل ها در ايران براي رفع مش��كل 
ترافيك��ي يا دسترس��ي ايجاد مي ش��وند. به نظر 
من ش��ايد براي ايجاد دسترس��ي ساخت پل لازم 
باش��د اما ب��راي حل مش��كل ترافيك��ي راه هاي 
بهتري نيز وجود دارد. ب��راي اين منظور مي توان 
با هوشمند س��ازي جاده ها، يك طرفه كردن برخي 
معابر، ايجاد تغيير در كاربري هاي شهري و توزيع 
متوازن خدمات ش��هري، شناسايي و مطالعه نقاط 
جاذب ش��هري مي توان براي آنها برنامه ريزي كرد 
و از ارائه راهكار هاي سريع و راحت اما با مشكلات 

فراوان خودداري كرد. 
اقبال ش��اكري، رييس كميته عمران ش��وراي 
ش��هر نيز در گفت وگو با »تع��ادل« درباره حذف 
پل هاي قديمي اظهار ك��رد: اين پل ها حدود 30 
تا 40 س��ال پيش س��اخته ش��ده اند و عمر مفيد 
و كاراي��ي ترافيك��ي خ��ود را از دس��ت داده ان��د. 
روكش هاي اين پل ها نيز چندين بار تعمير ش��ده 
اما پيمانكاران به خوبي نتوانس��تد كار خود را در 
اي��ن خصوص انج��ام دهند و هزينه ه��اي زيادي 

متقبل شدند. 
وي ادامه داد: بر اس��اس تحلي��ل ترافيكي كه 
انجام ش��د به اين نتيجه رس��يديم كه زيرگذرها 
در كاهش ترافيك نقش موثر تري دارند. از س��وي 
ديگ��ر به لحاظ منظر ش��هري نيز پل هاي قديمي 
چهره نازيبايي به ش��هر داده اند. به همين منظور 

ب��ا پل هاي محور جلال آل احمد ش��روع كرديم و 
حذف پل گيشا و آزمايش و تبديل آن به زيرگذر 
تصويب ش��د. اما بقيه پل هاي تهران مقاوم سازي 

مي شده و حذف نمي شوند. 
چندي پيش معاون فني و عمراني ش��هرداري 
از پاي��ان پ��روژه حذف و س��اخت زيرگذر گيش��ا 
تاپاي��ان نيمه س��ال جاري خبر داد. ش��اكري در 
پاس��خ به اينكه آيا اين پروژه در تاريخ ياد ش��ده 
به بهره برداري مي رسد يا خير عنوان كرد: معمولا 
اتمام پروژه هاي عمراني از زمان پيش بيني ش��ده 
مقداري فراتر مي رود كه دليل آن به مسائل مالي 
و بودج��ه بر مي گردد. يعن��ي گاه بودجه به موقع 
تخصيص داده نمي ش��ود و گاه نيز به دليل وجود 
معارضان تاسيس��اتي و ملكي مشكلاتي به وجود 
مي آي��د اما در نهاي��ت با يكي دو م��اه تاخير اين 
پروژه به اتمام مي رس��د و مي توان گفت انجام كار 

با اين فاصله زماني قابل قبول است. 
وي در پاسخ به اينكه گفته مي شود شهرداري 
ت��لاش زي��ادي ب��راي نگه��داري از پل ه��ا انجام 
نمي ده��د، اظهار كرد: به نظرمن كس��اني كه اين 
صحبت را مطرح كرده اند اطلاعات درستي ندارند. 
سامانه تعمير و نگهداري پل ها يكي از سامانه هايي 
اس��ت كه كميته عمران ش��ورا به همراه سازمان 
مش��اور آن را مس��تقر كرده و به ش��كل هوشمند 
كار خ��ود را انجام مي دهد. برخ��ي مواقع تداخل 
كارهاي مختلف��ي كه روي پل ها انجام مي ش��ود 
ممكن اس��ت اين ش��ائبه را به وجود آورد كه كار 
نگهداري پل ها به خوبي انجام نمي شود اما اينگونه 
نيس��ت. همواره تاكيد داريم سازمان زيباسازي و 
خدمات شهري اقدام هاي خود روي پل ها از جمله 
بارهايي كه روي پل حمل مي شود و نيز اقدام هاي 
مربوط به زيبايي پل ها و اش��راف خودروهايي كه 
براي خدمات مس��تقر مي كنند را با سامانه تعمير 
ونگه��داري پل ه��ا هماهنگ كنند ت��ا جلوي اين 

شائبه ها گرفته شود. 
پل طبقاتي صدر كه حدود 4 س��ال از آغاز به 
كار آن مي گذرد ب��ا وجود اينكه از پر افتخار ترين 
پروژه هاي ش��هرداري بود ام��ا اكنون با انتقادهاي 
زيادي مواجه اس��ت و برخي كارشناسان معتقدند 
اين پل نه تنها به لحاظ منظر ش��هري بلكه از نظر 

ايمني نيز با مشكل مواجه است. 
اي��ن پل ب��ه ط��ول 11 كيلومتر و ب��ه عنوان 
طولاني تري��ن رينگ بزرگراهي ش��مال تهران كه 
ش��رق تهران را به غرب آن و تونل نيايش متصل 
مي كن��د آذر 92 با هدف بهبود تردد و كاهش بار 
ترافيك منطقه شمال و شمال شرق تهران احداث 
ش��د. اين درحالي اس��ت كه اگر روزانه به ويژه در 
زم��ان اوج ترافيك گ��ذري به مح��دوده اتوبان و 
پل صدر داش��ته باش��يد، با حجم بالاي خودرو و 
ترافيك س��نگين در اين دو مس��ير )پل طبقاتي( 
مواجه خواهيد شد كه نشانه ناكارآمدي پروژه در 
تحقق هدف اصلي آنكه همانا كاهش بار ترافيكي 
و تسهيل تردد خودروها در اين مسير بوده است. 
دكت��ر علي خاكس��اري عض��و هي��ات علمي 
دانشگاه علامه طباطبايي و متخصص حوزه حمل 
و نقل شهري چندي پيش عنوان كرد كه انتظاري 
كه از اين پروژه با صرف اين هزينه مي رفت تا اين 
پ��ل كاركرد اصلي خود ك��ه همان بهبود وضعيت 
ترافيكي شمال تهران است را داشته باشد برآورده 
نش��د و اين مساله به لحاظ علمي قابل پيش بيني 

بود. 
خاكس��اري همچني��ن عنوان كرد ك��ه پروژه 
طبقات��ي پل صدر 5 تا 10 س��ال آين��ده به دليل 
نداش��تن توجيه علم��ي و ناكارآم��دي در بهبود 
ترافي��ك منطقه، تخريب خواهد ش��د كه تخريب 
اين مجموعه هزينه بس��يار گزافي را به شهروندان 

و مديريت شهري تهران تحميل مي كند. 
اقب��ال ش��اكري درخص��وص اي��ن اظهارنظر 
خاكس��اري تخريب پ��ل صدر تا 10 س��ال ديگر 
گفت: بهترين كس��ي كه مي توان��د در اين زمينه 
پاس��خگو باشد مشاور طراح پل اس��ت. قطعا اين 
پل ها براي عمر مفيد 50 س��ال طراحي مي شوند 
و اين موضوع با گفته اين اس��تاد دانشگاه در تضاد 
است. عمر مفيد سازه هاي زير بنايي از جمله پل ها 
و سد ها حدود تا 60 سال برآورد مي شود و به نظر 

نمي آيد اين گفته صحيح باشد. 

همايون نيكزاد، دكتراي ترابري: برخي پل هاي قديمي در 
دوران قبل از انقلاب توسط كشورهاي اروپايي از جمله بلژيك 

ساخته شده اند و به دليل اينكه اين كشورها زلزله خيز نيستند، 
بنابراين در آن زمان تدابير ايمني لازم براي مقاومت در برابر 

زلزله را براي آنها در نظر نگرفته اند. در نتيجه نمي توان اميدوار 
بود كه اين پل ها در برابر زلزله مقاوم باشند. پل هاي فلزي نياز 
به بازديد مستمر و نگهداري دارند. گاه جوش هاي بدنه پل ها 

فرسوده شده يا ترك هايي دارند كه ديده نمي شود و نياز به 
تعمير دارند. روكش اين پل ها از مواد مخصوصي شبيه سنباده ساخته شده اما در 

بازسازي ها به دليل نبود اين مواد، روي آن آسفالت ريخته و آن را سنگين كرده اند 
كه كار درستي نبوده اما چاره ديگري هم نداشته اند

                                                                                                      

ببراز كريمي 
دكتري جغرافيا و 

برنامه ريزي شهري 
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»تعادل«پيشنهادعرضهملكدربورسكالارابررسيميكند

ناتواني بورس از رونق بخشي به بازار مسكن
گروهراهوشهرسازيشهلاروشني

بحث عرضه مس��كن و ساختمان در بازار بورس 
جديد نيس��ت. اين بحث نخس��تين ب��ار اوايل تير 
۱۳۹۴ مطرح ش��د. در تازه ترين رويداد مرتبط، اين 
موض��وع دو هفته پيش نيز از س��وي رييس بورس 

كالا دوباره پيشنهاد شد.
اين در حالي اس��ت كه اين موض��وع همواره از 
س��وي منتقدان و موافقان مورد بحث و جدال بوده 
اس��ت. به اعتق��اد موافقان به دلي��ل ناهمگن بودن 
كالاي مس��كن، راه ان��دازي بورس مس��تقلي براي 
مس��كن، مورد ترديد بوده و به نظر مي رس��د انجام 
معام��ات خرد و معمولي واحدهاي مس��كوني، در 
قال��ب بورس )بورس مس��تقل( قابلي��ت اجرا ندارد 
و تنه��ا انجام برخي معامات خ��اص در اين زمينه 
قابل بررس��ي اس��ت و ازآنجايي كه بخش اعظمي از 
متقاضيان مس��كن فاقد قدرت مالي هستند، حضور 
آنه��ا در بورس امتي��ازي براي اين عده محس��وب 
نمي ش��ود. اما در اين ميان، حاميان عرضه مس��كن 
در ب��ورس ادع��ا مي كنن��د، حضور ح��وزه زمين و 
مس��كن در ب��ورس كالا مي تواند ب��ه قيمت گذاري 
كارشناس��انه و حذف رانت و واس��طه گري هاي زائد 
منجر ش��ود. اين عده معتقدن��د: يكي از مزيت هاي 
وارد ش��دن مس��كن در ب��ورس بررس��ي عوامل و 
مولفه ه��ا و متغيره��اي اثرگذار بر قيمت ها اس��ت 
ك��ه در نهايت با توجه به عرض��ه، تقاضا و متغيرها 
قيمت گذاري انجام مي ش��ود. بي ترديد شفافيت در 
قيمت گذاري هايي كه در ب��ورس صورت مي پذيرد 
عمدتا مانع تقلب، نفوذ و دس��ت كاري هاي مختلف 
مي ش��ود. ازاين  رو، مي توان خاطرنش��ان كرد كه با 
واگ��ذاري س��اختمان هاي بزرگ به بورس ش��اهد 
س��امت اقتصاد و بهبود روش ه��اي معاماتي بود. 
ب��ورس اوراق به��ادار ماموريتي متف��اوت دارد اما 
بورس ه��اي كالا عمدتا اه��داف و ماموريت هايي از 
قبيل شفافيت، قيمت گذاري مناسب كالا و خدمات 

را دنبال مي كند. 

شدنينيست
در همي��ن زمين��ه مه��دي عال��ي ن��ژاد، فعال 
س��اختماني بابيان اينكه عرضه مس��كن در بورس 
اقدام مثبت و معقولي نيس��ت، گفت: ورود بسياري 
از بنگاه هايي كه در حوزه هاي خرده فروشي فعاليت 
مي كنند به عرصه بورس مسكن، نشدني، غيرممكن 

يا غيرمنطقي است. 
عال��ي نژاد افزود: يك كالا براي عرضه در بورس 
بايد سازنده انبوه داشته باشد و تمامي فعاليت هاي 
س��ازنده قابل نظارت و ارزيابي باشد. در صورتي كه 
انبوه س��ازان سهم بسيار كمي در بازار مسكن دارند 

و عمده بازار مسكن دست شخصي سازي ها است. 
وي افزود: در بازار مسكن قيمت ثابت و مشخص 
وجود ندارد، برعكس بازار بورس كه قيمت ها كاماً 
مش��خص اس��ت. در نتيجه عرضه عاقانه و بافكر و 
مطالعه مس��كن در بازار بورس مي تواند اتفاق مفيد 

و كارسازي باشد. 
وي گف��ت: بزرگ ترين دلايل افت بازار مس��كن 
دوره طولان��ي  از جمل��ه  دارن��د  داخل��ي  منش��أ 
ساخت وس��از و عدم ثبات قيم��ت و همچنين عدم 
سرمايه گذاري بخش خصوصي. در اين بين افزايش 
نرخ سود بانكي باعث شده انگيزه سرمايه گذاري در 
بخش هاي واقع��ي اقتصاد ازجمله مس��كن كاهش 
يابد. از اين رو، بازار مس��كن با كاهش تقاضا و افت 
و ثب��ات قيمت مواجه ش��ده و بازار پول و س��رمايه 
از طريق نرخ واقعي س��پرده ها و تس��هيات بانكي 

مي تواند تاثيرات مثبتي بر بازار مسكن بگذارد. 
وي همچني��ن گفت: در ح��ال حاضر طبق آمار 
رس��مي كش��ور، يك ميليون و 200 ه��زار ميليارد 
تومان سپرده در سيس��تم بانكي داريم كه اگر نرخ 
سود سپرده ها را 20 درصد حساب كنيم، حدود 6۴ 
ميليارد دلار در سال سودي است كه به مردم تعلق 
مي گيرد و اين س��ود صد در صد مع��اف از ماليات 

است. 
عالي ن��ژاد تصريح ك��رد: اين روند ب��ه افزايش 
س��پرده گذاري مردم ن��زد بانك ه��ا و همچنين به 
ركود بيش��تر در بازارهاي واقعي مثل بازار مس��كن 
مي انجامد. وي گفت: اين ركود در حالي اس��ت كه 
ايجاد صندوق پس انداز يكم و پرداخت تس��هيات 

مس��كن به خانه اولي ها و اعطاي تس��هيات بافت 
فرس��وده ازجمله اقدامات دولت براي رونق گرفتن 
بازار مسكن بوده كه تابه حال بي نتيجه بوده است. 

عواماعتماديبهبورسندارند
مصطف��ي قلي خس��روي، رييس س��ابق اتحاديه 
مش��اوران اماك ته��ران نيز با بي��ان اينكه بورس 
كارگشاي مسكن نيست، گفت: اين سازمان آمادگي 
كاملي براي اجراي اين مساله ندارد. زيرا به  صورت 
تخصصي در خصوص زيربناي فعاليت مس��كني در 

اين سازمان گفتماني صورت نگرفته است. 
قلي خسروي افزود: مسلماً بورس مسكن به دليل 
داشتن قدرت خريدهاي خاص و سرمايه گذاري هاي 
كان به صورت عمومي نخواهد بود. زيرا در اين بازار 

فروش در اندازه هاي بسيار كان عرضه مي شود. 
وي گفت: در حال حاضر بسياري از كالاهايي كه 
در بورس كالا پذيرفته شده مثل صنعت پتروشيمي، 
صنع��ت فولاد، كش��اورزي ك��ه افرادي ك��ه در آن 
فعالي��ت مي كنند عموماً در اي��ن عرصه فعال بوده 
و ب��ا تخصص در آن صنعت وارد ش��ده اند و قدرت 
خريده��اي خ��اص يكي از اصلي تري��ن دلايل عدم 

حضور مردم در اين مبحث است. 
وي گفت: به هرحال اگر مقرر ش��ود مسكن وارد 
بورس شود مخصوص س��رمايه گذاراني خواهد شد 

كه از قدرت خريد بالايي برخوردار هستند. 
رييس س��ابق اتحاديه مش��اوران ام��اك تهران 
ب��ا بي��ان اينك��ه بي ترديد حض��ور مردم ع��ادي و 
سرمايه گذاران خرد در چنين مشاركتي امكان پذير 
نخواه��د بود، گفت: اگر بورس با ارائه اين راهكار به 
دنبال رونق بخشي به بخش مسكن و تنظيم قيمت 
خريدوفروش و حمايت از قش��ر آسيب پذير جامعه 

است به موفقيت چنداني دست نخواهد يافت. 
خس��روي همچنين گفت: س��اليان س��ال است 
كه بورس به دنبال دخالت در امر مس��كن اس��ت، 
اما همواره ب��ورس در ذهنيت عوام نوعي قماربازي 
محس��وب مي ش��ود و مردم عادي جرات حضور در 
اين مقوله را ندارند بنابراين اگر بورس در نظر دارد 
متقاضيان خريد مس��كن را به سمت خود بكشاند، 
موفقيت چنداني كس��ب نخواهد ك��رد. مگر اينكه 
زيرس��اخت هاي لازم براي اعتمادس��ازي اين قشر 

توسط اين سازمان اجرا شود. 

مالكيتدراسلاممحترماست
وي با بيان اينكه يكي از اهداف س��ازمان بورس 
از پيش��نهاد عرضه مسكن در بورس، ارائه و نظارت 
در قيم��ت خريد و فروش اس��ت، گف��ت: در همه 
اديان مالكيت محترم اس��ت و در اسام اين مقوله 
محترم ت��ر. نمي توان به مالك گفت كه با اس��تفاده 
از ري��ز فاكتورهاي مبتني ب��ر داده هاي اقتصادي و 
علم قيمت گذاري و اص��ول قيمت گذاري تعديل يا 
افزايشي در قيمت هاي ارائه شده خود داشته باشند، 

زيرا مسكن يك كالاي مشخص مانند فلز نيست. 
رييس س��ابق اتحاديه مش��اوران ام��اك تهران 
در خصوص اين س��وال كه آيا با عرضه مس��كن در 
بورس خط��ر جديدي صن��ف مش��اوران اماك را 
تهديد خواهد كرد؟ گفت: اگر مقوله عرضه مس��كن 
در ب��ورس كام��اً علمي و منطقي بود كش��ورهاي 
توسعه يافته پيش��تاز اين مبحث بودند، اما در حال 
حاضر در اين خصوص هيچ تجربه موفق و ناموفقي 
وجود ندارد و به نظر مي رسد بورس به دليل جبران 
شكس��ت هاي پي درپي خود در صنايع و مقوله هاي 

ديگر به دنبال بورس مسكن است. 

شفافسازيقيمتهارويبردبورس
علي بماني، كارش��ناس صنعت س��اخت  و س��از 
در عي��ن ح��ال گفت: اگرچ��ه عمدتا ب��ورس براي 
رون��ق بخش��ي تش��كيل نمي ش��ود؛ ام��ا معامات 
س��اختمان هاي بزرگ دولت��ي و خصوصي مي تواند 

رويكرد تازه يي در بورس مسكن باشد. 
بماني افزود: يقيناً احساس نياز به عرضه مسكن 
در ب��ورس بنا ب��ه دلايل مختل��ف از جمله اجتناب 
از بس��ياري مشكات صورت گرفته است. به هرحال 
با راه اندازي بورس مس��كن بسترهاي قانوني آن هم 
تضمي��ن خواه��د ش��د و در ص��ورت اج��را جلوي 
مشكات بس��ياري كه در گذشته وجود داشته اعم 
از دلالي هاي بي مورد، ارزان فروشي و گران فروشي ها 

گرفته مي شود. 
وي همچني��ن گفت: يك��ي از مزيت هاي عرضه 
مس��كن در ب��ورس، تابل��وي معاماتي اس��ت كه 
قيمت گذاري را ش��فاف كرده و از قابليت اس��تناد و 

اتكاي بيشتري برخوردار است. 
بمان��ي گفت: قيمت گ��ذاري در ب��ورس مبتني 
ب��ر داده ه��اي اقتص��ادي ب��وده و در ح��ال حاضر 
قيمت گذاري منطقي يكي از دغدغه هاي پر چالش 

بازار مسكن است. 
وي تاكيد كرد: ممكن اس��ت تا زماني كه بورس 
مسكن در روال عادي قرارگرفته و به پختگي برسد 

قيمت ها آن چنان كارشناسي شده نباشد و باارزش 
ذات��ي كالا معامله نش��ود ام��ا درنهايت به س��مت 
قيمت گذاري هاي كارشناسي شده و منصفانه پيش 

خواهد رفت. 

جبههگيريمشاوراناملاك
بمان��ي در خصوص موضع گيري هاي مش��اوران 
اماك در خصوص عرضه مس��كن در بورس گفت: 
متاس��فانه قبل از اينكه طرح به صورت كامل مطرح 
شود اصناف با جبهه گيري هاي مختلف در برابر اين 
موضوع واكنش نش��ان دادند درحالي كه وارد شدن 
مس��كن به بورس به هيچ عنوان ب��ر عملكرد و تداوم 
فعاليت ه��اي صنف مش��اوران اماك تاثير س��ويي 

نخواهد گذاشت. 
اين كارشناس س��اخت  و ساز گفت: زيرا به نظر 
مي رس��د عمده  فروش اماك در ب��ورس متعلق به 
س��اختمان هاي خ��اص و اموال مازاد بانكي باش��د 
ك��ه در حال حاضر نيز اين اماك از طرق واس��طه 
گران به فروش نمي رسد. به هرحال به نظر مي رسد 
طرح پيش��نهادي رييس بورس كالا مبني بر حضور 
مسكن در بورس به مكانيزم و نحوه معامات اماك 

مربوط نبوده و وارد حوزه كاري آنها نخواهد شد. 
اين كارشناس ساخت وساز در خصوص اينكه آيا 
اين طرح مي تواند تجربه موفقي براي ورود مس��كن 
به بورس تلقي ش��ود، گفت: اقتصاد و مساله مسكن 
در ايران نس��بت به كش��ورهاي ديگر تفاوت بسيار 
عمده يي دارد، اگر مس��كن در كشورهاي ديگر وارد 
بورس نش��ده به دليل اين اس��ت كه ش��هرداري ها 
و دولت در بخش مس��كن كاركرد بس��يار مطلوبي 

داشته است. 
وي تصريح كرد: در حال حاضر معامات مسكن 
در دني��ا ب��ا مكانيزم ه��اي خاصي انجام مي ش��ود. 
كارگزاري ه��اي ام��اك با ه��دف تامي��ن نياز هاي 
خري��دار و عرضه كننده ملك اق��دام مي كنند. اين 
اف��راد، حرفه يي و بامهارت هس��تند و ب��ه نيابت از 
خريدار و فروش��نده وارد معامله مي ش��وند. در اين 
معامات حس��اب هايي وجود دارد كه مبلغ ملك از 
طرف خريدار وارد حس��اب مي شود، اما تا وقتي كه 
س��ند منتقل نشود، فروش��نده نمي تواند از حساب 

برداشت كند. 
بماني گف��ت: درواقع يك م��دل از اتاق پاياپاي 
معامات مس��كن اس��ت. بنگاه اماكي هم در اين 
جري��ان، وظيف��ه قيمت گذاري، بررس��ي س��ند و 
بطوركلي تمام كارهاي حاشيه يي اين معامله را دارد. 
او افزود: در اين معامات تابلو ديده نمي ش��ود. 
بلك��ه كارگ��زاران فرآين��د عرض��ه و تقاض��ا را بر 
عهده دارند. مكانيزم اين كار شايد بورسي باشد، اما 
بورس به اين مفهوم بازار س��رمايه و انجام معامات 
الكترونيكي نيس��ت. چون هر ملكي بايد ديده شود. 
در هي��چ كش��وري مكاني��زم ديگري ب��راي بورس 

مسكن وجود ندارد. 

وي گف��ت: با اج��راي زيرس��اخت هاي منطقي 
مي توان به موفقيت خوبي در اين زمينه رسيد. 

جلوگيري از رانت درگرو ورود مسكن به بورس
در ادام��ه اين گزارش دكتر س��يد منصور غيبي 
بابي��ان اينكه بورس مس��كن فرصت شفاف س��ازي 
اس��ت گفت: بازار سرمايه )بورس( تنها مكاني است 
كه ش��فافيت معام��ات را به خوبي تضمين مي كند 
و ايجاد بورس مس��كن نيز از اين موضوع مس��تثنا 

نيست. 
اي��ن كارش��ناس اقتصاد مس��كن اف��زود: البته 
پيشنهاد مي ش��ود كه در گام اول، موسسات كان 
اقتصادي، س��ازمان هاي دولتي، بانك ه��ا و... مازاد 
ام��اك خود را در بورس ارائه دهند و س��پس ارائه 
واحدهاي مسكوني آغاز ش��ود تا بدين صورت بدنه 
مالي س��ازمان هاي دولتي كه خواسته يا ناخواسته 
در بخش مسكن و اماك س��رمايه گذاري كرده اند 
فرهن��گ  ش��كل گيري  و  آشكارش��ده  به خوب��ي 

شفاف سازي از ادارات دولتي شروع شود. 
 وي گفت: با اين اق��دام ضمن اعمال نظارت بر 
ميزان قيمت ه��ا، از رانت جويي برخي س��ازمان ها 
گف��ت  مي ت��وان  درواق��ع  مي ش��ود  جلوگي��ري 
مخالفت ه��اي ص��ورت گرفت��ه براي ايج��اد بورس 
مس��كن به نگراني برخ��ي گروه ها و س��ازمان ها از 

شفاف سازي مالي بازمي گردد. 
وي گفت: در ح��ال حاضر بهتري��ن اقدام براي 
ايج��اد بورس مس��كن و كاهش انتق��ادات و موانع 
پيشرو، اجراي طرح بورس مسكن به صورت پايلوت 
در شهر تهران است كه در اين طرح تنها موسسات 
و بنگاه هاي كان اقتصادي، حضورداش��ته باشند و 
پس از موفقي��ت اين طرح، انبوه س��ازان واحدهاي 

مسكوني خود را در بورس ارائه دهند. 

ورودمشاوراناملاكبهبورس
غيبي بابيان اينكه اتحاديه مش��اوران اماك نيز 
كه از مخالفان سرس��خت اين طرح هس��تند گفت: 
اين صنف مي تواند مش��اوران تحصيل كرده خود را 
ب��ه كارگزاران بورس معرفي كنن��د تا به خريداران 
مس��كن اطاعات كافي را ارائه دهند و حق مشاوره 
دريافت كنند، از اين طريق حق وحقوق بنگاه ها نيز 

حفظ مي شود. 
اين كارش��ناس اقتص��ادي گفت: ايج��اد بورس 
مس��كن و حضور مش��اوران اماك در بازار سرمايه 
يك فرصت مناس��ب براي مش��اوران تحصيل كرده 
اس��ت تا بتوانن��د حضور پررنگي در بورس داش��ته 
باش��ند ضم��ن اينكه اين ام��ر موجب پيون��د بازار 

سرمايه و بازار مسكن نيز مي گردد. 
وي همچني��ن گف��ت: ايج��اد ب��ورس مس��كن 
ويژگي هاي مثبت زي��ادي دارد، با اجراي اين طرح 
ه��م نظارت ب��ر عملكرد مالي س��ازمان هاي دولتي 
افزاي��ش مي يابد، ه��م معامات ص��ورت گرفته در 
حوزه مس��كن ش��فاف مي ش��ود و ه��م بخش هاي 
مختل��ف اقتص��ادي از اي��ن طريق به ه��م مربوط 

مي شوند. 
غيبي همچني��ن تاكيد كرد: راه ان��دازي بورس 
مسكن موجب ش��فافيت معامات، مشخص شدن 
قيم��ت، از بين بردن قيمت هاي كاذب، شناس��ايي 
دقيق ب��ازار مص��رف، تامين مالي بخش مس��كن، 
جمع ك��ردن نقدينگ��ي، كاهش ريس��ك خريداران 
و تعري��ف تعه��دات و رف��ع مش��كات م��ردم در 

پيش فروش و خريد مسكن و غيره مي گردد. 
اين كارش��ناس مس��كن گفت: منتق��دان ايجاد 
بورس مسكن ناهمگن بودن كالاي مسكن را دليلي 
ب��ر عدم ارائ��ه آن به بورس مي دانن��د، درحالي كه 
مي توان با كار كارشناس��ي ارزش واقعي هر ملك و 
آپارتماني را با توجه به منطقه و نوع كاربري و حتي 
جاگيري آن بر اس��اس موقعي��ت جغرافيايي ملك 
ارزياب��ي و تعيين قيمت نم��ود. فرايندي كه باعث 
تدوين يك چارچوب واقعي و دس��تور العمل واحد 
در ارزش گذاري ملك ش��ده تا م��اك عمل تعيين 

قيمت واقعي اماك گردد. 
وي درنهايت گفت: درصورتي كه بتوان مسكن را 
به بورس كشاند طبيعتا سوداگري در خريدوفروش 
با كاهش معناداري مواجه خواهد ش��د و فرصتي بر 
خروج از آش��فته بازار قيمت هاي كاذب و سوداگرانه 

در بازار مسكن را شاهد خواهيم بود.

عقيمبودنابزارهايمالي
درغيابقدرتخريد

 اقتص��اد ايران را مي توان به 
تشبيه كرد كه  يك چندضلعي 
هر گوشه آن محل و مأمني براي 
تجمع نقدينگي سرگردان است. 
اقتص��ادي جزيره يي كه مالكان 
ه��ر جزيره س��عي مي كنند در 
شرايط متاطم بازار با استفاده 
يا سوءاس��تفاده از ابزارهاي در 
اختيار به سرمايه هاي سرگردان 

پرچم كمك نشان دهند. بدون شك يكي از بزرگ ترين 
برندگان اين نوع اقتصاد چندوجهي، بانك ها و موسسات 
مالي هس��تند. بنگاه هايي كه يكه تازان بازار مسكن، ارز، 

طا و... حتي برنج! هستند. 
با ش��روع ركود بازار ايران و خارج شدن برخي رقبا از 
ب��ازار، اين جزاير يكي يكي به زير آب رفتند و بانك ها در 
سايه افزايش بي سابقه حجم نقدينگي بيشترين بهره را از 
اين بازار خالي از رقيب بردند. در سال هاي رونق اقتصادي، 
موسس��ات مالي، اعتباري و تعاوني در كنار بانك ها البته 
ب��ه صورتي غيرمج��از! و به  دور از چش��م بانك مركزي! 
ش��كل گرفتند. در اين س��ال ها، اين بانك ها و موسسات 
با اس��تفاده از روش هاي مختلف اقدام به جذب نقدينگي 
س��رگردان كرده اند به طوري كه ام��روزه جذاب ترين بازار 
براي س��رمايه گذاري در ايران سپرده گذاري در بانك ها و 
موسسات مالي شده است. در اين ميان ساير بخش هاي 
اقتصاد كه اندك رمقي براي ادامه حيات دارند اگر بتوانند 
زير بار س��نگين س��ودهاي وام كمر راس��ت كنند شايد 

درصدي از نقدينگي را به سمت خود بكشانند. 
ازجمله روش هايي كه بانك مسكن در سال هاي اخير 
به جهت افزايش جذابيت س��پرده گذاري براي مشتريان 
اتخاذ كرده است واگذاري اوراق گواهي حق تقدم مسكن 
)تسه( اس��ت كه در اين روش عاوه بر پرداخت سود به 
مشتريان در ازاي سپرده گذاري مبلغي خاص براي مدتي 
معين، اي��ن اوراق را كه قابليت معامل��ه در فرا بورس را 
دارد واگذار مي كنند. اين روش زماني ارائه ش��د كه بازار 
خريدوفروش وام مسكن در بازار آزاد به اوج خود رسيده 
بود. در آن ش��رايط ارائه اوراق حق تقدم منجر به از بين 
رفتن بازار كاذب و مش��كات ناش��ي از انتقال وام ش��د. 
ارائ��ه اوراق در فرا بورس عاوه ب��ر جلوگيري از انحصار 
و قيمت گذاري اجباري، موجب توزيع يكنواخت وام ها و 
تثبيت تعادلي قيمت ها شد. اين ش��يوه پرداخت وام در 
زمان خود بس��يار اثربخش بود به طوري كه در مدت زمان 

كوتاهي بازار آزاد فروش اين نوع وام ها تعطيل شد. 
البت��ه سياس��ت پش��ت ارائ��ه اي��ن ن��وع اوراق ب��ه 
س��پرده گذاران كه منجر به ارائه سود مضاعف و بالاتر از 
نرخ هاي مصوب بانك مركزي مي شود از جنس سياست 
صندوق هاي س��پرده گذاري ساير بانك ها است كه منجر 
به تش��كيل بازار دوم براي معامله وام از يك سو و جذب 
نقدينگي در گردش بازارهاي فرا بورس مي ش��ود. اگر از 
م��وارد مثبت اين روش بگذريم و به اصل علت تش��كيل 
بازارهاي بورس��ي توجه كنيم آثار نامأنوس اين نوع ارائه 

وام مشخص تر مي شود. 
اص��ولا يكي از مهم تري��ن اهداف تش��كيل بازارهاي 
بورس��ي، تامين نقدينگي براي پروژه هاي بزرگ كه نياز 
به حجم سنگين سرمايه گذاري دارند است. ورود به اين 
بازارها عاوه بر شرايط خاص، نيازمند سواد بورسي افراد 
و سرمايه گذاران است. ورود افراد باهدف كسب سودهاي 
يك ش��به و ب��اد آورده منجر به هدر رفتن س��رمايه هاي 
بسياري ش��ده اس��ت. حجم بالاي نقدينگي در گردش 
بازارهاي بورس��ي بانك ها را وسوس��ه كرده تا با تاسيس 
شركت هاي س��رمايه گذاري، صندوق هاي سرمايه گذاري 
و ش��ركت هاي كارگزاري عما بخش وسيعي از سرمايه 
را ه��م در اين بازارها وارد كنند و هم به مدد س��ودهاي 
بالاي 20درصد صندوق هاي سرمايه گذاري بخش وسيعي 

از نقدينگي ساير بازارها را جذب كنند. 
جذابيت اين بازار دوس��ر سود براي بانك ها منجر به 
ارائه س��ودهاي بالاتر و تجميع سرس��ام آور نقدينگي در 
اين صندوق ها ش��ده است. به طوري كه با تكميل سرمايه 
قابل پذيرش توس��ط صندوق ها ش��اهد تش��كيل شعب 
موازي آنها توس��ط بانك ها هس��تيم. وارد شدن بانك ها 
به اين بازارها قطعا باهدف اوليه تاس��يس آنها و فلس��فه 
وجودي ش��ان متضاد است. بازار مس��كن كشور كه اين 
روزها ركود عميقي را تجربه مي كند از يك س��و با عطش 
خريد از طرف خانواده هايي روبه روس��ت كه ماحصل يك 
 عمر خود را در بازار فرابورس س��رمايه گذاري مي كنند تا 
ب��ا خريد اوراق بتوانند موفق ب��ه دريافت وام خريد ملك 
شوند و از طرف ديگر با سازندگاني كه به جهت دريافت 
وام ساخت خانه هرروز در ستون قيمت فرابورس به دنبال 

قيمت خريد اوراق تسه هستند. 
از ط��رف ديگر بازارهاي بورس��ي ب��ه دلايلي مانند 
پتانس��يل ريسك بالا، نياز به تخصص، ناشناخته بودن 
ش��رايط آتي، نياز به س��رمايه گذاري با مدت نامعلوم، 
درصد س��وددهي نامعين و... در رقاب��ت با بانك ها در 
جذب نقدينگي توانايي بالايي ندارند. در اين ش��رايط 
بانك ها با بازي در نقش يك واسطه مطمئن از يك سو 
نقدينگي را جذب مي كنند و از س��مت ديگر بازيگران 

اصلي بازار بورس شده اند. 
اين ش��رايط كمترين جاذبه را براي بخش مس��كن 
كه نيازمند سرمايه گذاري بانك ها هم در بخش ساخت 
و هم در حوزه تس��هيات دهي ب��ه متقاضيان دارد را 
ايجاد كرده اس��ت. به طوري  كه بازي با پول تبديل به 
دغدغه اصلي بانك ها براي كس��ب س��ود بدون دردسر 
ش��ده. اس��تفاده از ابزار ب��ورس زمان��ي مي تواند براي 
بخش مسكن مفيد باشد كه سرمايه حاصل از تجميع 
نقدينگي در پروژه هاي ساختمان سازي صرف شود كه 
اي��ن امر به دليل طولاني بودن دوره س��رمايه گذاري و 

ريسك نقد شوندگي بالا به سختي امكان پذير است. 
به نظر نمي رسد بازي دادن افراد در گردونه بورس 
براي بانك ها به نفع مش��تريان باش��د. در حال حاضر 
دول��ت بايد با هدايت صحيح مناب��ع بانك ها به بخش 
توليد و جلوگيري از ورود نهادهاي مالي به بنگاه داري 
و بازگردان��دن اين قطار از ريل خارج ش��ده به مس��ير 
اصلي خود ش��رايط را براي متقاضيان خريد و ساخت 
مس��كن بيش  از پيش تس��هيل كند. مشترياني كه در 
س��ال هاي اخير به دليل تورم افسار گريخته و كاهش 
ش��ديد ارزش پول ملي به ش��دت دچار كاهش قدرت 
خريد شدند و تا زماني كه مشكل كاهش قدرت خريد 
عموم��ي جامعه مرتفع نش��ود قطعا س��اير روش هاي 
مال��ي و قانوني محرك بازار مس��كن به نتيجه مطلوب 
نخواهند رس��يد. راه حل نجات اقتصاد نظم، ش��فافيت 
و گ��ردش س��الم نقدينگي اس��ت و تا زمان��ي كه اين 
چندضلعي به دايره يي يكنواخت تبديل نش��ود هر روز 
ش��اهد تجمع نقدينگي در گوشه يي از اضاع اين نوع 

اقتصاد خواهيم بود.

تحليل

ايمانرفيعي
كارشناسساختوساز

نگرانيازحاشيهنشينيمشاوراناملاك
مس��كن كالاي مهم��ي اس��ت و جزو 
نيازهاي اساس��ي محس��وب مي ش��ود اما 
زم��ان زيادي اس��ت كه گرفت��ار ركودي 
عميق ش��ده اس��ت. ايده تش��كيل بورس 
مس��كن تا چه ح��د مي تواند مس��كن را 
از اين رك��ود نجات دهد ي��ا اينكه تا چه 
ان��دازه مي توان��د در خانه دار ش��دن افراد 
ميسر باش��د؟ آيا اين بازار موجب خواهد 
ش��د كه ديگر كسب وكار مشاورين اماك 
تعطيل شود يا خير؟ همه اينها جاي بحث 
و بررس��ي دارد اين درحالي اس��ت كه بيش از 600 هزار نفر در 
ش��غل مشاوره اماك مش��غول به فعاليت اند. اين موارد را بايد در 
اهداف اشخاصي جست وجو كرد كه سخن از راه اندازي اين بورس 

مي كنند و موافق تشكيل آن هستند. 
از نگاه پيش��نهاددهندگان تش��كيل بورس مس��كن مي تواند 
راهكار اساس��ي ب��راي كنترل خريدوفروش )ف��روش متوالي يك 
مس��كن به چند نفر( و شفاف س��ازي قيمت ها و معامات مسكن، 
ايجاد رونق به بازار مسكن و فروش است. در پاسخ به رويكرد اول 
يعن��ي كنترل خريدوفروش بايد گف��ت بطوركلي كنترل وضعيت 
معامله يك كالا جز وظايف بورس محس��وب نمي شود؛ اما از آنجا 
 كه اي��ن موضوع جزو دغدغه هاي صنف مش��اوران اماك بود در 
سال ۱۳87 سامانه اطاعات اماك و مستغات كشور ايجاد شد. 
 با ايجاد اين س��امانه صنف به س��ه دس��ت آورد طايي يعني 
جلوگي��ري از فروش يك واحد مس��كوني به چند نفر به واس��طه 

ارائ��ه كد رهگيري، افزايش ظرفيت و توانمندي صنف و درنهايت 
اعام آمارهاي دقيق از تعداد معامات خريد، فروش، اجاره و هبه 
بود كه امروزه مي بينيم اين س��امانه توانسته جايگاه مطلوبي بين 
آمارهاي ارائه  ش��ده مسوولان و رس��انه ها داشته باشد. اگرچه اگر 
سازمان ثبت اسناد و اماك در اين خصوص ياري رسان مشاوران 
اماك بود اين س��امانه مي توانست به عنوان يك قفل ضد سرقت 

عمل كند. 
شفاف س��ازي قيمت ها به عنوان دومين عامل پيشنهاد بورس 
مس��كن از سوي ارائه كننده ها لحاظ مي شود. اين موضوع درحالي 
ارائه مي ش��ود كه قيمت گذاري روي مس��كن به  واس��طه داشتن 
ريزفاكتورهاي متعدد از مصالح س��اختماني گرفته تا محله، پاك 
و طبقه با هم متفاوت اس��ت. در ضم��ن مالكيت حق قانوني يك 
مالك محس��وب مي ش��ود كه دخالت بي مورد باعث آشفته شدن 
اوضاع مي ش��ود.   در ضمن به دليل ماهيت ويژه يي كه مسكن به 
عن��وان يك كالاي ناهمگن دارد همواره آنچه تحت عنوان معامله 
مس��كن در بورس كالا مطرح  ش��ده و در دستور كار اين سازمان 
ق��رار دارد مربوط ب��ه برخي اماك خاص ازجمل��ه آپارتمان هاي 
مازاد و يكدس��ت انبوه سازان است كه قرار دادن آنها در معامات 
بورس كالا مي تواند به فروش هر چه سريع تر و تزريق آنها به بازار 
مس��كن كمك كند؛ بنابراين بورس نمي تواند رويكرد مناسبي در 
اكثر اماك س��اخته  شده كشور كه به  صورت شخصي سازي و به 

تعداد محدود است، رويكرد مناسبي داشته باشد. 
نكت��ه بعدي ايجاد رونق به بازار مس��كن و فروش اس��ت. اين 
عده معتقدند با راه اندازي بورس مسكن مي توان اماك نهادهايي 

دولت��ي و بانكي كه حجم و وس��عت بالايي دارند را به بازار عرضه 
كرد. در پاس��خ به اي��ن موضوع بايد گف��ت كار بورس ملك داري 
نيس��ت. اگر قرار اس��ت بورس ني��ز همانند بانك ه��ا وارد معركه 
ملك داري ش��ود، آس��يب هاي زيادي بر پيكره ساخت وس��از وارد 
مي كند زيرا كارگزاران ب��ا اعمال نظارت هاي خارج از عرف باعث 
مي ش��وند، تعداد ساخت وسازها به ش��دت كاهش پيدا كند به  هر 
حال براس��اس قانون تج��ارت و قانون دلالان، ب��ورس حق ورود 
به خريدوفروش مس��كن را ندارد و اينكه ب��ورس كارمزدي بابت 
فروش ملك دريافت كند اساس��ا با وظايف بورس س��ازگار نيست 
بنابراي��ن ورود بورس به بازار مس��كن مغاير قوانين اس��ت ضمن 
اينكه بايد به اصل ۴۴ قانون اساس��ي توجه كرد كه براس��اس آن 
بايد خصوصي سازي و واگذاري امور به مردم تقويت شود. خروجي 
ورود بورس به بازار مس��كن نتيجه ي��ي جز افزايش قيمت ملك و 

رشد سوداگري در اين بازار ندارد. 
ج��دا از اين مباحث مس��وولان بايد بدانن��د درحال حاضر در 
سراس��ر كشور حدود ۱20هزار مش��اور اماك وجود دارد كه اين 
تعداد توانس��ته اند حدود 600 هزار ش��غل ايج��اد كنند. حال اگر 
بورس رقيب بامانع واسطه گران شود اين عده بايد از عرصه خارج 
ش��ده و جامعه جوان و كارآمد مش��اوران اماك به كناري رانده 
شده و سربار جامعه شوند. اگرچه شايد از نگاه برخي كارشناسان 
و مس��وولان اين مورد نوعي ضعف صنفي براي مش��اوران اماك 
لحاظ شود اما بايد با اطمينان گفت همواره صنف هاي غيردولتي 
ب��ا خطرهاي اين چنيني روبه رو هس��تند به  هر ح��ال اگر بورس 
بخواهد خ��ارج از حيطه وظايف قانوني به اين حوزه ها ورود كند، 

نوعي سودجويي است كه ازجمله وظايف بورس نيست. 
به نظر مي رسد تشكيل بورس مسكن باعث ايجاد ريزفاكتورهاي 
منفي متعددي ازجمله ايجاد بازارهاي كاذب و افزايش ورود افراد 
باسابقه واسطه گري شده و درنهايت بي نظمي بيشتر بازار مسكن 

را به دنبال داشته باشد.  ورود مسكن به اين بازار در شرايط فعلي 
اقتصاد ايران كه با آش��فتگي هاي زيادي در بخش مسكن مواجه 
هس��تيم، نمي تواند نتيجه بخش بوده و ساماندهي آن را به دنبال 
داشته باشد. به  هر حال شكل گيري بازارهاي كذايي و قيمت هاي 
غيرمنطقي دور از ذهن نخواهد بود و اميد به صاحب خانه ش��دن 

افراد و ساماندهي اين حوزه كمرنگ تر مي شود. 
به نظر مي رس��د بايد كميته ويژه يي در وزارت راه و شهرسازي 
با رويكرد منطقي و تخصصي به اين منظور شكل گيرد تا با انجام 
مطالع��ات تخصصي، كنترل بازار را در دس��ت بگيرد؛ در غير اين 
صورت، ركود فعاليت هاي مشاوران اماك، كارگران ساختماني و 

ركود كلي بازار مسكن را به دنبال خواهد داشت. 
در اي��ن  بي��ن اي��ن وزارتخان��ه مي توان��د به  ص��ورت جامع و 
برنامه ريزي  ش��ده از صنف مش��اوران اماك بهره بب��رد زيرا اين 
صنف يد طولاني در خانه دار كردن مردم )به خصوص قش��ر هاي 
ك��م درآمد( كاهش قيمت هاي مس��كن به دلي��ل جوش خوردن 
معامله و همكاري در ساخت وس��ازها دارند. اگرچه ممكن اس��ت 
از اين صنف كان يك عده بس��يار اندك غيرتخصصي و بي تجربه 
باش��ند و با فعاليت هاي س��واد گري به دنبال بر هم زدن موقعيت 
و ارزش صنفي باش��ند اما اين عده نسبت به جامعه آماري صنف 

مشاوران اماك بسيار اندك است. 
 در كام آخ��ر باي��د گف��ت خارج ك��ردن ساخت وس��ازها از 
حالت س��نتي، ارتقاي مديري��ت كارگاهي، افزايش س��رعت كار 
ساخت وس��ازها، پرداخت وام به س��ازندگان مس��كن و... ازجمله 
اقداماتي اس��ت كه اگر كنترل شود، رونق ساخت وسازها در كشور 
و ب��ه حركت درآوردن حداقل ۱7۴ش��غل كلي��دي ديگر در اين 
زمينه كه به ساخت وس��ازها وابس��ته هس��تند را به دنبال خواهد 
داشت؛ درحالي كه ايجاد و راه اندازي بورس مسكن نمي تواند آثار 

مطلوبي به دنبال داشته باشد.

جلالصباغ
دبيرانجمنمشاورين

املاكتهران

يادداشت

رييس سابق اتحاديه مشاوران املاك 
تهران:  اگر بورس با ارائه اين راهكار 

به دنبال رونق بخشي به بخش مسكن و 
تنظيم قيمت خريدوفروش و حمايت از 
قشر آسيب پذير جامعه است به موفقيت 

چنداني دست نخواهد يافت. مسلماً 
بورس مسكن به دليل داشتن قدرت 

خريدهاي خاص و سرمايه گذاري هاي 
كلان به صورت عمومي نخواهد بود. 

زيرا در  اين بازار فروش در اندازه هاي 
بسيار كلان عرضه مي شود
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آزمايشسامانهدفاعيرويسياركيكهبهزميننزديكميشود
گيزمگ|

 ناسا به دنبال آزمايش سامانه دفاعي خود روي 
سياركي است كه قرار است ماه اكتبر از كنار زمين 

عبور كند. 
ناسا سال هاست روي پروژه شكار سيارك ها كار 
مي كند و به همين منظ��ور يك »دفتر هماهنگي 
 Planetary Defense( س��ياره اي«  دفاع��ي 
Coordination Office( را با هدف شناس��ايي 
و رهگيري س��نگ هاي  آسماني خطرناك و اجراي 
طرح هاي واكنشي در صورت بروز هرگونه خطري 
ب��ا هماهنگي دولت امريكا تاس��يس كرده اس��ت. 

س��ياركي كه ماه اكتبر از كنار زمين عبور مي كند، 
TC4 2012 ن��ام دارد و نخس��تين باري نيس��ت 
كه از نزديك��ي كره خاكي رد مي ش��ود. اين جرم 
كيهاني در س��ال 2012 و حين عبور از كنار زمين 
از فاصله ي��ي معادل يك چه��ارم فاصله بين ماه و 

زمين كشف شد. 
م��دت كوتاه��ي پ��س از آن، اين س��يارك در 
تاريكي كيهان ناپديد ش��د و به اندازه يي كوچك و 
كم نور اس��ت كه از آن سال تاكنون رصد نشده اما 

قرار است 12 اكتبر دوباره ظاهر شود. 
داده هاي موج��ود درباره اين صخره آس��ماني 

كام��ل نيس��تند و منجم��ان از مس��ير دقيق آن 
اطمين��ان ندارند اما گفته مي ش��ود اين س��يارك 
از فاصل��ه 6 هزار و 760 كيلومت��ري تا 274 هزار 

كيلومتري زمين عبور خواهد كرد. 
در حالي كه ناسا اعلام كرده جرم كيهاني مزبور 
با زمين برخ��ورد نخواهد كرد، اين عبور را فرصت 
خوب��ي ب��راي آزمايش كردن س��امانه دفاعي خود 
مي داند. با نزديك شدن اين سيارك به زمين طي 
چند م��اه آينده، منجمان حاض��ر در پروژه »دفاع 
سياره يي ناس��ا« با تلس��كوپ هاي بزرگ به دنبال 
رصد آن هستند تا بتوانند اندازه گيري هاي دقيقي 

از مس��ير اين شي در اختيار داشته باشند. اين يك 
كار تيمي است كه شامل فعاليت چندين رصدخانه، 
دانش��گاه و آزمايش��گاه در سراسر دنياست تا نقاط 
ق��وت و محدوديت ه��اي توانايي هاي مش��اهداتي 
انس��ان از اجرام نزديك به زمين را بس��نجند. اين 
تلاش در واقع ش��امل رصده��اي اوليه و تكميلي، 

تعيين مدار دقيق و ارتباطات بين المللي است. 
عرض س��يارك مورد بحث بي��ن 9 تا 30 متر 
گزارش ش��ده و بنابراين هم اندازه يا كمي بزرگ تر 
از ش��هاب س��نگ Chelyabinsk است كه سال 
2013 بر فراز روس��يه سقوط كرد و خسارات مالي 
و جان��ي به همراه داش��ت. اين حادثه نش��ان داد 
شناس��ايي و مداخله در فعاليت هر نوع شي بالقوه 

خطرناك براي زمين، ضروري است. 

فضا

چينبزرگترينجهانمجازي
راخلقكرد

انگج�ت| محققان چيني با كم��ك ابررايانه بزرگ ترين 
 جه��ان مج��ازي را شبيه س��ازي كردند. اين شبيه س��ازي

60 دقيقه طول كشيد. ابررايانه مذكور داراي 10 ميليون سي 
پي يو است. گروهي از دانشمندان چيني با كمك سريعترين 
ابر رايانه دنيا بزرگ ترين جهان مجازي را ايجاد كردند و آن را 
»تمرين اوليه« ماشين Sunway TaihuLight نامگذاري 
كردند. اين ابررايانه با استفاده از 10 ميليون هسته CPU اين 
شبيه س��ازي را انجام داده است. به هرحال اين ماشين خلق 
و گسترش اوليه جهان در ميليون ها سال قبل را شبيه سازي 
كرد. جهان مجازي ساخته شده ۵ برابر شبيه سازي محققان 
دانشگاه زوريخ است كه در ماه ژوئن رونمايي شد. شبيه سازي 
جهان به س��تاره شناسان كمك مي كند در مناطق مختلف 
 فضا جس��ت وجوهايي انجام دهند.  نس��ل آت��ي ابررايانه ها

10 برابر قدرتمندت��ر از Sunway TaihuLight خواهند 
بود كه در 2019 ميلادي آماده مي شوند. 

حفرهامنيتي1ميلياردتلفنرا
بهخطرانداخت

انگجت| به تازگي حفره جديد امنيتي در دس��تگاه هاي 
موبايل پيدا ش��ده است كه مي تواند با استفاده از چيپ واي 

فاي دستگاه هاي مختلف را آسيب پذير كند. 
ب��ه تازگي در ي��ك كنفرانس كه مجمع امنيت��ي به نام 
Black Hatميباش��د يك شركت امينيتي اعلام كرده است 
موفق به كش��ف حفره امنيتي در چيپ هاي واي فاي ساخت 
كوالكام ش��ده اس��ت كه مي تواند بيش از 1 ميليارد دستگاه 
اندرويدي و اي او اس��ي را تحت الش��عاع قرار دهد. نيتن كه 
كاشف اين نوع آسيب پذيري بوده است براي اثبات گفته هاي 
خود يك كد مخرب به براي موبايل هاي اطراف خود كه از اين 
نوع چيپ اس��تفاده مي كردندارسال كرد كه در نتيجه باعث 
به كنترل در آوردن دستگاه هاي قرباني مي شد. در ادامه اين 
كار را ب��ر روي تلفن هاي ديگري نيز تكرار نمود كه در نهايت 
باعث انتشار خودكار كد مخرب به ساير دستگاه ها مي شد كه 
اين شخص تخمين زده است با توجه به گستردگي ابعاد اين 
مشكل مي توان انتظارآلوده شدن بيش از 1 ميليارد دستگاه 
تلفن هوشمند را داشته باشيم. شركت هاي اپل و گوگل نيز در 
آخرين به روزرساني هاي امنيتي خود اعلام كرده اند توانستند 
بسته رفع اين مشكل را ارسال ودستگاه هايشان را ايمن كنند. 
لازم به ذكر اس��ت دس��تگاه هاي ايفون ۵ به بعد و تلفن هاي 
نكسوس ۵ نكسوس6 و نكسوس هواوي و تلفن هاي گلكسي 

اس 3 به بعد در برابر اين نقص امنيتي آسيب پذير بوده اند. 

نخستينتريليونرجهان
ازدنيايفناوريميآيد

بيزينساينس�ايدر| نتايج يك تحقيق نشان مي دهد 
جف بزوس كه به تازگي لقب ثروتمندترين انسان روي زمين 

را گرفته ممكن است در آينده نخستين تريليونر دنيا شود. 
جف بزوس بنيانگذار آمازون تا تبديل شدن به نخستين 
تريليونر دنيا 910. 7 ميليارد دلار فاصله دارد اما چندان هم 
دور از ذه��ن نخواهد بود چون تحقي��ق معتبري كه در اين 

زمينه صورت گرفته چنين چيزي را نشان مي دهد. 
گزارش اخير آكس��فام كه در زمينه ثروت و نابرابري با 
نام »اقتصادي براي 99 درصد« منتشر شده نشان مي دهد 
كه ثروت چهره هايي نظير جف بزوس، بيل گيتس و وارت 
بافت طي يك دهه گذش��ته افزاي��ش قابل توجهي يافته 
است. بر اساس اين گزارش، ثروت جف بزوس كه در رأس 
يكي از بزرگ ترين ش��ركت هاي علم و فناوري دنيا يعني 
آمازون قرار دارد طي 2۵ سال آينده جهش خيره كننده يي 
خواهد يافت كه تاكنون مش��اهده نش��ده اس��ت. گزارش 
آكسفام نش��ان مي دهد 793 ميلياردر در سال 2009 در 
سراسر دنيا وجود داشته است كه ارزش ثروت آنها به 2.4 
تريليون دلار مي رس��د. تا سال 2016 اين 793 نفر ثروتي 
 به ارزش ۵ تريليون دلار داشته اند و اين يعني رشد سالانه
11 درصد. بر اساس اين گزارش، اگر اين روند ادامه داشته 
باش��د اين امكان وجود دارد كه تا 2۵ س��ال آينده شاهد 
نخستين تريليونر دنيا باش��يم و او كسي نخواهد بود جز 
»جف بزوس« كه اين روزها آمازون و ايده هاي فناورانه اش 

دنيا را تحت تاثير خود قرار داده است. 

رونمايي»ايامدي«ازتراشههاي
جديدچهارهستهاي

ويتري| ش��ركتاي ام دي سرانجام از تراشه هاي جديد 
خود از س��ري Ryzen رونمايي كرد. اين تراش��ه ها از سري 

رايزن 3، ۵ و 7 هستند. 
ريزپردازنده هاي س��ري رايزن اي ام دي چهارهسته يي و 
چهارريس��ماني )four-thread( هس��تند. چندريسماني 
توانايي يك برنامه در تقسيم شدن به چند ريسه )زيربرنامه( 
اس��ت كه مي توانند جداگانه و در عين حال همزمان توسط 
رايانه اجرا شوند. شركت اي ام دي اين تراشه ها را براي رقابت 
با تراشه هاي Core i3 و Pentium G4560 شركت اينتل 
 Ryzen 3 طراحي و عرضه نموده اس��ت. تراشه هاي سري
متش��كل از دو زيرمجموعه به نام هاي Ryzen 3 1200 و 
Ryzen 3 1300X هستند. Ryzen 3 1200 با سرعت 
 Ryzen 3 1300X 3.1 گيگاهرتز 110 دلار قيمت دارد و
با سرعت 3.۵ گيگاهرتز 130 دلار قيمت گذاري شده است. 
هر دو تراشه 6۵ وات انرژي مصرف مي كنند. اي ام دي مدعي 
اس��ت كه Ryzen 3 1300X رقيبي سرس��خت و برتر از 
Core i3-7300 اينت��ل بوده و 29 درصد از آن س��ريعتر 
است و به خوبي مي تواند بازي هاي ويديويي با دقت تصويري 

1080 پيكسل را اجرا كند. 

استقرارفناوريشناساييچهره
درايستگاهقطارانگليس

پيس�يورلد| محققان مشغول ساخت نوعي فناوري 
تش��خيص چهره هستند كه با نور مادون قرمز شكل و بافت 
صورت افراد را ثبت مي كند. آنها قصد دارند تا 2020 ميلادي 

اين فناوري را در ايستگاه قطار انگليس اجرا كنند. 
 فناوري تشخيص چهره كاربردهاي زيادي دارد. مي توان 
به كم��ك آن بليت قطار خري��د. درهمين راس��تا پروژه به 
كارگي��ري از فناوري تش��خيص چهره توس��ط آزمايش��گاه 
روباتيك بريستول انجام شده است. هيات استاندارد و ايمني 

قطار در انگليس بودجه پروژه را تامين مي كند. 
 در اين فناوري دوربين هايي با استفاده از نورمادون قرمز 
ش��كل و بافت چهره فرد را ثبت مي كنند. اين فناوري حتي 

مي تواند چروك هاي صورت را تشخيص دهد. 
 محقق��ان ادعا مي كنند اين فناوري مس��افران را هنگام 
ورود به سكو شناسايي مي كند. جالب آنكه فناوري تا 2020 

ميلادي در انگليس اجرا خواهد شد. 

اخبار

كاربرانبااينترنتحجميخداحافظيكنند

شمارش معكوس براي دريافت اينترنت با كيفيت
گروهدانشوفن|

طي هفته گذش��ته كميس��يون تنظي��م مقررات 
ارتباطات در مصوبه يي شيوه جديد فروش اينترنت در 
كشور را تغيير داد كه قرار است اين مصوبه زودي در 
كش��ور اجرايي شود. طبق اعلام رسمي مسوولان اين 
مصوبه هفته آينده به اپراتورها ابلاغ مي شود و اپراتورها 
موظف هستند تا از ابتداي شهريور ماه به كاربران خود 
اپراتور حجمي بدهند. در اين خصوص معاون سازمان 
تنظيم مق��ررات ارتباطات جزئي��ات نرخ هاي جديد 
اينترنت نامح��دود را كه اول مردادماه مصوب ش��د، 
تشريح كرد و گفت: در اين مصوبه براي كم مصرف ها 

نيز بسته اينترنت درنظر گرفته شده است. 
 كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات هفته گذشته 
در مصوبه يي نحوه ارائه س��رويس اينترنت پرسرعت 
ثابت را از مدل حجمي به سرعت تغيير داد. براساس 
اين مصوبه از اين پس اپراتورهاي ارائه دهنده خدمات 
اينترن��ت ADSL، فيبرن��وري و VDSL باي��د ب��ه 
تفكيك سرعت مورد تقاضاي مشترك به وي سرويس 
ارائه دهند و خري��د اينترنت بر مبناي حجم )گيگ( 
متوقف مي ش��ود. صادق عباسي شاهكوه معاون صدور 
مجوز سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي در 
گفت وگ��و با مهر، مدل جديد ارائه خدمات اينترنت را 
توضي��ح داد و گفت: در اين مصوبه نرخ هاي جديد بر 
مبناي 6 مدل سرعت اينترنت درنظر گرفته شده است 
ك��ه با توجه به ميزان مصرف كاربران ADSL هزينه 
ماهانه اينترنت براي كاربران كاهش يافته اس��ت. در 
همين حال محدوديت ارائه تكنولوژي نيز برداش��ته 
شده اس��ت و اپراتورها مي توانند متناسب با تقاضاي 
س��رعت كاربر به وي اينترن��ت ADSL، فيبرنوري و 

VDSL بدهند. 
وي ب��ا بيان اينكه اين مصوب��ه كمتر از يك هفته 
آينده ب��ه اپراتورهاي اينترنت ابلاغ مي ش��ود، افزود: 
اپراتورها ظرف مدت يك هفته زمان خواهند داش��ت 
تا تعرفه هاي جديد را براي مشتركانشان اعمال كنند. 
براين اس��اس حداكث��ر از اول ش��هريورماه، كاربران 
اينترنت را با سرعت و قيمت متفاوت دريافت خواهند 

كرد. عباسي شاهكوه با اشاره به آمادگي زيرساختهاي 
فني اپراتورهاي اينترنت براي ارائه اين خدمات، تاكيد 
ك��رد: در مصوب��ه مرداد س��ال 9۵ موض��وع اينترنت 
غيرحجمي در كنار اينترنت حجمي به تصويب رسيده 
بود كه امس��ال با ح��ذف اينترنت حجمي و تغييرات 
جزئي در نرخ هاي اينترنت غيرحجمي، اين مصوبه را 

بازنگري كرديم. 
معاون رگولاتوري با بي��ان اينكه برمبناي مصوبه 
جدي��د، س��رويس اينترنت با تعرف��ه »اتصال محور« 
ارائه مي ش��ود، توضيح داد: در اين س��رويس، مبناي 
قيمت گذاري سرعت اس��ت و كاربران به جاي خريد 
حجم دانلود، بابت ميزان سرعتي كه دريافت مي كنند 

هزين��ه پرداخ��ت خواهند كرد. وي ب��ا توضيح اينكه 
س��رويس اتصال محور به معناي اس��تفاده بي نهايت 
نيست و براي آن نيز حد درنظر گرفته است، گفت: در 
دنيا نيز اين مدل سرويس به مصرف منصفانه معروف 
است و كاربر بابت سقف حجم تعريف شده، بايد هزينه 

پرداخت كند. 
عباسي شاهكوه با بيان اينكه در اين مصوبه سرعت 
اينترن��ت ب��ا دو پارامتر حجم اينترن��ت براي مصرف 
بين المللي و داخلي درنظر گرفته ش��ده است، افزود: 
حج��م اس��تفاده از اينترنت داخل��ي 2 برابر اينترنت 
بين الملل تعريف شده كه اين موضوع با هدف تقويت 
ترافي��ك ارتباط��ات داخل كش��ور و افزاي��ش ميزان 

محت��واي داخل��ي اس��ت. وي گفت: در اي��ن مصوبه 
اپراتورهاي اينترنت مجاز هستند حداكثر تا سقف 10 
برابر اينترنت بين الملل نيز به كاربران با همان قيمت 
مقطوع درنظر گرفته ش��ده و به شرط تامين ظرفيت 
ش��بكه انتقال، اينترنت داخلي بدهند. با اين تبصره و 
با هدف افزايش ميزان رقاب��ت ميان اپراتورها، انتظار 
داريم ميزان اس��تفاده از سرويس هاي داخلي افزايش 
چشمگيري يابد. عباسي شاهكوه تاكيد كرد: طبق اين 
مصوب��ه، در صورتي كه فردي ۵ تا 8 س��اعت در روز 
به طور مداوم هم محت��واي داخلي دانلود كند، بازهم 
حجم مصرفي اش به اتمام نمي رسد. اين مصوبه به نفع 

كاربراني است كه از ويدئو استفاده مي كنند. 

وي ه��دف از اج��راي اين مصوب��ه را تعريف مدل 
اقتصادي ش��بكه ملي اطلاعات عن��وان كرد و گفت: 
حتي ب��راي كاربران اي��ن گزينه را نيز ق��رار داده ايم 
كه بتوانند تقاضا دهن��د به جاي حجم درنظر گرفته 
شده براي اينترنت بين الملل از حداقل 2برابر اينترنت 
داخلي استفاده كنند. به اين معني كه كاربر مي تواند 
به جاي 10گيگابايت حج��م اينترنت بين الملل از ۵ 
گيگابايت آن استفاده كرده و ۵گيگابايت باقي مانده را 
با ضريب حداقل 2برابر براي اينترنت داخلي استفاده 
كند. به معن��اي ديگر كاربر مي توان��د حجم مصرف 
س��رويس تركيبي خود ش��امل اينترنت بين الملل و 

اينترنت داخلي را تبديل كند. 
مع��اون رگولاتوري در مورد نح��وه نظارت بر ارائه 
سرويس اينترنت طبق مصوبه جديد نيز به مهر گفت: 
كنترل س��رعت از كنترل حجم راحت تر بوده و كاملا 
مشخص است. تا پيش از اين اپراتورها مجاز بودند كه 
تا ميزان يك هش��تم س��رعت اينترنت كاربر را پايين 
بياورن��د اما در مصوبه جديد اين موضوع لغو ش��ده و 
براي سرعت قابل ارائه به كاربران كف و سقف درنظر 

گرفته ايم و روي آن نظارت خواهيم داشت. 
وي گفت: معمولا حداقل سرعت استفاده كاربران 
از طريق دانلود و مودم مشخص است و درصورت عدم 
تطابق سرويس ارائه شده با سرعتي كه كاربر درخواست 
داده است، مي تواند به رگولاتوري شكايت خود را ارائه 
كند. صادق عباسي ش��اهكوه در مورد تعيين تكليف 
مشتركاني كه قرارداد آنها تا اول شهريورماه با اپراتورها 
به اتمام نمي رسد براي اس��تفاده از تعرفه هاي جديد 
گفت: قرارداد اين مشتركان تا پايان زمان درنظر گرفته 
ش��ده، ادامه مي يابد و اپراتورها ملزم هستند مطابق با 

همان قرارداد قبلي به كاربر سرويس دهند. 
وي توضيح داد: تا پيش از اين اينترنت با س��رعت 
2 مگابيت برثانيه با حجمي حدود 10 گيگابايت براي 
استفاده از اينترنت بين الملل حدود ۵۵ هزار تومان در 
ماه هزينه داشت اما هم اكنون با حدود 3۵ هزار تومان 
كاربر مي تواند اينترنت با سرعت 2 تا 6 مگابيت را در 

يك ماه مصرف كند. 

مشبل|
 نس��خه جديد يك اپليكيش��ن روس��ي قابليت خوانش احساس��ات اف��راد را دارد. طبق 
برخي گزارش ها مقامات ش��هري مس��كو 1۵0 هزار دوربين مدار بس��ته را به اين اپليكيشن 
 مجهز كرده اند. س��ال گذش��ته NTechLab، يك شركت فناوري روسي اپليكيشني به نام
Find Face به بازار عرضه كرد كه قابليت رديابي افراد در اپليكيشن VKontakte )معادل 
روسي توييتر( را براساس پروفايلشان داشت. اين اپليكيشن جنجال هاي زيادي در خصوص 

حفظ حريم خصوصي افراد ايجاد كرد. 
 به هرحال نس��خه جديد اين اپليكيش��ن عرضه شده و قابليت هاي بس��يار فراتري دارد.

Find Face علاوه بر شناسايي صورت، سن و جنسيت فرد مي تواند احساسات او را نيز بخواند. 
ش��بكه عصبي مصنوع��ي Find Face با پردازش حتي بخش��ي از تصوير يك صورت، 
 NTechLab .وكت��وري ايجاد مي كند كه بطور كلي 160 نقطه از صورت را هدف مي گيرد
ادع��ا مي كند اين نرم اف��زار مي تواند مخزني حاوي ميلياردها صورت را در كس��ري از ثانيه 
جست وجو كند. به همين دليل مي توان از آن براي مبارزه با جرايم استفاده كرد. اين شركت 
از يادگيري عميق براي خوانش احساسات افراد استفاده مي كند. ميخايل ايوانف مدير ارشد 
اجرايي NTechLab در اين باره مي گويد: ما محصولي با قابليت هاي خارق العاده ساخته ايم 
كه نه تنها صورت و جنس��يت بلكه احساس��ات افراد را نيز رديابي مي كند. ما در آزمايشگاه 
احساس��ات را به سيس��تم خود آموزش مي دهيم. آموزش الگوريتم طوري اس��ت كه بتواند 
احساسات موجود در صورت فرد را درك كند. درست مانند آموزش احساسات به يك كودك. 

گوگل| 
س��اندار پيچاي، مدير گوگل اعلام كرده اس��ت كه 11 گوشي  هوش��مند تا پايان سال از 

پلت فرم واقعيت  مجازي دي دريم پشتيباني مي كند. 
مدير گوگل و عضو هيات مديره آلفابت، ساندار پيچاي، در جريان ارائه گزارش مالي 
اين هلدينگ در س��ه ماه گذش��ته جزييات چنداني اعلام نكرد، اما به تازگي در رابطه با 
محصولاتي صحبت كرده است كه از پروژه دي دريم پشتيباني مي كنند. بر اساس اعلام 
رس��مي س��اندار پيچاي تا پايان سال جاري ميلادي، 11 گوش��ي  هوشمند اندرويد به 
بازار عرضه خواهد شد كه از پلتفرم واقعيت  مجازي دي دريم پشتيباني مي كنند. پروژه 
دي دريم، گوشي هاي هوشمند سازگار را به سيستم هاي مستقل مبتني بر واقعيت مجازي 
تبديل مي كند و براي استفاده از محتواي واقعيت مجازي، تنها به هدست واقعيت مجازي 
 The Verge دي دريم ويو و كنترلر لمسي احتياج خواهيد داشت. نويسنده وب سايت
اعلام كرده است كه گوشي پيكسل را با هدست  دي دريم مورد استفاده قرار داده و ادعا 
مي كند كه مهم ترين وجه  تمايز اين هدس��ت  در مقايسه با هدست هاي بزرگ تر مانند 
آكيولس ريفت و اچ تي سي وايو كه براي اتصال به رايانه هاي شخصي توسعه يافته اند؛ وزن 
سبك تر و راحتي بيشتر در هنگام استفاده است. وزن سبك گوشي هاي هوشمند سازگار 
با پروژه دي دريم گوگل، كمك خواهد كرد تا در همه جا به واقعيت مجازي دسترس��ي 
داش��ته باشيد. در حال حاضر، محصولات كمي هس��تند كه با پروژه دي دريم سازگاري 

داشته باشند و همين موضوع، انتخاب  كاربران را محدود تر خواهد ساخت. 

رويترز|
 شركت اپل مي گويد برنامه هاي خدمات وي پي ان را از فروشگاه اپ استور خود در 

چين حذف كرده كه با برخي انتقادها مواجه شده است. 
طراحان برنامه هاي ياد شده از اپل انتقاد كرده اند و مي گويند به علت درخواست دولت 

برنامه هاي ياد شده از اپ استور حذف شده است. 
نرم افزارهاي وي پي ان در چين براي دسترسي به برخي سايت هاي فيلترشده به كار 
مي روند. دولت چين قصد دارد استفاده از وي پي ان را در اين كشور سازمان دهي كند 

و از برخي سواستفاده ها از اين طريق جلوگيري نمايد. 
چين در ژانويه گذش��ته قوانين تازه يي را تصويب كرد تا اس��تفاده از وي پي آنهايي 
ك��ه مورد تاييد دولت نيس��تند، ممنوع ش��ود. وي پ��ي ان هاي مورد تايي��د هم بايد از 
زيرس��اخت هاي دولتي استفاده كنند. سخنگوي اپل با صدور اطلاعيه يي حذف وي پي 
ان هاي مختلف از اپ استور را تاييد كرده و مي گويد اين امر به علت ناسازگاري با قوانين 
داخلي چين صورت گرفته اس��ت. اپل مي گويد به طراحان برنامه هاي وي پي ان حذف 
شده مانند VyprVPN ،ExpressVPN و StarVPN قبل از اين كار در مورد چنين 
اقدامي اطلاع رس��اني كرده است. ش��ركت اپل در تلاش براي تقويت كسب و كار محلي 
خود در چين است و براي نخستين بار يك مدير ارشد را در ماه جاري براي اين منطقه 
تعيين كرده اس��ت و همين طور در حال راه اندازي يك پايگاه داده با همكاري ش��ركاي 

محلي در جنوب غربي اين كشور است. 

اپليكيشني كه احساسات را مي خواند حذف خدمات »وي پي ان« از فروشگاه »اپل« در چين»گوگل« ۱۱ گوشی را با واقعيت مجازی سازگار می كند

برنامه دريچهفراسو

ديجيتالترندز|
به تازگي پريز هوش��مندي س��اخته ش��ده كه علاوه بر قابليت 
شارژ دستگاه ها، با فناوري هاي هوشمند خانه منطبق مي شود. اين 

دستگاه هر گونه حركتي را در نبود كاربر به او اطلاع مي دهد. 
محققان به تازگي يك پريز هوش��مند ساخته اند كه كاربر خود 
را از ش��ر انبوه سيم هاي گره خورده خلاص مي كند. اين پريز روي 
سيم كشي معمول ساختمان نصب مي شود و خود را با فناوري هاي 

هوشمند خانه منطبق مي كند. 
م��ي توان ش��ارژرهاي يو اس بي و حتي چراغ خ��واب را به اين 
پريز نيز متصل كرد. اين سيستم قابليت اتصال به پرتكل شبكه هاي 

WiFi، Zwave يا ZigBee را دارد. 
بنابراين تفاوتي ندارد دس��تگاه هوشمند كاربر به چه شبكه يي 

متصل مي شود، اين پريز هوش��مند با همه آنها همخوان مي شود. 
بنابراين مي توان آن را براي تعداد زيادي از دستگاه هاي مختلف به 
كار برد، سپس شبكه مورد نظر را انتخاب كرد و تمام دستگاه هاي 

هوشمند خانه را با همين پريز كنترل كرد. 
اين پريز به كاربر نشان مي دهد كدام دستگاه هوشمند بيش از 
بقيه الكتريسيته مصرف مي كند. همچنين كاربر مي تواند هنگامي 
كه در خانه نيس��ت، دستگاه ها را براي خاموش ماندن تنظيم كند. 
جالب آنكه اين دس��تگاه هرگونه حركتي را هنگام نبود كاربر به او 
اطلاع مي دهد. علاوه برآن دسترسي به الكسا و دستيارهاي صوتي 
ديگر نيز ممكن است. مي توان از آن به عنوان ردياب گاز مونوكسيد 
كربن نيز اس��تفاده كرد. براي استفاده از دستگاه كافي است كاربر 

آن را به برق متصل كند و سپس اپليكيشن موبايل آن را باز كند.

ريانووستي|
 لابراتوار كاسپرس��كي اعلام كرد: آنتي ويروس��ي رايگان را 

براي استفاده كاربران در سراسر جهان عرضه كرده است. 
كاسپرسكي اين اقدام خود را هديه يي براي كاربران دانسته 
تا از آلوده شدن سيستم هاي كامپيوتري به ويروس هاي مخرب 
جلوگيري كند. به گفته اين ش��ركت، آنتي ويروس كسپرسكي 

رايگان براي 18 ماه قابليت استفاده دارد. 
اين ش��ركت روس��ي اعلام كرده است بس��ياري از كاربران 
اينترن��ت حت��ي 2000 روبل ب��راي خريد آنتي وي��روس امن 
ندارند، به همين دليل مجبور به اس��تفاده از سيستم هاي آنتي 
ويروس ه��اي قديمي و تقلبي مي ش��وند، حت��ي گاهي از آنتي 
وي��روس ويندوز اس��تفاده مي كنند، به همي��ن دليل ما به طور 

رايگان سيس��تم آنتي ويروس ش��ركت خ��ود را در اختيار آنها 
قرار مي دهيم تا به گسترش پايگاه هاي داده ها و سيتم آموزشي 

كمك كنيم. 
به گفته كسپرسكي توزيع رايگان اين آنتي ويروس به صورت 
تدريجي در ماه جولاي، براي كاربران امريكا، كانادا و بس��ياري 
از كش��ورهاي منطقه آس��يا و اقيانوس آرام از جمله قزاقستان 
فعال مي ش��ود و تاپايان س��ال همه كش��ورها امكان دسترسي 
به آن را دارند. ش��ركت كاسپرس��كي كه متخصص در حفاظت 
سيستم هاي رايانه در برابر ويروس ها، اسپم ها و حملات هكري 
است، در سال 1997 ميلادي توسط يوگني وناتاليا كاسپرسكي 
در مسكو پايه گذاري ش��د كه اكنون درآمد سالانه آنها بيش از 

600ميليون دلار در سال است.

آنتي ويروس كاملا رايگان براي كاربران جهانساخت پريز هوشمند با قابلت ورود به اپليكيشن  موبايل

كاربررويداد
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چهره هاي استاني

 مديرعامل گروه خودروسازي سايپا: 
»پرايد« مطلوب كم درآمدهاست 

ولي قطعا از رده خارج مي شود
مديرعامل گروه خودروسازي سايپا گفت: قطعا پرايد 
از رده خارج مي شود و جاي خود را به محصولات جديد 
مي دهد، اما تلاش مي كنيم به اقش��ار كم درآمد آسيبي 
وارد نش��ود.  به گ��زارش »تعادل« و به نقل از تس��نيم، 
مهدي جمالي افزود: در گروه س��ايپا علاقه مند به خروج 
پرايد از چرخه توليد هس��تيم، ولي وابس��تگي اقتصاد و 
درآمد بسياري از خانوارهاي كم بضاعت به اين خودرو از 
دغدغه هاي ماست. او با بيان اينكه پرايد بخشي از اشتغال 
كشور را تامين مي كند، گفت: با توجه به اينكه پرايد تامين 
بخشي از اشتغال كشور و درآمد اقشار كم درآمد جامعه 
را برعهده دارد و لذا نگرانيم با خارج ش��دن اين خودرو از 
چرخه توليد خانوارهاي كم درآمد با مشكل مواجه شوند. 
جمالي از پرايد به عنوان خودرو مطلوب اقشار كم درآمد 
ي��اد كرد و افزود: از بخش فروش خواس��ته ايم طرحي را 
پي��ش از خروج پرايد از چرخ��ه توليد به اجرا بگذارد كه 

آسيبي به قشرهاي كم درآمد وارد نشود. 

 پسيل پسته مهم ترين آفت باغات سرايان
بيرجند| مدير جهاد كش��اورزي س��رايان گفت: پس��يل 
پس��ته از مهم ترين آفات باغات است كه سالانه در صورت 
كنترل نكردن آفت خسارت فراواني به بار مي آورد. »موسي 
س��ليماني« در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به اينكه پسيل 
پس��ته به دو فرم زمس��تان گذران و فرم تابس��تان است، 
اظهار كرد: پسيل پسته هم به صورت پوره و هم به صورت 
حش��ره كامل از شيره پرورده درختان پسته تغذيه و ماده 
سفيدي ترشح مي كند كه در مجاورت هوا خشك شده و 
رنگ س��فيدي دارد كه در اصطلاح محلي ش��يره خشك 
مي گويند. او در خصوص نحوه خس��ارت زدن به درختان 
گفت: پسيل پسته با تغذيه از شيره پرورده گياه پروتئين 
گي��اه را جذب و قند را دفع مي كن��د كه اين عمل باعث 
ضعف درخت، ريزش برگ و جوانه، توليد ميوه هاي كوچك 
و افزايش درصد پوكي و دهان بستگي محصول مي شود. 

 صادرات 15ميليون دلاري محصولات توليدي 
استان اردبيل

اردبيل| مديركل صنعت، معدن و تجارت استان اردبيل 
گفت: در س��ه ماه نخست امسال بيش از 15ميليون دلار 
از محصولات توليدي اس��تان به كشورهاي خارجي صادر 
ش��ده است. س��يدحامد عاملي در ديدار با فرماندار نمين 
با اعلام اين خبر گفت: ميزان صادرات س��ه ماه نخس��ت 
سال جاري نسبت به مدت مشابه سال گذشته 10درصد 
افزايش يافته است. او افزود: عمده صادرات كه از گمركات 
رس��مي اس��تان اردبيل به ثبت رسيده شامل محصولات 
كش��اورزي و مصنوعات پلاس��تيك بوده است. مديركل 
س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت اس��تان اردبيل اظهار 
داشت: سال گذشته بالغ بر 56ميليون دلار از محصولات 
توليدي استان به كشورهاي خارجي صادر شده بود. عاملي 
افزود: اس��تان اردبيل در زمينه هاي شيرآلات نفت و گاز، 
قطعات الكترونيكي خودرو، صنايع غذايي و ساختمان جزو 
توليدكنندگان سرآمد منطقه خاورميانه به حساب مي آيد. 

 3طرح آب روستايي سمنان با حضور وزير نيرو 
به بهره برداري مي رسد

سمنان| مديركل آب و فاضلاب روستايي استان سمنان 
از بهره برداري س��ه طرح آبرس��اني اس��تان با حضو وزير 
ني��رو خبر داد و گفت: ۹0پ��روژه در حوزه آب و فاضلاب 
روس��تايي پيش بيني ش��ده است. منصور كش��اورزيان با 
بيان اينكه درمجموع ۹0پروژه آب روس��تايي در اس��تان 
س��منان از محل صن��دوق اعتبارات مل��ي به تدريج طي 
س��ال به بهره برداري مي رسد، ابراز داشت: برخي پروژه ها 
نيز در حال بهره برداري هستند ازجمله دو مجتمع بزرگ 
آبرساني خاتم و مجتمع ۷5 روستايي و مجتمع كوثر دو 
در سرخه كه رس��ما در سفر وزير نيرو افتتاح مي شود. او 
با بيان اينكه در برخي مناطق مانند خارتوران و سر كوير 
ش��اهرود به دليل نبود هيچ گونه منبع آبي به صورت دايم 
با تانكر آبرساني انجام مي شود، افزود: درمجموع ۴۴روستا 
از اس��تان تا اين لحظه به صورت دايمي يا موردي با تانكر 
آبرساني مي ش��ود كه اميدواريم با بهبود شرايط آبرساني 

منحني اين شاخص رو به پايين كاهش پيدا كند. 

 اهداي درجه هنري به 4هنرمند صنايع دستي 
لرستان

خرم آب�اد| چه��ار نف��ر از صنعتگ��ران صنايع دس��تي 
لرس��تان درجه هنري دريافت كردند. سرپرست معاونت 
صنايع دس��تي اس��تان گفت: بر اس��اس ارزيابي عملكرد 
هنرمندان صنايع دستي لرستان با توجه به سابقه فعاليت، 
ارزش هن��ري، تحصيلات و تدريس و توليدات با كيفيت 
هنري كه از طريق وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي صورت 
مي گيرد آقايان مجيد نيك اعتقاد پيشكسوت هنر ماشته 
بافي و احيا كننده هنر فراموش شده حرمي بافي در استان، 
كس��ري نيك اعتقاد هنرمند جوان رشته ماشته و حرمي 
بافي و امين قريب اس��تاد و مربي جوان رش��ته قلمزني و 
نامزد دريافت نش��ان اثر فاخر صنايع دستي و همچنين 
خانم صديقه مريدي پيشكسوت هنر ماشته بافي موفق به 

دريافت درجه هنري شدند. 

 كاشت چاي ترش براي نخستين بار در پارسيان
بندرعب�اس| چاي ترش ب��راي نخس��تين بار در مزارع 
پارسيان كاشته شد. مدير جهاد كشاورزي پارسيان گفت: 
براي خروج از كشت تك محصولي در سال زراعي امسال 
سه هكتار از زمين هاي كشاورزي اين شهرستان به كاشت 
چاي ترش اختصاص يافته است. يعقوب دلدار پيش بيني 
كرد كه بيش از ۸00 كيلو گرم چاي ترش برداشت شود. 
او گف��ت: روس��تاهاي بوچير و هش��نيز از جمله مناطق 
مهم كاش��ت اين محصول در پارسيان است. مدير جهاد 
كشاورزي پارسيان افزود: برداشت چاي ترش از اول آبان 

ماه آغاز مي شود و تا پايان اين ماه ادامه دارد. 

ويژه

اخبارشهرستانها

مازن�دارن| مديرعامل ش��ركت گاز 
مازندران گفت ك��ه وعده دولت تدبير و 
اميد براي پايداري گاز استان هاي شمالي 
با بهره برداري از خط انتقال ۴2 اينچ دامغان 
- كياس��ر – ساري - نكاء روز سه ش��نبه اين هفته با حضور وزير 
نفت محقق مي ش��ود. محمد اس��ماعيل ابراهيم زاده با اعلام خبر 
فوق اظهار داشت: براي اجراي طرح خط لوله انتقال گاز از استان 
س��منان به مازندران با هدف پايداري گاز مشتركان اين استان و 
گازرساني به روستاهاي ييلاقي واقع در جنگل هاي هيركاني بيش 
از ۸20ميليارد  تومان هزينه ش��ده اس��ت. او تصريح كرد: اجراي 
اين طرح از زمس��تان سال ۸6 و پس از نخستين بدعهدي كشور 
تركمنستان در تامين گاز مورد نياز كشورمان در دستور كار قرار 
گرفت ولي تا پايان عمر دولت گذش��ته تنها 20 درصد پيش��رفت 
فيزيكي داش��ت. ابراهيم زاده با اش��اره به اينكه ش��تاب بخش��ي 
ب��ه اجراي اين ط��رح در دولت يازدهم ب��راي تحقق پايداري گاز 
مشتركان مازندراني و همچنين حفاظت از جنگل هاي هيركاني 
اين اس��تان از طريق گازرساني به روستاهاي بالادست در دستور 
كار قرار گرف��ت و با تامين به موقع اعتبارات مورد نياز به مرحله 
بهره برداري رسيده است، خاطرنشان كرد: استان مازندران با توجه 
به اينكه در انتهاي خط لوله گازي كشور قرار دارد در پيك مصرف 
اين انرژي فسيلي به ويژه زمستان هاي سرد و سخت با كمبود گاز 
مواجه مي شود. مديرعامل شركت گاز مازندران در ادامه گفت: بر 
اساس برنامه ريزي، اين طرح ساعت 15 روز سه شنبه با حضور وزير 
نفت و استاندار مازندران در محل هتل بادله ساري افتتاح مي شود. 

افتتاح خط انتقال گاز دامغان 
به ساري با حضور وزير نفت 

گم��ركات  مدي��ركل  كرمانش�اه| 
استان كرمانش��اه از رشد ۴۸6 درصدي 
صادرات ش��ير و خامه از طريق گمركات 
و بازارچه ه��اي مرزي اس��تان طي ۴ ماهه 
امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل خبر داد. خليل حيدري 
در گفت وگو با مهر با اش��اره به آمار ص��ادرات صورت گرفته از 
طريق گمركات و بازارچه هاي مرزي استان كرمانشاه طي امسال 
گفت: در ۴ ماهه نخس��ت سال جاري 11ميليون و 6۹1 هزار و 
۹۴ دلار ش��ير وخامه شير به وزن 2 هزارو ۹22 تن از گمركات 
استان كرمانش��اه صادر شد. مديركل گمركات استان كرمانشاه 
افزود: ميزان صادرات فوق نس��بت به مدت مش��ابه سال قبل از 
نظر ارزش ۴۸6 درصد و از حيث وزن ۴۳۹ درصد افزايش داشته 
اس��ت. او ادامه داد: در اي��ن مدت همچنين 25 ميليون و 2۸5 
ه��زارو 2۸۹ دلار ظ��روف ملامي��ن به وزن ۸ ه��زار و 5۹1 تن 
از گمركات اس��تان كرمانشاه صادر ش��د. حيدري تصريح كرد: 
صادرات ملامين نيز نس��بت به مدت مش��ابه سال قبل از نظر 
ارزش 1۸5 درصد و از حيث وزن نيز 1۹۳ درصد رش��د داش��ته 
است. او گفت: در ۴ماهه نخست سال جاري صادرات كولر آبي 
نيز 10ميليون و ۳6۳ هزارو 6۴1 دلار به وزن ۳ هزارو ۴6۴ تن 
بوده اس��ت كه نسبت به مدت مشابه سال گذشته از نظر ارزش 
۳۳ درصد و از حيث وزن نيز ۳۴ درصد افزايش داش��ته اس��ت. 
مديركل گمركات استان كرمانشاه ميزان صادرات گوجه فرنگي 
در ۴ماهه نخست سال جاري را 10 ميليون و 20۴ هزارو 22۴ 

دلار با وزن ۴۴ هزارو 220 تن عنوان كرد. 

رشد 4۸۶ درصدي صادرات 
شير و خامه از كرمانشاه

زنجان| اس��تاندار زنج��ان به حفظ 
ارزش هاي تاريخي در بازار بزرگ زنجان 
تاكيد كرد و گفت: بازار زنجان ساماندهي 
مي ش��ود. به گ��زارش »تعادل« و ب��ه نقل از 
تسنيم، اس��دالله درويش اميري ديروز در بازديد از بازار و ديدار با 
بازاريان اظهار داشت: از ديدن وضعيت بازار زنجان بسيار متاثر شدم 
و بايد بدانيم كه صدها نس��ل بايد از اين بازار استفاده كنند. او در 
مورد انجام برخي كارهاي عمراني در بازار عنوان كرد: بايد بپذيريم 
بافت بازار زنجان تغييرناپذير اس��ت و مساجد و سراهاي بازار بايد 
حفظ شود. استاندار زنجان با بيان اينكه برخي سخت گيري هاي 
سازمان ميراث فرهنگي به دليل دوام و پايداري اين مكان تاريخي 
است، گفت: ايزوگامي كه براي سقف بازار نصب مي شود به دليل 
داش��تن مواد نفتي عمر ساختمان را كاهش مي دهد و نبايد براي 
سقف هاي خش��تي از آن استفاده شود. درويش اميري با اشاره به 
اينكه بازار زنجان در س��ال 12۹۸ قمري ساخته شده عنوان كرد: 
درست است كه بازار محل كسب و كار بازاريان است اما براي مردم 
يك مجموعه فرهنگي و تاريخي است كه بايد حفظ شود. او وجود 
سراها در بازار زنجان را از ويژگي هاي منحصربه فرد اين مجموعه 
تاريخ��ي عنوان كرد و افزود: كمتر ب��ازاري در ايران اين ويژگي را 
دارد. درويش اميري از وضعيت نامناسب نظافت و سد معبر در بازار 
انتق��اد كرد و گفت: اين وضعيت در ش��أن يك مجموعه تاريخي 
نيست و بايد براي جمع آوري زباله ها برنامه ريزي شود. او بر ادامه 
ايجاد كانال و انتقال تاسيس��ات به كانال تاكيد كرد و گفت: وضع 

بي سر و سامان برق سقف بازار ساماندهي مي شود. 

بافت بازار زنجان ساماندهي 
مي شود

ته�ران| مس��وول ام��ور بان��وان و 
خانواده فرمانداري قدس امروز در جلسه 
كارگروه اشتغال و كارآفريني ويژه بانوان، 
از افتتاح نخستين بانك اطلاعاتي كارآفريني 
ويژه بانوان ش��هرقدس خبر داد. ب��ه گزارش »تعادل« و به نقل از 
تس��نيم فاطمه مقدم مس��وول كميس��يون امور بانوان و خانواده 
فرمانداري قدس اظهار داش��ت: يكي از مهم ترين معيارها جهت 
سنجش درجه توسعه يافتگي يك كشور ميزان اهميت و اعتباري 
اس��ت كه به جايگاه زنان پرداخته مي ش��ود، كه در همين راستا 
فعاليت هاي كارآفريني توسط زنان نقش برجسته يي را در سلامت 
اقتصاد و بنيان خانواده دارد. او با تاكيد بر طرح توانمندسازي زنان 
سرپرست خانوار با محتواي ساماندهي اشتغال زنان و خانواده در 
سطح شهرستان قدس گفت: بسياري از زنان و كارآفرينان با وجود 
مهارت هاي فراوان، به دليل در اختيار نداش��تن منابع و ابزارهاي 
موجود عملا به صورت منفعل مانده اند. مس��وول كميسيون امور 
بانوان و خانواده فرمانداري قدس با اشاره به  ضرورت توجه جدي به 
برنامه هاي اشتغال زا و شناسايي و معرفي ظرفيت ها و قابليت هاي 
س��رمايه گذاري در بخش هاي مختلف از سوي ادارات شهرستان 
خاطرنش��ان كرد: تاكنون بيش از ۸ كارگاه خياطي با مش��اركت 
ادارات شهرستان قدس در سطح شهر ايجاد شده است كه در آن 
زنان كارآفرين فاقد امكانات و ابزارهاي لازم، مش��غول به فعاليت 
شده و شرايط بسيار خوب و سالمي براي آنان مهيا شده است. او 
افزود: نخستين بانك اطلاعاتي زنان كارآفرين شهرستان قدس با 

همت مجموعه فرمانداري قدس به زودي افتتاح مي شود.

افتتاح نخستين بانك 
اطلاعاتي كارآفريني بانوان

»تعادل« چالش هاي كارآفريني در ايران را بررسي مي كند

تاسيس سازمان ملي براي حل مشكلات كارآفريني
گروه بنگاه ها|

 برخلاف اقتصاد ايران كه هنوز يك تعريف روشن، 
مش��خص و كاربردي از كارآفريني در آن وجود ندارد، 
اين مفهوم در فرهنگ عمومي كشورهاي توسعه يافته 
و حتي كش��ورهاي در حال توس��عه به طور شفاف و 
قوام يافت��ه جا افتاده اس��ت. مطالعه س��ازمان ديد بان 
كارآفريني نشان مي دهد كه تفاوت نرخ رشد اقتصادي 
كشورها، ناشي از تفاوت سطح كارآفريني آنهاست. به 
عبارت روشن يكي از دلايل رشد اقتصادي كشورمان 
طي ۴سال گذشته به دليل رويكردي است كه دولت 
تدبي��ر و اميد در مواجهه با مفهوم كارآفريني درپيش 
گرفته اس��ت.  دولت يازدهم از همان ابتداي تشكيل 
در مسير بهبود محيط هاي كس��ب و كار تلاش كرد 
تا با حمايت از تشكل هاي مردم نهاد در امر كارآفريني 
و به كار گيري ظرفيت هاي دانش��گاهي، آموزش��ي و 
صنعتي كشور، فضاي لازم براي ايده پردازي در فضاي 
كارآفريني را ايجاد كند و در مراحل بعدي با حمايت 
از اين ايده هاي كاربردي، فضاي اقتصادي كشور را به 

سمت اجراي ايده هاي كارآفريني سوق دهد.
روز گذش��ته رييس ش��وراي مركزي كارآفرينان 
كش��ور در جريان گفت وگو با خبرگزاري ها از تاسيس 
سازمان ملي كارآفريني كشور خبر داد تا سازماني كه 
تلاش مي كند با تجميع ظرفيت هاي كارآفرينان از يك 
سو و انتقال آنها به نهادهاي تصميم ساز از سوي ديگر 
فضاي اقتصادي كشور را به سمت استفاده از ايده هاي 
بكر اقتصادي سوق دهد. سلاح ورزي همچنين درباره 
پروژه حمايت از كسب و كارهاي نوپا و استارت آپ ها 
نيز به ايجاد صندوق هاي س��رمايه گذاري خطر پذيري 
به عنوان تامين كنندگان مالي اس��تارت آپ ها اش��اره 
كرد. حمايت هايي كه مي تواند بخش��ي از مش��كلات 

استارت آپ هاي ايراني را پوشش دهد. 

 استفاده از تشكل هاي مردم نهاد
رييس شوراي مركزي كارآفرينان كشور از تاسيس 
»سازمان ملي كارآفريني ايران« خبر داد و گفت: طي 
6 ماه آينده اين سازمان به عنوان بالاترين نهاد بخش 

خصوصي در حوزه كارآفريني تاسيس مي شود. 
حسين سلاح ورزي در گفت وگو با مهر در تشريح 
وضعيت كارآفريني در كش��ور گفت: تعريف ماهيت و 
فلس��فه كارآفريني در كشورها به اين سمت رفته كه 
از مدل ه��اي كارآفريني به مثابه يك الگوي توس��عه 

استفاده مي كنند. 
رييس شوراي مركزي كارآفرينان كشور ادامه داد: 

در كش��ور ما در مقطعي در سال 1۳۸۴ الگوبرداري از 
كشورهاي آسياي شرقي و اروپاي غربي براي توسعه 
ايده هاي خلاقانه براي اشتغال زايي در دستور كار قرار 
گرفت اما به دليل عدم وجود زيرس��اخت هاي توسعه 
كارآفريني و مش��كلات توزيع پول اين سياس��ت به 

انحراف كشيده شد. 
نايب ريي��س اتاق بازرگان��ي ايران با بي��ان اينكه 
اش��تغال زايي، خل��ق ث��روت و ايج��اد ارزش افزوده 
ش��اخصه هاي كس��ب و كارهاي مبتني ب��ر فناوري 
و نوآوري هس��تند، گفت: با توجه ب��ه تكليف برنامه 
ششم مبني بر توس��عه كارآفريني اميدواريم با همت 
دولت بتوانيم طرح ها و برنامه هاي توس��عه كارآفريني 
را پياده س��ازي كني��م. او با اش��اره به اينك��ه با توجه 
ب��ه رابط��ه اجتناب ناپذي��ر كارآفريني ب��ا خلاقيت و 
ايده پردازي متاس��فانه از نظر شاخص هاي بين المللي 
موقعيت مناس��بي در حوزه كارآفريني نداريم، به خلأ 
متولي در اين بخش اش��اره كرد و افزود: متاسفانه در 
ح��وزه كارآفريني هم در بخش دولتي و هم در بخش 

خصوصي متولي مشخصي وجود ندارد. 

 حمايت اتاق هاي بازرگاني از كارآفريني
س��لاح ورزي ادامه داد: البته در دول��ت در وزارت 
تع��اون، كار و رفاه اجتماعي »ح��وزه كارآفريني« در 
قالب معاونت ديده ش��ده؛ در عين حال اتاق بازرگاني 
ب��ه عن��وان پارلمان بخ��ش خصوصي نيز ب��ه دنبال 
تشكل س��ازي و حماي��ت از تش��كل هاي دانش بنيان 
بوده است اما متولي مشخصي براي توسعه و حمايت 
از كارآفرين��ي وجود ن��دارد. رييس ش��وراي مركزي 
كارآفرينان كشور از تاسيس سازمان ملي كارآفريني 
ايران به عنوان بالاترين نهاد بخشي خصوصي در حوزه 
كارآفريني طي 6 ماه آينده خبر داد و گفت: در همين 
راستا اخيرا با دريافت موافقت اصولي از اتاق بازرگاني 
ايران، كانون هاي كارآفريني در استان ها نيز به عنوان 

كانون هاي رسمي ثبت و تشكيل مي شود. 
سلاح ورزي اظهار اميدواري كرد: با تاسيس سازمان 
ملي كارآفريني و از سوي ديگر تشكل هايي كه در اين 
حوزه ايجاد مي شوند مقدمات تعامل و ارتباط سازمان 

يافته براي توسعه كارآفريني فراهم شود. 
او همچنين در پاسخ به سوالي مبني بر چگونگي 

حمايت از كسب و كارهاي نوپا و استارت آپ ها گفت: در 
اين زمينه يكي از اقدامات مهم پيگيري و بستري سازي 
ايج��اد صندوق ه��اي س��رمايه گذاري خطر پذيري به 
عنوان تامين كنندگان مالي استارت آپ ها را در دستور 
كار قرار داريم كه با حمايت بخش خصوصي از اين نوع 

كسب و كارها حمايت شود. 

 بسته جامع حمايت از كارآفريني
در ش��رايطي كه س��لاح ورزي معتقد است كه با 
تاس��يس س��ازمان كارآفريني بخش قابل توجهي از 
مشكلات كارآفريني در كشور س��اماندهي مي شود، 
باي��د ديد كه اهالي اقتص��اد و كارآفرينان درباره اين 

چالش ها چه ديدگاهي دارند. 
فرحن��از مرادي عض��و هيات مدي��ره انجمن زنان 
كارآفرين معتقد است: هرچند مشكلات كارآفريني به 
نظر يك مشكل عمومي در اقتصاد محسوب مي شود اما 
اين فرآيند براي زنان كارآفرين با دشوارهاي بيشتري 
همراه اس��ت. كارآفريني از جمله فعاليت هاي سخت 
اس��ت، در كليه كش��ورها براي ايجاد ثروت و اشتغال 

از كارآفرين حمايت مي ش��ود و به او يارانه مي دهند. 
يكي از دلايلي كه باعث شده كه زنان كارآفرين نتوانند 
ايده هايشان را در كارآفريني دنبال كنند به دليل نگاه 
خاصي اس��ت كه به كارآفريني زنان وجود دارد. او در 
گفت وگو با ايسنا با بيان اينكه برخي قوانين در حوزه 
زنان بازدارنده است، گفت: بر اساس آمار بانك جهاني 
10 شاخص براي سهولت در فضاي كسب و كار مطرح 
است و ايران در بين 1۸۹ كشور رتبه 11۹ را در سال 
2016 در زمينه س��هولت در كارآفريني داشته است. 
البته وضعيت ايران در سال هاي قبل به گونه يي بوده 
كه در س��ال 2010 ايران در رتبه 150 قرار داش��ته 
اس��ت؛ ضمن اينكه رتبه 11۹ نيز رتبه قابل توجهي 
براي كشور نيس��ت. مرادي در اين زمينه تاكيد كرد: 
هر سازماني كه براي پيگيري فعاليت هاي كارآفريني 
تاسيس مي شود بايد به مجموعه مطالبات اين فعالان 
اقتصادي توجه كند. لازم اس��ت، تسهيلات در اختيار 
كارآفرينان با بهره پايين ق��رار بگيرد. علاوه بر آن در 

جامعه فرهنگ كارآفريني ترويج شود. 

 حمايت از ايده هاي نو در كارآفريني
يك��ي از اركان مه��م تصميم س��از در روند بهبود 
شاخص هاي اقتصادي و رشد كارآفريني در كشورمان 
مجلس ش��وراي اسلامي اس��ت كه مي تواند نقشه راه 
كارآفريني در كش��ورمان را بر اساس اهداف از پيش 

تعيين شده ترسيم كند. 
از ميان نمايندگان مجلس دهم س��بحاني فر عضو 
كميس��يون صنايع و معادن مجل��س دهم حمايت از 
كارآفرينان و سرمايه گذاران را به عنوان اركان اساسي 
توس��عه و ايجاد اش��تغال در كش��ور دانست و گفت: 
مجلس بايد براي حمايت از كارآفرينان پيگير اجراي 

صحيح قانون تسهيل كسب و كار باشد. 
رمضانعلي س��بحاني فر در گفت وگو با ايلنا با بيان 
اينكه حماي��ت از كارآفرينان يك ضرورت انكارناپذير 
در توس��عه اقتصادي كشور اس��ت بر ارائه تسهيلات 
ارزان قيم��ت به آنها تاكيد ك��رد و افزود: مجلس بايد 
ب��راي حماي��ت از كارآفرينان پيگي��ر اجراي صحيح 
قانون تسهيل كسب و كار باشد. اين نماينده مجلس 
گفت: »حمايت دولت و مجلس از كسب و كارهاي نو 
كارآفرينان مي تواند اشتغال را در كشور تضمين و به 
كاهش آمار بيكاري منجر شود. ضمن اينكه حمايت 
از تشكل هاي مردم نهاد و سازمان هاي متمركز در امر 
كارآفريني مي تواند فضاي لازم براي توسعه كارآفريني 

را ايجاد كند.«

امضاي قرارداد آغاز همكاري ايران خودرو ديزل و هيونداي كاهش چشمگير تعرفه ارتباطي حجاج در حج تمتع ۹۶
تعرفه مكالمه، پيامك و اينترنت همراه مش��تركان همراه اول در 
كش��ور عربستان س��عودي كاهش يافت. اداره كل ارتباطات شركت 
ارتباطات سيار ايران اعلام كرد: با آغاز مراسم حج تمتع و براي ارائه 
خدمات مناس��ب به حجاج همراه اولي، از روز يك شنبه ۸ مرداد در 
عربستان، تعرفه مكالمه ۷2درصد و تعرفه پيامك و اينترنت همراه تا 
۹2درصد كاهش يافت. در اين طرح كه در ادامه طرح هاي تخفيفي 
رومينگ بين الملل همراه اول ارائه ش��ده اس��ت، مكالمات دريافتي، 
داخل��ي و با ايران و همچنين اينترنت همراه و پيامك هاي ارس��الي 
شامل تخفيف شده است. بر اساس اين طرح، تعرفه مكالمات داخلي 
و ب��ا ايران به ازاي هر دقيق��ه از 2000تومان به 5۴۹ تومان، مكالمه 
دريافت��ي از 2000 توم��ان به 6۴۹ تومان، تعرفه ارس��ال پيامك از 
2000 تومان به 1۴۹ تومان كاهش يافته و دريافت پيامك در كشور 
عربس��تان سعودي همچون گذشته رايگان است. تعرفه هر مگابايت 
اينترنت همراه نيز با ۹2درصد تخفيف از 2000 تومان به 1۴۹ تومان 
رسيده اس��ت. همراه اول تاكيد كرده بسته هاي اينترنتي در هنگام 
استفاده از سرويس رومينگ بين الملل غيرقابل استفاده بوده و هزينه 
بر اساس مگابايت محاسبه مي شود. كاربران در صورت عدم تمايل به 

استفاده از اينترنت گوشي، بايد گزينه »ديتا رومينگ« گوشي خود را 
غير فعال كنند. هم اكنون سرويس رومينگ بين الملل اپراتور اول از 
طريق 2۷0 اپراتور در 112كشور قابل استفاده است. مشتركان همراه 
اول مي توانند جه��ت دريافت اطلاعات تعرفه يي رومينگ بين الملل 
به پرتال اين اپراتور به نش��اني  www.mci.irمراجعه يا نام كشور 

موردنظر را به شماره ۸0۷0 پيامك كنند. 

مديرعامل شركت ايران خودرو ديزل از انعقاد قرارداد همكاري با 
شركت هيونداي و آغاز مجدد همكاري با اين شركت خبر داد. 

به گ��زارش »تعادل« و ب��ه نقل از روابط عمومي ش��ركت ايران 
خودرو ديزل، قرارداد آغاز مجدد همكاري ميان دو شركت در جريان 
ديدار عليرضا س��اجي مديرعامل شركت ايران خودرو ديزل با ادوارد 
لي قائم مقام ارش��د مديرعامل در بخش خودروهاي تجاري شركت 
هيونداي به امضا رس��يد. عليرضا س��اجي مديرعامل ش��ركت ايران 
خودرو ديزل با اعلام اين خبر خاطرنشان كرد: بر اساس اين قرارداد 
ش��ركت ايران خودرو ديزل به عنوان نخستين و قديمي ترين همكار 
شركت هيونداي در بخش خودروهاي تجاري، توليد چندين محصول 
جديد با فناوري روز ش��ركت هيونداي را آغاز و آنها را به بازار ايران 

عرضه خواهد كرد. 
عليرضا ساجي تاكيد كرد: چشم انداز روشني از توسعه همكاري ها 
ميان دو ش��ركت در دور جديد همكاري هاي فيمابين وجود دارد و 
مديران شركت هيونداي در مذاكرات فيمابين از آمادگي كامل خود 

در اين زمينه خبر دادند. 
او ادامه داد: ش��ركت ايران خودرو ديزل همچون گذشته، توسعه 

و همكاري با خودروس��ازان معتبر جهاني را براي افزايش تنوع سبد 
محصولات در دس��تور كار خود ق��رار داده و آغاز مجدد همكاري با 
شركت هيونداي از جمله اقدامات انجام شده در اين خصوص است. 

مديرعام��ل ايران خودرو ديزل افزود: قرارداد همكاري با ش��ركت 
هيونداي در خصوص توليد انواع اتوبوس درون شهري و برون شهري 

و همچنين ميني بوس و كاميونت است. 
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اقتصاد اجتماعي12
 مشكل مديريت پسماند

۴۰ بيمارستان پايتخت
ايس�نا| ريي��س اداره محيط زيس��ت ش��هر تهران 
ضمن اش��اره به مش��كل ۴۰ بيمارس��تان پايتخت در 
زمين��ه مديريت پس��ماند گفت: در ص��ورت عدم رفع 
مشكل پرونده آنها به مراجع قضايي فرستاده مي شود. 
محمدحس��ين بازگير افزود: تمام بيمارستان هايي كه 
مشكل پسماند دارند اخطاريه هاي لازم را دريافت كرده و 
مهلت گرفته اند كه در يك زمان مشخص رفع آلايندگي 
كنند. 8 بيمارستان نيز مشكل مديريت پساب دارند كه 
آنها نيز اخطاريه هاي لازم را دريافت كرده اند تا در جهت 
رفع آلايندگي اقدام كنند. رييس اداره محيط زيس��ت 
شهر تهران با بيان اينكه چند واحد متخلف بيمارستاني 
كه پيش از اين مشكل مديريت پسماند و پساب داشتند 
و به اخطاريه ها بي توجهي كردند نيز به مراجع قضايي 
معرفي ش��ده اند، گفت: تعدادي ديگر از آنها در مرحله 
رفع مشكلات مديريتي پسماند و پساب خود هستند. 
قطعا ما پيگيري خواهيم كرد و چنانچه مشكلات خود 
را رفع نكنند آنها نيز به مراجع قضايي معرفي خواهند 
ش��د. بازگير ادامه داد: بسياري از مراكز بيمارستاني به 
اخطاريه ها و مهلت هاي اداره محيط زيس��ت براي رفع 
آلايندگي توجهي نمي كنند ول��ي هنگامي كه پرونده 
آنها به مراجع قضايي ارس��ال مي شود تازه به فكر رفع 

مشكل مي افتند.  

ناتواني مردم در پرداخت 
هزينه هاي دندانپزشكي

خانه ملت| نايب رييس كميسيون بهداشت و درمان 
مجل��س با مثبت ارزيابي كردن اقدام وزارت بهداش��ت 
در ارائه مطلوب خدمات دندانپزش��كي، گفت: پوشش 
خدمات دندانپزش��كي در فاز دوم طرح تحول سلامت 
ضروري است. محمدحسين قرباني درباره اضافه شدن 
خدمات دندانپزش��كي در طرح تحول س��لامت، افزود: 
 واقعي��ت آن اس��ت كه در طرح تحول س��لامت حدود

 35۰ خدم��ت را تعرفه گ��ذاري كرديم اي��ن درحالي 
اس��ت كه خدم��ات دندانپزش��كي مغفول واقع ش��د. 
نماينده آستانه اش��رفيه در مجلس ش��وراي اس��لامي، 
ادامه داد: هزينه دندانپزشكي بسيار بالاست و بسياري 
از م��ردم به دليل همين هزينه هاي بالا قادر به مراجعه 
به دندانپزش��كي نيس��تند ل��ذا جاي خال��ي خدمات 
دندانپزش��كي در طرح تحول سلامت به شدت احساس 
مي ش��د. اين نماينده م��ردم در مجل��س دهم، گفت: 
بايد اي��ن واقعيت را پذيرفت كه 5۰ درصد بيماري هاي 
گوارش��ي به جه��ت خرابي دندان هاس��ت درحالي كه 
بس��ياري از مردم در پرداخت هزينه هاي دندانپزشكي 
نات��وان هس��تند. او ادام��ه داد: دي��ده ش��دن خدمات 
دندانپزشكي در طرح تحول س��لامت اقدام مثبتي در 
وزارت بهداشت است كه مي تواند باعث افزايش مراجعه 
مردم به دندانپزشكي و در  نهايت داشتن دندان هاي سالم 
براي افراد جامعه شود. او افزود: اين نياز احساس مي شد 
كه گام بعدي وزارت بهداش��ت در طرح تحول سلامت، 
توجه به حوزه دهان و دندان باشد تا خدمات اين حوزه 

براي مردم با قيمت مناسب ارائه شود. 

امكان تهيه داروي بيماران 
هموفيلي محدود شد

ايرنا| كارشناس هموفيلي اداره بيماري هاي خاص 
وزارت بهداش��ت، درم��ان و آم��وزش پزش��كي گفت: 
متاسفانه به علت پرداخت نشدن بدهي بيمه ها درمورد 
داروهاي خ��اص ازجمله داروه��اي هموفيلي، باوجود 
تفاهمنامه بين وزارت بهداش��ت و وزارت رفاه مبني بر 
پرداخت 2 هفته يي مبلغ اين داروها، امكان تهيه دارو از 
جانب داروخانه داران محدود و درنهايت موجب سختي 
درياف��ت دارو براي بيماران ش��د. راضيه حنطوش زاده 
ادام��ه داد: اين معضل درم��ورد دارويي مانند فاكتور 7 
انعقادي كه در حال توليد در داخل كشور است، اتفاق 
افتاده و بنابراين تامين آن براي بيماران هموفيلي هيچ 
مشكلي ندارد اما بدهي بيمه ها به شركت هاي دارويي، 
مانعي براي دسترس��ي آسان به آن شده است. او افزود: 
تغيير محل پرداخت يارانه داروهاي هموفيلي از وزارت 
بهداش��ت به وزارت رفاه و سازمان هاي بيمه گر از جمله 
سياست گذاري ها در سطح كلان است و به نظر مي رسد 
ارائه راهكار براي پرداخت س��ريع تر مطالبات داروهاي 
هموفيلي و حل اين مشكل برعهده سازمان هاي بيمه گر 
است. حنطوش زاده گفت: گزارش هايي كه از بيماران و 
برخي داروخانه هاي مس��وول توزيع دارو مي رسد مويد 
اين اس��ت كه مش��كل عدم پرداخت مطالبات بيمه يي 
ب��راي فاكتورهاي انعق��ادي به خص��وص 9 و 7 وجود 
دارد. طلعت قانع ريي��س اداره برنامه ريزي و آمار اداره 
كل نظ��ارت بر دارو و موادمخدر س��ازمان غ��ذا و دارو 
طي روزهاي گذش��ته نيز اعلام كرده بود كه فاكتور 9 
موردني��از بيماران هموفيلي به اندازه كافي در كش��ور 
موجود بوده و مشكل كمبود احتمالي در برخي مراكز 
درماني عمدتا ناش��ي از بدهي آن مراكز به شركت هاي 

پخش دارو است. 

 كمبود ۵۰ قلم دارو
در داروخانه ۱۳ آبان

ايلن�ا| ريي��س داروخان��ه ۱3 آبان با بي��ان اينكه 
اي��ن داروخان��ه با كمبود ح��دود 5۰ قل��م دارو مواجه 
است، گفت: اين دارو ها ش��امل برخي آنتي بيوتيك ها، 
داروه��اي ضدس��رطان و ضدفش��ارخون اس��ت. او با 
بي��ان اينكه ممك��ن اس��ت در ديگ��ر داروخانه ها اين 
 اق��لام داروي��ي وجود داش��ته باش��د، ادام��ه داد: اين

 5۰ قلم ش��امل داروهاي مختلف مي شود. اين دارو ها 
ش��امل برخ��ي آنتي بيوتيك ها، داروهاي ضدس��رطان 
و ضدفش��ارخون اس��ت، البته بس��ياري از اين دارو ها 
جايگزي��ن دارن��د و م��ا را با مش��كل خاص��ي مواجه 
نمي كن��د. او اف��زود: همچني��ن برخي از اي��ن دارو ها 
 ش��امل آسترومايسين و ادوفووير و البته بسياري از اين
 5۰ قلم دارو وارداتي هس��تند. غلامي در پاسخ به اين 
پرسش كه كمبود اين 5۰ قلم دارو بيشتر از همه براي 
ك��دام گروه از بيماران مش��كل زا خواهد بود، گفت: هر 
دارويي كه وجود نداش��ته باش��د، مي تواند براي بيمار 
مشكل ساز باش��د و همه دارو ها اس��تراتژيك هستند. 
رييس داروخانه هاي بيمارستاني دانشگاه علوم پزشكي 
تهران افزود: ما روز گذشته درخواست اين 5۰ قلم دارو 
را براي شركت هاي توزيع كننده دارو ارسال كرديم، اما 
هنوز به ما اعلام نشده كه تا چه زماني اين دارو ها را براي 

ما تامين مي كنند. 

اخبار

وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي: 

1000ميليارد تومان دارايي  به يغما رفته را پس گرفتيم 
ربيعي بدهكار ۳۰۰ميلياردي صندوق بازنشستگي را تهديد كرد كه اگر به »روابط پيچيده«اش ادامه دهد، مسائل مربوط به او را افشا خواهد كرد

نشست واكاوي ضرورت حضور زنان وزير در كابينه دوازدهم در كتابخانه ملي

وزير زن يا وزير مرد؛ مساله اين است؟

گروه اقتصاد اجتماعي|
فع��الان حق��وق زن اين روزها و پ��س از ياس در 
كوش��ش براي كس��ب س��هميه براي زنان در هيات 
وزيران به گفته سلحش��وري مطالبه شان تا حد ابقاي 
شهيندخت مولاوردي در معاونت امور زنان و خانواده 
رياس��ت جمهوري تقليل يافته اس��ت. در بيم و اميد 
فعالان حق��وق زنان در مورد كابين��ه دولت دوازدهم 
ديروز س��ازمان اسناد و كتابخانه ملي ميزبان نشست 
»واكاوي ضرورت حضور زنان وزير در كابينه دوازدهم« 
بود؛ نشستي با حضور رييس زن اين سازمان، رييس 
فراكس��يون زنان مجلس و معاون مركز بررس��ي هاي 

استراتژيك رياست جمهوري. 

 راه هايي كه به شريعت ختم مي شوند
 رييس س��ازمان اس��ناد و كتابخانه ملي پيرامون 
وضعي��ت حض��ور زن��ان در عرصه سياس��ت گفت: 
مشروعيت و حكومت در ايران به  هم پيوسته هستند 
و افق هاي پيش  روي مشاركت زنان در ايران منوط به 
ش��رع و عرف است. او ادامه داد: حضور و نقش آفريني 
زنان در عرصه هاي سياس��ي هنگامي مي تواند مهم و 
تاثيرگذار باشد كه سبب كادرسازي و جريان سازي و 

نهادينه شدن نقش زنان در جامعه شود. 
بروج��ردي ب��ا مقايس��ه حضور زن��ان در عرصه 
سياس��ي كشورهاي توس��عه  يافته و درحال توسعه 
گفت: آنچه ش��اهد هس��تيم اين اس��ت كه افرادي 
همچون مركل و تاچر در كش��ورهاي توسعه يافته 
به پشتوانه فعاليت هاي سياسي در احزاب به عرصه 
قدرت دس��ت يافتند و تحولات بس��يار شگرفي در 
آلمان و انگليس ايجاد كردند. او سپس ادامه داد: در 
كش��ورهاي درحال توسعه همچون هند و پاكستان 
نيز زناني همچون اينديريا گاندي و بي نظير بوتو به 
قدرت رس��يدند كه اين نه به خاطر حضور در حزب 
بلكه به خاطر قدرت خانواده ش��ان بود. او افزود: در 
زمينه وضعيت مش��اركت زنان در عرصه سياس��ي 
هي��چ كدام از اين دو مدل در اي��ران وجود ندارد و 
اين مساله تحت تاثير شريعت است. رييس سازمان 
اسناد و كتابخانه ملي سپس مشاركت سياسي زنان 
در ايران را واجد يك ويژگي خاص دانست و گفت: 
آن ويژگي ممزوج ش��دن حكومت و شريعت است. 
نمي توان به مولفه ش��ريعت در حضور زنان توجهي 
نكرد؛ زيرا شريعت فصل الخطاب است. در اين ميان 
قانون رويكرد من، ش��ما يا رهبران و مديران نيست 

كه حرف اول را مي زند؛ حرف اول را فقط ش��ريعت 
مي زند و ما بايد اطاعت كنيم. 

او س��پس با اش��اره به اينكه امام)ره( مانعي براي 
حضور زن��ان در عرص��ه قدرت نمي ديد در تش��ريح 
راهكاره��اي افزاي��ش حضور سياس��ي زن��ان گفت: 
راهكار اين مس��اله حل پارادوكس حضور اجتماعي و 
خانوادگي زن است. از س��وي ديگر زنان بايد بتوانند 
خود احزاب سياسي قدرتمندي ايجاد كنند و با مطالبه 
عام و حضور مس��تمر در اين عرصه جاي پاي خود را 
محكم كنند. بروجردي با نقبي به گذشته با بيان آنكه 
رييس دولت اصلاحات شخصا تمايل داشت وزير زن 
معرفي كند اما به دلايلي غيرقابل تشريح ممكن نشد، 
گفت: در پش��ت پرده معرفي خانم دستجردي توسط 
احمدي نژاد به عنوان وزير زن مسائلي وجود داشت و 
باي��د گفت كه دولت نهم و دهم دغدغه حفظ حرمت 
روحانيت را نداش��ت و حريم روحانيت را شكس��ت و 
در مجموع در دولت هاي نهم و دهم ش��اهد مخدوش 

شدن حرمت روحانيت در كشور بوديم. 

 تقليل مطالبه به ابقاي مولاوردي
رييس فراكسيون زنان مجلس هم در اين برنامه با 
رضايت بخش ندانستن مشاركت فعلي زنان در عرصه 
سياسي گفت: جامعه مدني خواهان افزايش مشاركت 

سياسي زنان در كشور است. 
پروانه سلحش��وري با اش��اره به همايش انتخاباتي 
حس��ن روحاني در س��الن شهيد ش��يرودي سخنان 
رييس جمه��ور مس��تقر در آن هماي��ش را حاكي از 
نارضايتي او از تبعيض ها دانس��ت و ادامه داد: ايش��ان 
ب��ه ما وعده ايجاد فرصت هاي برابر ب��راي زنان دادند. 
براس��اس آمارهايي هم كه ايشان ارائه كردند، حضور 
زنان در عرصه هاي مديريتي در دولت يازدهم رش��د 

268درصدي داشته است. 
او افزود: روحاني براي انتخاب پست معاونت نيازي 
ب��ه راي مجلس ندارد و اين درحالي اس��ت كه ما در 
فراكس��يون زنان مجلس دهم بر اين باوريم كه زمان 
آن رسيده كه مجلس ثابت كند چقدر زنان را همراهي 
خواهد كرد. او در ادامه با اش��اره به راي 5۱ درصدي 
زنان در برابر مشاركت ۴9درصدي مردان در انتخابات 
اخير رياست جمهوري گفت: اين مشاركت بالاي زنان 
نش��ان مي دهد كه زنان امروز به دنبال تغيير هستند 

و مي خواهند فرصت ها و منابع كميابي كه در اختيار 
مردان قرار دارد در اختيار آنها نيز قرار بگيرد. 

رييس فراكسيون زنان مجلس دهم شوراي اسلامي 
در ادامه با اش��اره ب��ه گمانه زني هايي مبني بر حاضر 
نبودن ش��هيندخت مولاوردي در پست معاونت زنان 
و ام��ور خانواده رييس جمهور در دولت دوازدهم ادامه 
داد: م��ا پيش از انتخابات رياس��ت جمهوري به دنبال 
افزايش حضور زن��ان در كابينه دولت دوازدهم بوديم 
ام��ا امروز ب��راي ابقاي مولاوردي در پس��ت قبلي اش 
تلاش مي كني��م. او افزود: درحال حاضر مس��اله اين 
اس��ت كه در ايران چقدر به زنان فرصت داده مي شود 
ك��ه در موازنه قدرت قرار گيرند. ما حتي فرصت برابر 
ه��م نمي خواهيم و امروز دغدغه مان به ادامه حضور و 
ابقاي مولاوردي در دولت تقليل يافته است. او سپس 
با تاكيد بر اينكه با تبعيض مثبت در مشاركت زنان در 
عرصه سياسي موافق نيست، افزود: براي هر انتصابي 
بايد شايستگي و تعهد افراد در نظر گرفته شود. او در 
پايان گفت: فرصت آزمون و خطا را به زنان نيز بدهيد 
و بگذاريد زنان هم اجازه خطا كردن داشته باشند زيرا 
۴۰س��ال اس��ت كه برخي از مردان در كسوت وزارت 

درحال آزمون و خطا هستند. 

 گريز از تسلسل
زهرا شجاعي، رييس مركز مشاركت زنان در دولت 
اصلاحات، با بيان آنكه قرآن زنان حكومت گر، از جمله 
»بلقيس« را ستوده است، گفت: درباره نقش سياسي 
زنان يعني امارت و حكومت كردن زنان برخي امارت را 
مثل قضاوت مي دانند يعني همانطور كه قضاوت براي 
زنان جايز نيست، امارت زنان را نيز رد مي كنند. سوال 
ما آن است كه آيا اين در همه دوره ها جاري و ساري 
است يا با تغيير شرايط آن هم تغيير مي كند؟ پس به 
شكل جدي بررسي شود كه تعريف سياست چيست و 

اينكه آيا سياست واقعا قدرت است؟
او ادامه داد: بايد به تبيين وضعيت موجود پرداخت 
و موانع موجود بر س��رراه فعاليت هاي سياسي زنان را 
ش��ناخت و در اين ميان نبايد گرفتار تسلسل شويم؛ 
اينك��ه زنان تجربه ندارند، پس كار هم نبايد داش��ته 
باش��ند يا زن��ان كار ندارند، چون تجرب��ه ندارند. اين 
تسلس��لي اس��ت كه بايد از طريق آم��وزش به آن در 

كشور پايان دهيم. 
او سپس با بيان آنكه اطاعت پذيري از زنان در سطوح 
مختلف مديريتي كم تر است، افزود: يكي از موانع حضور 
زنان در قدرت كمبود احزاب سياس��ي اس��ت؛ زيرا كار 
حزب تربيت نيرو است. اما اينكه چه درصدي از برنامه 
احزاب معطوف به كادرس��ازي و آموزش اس��ت جاي 
سوال دارد و متاس��فانه بايد گفت كه احزاب ما عموما 

به دنبال كس��ب قدرت هستتند. ش��جاعي در ادامه از 
»مشاركت توده يي بي قيد و شرط« انتقاد كرد و گفت: 
دولتمردان ما تنها مشاركت توده يي زنان را فقط براي 
آوردن پاي صندوق هاي راي مي خواهند در حالي كه ما 
زنان براي اين مشاركت بايد شروطي قائل شويم تا در 
زمان كادرسازي و مديريت نقش پررنگي داشته باشيم. 

 سبب رشد
محمد فاضلي، معاون پژوهشي مركز بررسي هاي 
اس��تراتژيك رياس��ت جمهوري اما در اين نشس��ت 
گفت: پرسش من آن است كه وقتي حضور زنان در 
كابينه را مطالبه مي كني��م، منظورمان كدام زن ها 
هس��تند؟ آيا زني كه مي خواه��د در كابينه حضور 
داشته باشد، مي تواند نماينده قشر كثيري از جامعه 
زنان كش��ور باش��د؟ آيا ما به دنبال آن هستيم كه 
كيفيت زندگي زن��ان را در جامعه افزايش دهيم يا 
زناني را ب��ه عنوان يك نماد در كابينه بخواهيم؟ او 
ادامه داد: اولويت زنان معلول، ناتوان، بي سرپرست، 
بدسرپرس��ت و... قطعا حضور زنان در كابينه دولت 
دوازدهم نيس��ت. حال پرس��ش ديگر اين است كه 
ك��دام زن، با كدام نحوه خاص پوش��ش و متعلق به 
ك��دام گروه و ايدئولوژي خ��اص و با كدام منافع به 
كابين��ه خواهد رفت؟ آيا اي��ن زن مي تواند نماينده 
زنان جامعه خود باشد؟ او سپس پرسيد: زن و مرد 
بودن مهم است يا دانش زنانه، دانش درباره زنان و 
دانش��ي كه زنان توليد مي كنند؟ فاضلي افزود: اگر 
نتواني��م دان��ش زنانه، دانش درباره زنان و دانش��ي 
ك��ه زنان تولي��د مي كنند را افزاي��ش دهيم، حتي 
در ص��ورت وجود وزراي متع��دد زن در كابينه، نه 
تنه��ا آنها به بهبود وضعيت زن��ان در جامعه كمك 
نمي ش��ود، بلكه آنان به يك جري��ان خموش بدل 

خواهند شد. 
او س��پس با تاكي��د بر اينكه قطعا شايس��تگي 
مق��دم بر زنان و مردان اس��ت، گف��ت: اگر مردان 
شايس��ته، مس��وول باش��ند، به زنان بيش��تر فكر 
مي كنن��د تا خ��ود زنان درباره زن��ان. او در پايان، 
در پاس��خ به سوالي در اين نشست گفت: تشكيل 
ح��زب هم لزوما تاثير مثبت��ي براي موفقيت زنان 
نخواهد داش��ت؛ زيرا تاريخ نشان داده زناني كه به 
عرصه هاي بزرگ قدرت رس��يده اند، از حزب هاي 
زنانه بيرون نيامده اند. گفته مي ش��ود دولتمردان 
زنان را براي صندوق راي مي خواهند؛ مگر درباره 
مردان غير از اين موضوع اس��ت؟ با يك بررس��ي 
ساده درمي يابيم كه از ۴۰ميليون مردي كه راي 
مي دهن��د، تنها ۱۰۰هزار نفر در س��طوح مختلف 

مديريتي حضور دارند. 

گروه اقتصاد اجتماعي|
به نظ��ر مي آيد كه وزي��ران دول��ت يازدهم در 
روزهاي آخر مس��ائلي را طرح مي كنند كه انگار در 
دولت بعد نيس��تند و وزير دولت بعدي را هوش��يار 
مي سازند كه با چه نوع مش��كلاتي روبه رو خواهند 
ش��د. روز يك ش��نبه وزير امور اقتص��ادي از فراز و 
فرودهاي خصوصي س��ازي در دولت يازدهم گفت و 
اينكه نتوانسته كل مشكلات را حل كند. وزير نيرو 
ه��م از پايين بودن قيمت ب��رق و معضلات زيادي 
كه اين مس��اله سبب آن ش��ده است گفت و ديروز 
هم وزير تع��اون و كار از كمبود منابع صندوق هاي 
بازنشستگي خبر داد و در همين حال اظهار داشت 
كه هزار ميلي��ارد تومان دارايي هاي ب��ه يغما رفته 
صندوق بازنشستگي برگشته است. او گفت: بيشتر 

اين دارايي ها در قالب ملك و زمين بوده است. 
بنا بر گزارش »تعادل«  هتل المپيك تهران ديروز 
ميزبان نخس��تين كنگره مجمع عال��ي كانون هاي 
بازنشستگي كش��وري بود؛ همايشي با حضور وزير 
رفاه در جايگاه س��خنران اصلي. علي ربيعي در اين 
همايش نخس��ت از پررنگ ش��دن مس��ائل رفاهي 
بازنشس��تگان در جريان مبارزات انتخاباتي گفت و 
بار ديگر، به س��ياق يك ماه گذشته با تاكيد بر لزوم 
اس��تقرار »نظريه« در مديري��ت نهادهاي اجتماعي 
در تش��ريح نظريه خود، امتناع از خصولتي ش��دن 
نهاده��اي عمومي را يكي از پايه هاي آن دانس��ت. 
او س��پس با مرور وضعيت صندوق هاي بازنشستگي 
در زمان آغاز به كار دولت يازدهم از انباشته ش��دن 
شركت هاي رو به ورشكستي اي كه به جاي بدهي ها 
تهاتر ش��ده بودند، خبر داد و در پايان بدهكار 3۰۰ 
ميلياردي صندوق بازنشستگي را تهديد كرد كه اگر 
به »روابط پيچيده«اش ادامه دهد، مس��ائل مربوط 

به او را افشا خواهد كرد. 

 صندوقي كه كارپردازي شده بود
وزير تع��اون، كار و رف��اه اجتماع��ي در ابتداي 
س��خنانش در اين مراس��م، خطاب ب��ه رييس هاي 
كانون هاي بازنشستگي كشور گفت: »شما به دولت 
راي داديد تا برنامه هايش را ادامه دهد.« او س��پس 
با يادآوري جريان مبارزه هاي انتخاباتي و شعارهاي 
تبليغاتي نامزدها، از خرس��ندي اش به سبب پررنگ 
شدن اهميت و جايگاه مسائل بازنشستگان گفت و 
اف��زود: »مباحثي را كه در جري��ان انتخابات مطرح 
ش��د به فال نيك مي گيرم. طرح اين مباحث نشان 
مي  دهد كه بايد به س��مت ريش��ه كن ك��ردن فقر 
برويم. پيام هاي روش��ني وجود داش��ت. اما شما به 
مسير توزيع مناس��ب درآمد، رفاه و حفظ حقوق و 
كرامت انسان ها و دور كردن فقر از آنها راي داديد؛ 
اصولي كه هم رهبري ب��ر آن تاكيد دارند و هم در 

برنامه هاي دولت دوازدهم آمده است.«
علي ربيعي س��پس در مرور چهار سال وزارتش، 
ب��ا يادآوري نخس��تين روزه��اي ورودش به وزارت 
رفاه، گفت: »ديدم تلقي از صندوق درست نيست و 
صندوق تبديل به يك كارپردازي شده است.« او با 
اش��اره به ايده ها و برنامه هايي كه پس از آن به كار 
بس��ته اس��ت، از دور ماندن صندوق ها از هدف هاي 
عاليه شان گفت و ادامه داد: »فقط پرداخت حقوق و 

مس��تمري بازنشستگي همه معناي صندوق نيست. 
تاكيد كرديم صندوق ها كاهش ريسك بازنشستگي 
را مدنظر داش��ته باش��ند. ريسك مس��كن، ريسك 
درمان و حتي ريس��ك انزواي اجتماعي هم مدنظر 
اس��ت. در تغييرات نسلي با نوعي انزواي سالمندي 
روبه رو مي شويم كه بايد براي رفع آنها نهاد بسازيم 
و ب��ه آنها پاس��خ دهي��م. « او ب��ا تاكيد ب��ر اينكه 
»بازنشس��ته، معضل نيست«، و سالمند بايد زندگي 
اجتماعي سالمي را در دوران بازنشستگي اش تجربه 
كند، افزود: »رفتارهاي ما با صندوق ها در پنج دهه 

گذشته مشكل است. «

 انگ خصولتي
وزير كار، تع��اون و رفاه اجتماعي با ارائه آماري از 
مخاطبان سياست هاي صندوق بازنشستگي از حضور 
هف��ت ميليون و ۴۰۰ه��زار فرد بالاي 6۰ س��ال در 
مي��ان گروه هاي جمعيتي ايران خب��ر داد و در ادامه 
ب��ا بيان اينكه نظريه داش��تن در كار مهم اس��ت، از 
بي توجهي به اين مساله در كشور انتقاد كرد. او سپس 
از نظريه يي گفت كه كوش��يده در دوران وزارتش در 
صندوق بازنشستگي جا بيندازد. ربيعي گفت كه »ما 
صندوق را به مثابه حيات اجتماعي بازنشسته ديديم« 
و ادامه داد: »بايد سياس��ت بازنشس��تگي را تدوين و 
دنبال كنيم. پايدار كردن منابع صندوق ها هم هدف 
بعدي است.« او يادآوري كرد: »در صندوق ها با فقدان 
آينده نگ��ري روبه رو بوديم و در نتيجه، روزي كه بايد 
بدهي ها به صندوق ها پرداخت مي ش��د، شركت هايي 
را تهات��ر كردن��د.« او گفت: ش��ركت هايي كه جاي 
پول بدهي ها به صندوق بازنشس��تگي كاركنان فولاد 
تحويل ش��دند، »رو به ورشكستگي« بوده اند و تاكيد 
كرد كه اين وزارتخانه او ترجيح مي دهد »دارايي ها را 
بگيرند و به جايش پول نقد بدهند.« ربيعي سبب اين 
ترجيح را نيز امتناع از »خصولتي ش��دن« شركت ها 
خوان��د و گفت: »به جاي نقد اين سياس��ت ها، خود 

صندوق ها را نقد مي كنند.«
ربيعي با تاكيد بر اينكه »بناي ما حفظ اس��تقلال 
صندوق بازنشس��تگي بوده اس��ت« از كس��اني كه به 
ب��اور او به صندوق بازنشس��تگي »ان��گ خصولتي« 
مي زنن��د، گلايه كرد و انتقادهاي آنان را بي پش��توانه 
و بدون تحليل هاي اقتصادي دانس��ت و گفت: »سهم 
س��رمايه گذاري كل صندوق هاي ما در كشور كمتر از 
9 درصد است. در س��ال گذشته بدون ريالي افزايش 
سرمايه، توانستيم 3۰۰۰ميليارد تومان وارد صندوق 
بازنشستگي كنيم. حتي براي بيمه تكميلي هم دولت 
پولي به صندوق نداد، اما ما مساله را مديريت كرديم.« 
او سپس با اش��اره به جلسه اش با رييس جمهوري، از 
تصميم براي خارج كردن صندوق به بازنشس��تگي از 
بنگاه هاي ناكارآمد خبر داد و ادامه داد: »معتقديم بايد 
جايي برويم كه بيشترين سودآوري را داشته باشيم.«

 بگم؟ بگم؟
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي سپس با اشاره به 
وجه ديگري از سوء مديريت ها در صندوق بازنشستگي 
و در دوران اس��تقرار دول��ت گذش��ته، از انتصاب��ات 
سفارشي اي گفت كه به باور او »بزرگ ترين زجر« اين 
نهاد اس��ت و ادامه داد: »در كنار كس��اني كه كارهاي 

خوبي انجام مي دهند، كساني هم هستند كه بايد آنها 
را به خاطر كارهاي نكرده شان دوست داشت. كسي را 
كه پس��رعمه اش را در صندوق مدير جايي نمي گذارد 
تا بخورد هم بايد دوس��ت داش��ت.« او افزود: »تعهد 
اخلاقي با خدا و مردم داشتيم و تا جايي كه توانستيم 
كوشيديم ش��ما را روز قيامت در قبال اموال صندوق 

ناظر بدانيم.«
ربيعي سپس با اشاره به وجود تحريم هاي فروش 
محص��ولات پتروش��يمي در س��ال 92-9۱، از فردي 
س��خن گفت كه بنا بوده ب��ا دور زدن تحريم ها ۱2۰ 
ميلي��ون دلار از اين محصولات را فروخته و پولش را 
برگرداند. او گفت كه با پيگيري هايي كه انجام ش��ده، 
تا امروز مقداري از اين پول بازگش��ته است، اما 3۰۰ 
ميلي��ارد آن همچنان مفقود اس��ت. ربيعي س��پس 
افزود: »دو ش��ب پيش شنيدم اين آقا ملاقات هايي با 
برخي دارد، جلس��اتي مي گ��ذارد و روابط پيچيده يي 
را ش��اهديم. امروز اعلام مي كنم كه حواسشان باشد، 

افشاگري مي كنم.« 

 چانه زني براي افزايش مبلغ سبد حمايت غذايي
علي ربيع��ي همچنين در حاش��يه اين مراس��م 
و در جم��ع خبرن��گاران از توزيع مرحله دوم س��بد 
حمايت غذايي، خبر داد و گفت: »امسال هم همانند 
س��ال گذش��ته اين برنامه را ادامه خواهيم داد. براي 
امس��ال چهار مرحله تعريف ك��رده بوديم كه مرحله 
اول پرداخت شده اس��ت. همچنان شناسايي زنان و 
كودكان نيازمند و دچار سوءتغذيه را ادامه مي دهيم 
و اين امر بيشتر در مناطق محروم دنبال مي شود.« او 
ادامه داد: »بر اس��اس اين برنامه، به ازاي هر خانواده 
مبالغي در قالب كارت اعتباري پرداخت مي ش��د.« او 
افزود: »قصد داريم با سازمان برنامه و بودجه چانه زني 
كنيم تا اين مبلغ افزايش يابد.« ربيعي سپس با بيان 
اينكه برنامه ديگر ما تدوين نظام اداره صندوق هاست، 
از تدوي��ن »نظام اداره صندوق هاي بازنشس��تگي« با 
دستور رييس جمهور خبر داد و گفت: »رييس جمهور 
ه��م به اين موضوع تاكيد داش��تند. طرح اوليه نظام 
اداره صندوق ه��اي بازنشس��تگي آم��اده ش��ده و در 
حال نهايي ش��دن اس��ت. بايد به س��متي برويم كه 
س��رمايه گذاري هاي با بازده بيشتر داشته باشيم و از 
بنگاهداري هاي كوچك خارج شويم. قطعا اين طرح 
در معيشت بازنشس��تگان تاثير خوبي خواهد داشت 
و چ��ون رييس جمهور هم در اين خصوص دس��تور 
داده حتم��ا دولت كمك خواهد كرد.« او با اش��اره به 
اينكه »در س��ال جاري به 3۰۰ هزار بازنشسته مبلغ 
۴ ميلي��ون توم��ان وام ضروري پرداخ��ت مي كنيم، 
گف��ت: اعتبار تخصيصي ب��راي اين منظ��ور ۱2۰۰ 
ميليارد تومان است. علاوه بر اين، روند فروش سهام 
ش��ركت هاي سودآور را ادامه مي دهيم.« او همچنين 
گفت: »قصد داريم به اين س��مت برويم كه مطالبات 
دولت را در قالب س��هام هاي غيرمديريت��ي يا اوراق 
دريافت كنيم و ديگر تهاتر شركت ها را نپذيريم. اين 
طرح قطعا س��ود بيشتري براي بازنشسته ها دارد.« او 
در پايان از بازگش��ت هزار ميليارد تومان دارايي هاي 
به يغما رفته صندوق بازنشس��تگي خبر داد و گفت: 
»بيش��تر اي��ن دارايي ها در قالب مل��ك و زمين بوده 

است.«

 افزايش ۱8.۵درصدي حقوق ها
مديرعامل صندوق بازنشستگي كشوري پيش از 
ربيعي در اين مراسم سخنراني كرد. محمود اسلاميان 
با بيان اينكه در هشت سال دولت قبل، افزايش حقوق 
بازنشس��تگان متناسب با تورم نبوده است گفت: »دو 
گونه مساله در صندوق داريم. نخست مساله معيشت 
و زندگي بازنشستگان است. در هشت سال دولت قبل 
افزايش حقوق بازنشستگان متناس��ب با تورم نبوده 
اس��ت.« او جريان كاهش قدرت خريد بازنشستگان 
در س��ال هاي دولت گذشته را اكنون »كنترل شده« 
دانس��ت و با تاكيد بر زمانبر ب��ودن اصلاح اين روند، 
ادامه داد: »در سال گذشته 6۰۰ ميليارد تومان براي 
اصلاح رده ه��اي پايين تر حقوق تخصيص يافت و در 
س��ال 96، 22۰۰ميليارد تومان ب��ر بودجه پرداختي 
افزوده ش��د و ميانگين افزايش حقوق بازنشستگان با 
حق��وق زير دو ميليون و صدهزار تومان، ۱8.5درصد 

افزايش يافت.«
اس��لاميان سپس با تاكيد بر لزوم سپردن امور به 
خود بازنشستگان، ادامه داد: »خوشبختانه امسال 9۰ 
درصد مديريت جشنواره بازنشستگان كشوري توسط 

خود بازنشستگان انجام شد.«

 افزايش ۳26 درصدي درآمدها
محمود شهش��هاني پور، مع��اون ام��ور اقتصادي 
صندوق بازنشس��تگي كش��وري هم در اين مراسم، با 
مقايسه درآمد صندوق بازنشستگي از سال 88 تا سال 
95، گفت: »درآمدهاي صندوق افزايش 326درصدي 
داشته است. به طوري كه از مبلغ 3۱۰۰ميليارد تومان 
در سال 9۱ به ۱۰ هزار و 9۴۰ ميليارد تومان در سال 

95 رسيده ايم.« او با بيان اينكه صندوق بازنشستگي 
كشوري در 26۱ شركت س��هم دارد، ادامه داد: البته 
سهم داشتن به منزله كنترل كامل نيست. تنها در 6۰ 
ش��ركت حق كنترل داريم. در 6۰ شركت هم داراي 
حق مديريت هس��تيم. اما در ۱۴۰ شركت سهام زير 
۱۰ درصد داريم. « او افزود: »ارزش پرتفوي بورس��ي 
اين ۱۴۰ ش��ركت حدود 25۰۰ ميلي��ارد تومان بود 
كه پيش بيني كرديم براي س��اماندهي اين شركت ها 
هلدينگ��ي ايج��اد كني��م و منابع حاص��ل از فروش 
س��هم هاي خرد را صرف توس��عه صندوق كنيم. قبلا 
سرمايه گذاري هاي صندوق عمدتا در چهار پنج شركت 
انجام مي ش��د اما ما در ابتداي امر همه ش��ركت ها را 
س��اماندهي كرديم.« او با بي��ان اينكه تلاش كرده ايم 
بخش هاي زيانده را س��اماندهي كنيم، افزود: »تلاش 
داريم تا در بخش خودرو در آينده يي نزديك خدمات 
ليزينگي با درصدهاي سود پايين به بازنشستگان ارائه 
كنيم. ما تلاش كرديم شركت هاي كم بازده و زيان ده 
كه در حالت بحران هس��تند را ب��ه وضعيت مطلوب 
برسانيم كه شركت هاي آپاداناسرام و شركت خدماتي 
هواپيمايي آس��مان از اين جمله هستند. 2 سال قبل 
خدمات هواپيمايي آسمان 9 هواپيماي فعال و تعداد 
زيادي پرسنل حقوق بگير داشت و بحران هاي زيادي 
را ط��ي كرده بود؛ موفق ش��ديم ۴7۰ ميليارد تومان 
از مطالبات دولت را با بدهي هاي ش��ركت آس��مان از 
طريق رفع قانون موانع توليد تهاتر كنيم كه آسمان را 
از وضعيت زيانده خارج كرد. اكنون تعداد هواپيماهاي 
آسمان به 2۱ رس��يده و ركورددار پروازهاي فرودگاه 
مهرآباد اس��ت و اخيرا نيز قرارداد 3۰ فروند بويينگ 

منعقد شده است.«
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محمدعلي نجفي گفت: س��خنگويي ن��دارد و اگر در 
موردي نياز باش��د مواضعش را ش��خصا با مردم در ميان 
مي گ��ذارد. اين نامزد ش��هرداري تهران ك��ه در ارتباط با 
برخي اخبار منتشر شده در روز گذشته مبني بر شهردار 
ش��دنش و بروز برخي س��وءتفاهمات در اين مورد سخن 
مي گفت، به ايس��نا گفت: من همانند س��اير كانديداهاي 
ش��هرداري، برنامه هاي خود را تقديم ش��ورا خواهم كرد 

و اگر تش��خيص اعضاي ش��ورا بر خدمت من در مديريت 
شهري باش��د، حتما در مورد مسائل شهر تهران با مردم 
سخن مي گويم.  وي در پاسخ به اينكه آيا اظهارات برخي 
اف��راد در روزه��اي اخير به نقل از او مورد تاييد اس��ت يا 
خير؟ گفت: دوستان همواره به من محبت داشته و دارند 
و از آنها تش��كر مي كنم، اما بنده در مديريت شهري فعلا 
سمت و جايگاهي ندارم كه بخواهم سخنگو داشته باشم.  

اين كانديداي ش��هرداري تهران با بيان اينكه در مواردي 
كه نياز باش��د مواضعم را ش��خصا با رس��انه ها و مردم در 
ميان خواهم گذاش��ت، درباره برنامه اش براي اداره ش��هر 
تهران، گفت: من نيز مانند ديگر كانديداهاي ش��هرداري، 
برنامه هاي خود را تقديم شورا خواهم كرد و اگر تشخيص 
اعضاي شورا بر خدمت من در مديريت شهري باشد، حتما 

در مورد مسائل شهر تهران با مردم سخن مي گويم. 

معاون برنامه ري��زي و اقتص��اد حمل ونقل راه آهن 
از برنامه هاي اين ش��ركت براي افزايش س��هم بخش 
 خصوصي در تامين ناوگان ريلي خبر داد و گفت: حذف 
ماليات بر ارزش افزوده و تضمين خريد خدمات از جمله 
مشوق هاس��ت.  نورالله بيرانوند افزود: بر اس��اس قانون 
دسترسي آزاد به شبكه ريلي كل عمليات بار و مسافر 
از طريق بخش خصوصي انجام مي شود و بر اين اساس، 
تم��ام واگن هاي مس��افري به بخش خصوص��ي واگذار 
شده است.  وي با اشاره به برنامه هاي راه آهن در طول 
سال هاي گذشته براي توسعه فعاليت بخش خصوصي و 
افزايش سهم اين بخش در حمل  و نقل ريلي گفت: در 
حال حاضر برنامه هايي داريم تا سهم بخش خصوصي را 
در تامين ناوگان بخش ريلي افزايش دهيم؛ به ش��رط 
آنكه بخش خصوصي اين آمادگي را داش��ته باش��د.  به 
گزارش راه آهن جمهوري اسلامي ايران، بيرانوند ادامه 

داد: بس��ترهاي خصوصي اين موضوعات فراهم اس��ت 
و با مالكيت هايي ك��ه در اختيار بخش  خصوصي قرار 
داده ايم، در تلاش��يم تا نظام مديريت و بهره برداري را 
با همكاري بخش خصوصي به ش��كلي اصلاح كنيم كه 
نقش آفريني اين بخش در راه آهن بيشتر شود.  معاون 
برنامه ريزي و اقتصاد حمل ونق��ل راه آهن ادامه داد: در 
حال حاضر مش��وق هاي بسياري براي بخش خصوصي 
در نظر گرفته و مقرر ش��ده تمام درآمدهاي ناش��ي از 
صرفه جويي در مصرف س��وخت كه حدود 7.5ميليارد 
دلار پيش بيني ش��ده در اختي��ار بخش خصوصي قرار 
گي��رد.  وي  همچني��ن ادام��ه داد: ح��ذف ماليات بر 
ارزش افزوده از ديگر مش��وق هايي است كه سودش به 

بخش خصوصي مي رسد. 
بيرانوند با اشاره به اينكه در بخش توليد هم تاكيد 
بر انتقال دانش فني و فعال شدن كارخانه هاي داخلي 

توليد لكوموتيو و توليد واگن است، افزود: در اين زمينه 
مذاكراتي با بيمه و بانك هاي روسي انجام شده تا منابع 
مالي اين كار تا ۱۰۰درصد با س��ود پايين، از اين محل 
تامين شود كه يكي از تاثيرات آن، ايجاد اشتغال پايدار 
در كشوراست.  معاون برنامه ريزي و اقتصاد حمل ونقل 
راه آهن تصريح ك��رد: تضمين خريد خدمات هم يكي 
ديگر از مشوق هايي اس��ت كه براي سرمايه گذاري در 
راه آهن در نظر گرفته ايم و افرادي كه در بخش زيربنايي 
راه آه��ن خدمات��ي را توليد مي كنن��د و ظرفيت هاي 
جديدي را در حوزه خطوط جديد و تجهيزات تخليه و 
بارگيري ايجاد مي كنند، خدمات آنها را تضمين خريد 
مي دهيم تا سرمايه گذاري آنها تضمين شود.  وي ادامه 
داد: همچنين در اين زمينه نوس��انات ن��رخ ارز هم تا 
بالاي ۱۰درصد تضمين مي شود كه همه اينها موجب 

امنيت در سرمايه گذاري در اين حوزه مي شود.

واكنش نجفي به حاشيه هاي كانديداتوري اش براي شهرداري تهران

2 مشوق براي فعاليت بخش خصوصي در ترابري ريلي

»اسنپ« سفر بين شهري ندارد 
پس از اظهارات رييس س��ازمان راهداري درباره 
ش��كايت از برند راهبر بازار )اس��نپ( مبني بر وجود 
گزينه انجام س��فر بين ش��هري در اين اپليكيش��ن، 
اين ش��ركت توضيحات��ي را ارائه ك��رد كه صحت و 
س��قم اظهارات معاون وزير را زير س��وال مي برد.  به 
گزارش ايسنا، اين شركت در پاسخ به اظهارات داوود 
كشاورزيان اعلام كرد كه اين شركت از ابتدا با هدف 
تس��هيل سفرهاي درون ش��هري فعاليت خود را آغاز 
كرده و تا به امروز هيچ امكاني براي انجام س��فرهاي 

برون شهري در نظر نگرفته است. 
بر همين اس��اس در صورت انتخاب مبدا و مقصد 
در دو ش��هر متفاوت حتي هزينه س��فر هم محاسبه 
نشده و كاربر با پيغام خطا مواجه مي شود. اين شركت 
همچنين اعلام كرد: راننده هاي سرويس هاي مختلف 
اسنپ تنها در شهر محل سكونت خود قادر به پذيرش 
درخواست سفر هس��تند و از نظر فني امكان فعاليت 
بي��ن ش��هرهاي مختلف ب��راي آنها وجود نداش��ته و 
ندارد.  گفتني اس��ت چند روز پيش، رييس س��ازمان 
راهداري و حمل نقل جاده يي گفت كه به دنبال ورود 
شركت اسنپ به س��فرهاي بين شهري اين سازمان از 
آنها ش��كايت رسمي كرده اس��ت تا اين روند متوقف 
شود كه اين خبر هم از سوي شركت اسنپ با تكذيب 
رس��مي همراه شد و اين ش��ركت اعلام كرد كه هيچ 
يك از مديران اين مجموعه از س��وي نهادهاي قضايي 
در حوزه مس��ائل مربوط به حمل و نقل بين ش��هري 

احضار نشده اند. 

 ATR فرود نخستين پرواز
در سنندج

وزي��ر راه و شهرس��ازي درب��اره فرود نخس��تين 
ATR در ف��رودگاه س��نندج گفت: نخس��تين پرواز 
تهران- س��نندج با ناوگان ATR هما انجام ش��د و 
قرار اس��ت تا ۳ هفته آينده پرواز در اين مسير با اين 
نوع هواپيماي جديد برقرار  ش��ود.  به گزارش ايسنا، 
عباس آخوندي ادامه داد: دو فرودگاه سقز و سنندج 
در استان كردستان از اهميت زيادي برخوردارند كه 
با ش��روع پرواز ناوگان هواپيماي��ي  ATR راه هوايي 
اس��تان توس��عه يافت��ه و در نهايت رواب��ط تجاري، 

فرهنگي و انساني هم سهولت پيدا مي كند. 
وي عنوان كرد: تلاش ش��ده است كه يك شبكه 
فرودگاهي قابل اتكا و مجهز براي اس��تان كردستان 
فراهم ش��ود.  آخوندي در مراسم افتتاح ۱۰كيلومتر 
از بزرگراه همدان - سنندج و 75 كيلومتر از بزرگراه 
غرب كش��ور اظهار ك��رد: كريدور غرب كش��ور پنج 
اس��تان كش��ور را به هم متصل مي كند و ايران را به 

فراسوي مرزها پيوند مي دهد.
وي اف��زود: ۱7درص��د جمعيت در اي��ن كريدور 
زندگي مي كنند به همين دليل، اجراي اين پروژه از 
اهميت زيادي برخوردار اس��ت.  وزير راه و شهرسازي 
با بيان اينكه اين پروژه يكي از پروژه هاي مهم كش��ور 
اس��ت، عنوان كرد: با احداث اين بزرگ��راه، در كنار آن 
مي توانيم وضعيت گردشگري، حمل و نقل و توريسم را 
هم توس��عه دهيم. جاده سنندج - مريوان هم به دليل 
حجم ب��الاي ترانزيت در اولويت ق��رار دارد و به عنوان 
يك پروژه محوري بسيار مهم تعيين تكليف شده است. 

بلاتكليفي ۱۶۸۰ ميليارد ي 
طلب پيمانكاران راه روستايي 
معاون س��اخت آزادراه هاي كش��ور با بيان اينكه 
پيمانكاران راه روس��تايي رق��م ۱۶۸۰ميليارد تومان 
از وزارت راه طل��ب دارند، گف��ت: با وجود وعده هاي 
مختل��ف وزير اقتصادي و داراي��ي در پرداخت طلب 
پيمانكاران راه روس��تايي، هنوز هيچ گامي برداش��ته 
نش��ده اس��ت. محمدحسين ميرش��فيع در گفت وگو 
با ف��ارس به وعده هاي مك��رر دول��ت در ارائه اوراق 
مش��اركت براي تس��ويه با پيمانكاران راه روس��تايي 
اش��اره كرد و گفت: در مرداد ماه س��ال گذشته، وزير 
اقتصاد و دارايي اعلام كرد كه يك هزار ميليارد تومان 
بابت تس��ويه بدهي پيمانكاران راه روستايي پرداخت 
مي ش��ود كه اين وعده حدود يك س��ال است، روي 

زمين مانده است. 
معاون سابق س��اخت راه هاي روس��تايي  ادامه داد: 
حتي پس از آن مقرر ش��د تا تيرماه امسال رقمي بابت 
پرداخت مطالبات پيمانكاران از س��وي وزارت اقتصاد و 
سازمان برنامه و بودجه پرداخت شود كه اين وعده هم 
محقق نش��د. معاون ساخت و توس��عه آزادراه ها بيان 
كرد: با وجود اين وزارت راه و شهرس��ازي توانس��ت 
فقط در استان كمتر توسعه يافته هرمزگان، يك هزار 
كيلومتر راه روس��تايي روكش آس��فالت و بهس��ازي 
كن��د ك��ه ش��امل ۳7۰ كيلومتر روكش آس��فالت و 

۶۳۰كيلومتر آسفالت جديد است .

ايرانشهر

»تعادل« جزئيات تسهيلات ۸۰ ميليون توماني ويژه انبوه سازان را بررسي مي كند

سپرده گذاري 40 ميليوني شرط دريافت وام ساخت
گروه راه و شهرسازي  

در پي صدور بخشنامه اي از سوي بانك مركزي 
به بانك مسكن براي تعميم الگوي وام خانه اولي ها 
ب��ه انبوه س��ازان، يك��ي از مس��وولان وزارت راه و 

شهرسازي جزئيات اين تسهيلات را تشريح كرد. 
به گفته محمد س��عيد ايزدي، معاون وزير راه و 
شهرس��ازي، اين تسهيلات ۸۰ ميليون توماني تنها 
ب��ه انبوه س��ازان و نه به تك س��ازها تعلق مي گيرد 
و س��ود اين تس��هيلات بس��ته به بافت شهري ۸ و 

9.5درصد است. 
ايزدي با بيان اينكه تنوع بخشيدن به ساخت و ساز 
در كشور از اهداف اين وزارتخانه است، افزود: تا پيش 
از اين، تسهيلات تشويقي براي نوسازي بافت فرسوده 
بين ۳۰ تا 5۰ ميليون تومان بود اما تسهيلات جديد 

بيشتر روي انبوه سازان متمركز است. 
ب��ه گفته ايزدي اين مجوز بانك مركزي به بانك 
مسكن تا سقف ۱۰۰۰ ميليارد تومان به انبوه سازان 
داده ش��ده كه نرخ سود اين تس��هيلات براي بافت 
فرس��وده ۸درصد و براي س��اير بافت هاي ش��هري 
9.5درصد اعلام ش��ده ك��ه هر دو جنب��ه خريد و 

ساخت و ساز را پوشش مي دهد. 
معاون وزير راه و شهرس��ازي ب��ا اعلام اين خبر 
كه تسهيلات تشويقي جديد به سازندگان شخصي 
تعل��ق نمي گيرد، اعلام كرد: اين س��پرده گذاري در 
چارچ��وب صندوق يكم طراحي ش��ده كه در دوره 
يك س��اله و با س��پرده گذاري ۴۰ ميلي��ون تومان 

مي توان تا سقف ۸۰ميليون تومان دريافت كرد. 
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، 
ايزدي با بيان اينكه انتظار وزارت خانه از انبوه سازان 
اين اس��ت كه در اين طرح سرمايه گذاري و شراكت 
فعالي داش��ته باشند، گفت: اين تسهيلات براي كل 
كش��ور و هم��ه محدوده هاي داراي بافت فرس��وده 

تعريف شده است. 
ب��ه گفته وي اي��ن طرح به بانك مس��كن ابلاغ 
ش��ده و قرار است ظرف ۱۰ روز آينده دستورالعمل 
آن ابلاغ ش��ود و ب��ه اين ترتي��ب از ۱۰ روز آينده 
س��پرده گذاري براي طرح آغاز مي ش��ود. ش��ركت 
مادر تخصصي عمران و بهس��ازي ش��هري بيش از 
۴9۰ محدوده بافت فرس��وده در كشور دارد و مردم 
مي توانند با مراجعه به سايت اين شركت به بررسي 
بافت ش��هري محل زندگي خود بپردازند كه بافت 

محل زندگي شان فرسوده است يا خير. 
وي با اش��اره به اينكه دولت ب��ه دنبال پرهيز از 
روش ه��اي ناپايدار اس��ت، افزود: اي��ن مصوبه تنها 
مدل اعطاي تسهيلات به بافت هاي شهري نيست و 
سرفصل هاي جديدي در دست اقدام است. شركت 

عمران به دنبال اخراج مالكان از بافت هاي فرسوده 
نيس��ت بلكه ت��لاش مي كند تا با مش��اركت اهالي 

محلات بافت هاي فرسوده  را نوسازي كند. 
ايرج رهبر، نايب رييس انجمن انبوه سازان تهران 
هم به اهميت احياي بافت هاي فرس��وده در كشور 
اش��اره ك��رد و گفت: نوس��ازي بافت هاي فرس��وده 
اولويت اصلي انجمن اس��ت زيرا ساختمان هايي كه 
در بافت هاي فرس��وده قرار دارند، غيرقابل سكونت 
هس��تند و در مقابل زلزله خرابي ها و خسارت هاي 

بالايي را به جامعه تحميل مي كنند. 
ب��ه گفت��ه رهب��ر، زيرس��اخت هاي موج��ود در 
بافت هاي فرس��وده مناس��ب نيس��ت و بايد مطابق 
ظرفيت هاي امروز شهر تهران برنامه ريزي و ساخته 
شوند. بسياري از اين س��اختمان ها متروكه اند و به 
مح��ل اقامت معتادان بدل ش��ده اند كه خود زمينه 

 س��از ناهجاري ه��اي اجتماعي هس��تند. ب��ه دليل 
مش��كلات موجود در بافت هاي فرسوده، چندسالي 
است كه مس��وولان اعطاي تس��هيلات تشويقي به 

بافت هاي فرسوده را در دستور كار قراردادند. 
رهب��ر ب��ا رد ط��رح درجاس��ازي در بافت هاي 
فرس��وده گفت: درجاس��ازي به اين معناست كه به 
صاحبان ملك امكان مجدد ساخت و ساز داده شود 
تا با تراكم بالاتر خانه فرسوده خود را نوسازي كنند 
كه ايده درستي نيست زيرا افرادي اقدام به ساخت 
مي كنند كه تخصص لازم در اين عرصه را ندارند. 

 انحراف از هدف اصلي 
ش��رايط ب��د كالب��دي،  اقتص��ادي و اجتماعي 
بافت ه��اي فرس��وده و ل��زوم توجه ب��ه آن،  تامين 
حق��وق ش��هروندي،  ايم��ن س��اختن آن در براب��ر 

حوادث��ي نظير زلزله و از س��ويي اس��تفاده از تمام 
پتانسيل هاي موجود در بافت هاي فرسوده، ضرورت 
نوس��ازي و احي��اي اين بافت ها را چ��ه در پايتخت 
و چه در سراس��ر كش��ور دوصد چندان كرده است. 
نوسازي بافت هاي فرسوده ش��هر تهران و بالاخص 
مناطق مركزي از جمله اقداماتي اس��ت كه سال ها 
اس��ت ش��هرداري تهران ب��ا همراه��ي دولت طي 
برنامه ريزي هاي مختلف درصدد اجراي آن اس��ت؛ 
برنامه هايي كه بيش��تر سعي داش��ته تا با ترغيب و 
تش��ويق بخ��ش خصوص��ي و س��رمايه گذار آنان را 
نس��بت به ادامه س��رمايه گذاري، ساخت و نوسازي 
اي��ن بافت هاي فرس��وده در مناطق مركزي ش��هر 

تهران ترغيب كند. 
ارائ��ه برخ��ي امتيازات نظي��ر ارائه بس��ته هاي 
تشويقي جديد توسط شهرداري كه شامل »تخفيف 

5۰ تا ۱۰۰درصدي عوارض ساخت«، »ارائه يك تا 
دو طبقه تراكم تشويقي«، »اجازه كسري پاركينگ 
معادل نصف واحدهاي مس��كوني پ��روژه«، »تامين 
راي��گان هزينه طراحي و اج��راي نما« و »پرداخت 
يارانه 9درصدي نرخ س��ود وام نوس��ازي« از جمله 
اين برنامه هاي تشويقي است. دولت يازدهم نيز در 
جهت رفع اين معضل در آخرين تصميم خود قصد 
دارد تا اين بار تس��هيلاتي را در اختيار س��ازندگان 
مس��كن قرار دهد و آنها به سرمايه گذاري و حضور 
در بافت ه��اي فرس��وده تش��ويق كند. اما فرش��يد 
پورحاجت دبير كانون سراس��ري انبوه سازان كشور 
معتقد است كه اين شيوه ارائه تسهيلات انحراف از 
هدف اصلي كه تش��ويق انبوه سازان براي حضور در 

بافت هاي فرسوده است، خواهد بود. 
پورحاج��ت پيش از اين در گفت وگو با »تعادل« 
درباره تس��هيلات ارائه شده توسط بانك مركزي به 
انبوه سازان توضيحاتي ارائه كرده و گفته بود: بانك 
مركزي به بانك مس��كن ماموري��ت داده كه امكان 
اس��تفاده از تس��هيلات صندوق هاي پس انداز يكم 
در بافت ه��اي فرس��وده را فراهم كن��د و دراختيار 
انبوه س��ازان قرار دهد. بنابراين بايد منتظر باشيم تا 
جزييات اين وام و نحوه برنامه ريزي بانك مسكن در 

اين باره اعلام شود. 
به گفته وي، هنوز مش��خص نيس��ت كه آياقرار 
اس��ت وكالت��ي باب��ت درياف��ت اين تس��هيلات به 
انبوه س��ازان بدهند يا اينكه خود انبوه ساز در بانك 
سرمايه گذاري كند كه در هر دو صورت، انحراف از 
رسالت اوليه اين كار يعني تسهيل در امر ساخت و 

ساز محسوب مي شود. 
وي با تاكيد بر اينكه شرايط و ضوابط اين حكم 
بايد تعيين ش��ود ت��ا بتوان نظر قطع��ي درباره آن 
داد، افزوده بود: البته اگر ش��رايط به همان ش��يوه 
بخش نامه هاي بانك مس��كن باشد اين دو كانال را 
مي توان متصور بود. يعني يا وكالت از اشخاصي كه 
س��پرده گذاري كرده اند به انبوه س��ازان داده شود يا 
خود انبوه س��ازان س��پرده گذاري كند كه در هر دو 
صورت بعيد مي دانم اين طرح سرانجام داشته باشد. 
در مجم��وع بايد ابهامات اين موضوع فراهم ش��ود 
و بان��ك مركزي در دس��توالعمل اجرايي تمهيدات 

مناسب براي رفع اين ابهامات در نظر بگيرد. 
وي در پاس��خ به اينكه آيا ميزان تس��هيلات كه 
هزار ميليارد تومان عنوان شده مبلغ مناسبي براي 
نوس��ازي به بافت هاي فرسوده است يا خير؟ اظهار 
ك��رده بود: اين مبل��غ را از دل قانون س��اماندهي، 
توليد و عرضه مس��كن استخراج كرده اند و قبلا نيز 

قانونگذار مجوز آن را داده بود. 

يكي از كانديداهاي شهرداري تهران گفت: من 
نامزد نمادين و پوشش��ي شهرداري نيستم و براي 

برُد آمده ام. 
به گزارش ايلنا، الهه كولايي نامزد ش��هرداري 
ته��ران در نشس��تي خبري گف��ت: به عنوان يك 
فعال سياس��ي اصلاح طل��ب و به عنوان يك معلم 
سياس��ت كه جهان و منطقه را مي شناس��د وارد 
اين حوزه ش��ده ام.  وي افزود: من قصد دارم نگاه 
ب��ه ش��هر و نگاه به زن��ان را تغيير ده��م و زمان 
آن رس��يده كه راه هاي رش��د انس��ان ها براساس 
توانمندي آنها تعيين ش��ود و نه براس��اس سن و 
جنس��يت آنها. برخي مدير زاده ش��ده و مدير هم 
مي ميرند و الان وقت آ ن رسيده كه خون تازه يي 

وارد اين عرصه شود. 
تنه��ا نامزد زن ش��هرداري تهران ب��ا تاكيد بر 
اينكه به جاي ش��عار وقت عمل رسيده است، جدا 
كردن زنان و مردان را راه حل ندانست و گفت: اگر 
جدا كردن زنان و مردان راه حل بود الان عربستان 
بهترين كش��ور دنيا محسوب مي ش��د و وقت آن 
رسيده به جاي تاكيد روي مساله حجاب و عفاف 

عميقا روي نيازهاي زنان تمركز كنند. 
كولايي ادامه داد: شوراي شهر در ايران تجربه 
جديدي محس��وب ش��ده و در اين راس��تا داراي 
نارس��ايي هاي حقوق��ي و قانوني اس��ت در نتيجه 
ش��وراي عالي اس��تان ها مي توانند ظرفيت خوبي 

براي حل اين نارسايي ها پيشنهاد دهند. 
او با تاكيد بر اينكه رابطه شورا و شهرداري بايد 
سرش��ار از تعامل باش��د، گفت: اين رابطه نيازمند 
ارزياب��ي اس��ت و تا وقتي حقوق اعضاي ش��ورا را 
ش��هرداري بدهد بي ش��ك مس��ائلي پيش خواهد 
آمد. در همين راس��تا انتظ��ار و تعامل و همكاري 

بيشتري ميان شوراي پنجم و شهرداري داريم. 
اين فعال سياس��ي اصلاح طلب دليل پذيرفتن 
اين پيش��نهاد را كمك به انسجام ميان شهرداري 
و دول��ت، دس��تگاه  قضايي و مجل��س عنوان كرد 
و گف��ت: در حال حاضر با بحران حاشيه نش��يني 
مواجه هس��تيم كه يك بحران امنيتي محس��وب 
مي ش��ود و نياز به نگاه به ابعاد مختلف و همكاري 
همه جانب��ه دارد. انتظار و تصور م��ن و مردم اين 
اس��ت كه ش��وراي پنج��م فعاليت هاي خ��ود را 
به گونه ي��ي تنظيم خواهد ك��رد كه مصالح جمعي 
بر ديدگاه فردي حاكم شود.  اين نامزد شهرداري 
ته��ران با تاكيد بر اينكه ن��گاه اصلاح طلبانه دارد، 
گفت: فروختن ش��هر بايد به عن��وان راه حل كنار 
گذاش��ته ش��ده و با نگاهي بلندمدت به مس��ائل 

شهري نگاه شود. 
او در پاس��خ به اين س��وال ايلنا مبني بر اينكه 
باتوج��ه به نقش اندك زنان بر مديريت ش��هري، 
فكر مي كنيد براي تصدي پس��ت شهرداري تهران 
شانسي داريد يا خير؟ گفت: مديريت شهري اصلا 

وضعيت مناس��بي در زمينه حضور زنان ندارد، در 
حال حاضر زنان توانمندي داريم اما شاهد هستيم 
در بخش اجرايي و مديريت ش��هري به كار گرفته 
نش��ده اند. وقت��ي از مديريت جمعي و مش��اركت 
گروهي صحبت مي كنيم منظورمان اين است كه 

اين نيروهاي ارزشمند و توانمند ديده شوند. 
كولاي��ي ادامه داد: زنان نگاه متفاوتي با مردان 
دارند و مطمئنا حضور آنها در پست هاي مديريت 
ش��هري موجب خواهد شد كه نگاه هاي متفاوت و 

جديد در عرصه مديريت شهري ايجاد شود. 
اين نامزد ش��هرداري تهران در پاس��خ به اين 
س��وال ديگر ايلنا مبني بر اينكه آيا كانديداتوري 
او نمادين و پوششي است، ادامه داد: در اين چند 
س��ال من براي باخت نيام��ده ام و آمده ام تا پيروز 
ش��وم، من هم در اين جامع��ه زندگي مي كنم اما 
وقت آن رس��يده كه جامعه متوج��ه اين واقعيت 
ش��ود كه بايد از ظرفيت زنان استفاده كند وگرنه 
ض��ررش را هم��ه خواهند دي��د و شايس��تگي و 

كارآمدي بايد مبناي قضاوت باشد. 
كولاي��ي ادامه داد: اينكه م��ن نامزد نمادين و 
پوشش��ي ش��هرداري تهران تلقي ش��وم، ناشي از 
ناباوري تاريخي اس��ت كه تص��ور مي كند، مردان 
مي توانند ام��ا زنان تواناي��ي لازم را ندارند و بايد 
نش��ان دهيم كه ظرفي��ت و توانايي زنان با مردان 
تفاوت��ي نمي كن��د با چني��ن تفس��يرهايي نامزد 

شهردار تهران شدم و حاضرم آبروي ۴۰ساله خود 
را خرج كنم. كولايي در واكنش به س��خنان يكي 
ديگر از نامزدهاي شهرداري تهران كه اعلام كرده 
بود، منتظر اس��ت ببيند آق��اي نجفي برنامه خود 
را مي ده��د يا نه؟ گفت: به هم��ه نامزدها تكليف 
شده برنامه بدهند، ممكن است بعضي ها منصرف 
ش��وند، اما اينك��ه چ��ه كس��اني از كانديداتوري 

منصرف شده اند، نمي دانم. 
اي��ن عض��و ش��وراي عال��ي سياس��ت گذاري 
اصلاح طلبان در پاس��خ به اين سوال كه چه زماني 

ش��وراي عالي به انتقادات موجود درباره ليس��ت 
ش��وراي پنجم پاس��خ خواهد داد، گفت: ش��وراي 
عالي اصلاح طلبان دو ماه براي بررس��ي فرآيند و 
انتقاد نس��بت به ليس��ت زمان گذاشته است و به 

تبع گزارشي از اين فرآيند منتشر خواهد كرد. 
او در انته��ا ب��ا تاكيد ب��ر اينكه تجربه نش��ان 
داده رويكرد سياس��ي در اداره شهر تهران جواب 
نمي ده��د، گفت: از مدي��ران اصولگ��را در زمينه 
تخصصي اس��تفاده خواهيم كرد، اما معنايش اين 

نيست كه مديريت را به آنها واگذار كنيم. 

كولايي:  نامزد نمادين و پوششي شهرداري نيستم
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صنعت، معدن و تجارت14
واكنش رحماني به گمانه زني 

درمورد انتصابش 
فارس| درحالي برخي گمانه زني ها از رضا رحماني 
قائم مق��ام وزير صنعت به عنوان يك��ي از گزينه هاي 
مطرح براي تصدي  پست وزير صنعت دولت دوازدهم 
ي��اد مي كند كه وي در واكنش به اين مس��اله گفت: 
اين موضوع را تاييد نمي كنم. رضا رحماني در پاسخ 
به اين س��وال كه شما يكي از گزينه هاي مطرح براي 
تصدي پست وزير صنعت دولت دوازدهم هستيد، آيا 
در اين مورد با شما مذاكره يي شده است؟ اظهار كرد: 
دوس��ت ندارم در اين موض��وع ورود كنم، من دنبال 
پس��ت خاص يا بالايي نيس��تم هر كجا باشم خدمت 
خواهم كرد، اگر پس��تي پايين ت��ر از قايم مقامي وزير 

هم باشد، خدمت خواهم كرد. 

 تصميم جديدي براي 
قيمت نان نگرفته ايم

ف�ارس| قيمت نان از س��ال 93 تاكنون افزايش 
نيافته و با توجه به افزايش هزينه ها يكي از مطالبات 
نانواي��ان س��نتي و صنعتي از س��تاد تنظي��م بازار و 
كارگروه نان افزايش قيمت اس��ت. مجتبي خسروتاج 
دبي��ر كارگروه س��اماندهي گندم، آرد و نان كش��ور 
گفت: هيچ تصميم جديدي در كارگروه نان يا س��تاد 
تنظيم بازار در مورد قيمت نان اتخاذ نش��ده اس��ت. 
محمدج��واد كرمي، رييس اتحاديه نان هاي حجيم و 
نيم��ه حجيم در اين رابطه گفته اس��ت كه از س��ال 
93 نان گران نش��ده و با توجه به افزايش هزينه هاي 
ج��اري و ثبات نرخ نان طي 3س��اله گذش��ته تغيير 

قيمت اين كالاي اساسي ضروري است.

مراقب شيادان باشيد
ش�اتا| وزارت صنعت، مع��دن و تجارت از فعالان 
بخش معدن خواس��ت تا مراقب شياداني كه با جعل 
عنوان كاركنان اي��ن وزارتخانه اقدام به كلاهبرداري 
مي كنن��د، باش��ند. مطابق اي��ن اطلاعيه متاس��فانه 
اخيرا افراد ش��يادي با جعل عن��وان كاركنان وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تجارت ضمن تماس ب��ا برخي از 
بهره ب��رداران معادن از آنها در قب��ال انجام مقدمات 
دريافت وام بلاعوض تقاضاي ارسال مدرك و دريافت 
پول كرده ان��د. در همين رابطه وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت از تمامي فعالان بخش معدن درخواس��ت 
دارد ب��راي جلوگيري از تكرار و اس��تمرار اين اقدام 
سودجويانه هر گونه موارد مشابه را سريعا به حراست 
وزارتخانه يا حراس��ت س��ازمان هاي تابع��ه يا مراجع 

امنيتي اطلاع دهند. 

بررسي اصلاح قانون معادن
پايگاه خب�ري اتاق ايران| رييس كميس��يون 
معادن اتاق ايران از بررس��ي اص��لاح قانون معدن از 
سوي اين كميس��يون خبر داد. بهرام شكوري اعلام 
كرد: كميسيون معادن اتاق ايران با برگزاري جلسات 
كارشناسي درحال بررسي اصلاح قانون معادن ايران 
است و پس از اين بررسي پيشنهادهايي براي اصلاح 
اين قانون به مجلس ش��وراي اس��لامي ارائه خواهد 
شد. وي معتقد اس��ت كه اصلاح قانون معادن باعث 
ش��كوفايي بخش مع��دن خواهد ش��د همچنين اين 
بخش مي تواند باعث رش��د صادرات غيرنفتي كشور 
شود. شكوري با تاكيد بر اهميت اصلاح قانون معادن 
گفت: براي بسياري از افراد و سرمايه گذاران خارجي 
كه تمايل دارند در بخش معدن سرمايه گذاري كنند، 

اصلاح قانون معادن بسيار مهم است.
 وي ادام��ه داد: كميس��يون معادن ات��اق ايران با 
هدف تحقق توس��عه پايدار در بخ��ش معدن با نگاه 
به موضوعاتي مانند بهره وري، مسائل زيست محيطي، 
تخصصي كردن فعاليت ه��اي معدني و تاكيد بر آن، 
توس��عه و افزاي��ش مواد معدني با ايج��اد انگيزه هاي 
س��رمايه گذاري براي بخش خصوصي، امكان توسعه 
فرآوري محصولات با ارزش افزوده بيشتر اين قانون را 
بررس��ي مي كند. شكوري افزود: ايجاد فضاي مناسب 
و امن ب��راي س��رمايه گذاري در فعاليت هاي معدني 
همراه با فرهنگ س��ازي عموم��ي، روان بودن و ثبات 
قوانين و س��هولت اج��راي آن از مهم تري��ن اهداف 
بررس��ي و ارائه پيش��نهادهاي اصلاحي قانون معادن 

است. 

سرمايه گذاري 5 هزارميلياردي 
در فروشگاه ها

ايس�نا| ۲۵ه��زار نف��ر در بخش فروش��گاه هاي 
زنجيره يي كش��ور به صورت مس��تقيم مش��غول به 
فعاليت هس��تند و ۲۵۰۰ش��عبه فروش��گاهي تحت 
۷۰برند به عنوان فروشگاه هاي زنجيره يي فعال بوده 
و بالغ بر ۵ هزار ميليارد تومان سرمايه گذاري در اين 

بخش انجام گرفته است.
 ريي��س اتحاديه فروش��گاه هاي زنجيره يي گفت: 
اكنون س��هم فروش��گاه هاي زنجيره يي از بازار ايران 
حدود ۵ تا ۷ درصد است درحالي كه اين رقم در دنيا 
به ۵۰ درصد رسيده و در برخي كشورهاي پيشرفته 
تا ۸۰درصد پيش��روي دارد. اميرخس��رو فخريان در 
عي��ن حال تاكيد كرد: گس��ترش فرهن��گ خريد از 
مراكز زنجيره يي باعث ش��ده تا دنياي فروشگاه هاي 
زنجيره يي به فراس��وي مرزها پيوند داش��ته باش��د. 
بدين ترتيب اغلب فروشگاه هاي زنجيره يي موفق دنيا 
فعاليت هاي خود را در كش��ورهاي ديگر نيز توس��عه 

مي دهند. 
وي با اش��اره ب��ه مزاي��اي عمده فروش��گاه هاي 
زنجيره يي افزود: در دس��ترس ب��ودن نيازهاي عمده 
خانوارها، حذف واسطه هاي غيرضروري، ارائه كالاها 
با قيمت مش��خص و تخفيف وي��ژه در مقاطع خاص 
و امكان تجزيه و تحليل نيازهاي مش��تريان، كاهش 
زم��ان بين توليد و مصرف، اعمال نظارت بيش��تر بر 
فرآينده��اي كاري و صرفه جوي��ي در وق��ت خريد و 
بهبود ترافيك در شهرهاي بزرگ را مي توان ازجمله 
اي��ن مزايا دانس��ت. فخريان گف��ت: مهم ترين مزيت 
فروشگاه هاي زنجيره يي براي اقتصاد كشور »افزايش 
ش��فافيت مالي« است چراكه با توجه به تعداد بالاي 
واحدهاي صنفي و فروش��ندگان خرد، حسابرس��ي و 
اخذ مالي��ات و عوارض روند دش��وار و پيچيده يي را 
طي مي كند و در بسياري مواقع امكان نظارت و رصد 

وجود ندارد.

اخبار

خط توليد واگن روسي به ايران مي آيد

تفاهمريليباروسها

معاون گروه سايپا بيان كرد 

ابهام  در مصوبه افزايش قيمت شوراي رقابت 
جزئيات افزايش قيمت »پرايد و تيبا« اعلام شد

معاونت بررسي هاي اقتصادي اتاق تهران تحليل كرد 

دو سير متفاوت رشد بخش كشاورزي 

تعادل|
اواس��ط تير ماه رييس ش��وراي رقابت در نشست 
خبري اعلام كرد كه هر گونه افزايش يا كاهش قيمت 
خودرو به 3 متغير »تورم بخشي، كيفيت و بهره وري« 
بستگي دارد و براس��اس آن افزايش يا كاهش قيمت 
سالانه آن خودرو به دست مي آيد. رضا شيوا اين را هم 
گفته ب��ود كه با تصميم اين مركز براي خانواده پرايد 

و تيب��ا 1.۲۵درصد و براي پارس تندر 9۰ از توليدات 
س��ايپا 1.۵۷درصد افزايش قيمت در نظر گرفته شده 
اس��ت. به گفته او، تورم بخش��ي براي خانواده سايپا 6 
درصد تعيين شده است. حال معاون بازاريابي و فروش 
س��ايپا با بيان اينكه در نح��وه اعلام افزايش قيمت ها 
مطابق ابلاغيه ش��وراي رقابت هن��وز ابهام هايي دارد، 
گفت: زيرا هم متوسط قيمت براي هر گروه خودرويي 

و هم متوسط قيمت براي هر خودرو اعلام شده است. 
از اي��ن رو با برگزاري جلس��ه توجيهي بايد رفع ابهام 
ش��ود. به گفته رضا تقي زاده، اين افزايش قيمت ها به 
قيمت پايه خودروها اعمال مي شود كه به طور طبيعي 
ش��اهد افزايش ارزش افزوده، افزايش ارقام ماليات ها، 
افزايش عوارض گمركي و... خواهيم بود. بر اين اساس 
افزايش هاي اعلام ش��ده در عمل بيش از آنچه به نظر 
مي رسد، خواهد بود. معاون بازاريابي و فروش سايپا در 
عين حال از افزايش قيمت برخي خودروهاي اين گروه 
از هفته آينده و پس از رفع ابهام ها در ابلاغيه شوراي 
رقابت خبر داد و گفت: اين افزايش ها شامل مشترياني 
نمي ش��ود كه ت��ا پيش از تاريخ مورد نظر نس��بت به 
تكميل پرونده و پرداخت بدهي هاي خود اقدام كنند. 
معاون بازاريابي و فروش س��ايپا روز گذش��ته طي 
نشستي خبري افزود: همه ساله در پايان سال يا آغاز 
س��ال جديد بانك مركزي نس��بت به اعلام نرخ تورم 
اقدام مي كن��د و اين نرخ ها بدون اينكه رتبه يا درجه 
كارشناسي افراد ارتقا يافته باشد بلافاصله روي حقوق، 

دستمزدها و... آنان اعمال مي شود. 
تق��ي زاده عنوان كرد: اما فرم��ول و رابطه افزايش 
قيم��ت خودرو ۲ عام��ل كاهنده دارد ك��ه يكي نرخ 
بهره وري و ديگري زمان اجراي افزايش قيمت هاست. 
به گفته وي، خودروس��ازان به اعمال درصدي كاهش 
قيم��ت به عنوان نرخ بهره وري در س��ال موظفند كه 

براي امسال ۲.۵درصد در نظر گرفته شده است. 
وي ادامه داد: زمان اجراي افزايش قيمت خودروها 
نيز برخلاف س��اير بخش هاي اقتص��ادي كه به طور 
معمول ابتداي هر سال است حدود ميانه سال اجرايي 
مي شود اما امسال درحالي كه نزديك به ۵ ماه از سال 

گذشته است، اجازه افزايش قيمت يافته ايم. 
تقي زاده اظهار كرد: امس��ال درحالي كه نرخ تورم 
بخش صنع��ت ح��دود ۵.9 درصد و ن��رخ بهره وري 
۲.۵درصد)كاهن��ده( اعلام ش��ده در مجموع افزايش 
قيمت خودروها 3.4درص��د خواهد بود كه البته بايد 
عامل متاثر از بهبود كيفي خودروها را در مقايس��ه با 
پارسال به اين نرخ افزود. وي با بيان اينكه اين فرمول 
را ش��وراي رقابت به خودروسازان اعلام كرده، تصريح 
كرد: به اين ترتيب با لحاظ همه نرخ هاي گفته شده، 
نرخ افزايش قيمت »س��ايپا 131« 1.9درصد، »سايپا 
13۲« ۰/۲درصد، »س��ايپا 111« ۰/۵3درصد، »تيبا 
اس. ايكس« 1.9۲درصد، »تيبا ۲« ۲.۷۸درصد، »رنو 
ساندرو« 3.۵1درصد و براي گروه محصولات »ال 9۰« 

حدود 3.۵درصد براي »پارس تندر« خواهد بود. 
به گفت��ه او، خودروس��ازان هم��واره خواهان آن 
هستند كه شوراي رقابت طوري برنامه ريزي كند كه 
اصلاح قيمت خودروها از آغاز هر س��ال اعمال ش��ود 
زيرا به طور متوسط ۵ هزار قطعه در هر خودرو به كار 
گرفته مي شود كه عواملي همچون دستمزد كاركنان 
و كارگران، آب، برق، گاز، نرخ دلار و... در قيمت تمام 

شده آنها تاثيرگذار است. 
تق��ي زاده همچنين درباره كش��ش قيمتي بازار با 
اعمال هاي جديد تصريح كرد: افزايش 1 تا 3درصدي 
قيمت ها هيچگاه تغيير خاصي در كشش پذيري بازار 

ايجاد نكرده و تقاضاي مردم را تغيير نمي دهد. 
معاون بازاريابي و فروش س��ايپا در بخش ديگري 
از س��خنان خود درباره برنامه هاي گروه س��ايپا براي 

كيفي سازي خودروها افزود: ۲خودرو»ساينا اتوماتيك« 
و »كوئيك« كه از مهر ماه وارد بازار مي شوند، مسائل 
كيفي ش��ان به  ش��دت درحال كنترل است و ضوابط 
س��ختگيرانه يي بر آنها اعمال مي شود. تقي زاده اين را 
هم گفت كه چندين سال است، سيستم بانكي منابع 
جديد مالي در اختيار خودروس��ازان ق��رار نداده و به 
مشتريان تسهيلات نمي دهد، نرخ بهره هاي تسهيلات 
س��نگين ش��ده و ماليات بر ارزش افزوده، ماليات هاي 
تكليفي و... وج��ود دارد اما قيمت محصولات ثابت و 
فريز شده اس��ت؛ بر اين اس��اس محصولات سود ده 
نيستند. وي همچنين با اشاره به مبلغ ۲۸۰۰ميليارد 
 )R&D(ريالي س��رمايه گذاري هاي تحقيق و توسعه
در اين ش��ركت در س��ال 139۵ كه امسال به حدود 
3هزارميليارد ريال افزايش خواهد داش��ت، گفت: اين 

مبالغ از بازدهي لازم برخوردار نيست. 
وي در ادامه گفت: از آغاز امسال ۲۲4هزار مشتري 
جديد براي خودروهاي س��واري ثبت ن��ام كرده اند كه 
16۸هزار مورد آنها مربوط به گروه سايپا و بقيه مربوط 
به س��اير گروه هاي زيرمجموعه آن است. برنامه توليد 
امس��ال س��ايپا دس��تيابي به فروش ۲4۰هزارميليارد 
ريالي اس��ت كه تاكنون 9۲درصد مطابق برنامه پيش 
رفته است. تقي زاده پيش بيني كرد، امسال سايپا بتواند 
۷۰هزارميليارد ريال تس��هيلات و منابع ليزينگي براي 
مشتريان فراهم كند كه تاكنون ۲۰هزارميليارد ريال آن 
تامين شده است. معاون بازاريابي و فروش سايپا با اشاره 
به اختلاف عرض��ه و تقاضا در بازار تصريح كرد: ميزان 
فروش ش��ركت 11۵درصد ميزان توليد آن بوده است. 
اين مقام مسوول در رابطه با دليل عدم تمديد قرارداد 
توليد تندر 9۰ از س��وي شركت رنو نيز اظهار كرد: در 
اين زمينه هيچ مشكلي وجود ندارد. بازار ايران براي رنو 
مهم است به گونه يي كه توليد محصولات خانواده تندر 
9۰ طبق روال ادامه داشته و حتي افزايش يافته است. 

تعادل|
بخش كش��اورزي به عن��وان كوچك ترين بخش 
از توليد ناخالص داخلي ايران بوده كه طي ۲۰س��ال 
گذش��ته س��همي حدود ۸.3درصد از توليد ناخالص 
داخلي را به خود اختصاص داده است. به طور معمول 
همگام با توسعه اقتصادي كشورها و رشد بخش هاي 
صنعتي و خدمات، روند تغيير سهم بخش كشاورزي از 
كل اقتصاد براي اكثر كشورها كاهنده است. در تحليلي 
كه از سوي معاونت بررسي هاي اقتصادي اتاق تهران 
صورت گرفته، نش��ان مي دهد، روند ميانگين جهاني 
اين س��هم از س��ال 19۷۷تا ۲۰1۵ تقريبا براي همه 
گروه هاي درآمدي كش��ورها كاهنده بوده اس��ت. زيرا 
مطابق آمارها متوس��ط جهاني سهم بخش كشاورزي 
از توليد ناخالص داخلي در سال19۷۷حدود 6 درصد 
بوده كه اين نس��بت در س��ال ۲۰1۵ ب��ه 3.۸درصد 
كاهش يافته اس��ت. اما در ايران س��هم اين بخش از 
توليد ناخالص داخلي دو رون��د متفاوت را طي كرده 
است؛ به طوري كه از سال 19۷۷تا سال ۲۰11 سهم 
بخش كشاورزي از توليد ناخالص داخلي از 9.۸درصد 
به ۵.۲ درصد كاهش يافته و بعد از آن سهم اين بخش 
از توليد ناخالص داخلي روند فزاينده اي را تجربه كرده 
است. به طوري كه سهم اين بخش در سال ۲۰1۵ به 
1۰.۷درصد افزايش يافته است. ذكر اين نكته ضروري 

اس��ت كه افزايش سهم بخش كشاورزي بيشتر تحت 
تاثير كاهش رشد ساير بخش ها ازجمله بخش نفت و 

صنعت بوده است. 

 نقش كشاورزي در توسعه پايدار
بخش كش��اورزي به دليل داش��تن نقش حياتي 
در تامين غذاي مورد ني��از مردم و به عنوان زيربناي 
اصل��ي تحقق امنيت غذاي��ي از مهم ترين بخش هاي 
اقتصاد جوامع محس��وب مي ش��ود. در فرآيند توسعه 
اكثر كش��ورها اين بخش علاوه بر موارد مذكور، نقش 
تعيين كننده��اي در ايجاد مازاد اقتص��ادي و تامين 
ارز مورد نياز از طريق صادرات داش��ته اس��ت. امروزه 
فعاليت هاي كشاورزي در برخي از كشورهاي درحال 
توس��عه علاوه بر موارد مذكور به لحاظ ايجاد اشتغال 
نيز حائز اهميت اس��ت. در اغلب كش��ورهاي توسعه 
يافته، نقش كشاورزي فراتر از تامين غذاي مورد نياز 
بوده و ش��امل تامين اولويت هاي سياسي، اجتماعي و 
اقتصادي نيز مي شود و از اين نظر غيرقابل جايگزين 
شمرده مي ش��ود. به همين جهت بر استقلال بخش 
كشاورزي براي حذف زيان هاي ناشي از وابستگي اين 
بخش تاكيد مي كنند و سياست هاي حمايتي گوناگون 
را ب��ه ص��ورت اثربخ��ش و در جهت نيل ب��ه ارتقاي 
كارايي، مصرف بهينه نهاده ها و منابع كمياب طبيعي 

در حوزه هايي مانند تجارت، ماليات، اعتبارات، قيمت ها 
و... در بخش كشاورزي تدوين و اعمال مي كنند. 

داده هاي اين تحليل نشان مي دهد در سال 139۵ 
ارزش اف��زوده بخش كش��اورزي ب��ه قيمت هاي ثابت 
س��ال 139۰ به ميزان 44هزارميلي��ارد تومان برآورد 
ش��ده كه نسبت به دوره مش��ابه سال قبل 4.۲درصد 
افزايش يافته است. اين بخش در سال 139۵ سهمي 
در حدود ۰.3واحد درصد از رشد 1۲.۵درصدي توليد 
ناخالص داخلي را بر عهده داشته است. متوسط رشد 
ارزش افزوده بخش كشاورزي در دوره 139۵- 13۸4 
حدود ۲.۵4درصد بوده اس��ت. همچنين روند رش��د 
ارزش افزوده بخش كش��اورزي به قيمت ثابت س��ال 
139۰ تقريبا با ثبات بوده به غير از س��ال 13۸۷ كه 
به علت خشكس��الي، ارزش اف��زوده اين بخش بيش 
از ۲۰درصد كاهش يافته اس��ت. همچنين براس��اس 
داده هاي اين تحليل در سال هاي اخير سهم شاغلان 
بخش كش��اورزي از كل اشتغال كشور روند نزولي را 
طي كرده اس��ت. سهم ش��اغلان بخش كشاورزي در 
سال 13۸4 حدود ۲4.۷درصد بوده كه در سال 139۵ 
به 1۸درصد كاهش يافته اس��ت. از طرفي بيش از۵۰ 
درصد از شاغلان روستايي در بخش كشاورزي مشغول 
به فعاليت هستند. سهم اين بخش از شاغلان روستايي 
طي س��ال هاي اخير روند نزولي را طي كرده است به 

طوري كه سهم بخش كشاورزي از شاغلان روستايي 
در س��ال 13۸4 حدود ۵۷.۵ درصد بوده كه در سال 
139۵ب��ه ۵۰.3 درصد كاهش يافته اس��ت. بنابراين 
بخش كش��اورزي خصوصا در مناطق روستايي مزيت 
نسبي درخور توجهي براي اشتغال زايي موقت تا زمان 

حل فراگير مساله اشتغال و بيكاري برخوردار است. 
از اين رو سرعت گرفتن روند توسعه كشاورزي تنها 
راه كاهش نابرابري سطوح درآمدي در مناطق شهري 
و روس��تايي است. خصوصا در ايران كه شتاب گرفتن 
رش��د مناطق شهري موجب سرازير شدن نيروي كار 
كم س��واد از روستاها به حاشيه شهرها، پيدايش قشر 
عظيم��ي از جمعيت بي��كار در مناطق ش��هري و به 
وجود آمدن نابرابري در س��طوح درآمدي در مناطق 
ش��هري و روستايي شده اس��ت. از سوي ديگر بخش 
كش��اورزي در اي��ران به ۵ زيربخ��ش اصلي»زراعت، 
دامپروري و ش��كار، جنگلداري، ماهيگيري و خدمات 
كش��اورزي« تقسيم مي ش��ود. مطابق آمارها به طور 
متوس��ط بخش زراعت 6۵.۷ درصد، بخش دامپروري 
و ش��كار ۲6.6درصد، ماهيگيري 4.4درصد، خدمات 
كش��اورزي ۲.6درص��د و جنگل��داري ۰.۵درص��د از 
ارزش افزوده بخش كشاورزي را به خود اختصاص داده 
اس��ت. بررس��ي اجزاي ارزش افزوده بخش كشاورزي 
در س��ال 1394 نش��ان مي دهد 3.۵ واح��د درصد از 
رش��د 4.6درصدي ارزش افزوده كش��اورزي متعلق به 
رش��د ارزش افزوده بخش زراعت بوده است. همچنين 
بخش هاي »دامپروري و شكار ۰.۸، ماهيگيري منفي 
۰.1، خدمات كش��اورزي و جنگلداري هر كدام سهم 
۰.۲واحد درصدي از رش��د 4.6درصدي ارزش افزوده 

بخش كشاورزي را به خود اختصاص داده اند. 

اي��ن گزارش نش��ان مي دهد، دو بخ��ش زراعت و 
دامپروري و شكار بخش عمده اي از ارزش افزوده بخش 
كش��اورزي را تشكيل مي دهند. به طوري كه در دوره 
1394- 13۸3 به طور متوس��ط ح��دود 93درصد از 
ارزش افزوده بخش كش��اورزي ايران متعلق به اين دو 
بخش بوده اس��ت از اين رو در ادامه روند ارزش افزوده 
بخش زراعت به دليل س��هم بالاي آن در ارزش افزوده 

بخش كشاورزي مورد بررسي قرار مي گيرد. 
همانطور كه اشاره ش��د، زراعت همواره مهم ترين 
زيربخش كش��اورزي اي��ران بوده به نح��وي كه طي 
دوره 1394-13۸3 ب��ه ط��ور متوس��ط 6۵.۷ درصد 
از ارزش اف��زوده بخش كش��اورزي كش��ور را به خود 
اختصاص داده است. ارزش توليد و ارزش افزوده بخش 
زراعت در سال 1394به قيمت ثابت 139۰ به ترتيب 
4۰و ۲۷هزارميلي��ارد تومان بوده كه نس��بت به دوره 
مشابه سال قبل به ترتيب از رشد 6.4 و ۵.6 درصدي 
برخوردار اس��ت. ارزش توليد و ارزش افزوده اين سال 
نس��بت به س��ال 13۸3 به ترتيب ۸ و 9هزارميليارد 
تومان افزايش يافته اس��ت. برآوردهاي انجام شده در 
اين زمينه حاكي از آن اس��ت ك��ه توليد محصولات 
زراعي و باغي در س��ال 139۵ نس��بت به دوره مشابه 
س��ال قبل به ترتي��ب ۸.۲ و 6.1 درصد افزايش يافته 
اس��ت. ويژگي منف��ي بخش زراعت در آن اس��ت كه 
وابستگي ش��ديدي به شرايط محيطي دارد. به وجود 
آمدن خشكسالي در س��ال 13۸۷ موجب شد ارزش 
توليد و ارزش افزوده اين بخش به قيمت ثابت 139۰ 
ب��ه ترتيب ۲۷.4و ۲۵.1درصد كاهش يابد. متوس��ط 
رش��د ارزش توليد و ارزش اف��زوده اين بخش در دوره 

13۸3-1394 به ترتيب ۲و 3.6درصد بوده است. 

تعادل|
 خ��ط تولي��د واگن روس��ي با امضاي ق��راردادي 
مشترك بين »ايدرو« و »شركت ترنس مش هلدينگ 
روس��يه« به تهران مي آيد. مقدمات اين قرارداد مهم 
صنعتي و تجاري در سفر حس��ن روحاني به روسيه 
فراهم شده است. مدل همكاري بين دو طرف شامل 
تاس��يس يك شركت مشترك با سهم سرمايه گذاري 
۸۰ درصدي طرف روسي و سهم ۲۰ درصدي»ايدرو« 
خواه��د بود كه پس از تش��كيل ش��ركت با فاينانس 
بيش از ۲ميليارد يورويي، مدل و برنامه كس��ب وكار 

همكاري تهيه خواهد شد.
 اين قرارداد مشترك 3۰ساله و قابل تمديد است 
كه ش��روع توليد با داخلي سازي ۵۵  درصدي خواهد 
بود و از محورهاي مورد نظر در اين توافقنامه اين است 
كه حداكثر ساخت داخل با استفاده از توانمندي هاي 
كش��ور مدنظر قرار مي گيرد و مديريت آن به صورت 
چرخش��ي خواهد بود و بنايي بر بنگاه��داري ندارد. 
از س��وي ديگر، در ش��رايطي كه امري��كا به دنبال بر 
هم زدن برجام اس��ت؛ توافق ب��ا بزرگ ترين كمپاني 
واگن س��از روسي علاوه بر اينكه نشان دهنده تنوع در 
همكاري هاي اقتصادي ايران با كش��ورهاي اروپايي و 
آس��يايي و در راس آن روس��يه است، مي تواند حامل 

پيام مهمي به دنيا باشد. 
از يك س��و نش��ان دهنده شكس��ت سياست هاي 
تندروها، دولت امريكا و رژيم صهوينستي عليه ايران 
است. از سوي ديگر امضاي قراردادهايي از اين دست 
مي تواند سرمايه گذاران خارجي را براي ورود به ايران 
كه هنوز مردد هس��تند، ترغيب كند. به گفته معاون 
حقوق��ي و امور بين الملل وزير ام��ور خارجه اين نوع 
همكاري نش��ان دهنده فضاي اقتصادي بسيار خوبي 
اس��ت كه حول و حوش ايران ب��راي كار اقتصادي و 

سرمايه گذاري وجود دارد. 

 جزئيات قرارداد 
در همين راس��تا، مراسم امضاي قرارداد مشاركت 
توليد واگن بين س��ازمان گسترش و نوسازي صنايع 
ايران و ش��ركت ترنس م��ش هلدينگ روس��يه روز 
گذشته با حضور معاون امور حقوقي و بين الملل وزارت 
امور خارجه، وزير صنعت، معدن و تجارت، مديرعامل 
ايدرو، سفير روسيه در ايران و هياتي از شركت ترنس 
مش هلدينگ روسيه در محل وزارت صنعت، معدن و 

تجارت برگزار شد. 

براس��اس اين تفاهمنامه قرار بر اين است كه يك 
شركت مشترك با سهم س��رمايه گذاري ۸۰ درصدي 
ط��رف خارجي و ۲۰ درصدي س��ازمان گس��ترش و 
نوس��ازي صنايع ايران با فاينانس دو ميليارد يورويي 
تاسيس شود. علاوه بر اين با خريد شركت واگن پارس 
كه نحوه همكاري با توليدكننده داخلي متناس��ب با 
پروژه ها و ش��رايط كاري تعريف شده، اقدام به توليد 
و تامين محص��ولات مورد نياز كش��ور در حوزه هاي 
تعيين شده صنايع ريلي خواهد كرد كه به مرور زمان 
متناس��ب با پروژه هاي آتي حجم س��رمايه گذاري دو 

طرف افزايش مي يابد. 
»ترن��س م��ش« بزرگ ترين ش��ركت س��اخت 
لكوموتيو روس��يه اس��ت كه ۲3درصد از س��هام آن 
متعلق به آلس��توم اس��ت و درح��ال حاضر موضوع 
توافقنامه همكاري»ايدور« با اين ش��ركت فرانسوي 
در راس��تاي هم��كاري در حوزه تحقيق و توس��عه، 
اخ��ذ مج��وز مطابقت ط��رح نهاي��ي با مق��ررات و 
استانداردها)همولوگيتينگ(، ساخت، مونتاژ، تست، 
توزيع، تعميرات و نگهداري، توليد، مهندسي، انتقال 
تكنول��وژي و تامين ان��واع واگن هاي مختلف مترو و 
زيرمجموعه ه��اي مرتب��ط و قطع��ات، ارائه خدمات 
آم��وزش، فروش و خدمات پس از فروش، صادرات و 
حداكثر داخلي سازي در ايران خواهد بود. همچنين 
براس��اس اين قرارداد، توليد ۲هزار دستگاه واگن در 
ف��از اول در دس��تور كار قرار گرفت��ه و علاوه بر اين 
تعداد زيادي واگن مس��افري و ب��اري توليد خواهد 
ش��د. همچنين 6 هزار واگن باري ك��ه وزارت راه و 
شهرسازي و پيمانكاران علاقه مند به خريداري آن از 
روسيه بودند با هماهنگي هاي انجام شده، قرار بر اين 
است كه 11۰۰دستگاه آن به صورت آماده خريداري 
شود و نزديك به ۵۰۰۰ دستگاه ديگر با مشاركت در 

داخل كشور ساخته شود. 

 روسيه كارخانه واگن ايراني را مي خرد
معاون حقوق��ي و امور بين الملل وزير امور خارجه 
كه در امض��اي اين قرارداد مهم پس��ابرجامي حضور 
داشت، گفت: بسيار خوشحال هستيم كه يكي ديگر 
از قراردادهاي تجاري بزرگ ايران يعني سرمايه گذاري 
بين ايدرو و طرف روس��ي پس از گذشت يك سال و 

نيم از توافق برجام امضا شده است. 
س��يدعباس عراقچي همچنين از روسيه به عنوان 
يك كش��ور دوست و همراه در شرايط تحريمي ياد و 

تاكيد كرد كه ما دوس��تان قديمي خود و كشورهايي 
چون روس��يه كه در زمان تحريم ها كنارمان بودند را 
فرام��وش نمي كنيم و همكاري هاي آين��ده ما با آنان 
بيشتر مي شود. او يادآور شد: قرارداد توتال، ايدرو و اين 
قرارداد نشان مي دهد تنوع در همكاري هاي اقتصادي 
ايران با كشورهاي اروپايي، آسيايي و دوستان قديمي 

ايران به ويژه روسيه ادامه دارد. 
سكاندار بخش صنعت، معدن و تجارت نيز كه در 
مراسم امضاي اين قرارداد حضور يافته بود، اظهار كرد: 
يكي از موارد بس��يار جدي و مهم كه در دس��تور كار 
دولت قرار گرفته، توسعه حمل و نقل ريلي است و در 

اين راستا قوانين و مصوبات لازم مصوب شده است. 
محمدرض��ا نعمت زاده با اش��اره به اينك��ه پروژه 
مذكور كه مربوط به توليد واگن خواهد بود، پروژه يي 
طولاني مدت است كه نزديك به 3۰سال و حتي بيشتر 
طول خواهد كشيد، گفت: ۸۰درصد سرمايه گذاري در 
اي��ن بخش مربوط به ش��ركت خارج��ي و ۲۰درصد 
مربوط به ايدروس��ت كه اگر لازم باش��د در آينده نيز 
مي تواند تغيير كند هر چند كه ما معتقديم اين ميزان 
مناسب است و شركت روسي معتبرترين و بزرگ ترين 

شركت حمل و نقل اين كشور است. 
نعم��ت زاده با بيان اينكه روس��اي جمهور ايران و 
روس��يه طي مدت اخير بيش از ۵ الي 6 بار همديگر 
را ملاق��ات كرده اند، خاطرنش��ان كرد: هم��كاري با 
ش��ركت هاي روس��ي ازجمل��ه برنامه هاي ماس��ت و 
تفاهمنامه يي نيز پس از ملاقات روس��اي جمهور دو 

كش��ور در ارتب��اط با توليد واگن آماده ش��ده و موارد 
ديگري نيز وجود دارد كه دنبال خواهد شد. 

وزي��ر صنعت، معدن و تجارت همچنين با اش��اره 
به اينكه ايران از توس��عه روابط با كشورهاي همسايه 
و كش��ورهاي عضو اتحاديه اوراسيا استقبال مي كند، 
اظهار ك��رد: توافق با اوراس��يا در ارمنس��تان درحال 
انجام اس��ت و ۵ كش��ور عضو حضور دارند. اميدواريم 
در سفري كه به ارمنستان انجام شده و معاونان وزير 
حضور دارند، كار تمام شود و در اكتبر سال جاري كه 
قرار است روساي هر ۵ كشور عضو اوراسيا با يكديگر 

ملاقات كنند، موافقت نامه به تصويب نهايي برسد. 
رييس هيات عامل س��ازمان گس��ترش و نوسازي 
صنايع ايران)ايدرو( در مراسم امضاي اين قرارداد محور 
مهم اين قرارداد را اس��تفاده حداكثري از توليد داخل 
عنوان كرد و گفت: مديريت در اين قرارداد چرخشي 
است و تامين مالي هم توسط طرف روسي انجام شده 
اس��ت. به گفته منصور معظمي، طرف روسي با خريد 
يك كارخانه واگن س��از داخلي شروع به توليد واگن و 

سرمايه گذاري داخلي خواهد كرد. 
رييس سازمان گسترش با اشاره به تاكيد دولت و 
الزامات برنامه ششم توسعه همچنين مصوبه شوراي 
اقتصاد براي س��اخت ۲هزار واگن مترو ادامه داد: اين 
شركت روسي براي ساخت اين واگن ها هماهنگي هاي 
لازم را با ايدرو بايد انجام مي دهد. وي نياز كش��ور به 
واگ��ن را ۸ تا 1۰هزار واگن طبق اعلام وزارت كش��ور 
خواند و افزود: هم��كاري با روس ها يك فرصت براي 

طرفين اس��ت و اميدواريم اين همكاري سرآغاز يك 
هم��كاري گس��ترده بين دو كش��ور باش��د. معظمي 
همچنين با اش��اره به اينكه آلس��توم ش��ركت بسيار 
بزرگي محسوب مي ش��ود كه در زمينه هاي مختلف 
فعال اس��ت، اظهار ك��رد: قراردادي كه با آلس��توم به 
امضا رس��انديم صرفا در زمينه  واگن بود و با توجه به 
اينكه نياز كشور حدود ۲۰هزار دستگاه برآورد مي شود 
بنابراين در قالب يك شركت حل مساله معنا و مفهوم 
ندارد. مديرعامل ايدرو با اش��اره به مقوله صادرات نيز 
گف��ت: در قراردادهاي امضا ش��ده، بندهايي آورده ايم 
كه مس��ووليت صادرات برعهده آلستوم يا ترنس مش 
هلدينگ است چراكه به شبكه جهاني وصل هستند و 
خودشان جزو صادركنندگان عمده به حساب مي آيند. 
منصور معظمي در حاشيه مراسم امضاي توافقنامه 
ريلي، س��ازمان گسترش و شركت ترنس مش روسيه 
اظهار كرد: سال گذشته قرار بود 6 هزار دستگاه واگن 
توس��ط وزارت راه به كش��ور وارد شود كه محمدرضا 
نعمت زاده گفت اگر اين اتفاق بيفتد، مي روم روي ريل 
مي خوابم. در نهايت بدون اينكه وزير روي ريل بخوابد، 
قرار شد 11۰۰دس��تگاه واگن از روسيه وارد شود اما 

بقيه واگن ها در داخل به توليد برسند. 
لوان جاگاريان، س��فير روسيه در ايران نيز در اين 
مراسم با تاكيد بر لزوم گسترش همكاري هاي ايران و 
روسيه بيان كرد كه از دو ماه آينده حضور گردشگران 
ايراني در روس��يه همچنين سفر گردشگران روس به 

ايران بدون صدور رواديد امكان پذير خواهد شد. 
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افت سود شركت پتروشيمي 
عربستان سعودي

 ايرنا| ش��ركت صنايع پتروشيمي عربستان »سابيك« 
به عنوان چهارمين توليدكننده بزرگ مواد پتروش��يمي در 
جهان در پي كاهش فروش و افزايش هزينه ها 25درصد افت 
در س��ود خالص 3ماه دوم سال 2017ميلادي خود گزارش 
كرد. س��ود خالص اين شركت در اين مقطع 989ميليون و 
300هزار دلار و بسيار كمتر از انتظار تحليلگران اعلام شد 
درحالي كه اين ميزان در مدت مشابه پارسال يك ميليارد و 

300ميليون دلار بوده است. 

 LNG افزايش صادرات 
قطر با وجود كارشكني ها

ايسنا| تحريم هايي كه از سوي 4 كشور عربي عليه قطر 
وضع ش��ده، واردات اين كشور را در ژوئن بيش از يك سوم 
كاه��ش داد درحالي كه صادرات به جز فروش گاز طبيعي 

مايع)LNG( نيز مختل شد. 
وزارت توس��عه، برنامه ريزي و آمار قطر اعلام كرد ميزان 
واردات در ژوئن بر مبناي س��ال به سال 40درصد و نسبت 
ب��ه ماه مه 37.9درص��د كاهش يافت و ب��ه 5.87 ميليارد 
ريال)1.61( ميليارد دلار رسيد. ميزان واردات در ماه مه بر 
مبناي سال به سال تنها 0.3درصد كاهش داشت. عربستان 
سعودي، امارات متحده عربي، بحرين و مصر با متهم كردن 
قطر به حمايت از تروريسم در پنجم ژوئن روابط ديپلماتيك 

و حمل و نقل با اين كشور را قطع كردند. 
آمار وزارت توس��عه، برنامه ريزي و آمار قطر نش��ان داد 
ص��ادرات LNG قطر كه براي س��لامت مالي اين كش��ور 
كليدي محسوب مي ش��ود در ماه ژوئن دچار مشكل نشد. 
صادرات گازهاي نفتي و س��اير هيدروكربن هاي گازدار در 
ژوئن نس��بت به مدت مش��ابه سال گذش��ته 15.8درصد 
رش��د كرد و به 11.88ميلي��ارد ريال رس��يد. درحالي كه 
ميزان صادرات در ماه مه 21.6درصد رش��د داش��ت. با اين  
همه صادرات نفتي ش��امل نفت خام در مقايس��ه با رش��د 
8.3درص��دي در مه 22.4درصد در ژوئن كاهش داش��ت. 

صادرات غيرنفتي نيز 15.1درصد كاهش يافت. 

خطر خاموشي جدي شد
پاون| روز يك ش��نبه، پيك مصرف برق نه تنها مرز 55 
هزار مگاوات را رد كرد بلكه ركورد مصرف در تابستان سال 
جاري را كه در روز 14تير ماه اتفاق افتاده بود، جابه جا كرد 
و به 55 هزار و 442 مگاوات رس��يد. به نظر مي رسد با گرم 
ش��دن ه��وا در روزهاي اخير پيك مصرف ب��رق نيز روندي 
ش��تابان به خود گرفته است به طوري كه در روز يك شنبه 
8 م��رداد پيك مصرف برق نه تنها م��رز 55 هزار مگاوات را 
رد كرد بلكه ركورد مصرف در تابس��تان س��ال جاري كه در 
روز 14تير ماه اتفاق افتاده بود، جابه جا كرد و به 55 هزار و 
442 مگاوات رسيد. براساس اين گزارش روز 14تير ماه سال 
ج��اري اوج مصرف برق با 2700مگاوات افزايش نس��بت به 
پيك مصرف سال گذشته به 55 هزار و 396 مگاوات رسيده 
بود. پيك مصرف درحالي روز گذشته دوباره ركورد شكست 
كه روز شنبه هفته جاري همزمان با عبور پيك مصرف برق 
از مرز 55 هزار مگاوات براي نخس��تين بار اوج مصرف برق 
در ش��ب نيز به بيش از 53 هزار مگاوات رس��يد. براس��اس 
گزارش هاي موجود در بيشتر شهرهاي كشور ازجمله تهران 
عمده پس��ت برق با حداكثر با مواجه شده و افزايش ميزان 
مصرف بيش از اين ميزان ممكن است پست و خطوط انتقال 
و فوق توزيع را در سطح كشور با مشكل اساسي مواجه كند. 

همكاري صنعت برق ايران با 
»زيمنس« وارد فاز عملياتي شد

پ�اون| مدي��ركل دفتر فن��ي و نظارت ش��بكه انتقال 
توانير اعلام كرد: در پي برپايي كارگاه آموزش��ي نگهداري 
و تعميرات نوين ش��بكه انتقال از سوي زيمنس، نخستين 
مرحله از همكاري هاي عملياتي اين شركت با شبكه انتقال 
برق كشور در پسا تحريم آغاز شده است. در آيين گشايش 
اين كارگاه آموزشي كه هاشم عليپور، مديركل دفتر فني و 
نظارت شبكه انتقال توانير، مديران ارشد زيمنس، مديران 
حوزه معاونت بهره برداري ش��ركت هاي ب��رق منطقه يي و 
مديران شركت هاي نگهداري و تعميرات شبكه انتقال برق 
كش��ور حضور داشتند، عليپور اين كارگاه را همسو با بحث 
  »Asset management« مديريت دارايي هاي فيزيكي
عن��وان كرد ك��ه در پي برپايي جلس��ات و موافقتنامه هاي 
متع��دد با زيمنس وارد فاز عملياتي ش��ده و گامي موثر به 
س��مت مدرن س��ازي سيس��تم هاي نگهداري و تعميرات 
ش��بكه هاي فوق توزيع و انتقال نيروي برق كشور محسوب 
مي شود. عليپور با اشاره به تداوم برپايي اين كارگاه آموزشي 
از برپايي كارگاه هاي مش��ابه در جهت رفع مسائل شبكه با 
همكاري برخي ديگر از شركت هاي پيشرو مانندABB  در 

آينده نزديك خبر داد. 

پايان وابستگي به واردات 
گاز از تركمنستان

ايرنا| امروز خط انتقال 42 اينچ دامغان- كياسر- 
س��اري با حض��ور وزير نف��ت افتت��اح و بهره برداري 
مي ش��ود. براي اين پ��روژه يك هزارميلي��ارد تومان 
س��رمايه گذاري ش��ده اس��ت.  واردات روزانه حدود 
از  تركمنس��تان  از  گاز  مكع��ب  مت��ر  10ميلي��ون 
طريق ايس��تگاه دشت ش��اد گرگان همواره كمك و 
تقويت كنن��ده گاز خانگي اس��تان مازندران در فصل 
زمس��تان بوده و نياز و وابس��تگي استان هاي شمالي 
به واردات گاز از تركمنس��تان س��بب شد تا شركت 
تركمن گاز اين كش��ور همواره ايران را دچار مشكل 
كن��د.  كارشناس��ان و مس��وولان صنع��ت نف��ت در 
اس��تان مازن��دران مي گويند با جري��ان گاز در خط 
لوله 42 اينچ دامغان- س��اري نه تنها وابس��تگي به 
گاز تركمنس��تان قطع ش��ده حتي نياز گاز از طريق 
لوله هاي گرگان و رش��ت نيز كم خواهد شد و مازاد 
مصرف گاز در استان مازندران زمينه يي براي تامين 

سوخت واحدهاي بزرگ صنعتي و توليدي است. 
از آنجا كه اس��تان مازن��دران در انتهاي خط لوله 
گازي كش��ور قرار دارد در پيك مص��رف اين انرژي 
فس��يلي، اين اس��تان به ويژه در زمستان هاي سرد و 
سخت با كمبود گاز مواجه مي شود و به همين خاطر 
بخش��ي از گاز مورد نياز فصل زمس��تان مازندران از 

طريق واردات از تركمنستان تامين مي شد. 

كوتاه از دنياي انرژي

تك خبر

»تعادل« 3عامل اصلي رشد قيمت نفت در روز گذشته را بررسي مي كند

گرماي بازار نفت با آتش درگيري هاي كاراكاس
امريكا اعلام كرده است كه به خاطر برگزاري انتخابات مجلس موسسان، تحريم هايي را عليه صنعت نفت ونزوئلا اعمال مي كند

گروه انرژي| حميد مظفر|
قيمت نفت روز گذشته به بالاترين سطح 
خ�ود در دو ماه اخير رس�يد. كاهش فاصله 
عرضه و تقاضا در بازار امريكا، تهديد دولت 
ترام�پ به تحريم نفتي ونزوئلا و انتظارها در 
رابطه با نشست هفته آينده كميته مشترك 
فن�ي اوپك در ابوظبي 3 عامل اصلي رش�د 

قيمت نفت در روز دوشنبه بودند. 
 WTI ديروز براي س�اعاتي قيم�ت نفت
م�رز 50دلار در ه�ر بش�كه را رد ك�رد و به 
بالاترين س�طح قيمتي خود در دو ماه اخير 
رس�يد. قيمت نف�ت برنت نيز ان�دك اندك 
خود را به مرز 53دلار در هر بش�كه نزديك 
مي كن�د.  روند صعودي قيم�ت نفت پس از 
نشس�ت اخي�ر كميته مش�ترك نظ�ارت بر 
اج�راي توافق نفتي در س�ن پترزبورگ آغاز 
ش�د. جايي كه عربستان  س�عودي و متعاقبا 
امارات متحده عربي اع�لام كردند كه در ماه 
آگوست توليد خود را نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته كمتر خواهند كرد، اما در ادامه 
انتش�ار داده ه�اي مربوط به تولي�د و ذخاير 
نفت امريكا كه فرمان صعود قيمت نفت خام 
را در اختي�ار گرفت و پس از آن رخدادهايي 
همچ�ون ناآرامي هاي نيجري�ه و در آخرين 
س�كانس، رفراندوم خونين ونزوئلا به رش�د 
بيشتر قيمت نفت در بازارهاي جهاني كمك 
كردن�د.  گزارش »تعادل« از آخرين وضعيت 

بازار را در ادامه مي خوانيد. 
***

انتخاب��ات  ش��اهد  ونزوئ��لا  يك ش��نبه  روز 
مناقشه انگيزي با هدف تشكيل مجلس موسسان 
قانون اساس��ي بود. انتخاباتي كه ميزان مشاركت 
در آن حدود 40درصد اعلام شده و ناآرامي ها در 
آس��تانه برگزاري آن منجر به كش��ته شدن 3نفر 
ش��د. اما شايد اين بدترين خبر براي ونزوئلايي ها 
نباش��د. دولت جمهوري خواه امريكا كه اين  روزها 
به تحريم  كردن مخالف��ان خود خو گرفته ، اعلام 
كرده اس��ت كه به خاطر برگ��زاري اين انتخابات 
در نظر دارد، تحريم هايي عليه بخش هاي حياتي 

صنعت نفت ونزوئلا اعمال كند. 
گفت��ه مي ش��ود، اي��ن تحريم ها ت��ا كمتر از 
24س��اعت آينده اعلام خواهند شد و به احتمال 
زياد ش��امل صادرات نفت ونزوئلا به ايالات متحده 
نخواه��د بود. بلك��ه اين تحريم ها ش��امل فروش 
نفت س��بك و فرآورده هاي نفتي ايالات متحده به 
ونزوئلا خواهد ش��د. تقريبا نيم��ي از اين واردات، 
ش��امل نفتاي س��نگين است. ش��ركت ملي نفت 
ونزوئلا نفتاي سنگين خريداري شده از امريكا را 
با نفت فوق سنگين خود مخلوط كرده و محصول 
قابل قب��ول از لحاظ كيفي براي ص��ادرات آماده 

مي كند. 
به گزارش »تعادل« و به نقل از رويترز، شركت 
مل��ي نفت ونزوئلا در س��ال ج��اري روزانه حدود 
87هزار بشكه از فرآورده هاي نفتي ايالات متحده 
وارد كرد تا جبران ش��بكه پالايش��گاهي ضعيف 
خود را كرده  باش��د. مجموعه پالايشگاهي ونزوئلا 
در سال جاري به دليل كمبود نفت خام، اختلالات 
متعدد و خلأ واحدهاي مازاد در كمتر از نيمي از 

ظرفيت خود فعاليت داشته است. 
البت��ه عمده ترين عرضه كنندگان اين محصول 
به ونزوئلا، ش��ركت هاي تجاري و توليدكنندگاني 
مانند روس��نفت هس��تند ك��ه رابط��ه نزديكي با 

شركت ملي نفت ونزوئلا دارند. 
شركت ملي نفت ونزوئلا علاوه بر نفتا، از نفت 

س��بك ايالات متحده نيز براي ف��رآورش نفت در 
پالايش��گاه ايسلا در جزيره كوراسائو و توليد نفت  
خ��ام رقيق صادراتي )DCO( اس��تفاده مي كند 
و آن را ب��ه مش��تريان خ��ود در ايالات متحده و 
آس��يا مي فروش��د. ونزوئلايي ها در س��ال  جاري 
روزانه 19هزار بش��كه از نف��ت خام ايالات متحده 
را خري��داري ك��رده و به پالايش��گاه كوراس��ائو 

فرستاده اند. 
البته اين حجم واردات نفت  از امريكا نس��بت 
به سال گذش��ته، به طور ميانگين روزانه 30هزار 
بش��كه كمتر ب��وده كه علت اصلي آن مش��كلات 
ش��ركت ملي نفت ونزوئ��لا ب��راي پرداخت پول 
اس��ت. در حال حاض��ر نيز ي��ك نفتكش كلاس 
»افرامكس« شركت بريتيش پتروليوم، از ميانه ماه 
مه  به حوالي جزيره كوراسائو رسيده تا 500هزار 
بشكه نفت خام سبك ايالات متحده را تخليه كند. 
ام��ا اين عمليات در انتظار پرداخت ش��ركت ملي 

نفت ونزوئلا باقي مانده است. 
ونزوئ��لا البته مي تواند با صرف هزينه بيش��تر 
ني��از وارداتي خود را از بندر روت��ردام يا هر بازار 
پوياي ديگر در زمينه محموله هاي فيزيكي تامين 

كند. 
البته به نظر مي رس��د، تحريم ها عليه واردات 

نف��ت و فرآورده هاي نفتي، پايان س��ناريو اعمال 
فش��ار امريكا عليه ونزوئلا نباش��د و دولت ترامپ 
قص��د دارد ت��ا محدوديت هاي بيش��تري را براي 
دول��ت مس��تقر در كاراكس و ش��ركت ملي نفت 
ونزوئ��لا از جمل��ه محدوديت دسترس��ي به نظام 

بانكي امريكا ايجاد كند. 
چنين ش��رايط ملتهب��ي در رواب��ط امريكا و 
ونزوئلا س��بب ش��د تا روند صعودي بازار تقويت 

شود. 

 توليد امريكا مهم تر از تحريم امريكا
كماكان برخي كارشناس��ان هس��تند كه رشد 
ديروز قيمت نف��ت را بيش از آنكه به تحريم هاي 
امري��كا ربط بدهن��د، وام دار وضعي��ت توليد اين 
كش��ور مي دانند.  تاجران نفتي معتقدند در حال 
حاض��ر بزرگ ترين عامل رش��د قيم��ت، كاهش 
فاصل��ه عرض��ه و تقاض��ا در بازار امريكاس��ت. به 
گ��زارش »تع��ادل« و به نق��ل از رويت��رز، ويليام 
اولافلين، تحليلگر ش��ركت ريكوين س��كيوريتيز 
معتقد اس��ت: »افزايش ش��ديد قيمت به صورت 
عم��ده ناش��ي از كاهش قابل توج��ه ذخاير نفت 
امري��كا در هفته ه��اي اخير اس��ت«. ذخاير نفت  
خام امريكا نس��بت به بالاترين سطح خود در ماه 

مارس، 10درصد كاهش داشته  و به 483ميليون 
و 400هزار بشكه رسيده است. 

در بخش توليد نيز امريكايي ها ش��اهد كاهش 
0/2 درص��دي هس��تند و در هفت��ه منته��ي به 
21جولاي، توليد روزانه اين كش��ور به 9ميليون 
و 410هزار بش��كه رسيده اس��ت. رشد ريگ هاي 
حفاري اين كش��ور نيز به پايين ترين سطح خود 
 از م��اه مه  2016 رس��يده و در م��اه جولاي تنها

10ريگ حفاري اضافه شده است. 

 چشم ها به نشست ابوظبي
كمتر پيش  مي آيد كه قيمت  نفت در بازارهاي 
بين الملل��ي رش��د كند و اوپكي ها نقش��ي در آن 
نداش��ته  باش��ند. اين بار نيز قضيه مستثنا نيست. 
اساس��ا رش��د روزهاي اخير قيمت نف��ت خام از 
نشست كميته مش��ترك نظارت بر اجراي توافق 
كاهش توليد )JMMC( در 24جولاي آغاز شد. 
اكنون نيز انتظارها براي برگزاري جلس��ه ديگري 
 )JTC( اين بار توسط كميته فني مشترك توافق
در روزهاي هفتم و هش��تم آگوس��ت در ابوظبي 

بازار را تقويت كرده است. 
روز ش��نبه اوپك در بيانيه يي اعلام كرد كه به 
دنبال برگزاري جلسه وزراي عضو كميته مشترك 

نظ��ارت بر اجراي توافق در روس��يه، كميته فني 
مش��ترك ني��ز در نظر دارد نشس��تي ب��ا برخي 
اعضاي اوپك و برخ��ي توليدكنندگان غيراوپكي 
برگزار كن��د تا راه ها و ابزار افزايش س��طح تعهد 
به توافق را بررس��ي كنن��د. در نتيجه در روزهاي 
هفتم و هش��تم آگوس��ت اين كميته نشستي به 
رياس��ت كويت و روسيه و با حضور نمايندگاني از 
عربستان سعودي به عنوان رييس دوره يي برگزار 
خواهد كرد. براس��اس بيانيه اوپك، ساير اعضاي 
اين دو كميته، در اين نشست حاضر نخواهند بود 
و كويت و روس��يه به نمايندگي از س��اير اعضا در 
اين نشس��ت حاضر خواهند شد و گزارش نشست 

را به ساير اعضا ارائه خواهند داد. 
ب��ه نظر مي رس��د، محور اصلي برگ��زاري اين 
نشست در رابطه با سرويس هاي مستقلي هستند 
كه تحت عن��وان »منابع ثانويه« مي��زان توليد و 
تعهد كش��ورهاي اوپك به توافق را مي س��نجند. 
پي��ش از اي��ن ب��ه خاطر داري��م ك��ه در جريان 
مذاك��رات تواف��ق كاهش توليد، عراق نس��بت به 
آمارهاي ارائه ش��ده از س��وي اين منابع اعتراض 
ك��رده  بود و آنها را غيردقيق خوانده  بود. از اين رو 
انتظار مي رود كه مقام هاي نفتي اين كش��ور، در 
اين نشست بخواهند تعهد پايين خود را به گردن 
آماره��اي منابع ثانويه بيندازند. به نظر مي رس��د 
يكي از اهداف سفر روز يك شنبه وزير نفت عراق 
ب��ه تهران و ديدار وي با بيژن زنگنه نيز در همين 

رابطه بوده باشد. 
برخ��ي  اي��ن نشس��ت،  انتظ��ار م��ي رود در 
توليدكنن��دگان غيراوپك��ي نيز دعوت ش��وند اما 
تاكنون خبر رسمي از حضور اين كشورها منتشر 
نشده است. كشورهايي همچون الجزاير و ونزوئلا 
كه پايبن��دي كمتري به اجراي توافق داش��ته و 
اتفاقا عضو كميته مشترك نظارت نيز هستند، از 
ديگر غابيان اين نشس��ت خواهند بود. به گزارش 
»تع��ادل« و به نقل از بلومبرگ تا بدين جاي كار، 
پايبن��دي الجزاير ح��دود 70درص��د و پايبندي 

ونزوئلا حدود 40درصد بوده است. 
جدي��ت اوپ��ك در مراقب��ت از اج��راي توافق 
كاهش تولي��د بازار را اميدوار كرده اس��ت. هفته 
گذشته بود كه سعودي ها اعلام كردند كه فشارها 
بر كش��ورهايي كه به س��هميه بندي خ��ود پايدار 
نيس��تند، افزايش پيدا خواهد ك��رد. خالد الفالح 
در جريان نشس��ت س��ن پترزبورگ اظه��ار كرد: 
»برخي كشورها كماكان اجراي توافق را به تاخير 
مي اندازند. اين يك نگراني است كه مستقيما بايد 

مورد بررسي قرار بگيرد.«
ب��ه گزارش »تعادل« تواف��ق اخير كاهش توليد 
اوپ��ك، همچون ديگ��ر توافق هاي اي��ن كارتل در 
ط��ول عمر خود متمركز بر بحث توليد بوده اس��ت 
و ب��راي جلوگيري از متهم ش��دن به انحصارگرايي 
در بازاره��اي بين المللي هي��چ گاه صادرات را هدف 
قرار نداده اس��ت. اما به نظر مي رس��د س��عودي ها 
قص��د دارند ت��ا اين قواع��د را كمي تغيي��ر دهند. 
س��عودي ها كه در روزهاي منتهي ب��ه اعلام توافق 
و حت��ي در هفته هاي اول اج��راي توافق، صادرات 
خود را افزايش داده  بودن��د، اخيرا اعلام كردند كه 
قص��د دارند در ماه آگوس��ت، صادرات خ��ود را به 
صورت قابل توجهي كاهش دهند. حال اين كش��ور 
در نظ��ر دارد پاي صادرات ديگر كش��ورها را نيز به 
ميان بكشد. الفالح در اين باره اظهار كرد: »صادرات 
اكنون به يكي از كليدي ترين فاكتورها در بازارهاي 
بين المللي تبديل شده است. ما بايد در نظارت خود 
به دنبال راهي باشيم تا داده هاي معتبر صادرات را 

با داده هاي مربوط به توليد وفق بدهيم.« 

ايسنا| 
طبق جديدترين آمار منتش��ره، واردات نفت ايران از س��وي 
خريداران آس��يايي در ژوئن 15.2درصد نسبت به مدت مشابه 
س��ال گذش��ته كاهش داش��ت و به 1.46ميليون بشكه در روز 

رسيد كه پايين ترين ميزان در 14 ماه گذشته بود. 
واردات نفت ايران از سوي خريداران بزرگ در آسيا در ژوئن 
ب��راي دومين ماه متوالي كاهش يافت كه تا حد زيادي به دليل 

خريد كمتر از سوي چين و ژاپن بود. 
براي نخس��تين بار از زمان لغو تحريم هاي غربي عليه تهران 
در ژانوي��ه اس��ت كه حج��م واردات نفت ايران از س��وي چهار 
خريدار بزرگ آسيا براي دومين ماه متوالي كاهش پيدا مي كند. 
آمار دولتي و كش��تيراني نش��ان داد چين، هند، كره جنوبي 
و ژاپ��ن در ژوئ��ن مجموعا 1.46ميليون بش��كه در روز از ايران 
نف��ت وارد كردند كه 15.2درصد نس��بت به مدت مش��ابه در 
سال گذشته كاهش داشت و پايين ترين ميزان از زمان واردات 

1.32ميليون بشكه در روز در آوريل سال گذشته بود. 
اين كاه��ش درحال��ي روي داد كه ايران قص��د دارد توليد 
نفت��ش را از حدود 3.8ميليون بش��كه در روز در ماه هاي اخير 
به حدود 4 ميليون بش��كه در روز تا پايان سال ميلادي جاري 
بالا ببرد و همچنين ميزان صادراتش به اروپا را افزايش دهد. 

اي��ران از مش��اركت در تواف��ق اعضاي اوپك ب��راي كاهش 
تولي��د به ميزان 1.2ميليون بش��كه در روز معاف ش��ده و اين 
معافيت پي��روزي قابل توجهي براي تهران به ش��مار مي رود كه 
س��هم بازارش را در دوران تحريم هاي غربي به رقيبانش واگذار 

كرده بود. 
خريد 4 كش��ور آس��يايي در 6 ماهه نخس��ت س��ال 2017 
همچنان 21 درصد نس��بت به مدت مش��ابه سال گذشته رشد 

داشت و 1.71ميليون بشكه در روز بود. 
طب��ق جديدترين آمار، ميزان واردات هن��د از ايران در ماه 
ژوئن 30 درصد نس��بت به مدت مش��ابه س��ال گذشته افزايش 
يافت و به 495 هزار و 900 بشكه در روز رسيد. ميزان واردات 
اين كش��ور در فاصل��ه ژانويه تا ژوئن 539 هزار و 500 بش��كه 
بود كه رش��د 57.8درصدي نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
را نش��ان داد.  با اين  هم��ه دارمندرا پراده��ان وزير نفت هند، 
در اواس��ط جولاي اعلام كرد پالايش��گاه هاي دولتي هند قصد 
دارند در س��ال مالي 2018 – 2017 به دليل ملاحظات تجاري 

و عملياتي نفت كمتري از ايران خريداري كنند. 
آم��ار وزارت بازرگاني ژاپن نيز نش��ان داد واردات نفت اين 
كش��ور از ايران در ژوئن براي دومين ماه متوالي كاهش يافته و 
به 134 هزار و 831 بش��كه در روز رسيده كه 51 درصد نسبت 
به ژوئن س��ال 2016 كمتر بوده است. ميزان واردات نفت اين 
كش��ور از ايران در نيمه نخس��ت س��ال 2017 به 166 هزار و 
652بش��كه در روز رسيد كه 19.1 درصد نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته كاهش داشت. 
مي��زان واردات نف��ت چين از ايران در ژوئ��ن به 516هزار و 
119 بشكه در روز رسيد كه 33.8 درصد نسبت به مدت مشابه 
س��ال گذشته كاهش داشت. ميزان واردات اين كشور در فاصله 
ژانويه تا ژوئن س��ال ميلادي جاري، 586 هزار و 576 بشكه در 
روز بود كه 2.3 درصد نس��بت به مدت مش��ابه در سال 2016 
كاه��ش داش��ت.  واردات نفت كره جنوبي از اي��ران در ژوئن به 
310هزار و 167 بش��كه در روز رس��يد كه در مقايسه با مدت 
مشابه سال گذشته 10.5 درصد رشد داشت. ميزان واردات اين 
كشور از ايران در نيمه نخست سال 2017 به 421 هزار و 972 
بش��كه در روز رسيد كه در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته 
59.3 درصد رش��د نشان داد.  براس��اس گزارش رويترز، شركت 
مل��ي نفتكش ايران ماه ج��اري اعلام ك��رد: صادراتش به اروپا 
افزايش روزانه پيدا كرده و اين شركت قصد دارد ناوگان خود را 

براي حمايت از اين توسعه ارتقا دهد. 

كاهش فروش نفت ايران به آسيايي ها
 گروه انرژي|

آيين افتتاح تصفيه خانه فاضلاب اسلام ش��هر، صبح ديروز با 
حض��ور حميد چيت چي��ان وزير نيرو و معصوم��ه ابتكار معاون 
رييس جمهور و رييس س��ازمان محيط زيس��ت در اسلامش��هر 
برگزار ش��د. در اين مراسم، سيدحسين هاشمي استاندار تهران 
و جمعي از نمايندگان مردم و مس��وولان اجرايي استان تهران 
هم حضور داش��تند.  اين تصفيه خانه در س��ه ف��از و با ظرفيت 
تصفي��ه روزانه 132هزار متر مكعب طراحي ش��ده كه مي تواند 
س��الانه 48ميليون متر مكعب پساب تصفيه شده براي مصارف 
كشاورزي، تغذيه آب خوان ها و فضاي سبز توليد كند.  افق اتمام 
طرح تصفيه خانه فاضلاب اسلامشهر، سال 1415 درنظر گرفته 
ش��ده و براي پش��تيباني از 660هزار نفر جمعيت اجرا مي شود.  
با بهره برداري از فاز نخس��ت اين تصفيه خانه به ظرفيت پساب 
22هزار متر مكعب در شبانه روز يا 254 ليتر در ثانيه، جمعيتي 
معادل 110هزار نفر زير پوش��ش شبكه فاضلاب قرار مي گيرند. 
»سيس��تم فرآيندي« ط��رح تصفيه خانه فاضلاب اسلامش��هر، 
»MLE« يا سيس��تم تصفيه لجن فعال ب��ا قابليت حذف ازت 
اس��ت.  ش��بكه جمع آوري فاضلاب ش��هر اسلامش��هر به طول 
508كيلومتر ش��امل 68 كيلومتر ش��بكه اصلي، 432كيلومتر 
ش��بكه فرعي و 7 كيلومتر خط انتقال اس��ت كه با اجراي تمام 
اين طرح، همه مناطق ش��هر اسلامش��هر تحت پوش��ش شبكه 
فاضلاب قرار خواهد گرفت. مجموع اعتبار هزينه  ش��ده در اين 

طرح افزون بر 1500ميليارد ريال بوده است. 
وزير نيرو در اين مراسم گفت: پروژه هاي فاضلاب بزرگ ترين 
طرح هاي زيس��ت محيطي كشور هس��تند. حميد چيت چيان با 
بيان اينكه تصفيه خانه فاضلاب اسلامشهر چهلمين تصفيه خانه 
دول��ت يازدهم اس��ت، گفت: با افتت��اح دو تصفيه خانه ديگر در 
روزهاي باقي مانده دولت، 42 تصفيه خانه فاضلاب افتتاح ش��ده 
اس��ت.  چيت چيان اظهار كرد: بي��ش از 26درصد كل ظرفيت 
تصفيه فاضلاب تاريخ كشور در دولت يازدهم انجام شده است، 
اكنون 46.8درصد جمعيت ش��هري كش��ور از تصفيه خانه هاي 
فاضلاب بهره مند هس��تند. او با اشاره به گزارش سالانه سازمان 
ملل گفت: با اجراي طرح هاي مختلف، در زمان حاضر ش��اخص 

ايران هم از نظر آب و هم فاضلاب، راضي كننده است. 
وزير نيرو گفت: در كش��ور و اس��تان تهران ش��اهد عملكرد 
 خوب ش��ركت آبفا بودي��م، در مجموع 10م��دول فاضلاب در

9 ش��هر به بهره برداري رسيده و اكنون به 954هزار متر مكعب 
در شبانه روز رسيده كه در ابتداي  اين دولت اين ظرفيت حدود 

500 هزار متر مكعب بوده و حدودا دو برابر شده است. 
رييس س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت ه��م در ادامه آيين 
افتت��اح فاز نخس��ت تصفيه خانه فاضلاب با بيان اينكه پس��اب 
و فاض��لاب عامل بس��ياري از آلودگي هاس��ت، گفت: س��ازمان 

محيط زيست از طرح هاي وزارت نيرو حمايت مي كند. 
معصوم��ه ابت��كار با بي��ان اين مطل��ب اظهار كرد: پس��اب 
و فاض��لاب بايد بيش از گذش��ته مديريت ش��ود و در غير اين 
صورت مي تواند هزينه هاي س��نگيني را به كشور تحميل كند. 
آلودگي هاي پس��اب و فاض��لاب براي محيط زيس��ت و اقتصاد 
مش��كلات اساس��ي ايجاد خواهد كرد و باي��د موردنظر و دقت 
ق��رار گي��رد.  او با بيان اينك��ه وزارت نيرو باي��د در قيمت آب 
ني��ز تجديدنظر كند تا آب هاي در اختيار كش��ور به راحتي هدر 
نرود، ادامه داد: امروز آب از نفت و س��وخت هاي فسيلي اهميت 

بيشتري دارد و بايد بهاي بيشتري به منابع آبي داد. 
ابت��كار تصري��ح ك��رد: س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت از 
طرح هاي منطقي و كارشناس��ي وزارت نيرو حمايت مي كند و 
همه مردم و مسوولان امروز بايد اهميت بيشتري به مباحث آب 
و فاضلاب بدهند و حفاظت از منابع آب در صدر فعاليت ها قرار 
گيرد.  رييس س��ازمان حفاظت محيط زيست گفت: بايد منابع 

فعلي را حفظ كرد تا در آينده دچار مشكل نشويم. 

2 برابر شدن ظرفيت تصفيه فاضلاب در دولت يازدهم

روند قيمت نفت برنت در ماه جولاي 2017
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مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبسايترسميروزنامهدردسترساست

دغدغهاصليجشنمنتقداناعتلايفرهنگيسينماست
داودنژاد معتقد اس��ت كه اكثر جش��نواره ها، وابس��تگي هاي مالي و سیاس��ي دارند و گوهر فرهنگ كمتر در بدنه شان ديده 
مي  ش��ود.  به گزارش ايلنا، اين كارگردان گفت: دس��تمايه اصلي جشن منتقدان و نويسندگان سینمايي، فرهنگ است. دغدغه 
اصلي اين جش��ن و آكادمي داوران آن اعتلاي فرهنگي سینماس��ت و همین منجر به حمايت همگي هنرمندان از اين جش��ن 
ش��ده اس��ت. اين هنرمند در ادامه اظهار كرد: »داوري آثار منتخب در اين جشن، توس��ط عده يي منتقد و نويسنده سینمايي 
اتفاق مي  افتد و اين تعدد و تكثر آرا در جش��ن مس��تقل منتقدان و نويسندگان سینما مانع قضاوت هاي مغرضانه مي  شود. اين 
يك واقعیت اس��ت كه اكثر جشنواره ها، وابس��تگي هاي مالي و سیاسي دارند و گوهر فرهنگ كمتر در بدنه شان ديده مي  شود، 
اما دستمايه اصلي جشن منتقدان و نويسندگان سینمايي، فرهنگ است. دغدغه اصلي اين جشن و آكادمي داوران آن اعتلاي 
فرهنگي سینماس��ت و همین منجر به حمايت همگي هنرمندان از اين جش��ن شده است. امیدوارم امسال هم اين جشن مثل 

هر سال آبرومندانه برگزار شود.« 

چهرهروز

نگاهيبهروندافزايشآزمايشموشكيكرهشماليازسال1948

اكنونخطريبهنامكرهشمالي
گ�روهگوناگونكره ش��مالي پس از 
جنگ و آتش بس میان 2 ك��ره در انزواي 
سیاس��ي ق��رار گرفت. پ��س از جنگ كره 
كه در س��ال هاي 1950تا 1953 به وقوع پیوست، كره 
شمالي به طور مداوم ژاپن، كره جنوبي و امريكا را تهديد 
به نابودي كرده اس��ت. كره ش��مالي آزمايش موش��ك 
بالستیك خود را براي نخستین بار در سال 1984 آغاز 
كرد. در اين آزمايش  موش��ك هايي با برد 300كیلومتر 
پرتاب شد. طبق آمار به دس��ت آمده، در اين سال كره 
شمالي 6 آزمايش موشكي انجام داد كه در اين میان 3 

آزمايش با موفقیت به پايان رسید. 
نخستین آزمايش موش��ك میان برد نودونگ نیز در 
اين كش��ور در س��ال 1990 با هزار و 300كیلومتر برد 
آزمايش شد. در اين سال كره شمالي 2 موشك آزمايش 
كرد كه تنها يكي از اين آزمايش ها موفقیت آمیز بود. سال 
1991 نیز اين كش��ور تنها يك آزمايش موشكي داشت 
كه با موفقیت پرتاب ش��د. در سال 1993 نیز 3 موشك 
در كره ش��مالي آزمايش شد كه هر 3 اين آزمايش ها با 

موفقیت به پايان رسیدند. 
با وجود تلاش هاي جهاني براي متوقف كردن برنامه 
اتمي كره ش��مالي، اين كشور در س��ال 2006 اقدام به 
آزمايش 13موش��ك كرد. در طول اي��ن آزمايش ها،  7 
موشك با موفقیت پرتاب شد و نتیجه آزمايش 6 موشك 
ديگر ناموفق بود. اين در حالي بود كه امريكا به شدت از 
توانايي هاي موشكي كره شمالي ابراز نگراني كرد و تلاش 
كره  ش��مالي براي  انجام اين  آزمايش موشكي را اقدامي 
تحريك كننده و خطرناك توصیف كرد. همچنین به كره 
شمالي هش��دار داده بود كه اگر اين آزمايش ها را انجام 
دهد مشمول تحريم هاي سخت تري خواهد شد. دولت 
ژاپن نیز، انج��ام اين آزمايش ها را تهديدي براي امنیت 

ملي خود دانست. 
در سال 2009 نیز كره شمالي 15 آزمايش موشكي 
انجام داد كه از مجموع اين آزمايش ها حدود 7 موشك 

با موفقیت پرتاب شد. 
در فوريه 2012 كره ش��مالي با تعهد قانوني متوقف 
ك��ردن انجام آزمايش هاي موش��كي دورب��رد در مقابل 
كمك غذايي از امريكا، موافقت كرد. با وجود اين تعهد، 

كره شمالي در سال 2012 حدود 2 موشك آزمايش كرد 
كه يكي از آنها با موفقیت پرتاب شد. بعد از اين مقامات 
امريكا ب��ه دلیل تلاش ب��راي پرتاب فضاي��ي از كمك 
غذايي به كره ش��مالي صرف نظر كردن��د. پس از آن در 
س��ال 2013 كره شمالي 6 موشك دوربرد را با موفقیت 

آزمايش كرد. 
تعداد شكست ش��لیك هاي موشكي كره شمالي در 
س��ال هاي پس از 2014 به میزان قابل توجهي افزايش 
يافت و در پي اين افزايش باراك اوباما، دس��تور تشديد 
تلاش ها را براي مقابله با توانايي هاي موشكي كره شمالي 
از طريق حملات س��ايبري و جن��گ الكترونیك صادر 
كرد. در اين س��ال كره شمالي حدود 19موشك دوربرد 
را با موفقیت پرتاب كرد. اين آزمايش هاي موش��كي در 
س��ال 2015 به 15مورد كاه��ش يافت كه از اين تعداد 
حدود 13مورد با موفقیت روبرو شد. در سال 2016 نیز 
كره ش��مالي 24مورد آزمايش موشكي داشته كه حدود 
14مورد آن با موفقیت بوده است. كره شمالي در توجیه 
اقدام خود اعلام كرد كه اين آزمايش ها بخشي از عملیات 
شبیه سازي براي حملات پیشگیرانه هسته يي علیه بنادر 
و پايگاه هاي هوايي كره جنوبي است كه ارتش امريكا از 

آن استفاده مي كند. 

طبق گزارش هاي به دست آمده از آغاز سال 2017 
تاكنون، كره شمالي 12مورد آزمايش موشكي داشته كه 
برخي از آنان از دقت بسیار بالايي برخوردار بودند. طبق 
آم��ار از اين 12مورد آزمايش 8 مورد موفق بوده 4مورد 
با شكست مواجه شده است. آخرين تست موشكي اين 
كشور، در چند روز گذشته بوده كه به گفته وزارت دفاع 
امريكا يك موش��ك میان  قاره يي جديد آزمايش ش��ده 
اس��ت. بنا بر داده هاي وزارت دفاع امريكا موشك پرتاب 
شده 3هزار كیلومتر بالا رفته و پس از طي هزار كیلومتر 
در دريا س��قوط كرده اس��ت، به عبارت��ي اين آزمايش 
شكست خورده اس��ت. كره شمالي حدود يك ماه پیش 
نیز يك موش��ك میان قاره يي آزمايش كرد. آن موشك 

نیز در آب هاي نزديك ژاپن فرود آمد. 
با دستیابي اين كشور به تسلیحات اتمي و آزمايش هاي 
متعدد هسته اي، نگراني ها نسبت به تهديدات كره شمالي 
افزايش يافته است. بر اين اساس، شوراي امنیت سازمان 
ملل نیز با تحريم هاي متعدد خود سعي دارد تا حلقه هاي 
ارتباطي كره شمالي با خارج از خود را قطع كند. اگرچه 
روز ب��ه روز اين حلقه تنگ تر مي ش��ود اما كره ش��مالي 
كماكان درحال افزايش فعالیت هاي موشكي و هسته يي 

خود در شبه  جزيره است. 

آمارنامه

ميراثنامهايستگاه

بازيگرنامدارسينمايفرانسهدرگذشت
»ژن مورو« بازيگر سرشناس فرانسوي كه سابقه همكاري 
با بزرگ ترين كارگردانان س��ینما را داش��ت در 89 سالگي 
درگذش��ت.  او در ط��ول فعالیت هنري اش ب��ا بزرگ ترين 
كارگردانان اروپايي از جمله لوئیس بونوئل، تئو آنگلوپولوس، 
ويم وندرس، میكل آنجلو آنتونیوني و فرانسوا تروفو همكاري 
كرده اس��ت. وي نخستین زني اس��ت كه براي عضويت در 
فرهنگستان هنرهاي زيباي فرانسه برگزيده شد. او كه بازي 

در فیلم هاي مهمي چون »آسانس��وري به سوي قتلگاه« و »عشاق« ساخته »لوئي مال«، 
»شب« و »آن سوي ابرها« به كارگرداني »میكل آنجلو آنتونیوني«، »خاطرات زن خدمتكار« 
ساخته »لوئیس بونوئل« و »نزاع« از »رينر ورنر فاسبندر« را در كارنامه سینمايي داشت، 
در 89 س��الگي در خانه اش در پاريس درگذش��ت.  اما بدون شك معروف ترين نقش او در 
فیلم »ژول و ژيم« ساخته »فرانسوا تروفو«، كارگردان موج سینماي فرانسه رقم خورد كه 
به موفقیت بزرگي در عرصه بین المللي دست يافت.  »ژن مورو« در سال 1960 براي بازي 
در فیلم »هفت روز... هفت ش��ب« ساخته »ايوان رايتمن« موفق به كسب جايزه بهترين 
بازيگر زن جش��نواره كن ش��د و در س��ال 1965 نیز براي نقش آفريني در فیلم »زنده باد 
ماريا« بهترين بازيگر زن خارجي جوايز بفتا نام گرفت.  وي همچنین در سال 1992 براي 
بازي در فیلم »پیرزني كه در دريا قدم مي زد« جايزه س��زار بهترين بازيگر زن را دريافت 
كرد.  از ديگر فیلم هاي مهم »ژن مورو« مي توان به »زن، زن اس��ت« و عروس سیاهپوش 
از »ژان لوك گدار«، »محاكمه« س��اخته »اورس��ن ولز«، »آتش سركش« از »لويي مال«، 
»آخرين س��رمايه دار بزرگ« به كارگرداني »الیا كازان«، »دختري به نام نیكیتا« س��اخته 
»لوك بس��ون«، »تا آخر دنی��ا« از »ويم وندرس«، »گام هاي معل��ق لك لك« و »هركس 
سینماي خودش« به كارگرداني »تئو آنجلوپولوس« اشاره كرد.  اين بازيگر بزرگ سینماي 
فرانس��ه در سال 1998  با دريافت جايزه اسكار افتخاري مورد تقدير قرار گرفت.  در سال 

2008 ژن مورو به خاطر مجموعه كارهاي هنري اش سزار افتخاري دريافت كرد. 

خانهخاطراتمردمكرمانماندگارشد
ريی��س س��ازمان می��راث فرهنگي و گردش��گري در 
نامه يي به اس��تاندار كرمان اعلام كرد: »خانه شهر كرمان 
در فهرس��ت آثار ملي به ثبت رس��یده است«، با اين اقدام 
ش��ايد برنامه ريزي ها ب��راي تخريب خان��ه خاطرات مردم 
كرمان كه براس��اس طرح هاي تهیه ش��ده قصد داش��تند 
ورودي استانداري كرمان را جاي خانه بسازند، تغییر كند.  
به گزارش ايسنا، علي اصغرخان اصفهاني، از نخستین گروه 

معماران ايراني و همدوره با پیرنیا بود كه اوايل س��ال 1348 »خانه-شهرِ« كرمان را در 
میدان فلس��طین، خیابان شورا براي كرماني ها ساخت؛ خانه يي براي همه مردم كرمان 
كه مردم ش��هر ماهانه 15ريال براي س��اختش هزينه مي كردند.  تا مدتي نیز اين خانه 
دراختیار ش��وراي ش��هر كرمان بود تا اينكه بهمن 1395 كه خبرهايي مبني بر تهیه  
طرحي براي بازس��ازي اس��تانداري كرمان رسید، طرحي كه به واسطه قرار گرفتن اين 
خانه در جوار اس��تانداري كرمان بايد تخريب مي شد تا بتوانند ورودي اين ساختمان را 
جايش بسازند، در همان زمان هم سیف الهي معاون عمراني استاندار كرمان، 20 روز به 
شوراي شهر فرصت داده بود تا »خانه–شهر« كرمان را براي تخريب تخلیه كند؛ خانه يي 
كه محل خاطرات جمعي مردم كرمان است. بر اين اساس قرار است ورودي استانداري 
كرمان جاي اين خانه باز شود! سیف الهي معاون عمراني استاندار كرمان، اين دستور را 
به شهرداري داده بود كه »در20 روز آينده اقدام به تخريب بناي خانه شهر كند، وگرنه 
بخشي از اعتباراتي كه قرار بود از طرف استانداري به پروژه هاي عمراني اختصاص يابد، 
برگش��ت مي خورد.« با مطرح شدن اين اتفاق، محمدحسن طالبیان كه در بهمن سال 
گذشته پس از انجام بررسي ها درباره اين خانه تاريخي و برگزاري جلساتي با استانداري 
و مديركل میراث  فرهنگي اس��تان كرمان اعلام كرده است كه براساس قول استانداري 
كرمان، قرار است هرگونه اقدامي تا پايان بررسي هاي میراث فرهنگي درباره ارزش اين 

خانه قديمي و بااهمیت براي مردم كرمان متوقف شود. 

بازارهنر

بازبينينامحسوستئاتر
با گذشت يك هفته از شروع اجراي 
نماي��ش»روز عقیم«)از روز يك ش��نبه 
اول م��رداد( در تئات��ر ب��اران و عبور از 
دو مرحل��ه بازبین��ي ش��وراي نظارت و 
ارزش��یابي و دريافت مجوز قانوني براي 
اج��را، اين نمايش حی��ن اجرا همچنان 
توسط كارمندان ش��وراي نظارت مورد 

بازبیني قرار مي گیرد.  
به گزارش ايلنا، اين كارمندان كه در 

می��ان آنها برخي اهالي تئاتر هم ديده مي ش��وند با 
حضور در س��الن اجرا به عنوان تماش��اگر به اجراي 
وظايف خود ازجمله يادداشت برداري  هاي پي در پي 
و گفت وگوهاي در گوش��ي ب��ا يكديگر مي پردازند و 

پس از پايان اجرا با عجله سالن را ترك مي كنند. 
معلوم نیس��ت در آينده نزديك ب��ا اين حجم از 
بي اعتم��ادي قرار اس��ت چ��ه تصمیمي ب��راي اين 
نماي��ش درحال اجرا گرفته ش��ود اما آنچه مس��لم 
اس��ت، اين اس��ت كه بي اعتمادي ها ب��ه هنرمند با 
س��ابقه و شناخته شده يي همانند حس��ین كیاني و 
تجرب��ه جديد او ك��ه يكي از مهم تري��ن تجربه هاي 
تئاتر اجتماعي ايراني در سال هاي اخیر است، اثرات 
ناخوش��ايندي بر روحیه هنري اين هنرمند و گروه 
اجراي��ي خواهد گذاش��ت. اث��رات نامطلوبي كه در 

نهايت ضربه مهلك آن به تئاتر اجتماعي 
ايراني خواهد رس��ید. معلوم نیست اين 
بازبیني هاي نامحسوس، هدف مند است 
يا از س��ر مصلحت بیني ه��اي مقطعي، 
اما هر چه هس��ت از نگاه س��خت گیرانه 
و ع��اري از اعتم��اد ش��وراي نظارت و 
ارزش��یابي ب��ه تئاتر اجتماع��ي و طرح 
مس��ائل آس��یب زاي فرهنگ��ي تاريخي 
معاصر سرچش��مه مي گیرد. نگاهي كه 
مدتي است برخلاف شعارهايي همچون بسترسازي 
براي توس��عه فرهنگي و بس��ط و گسترش فرهنگ 
تحمل پذيري نقد اجتماع��ي همچنان وجود دارد و 
هنرمندان مستقل و غیروابسته با دغدغه هاي انسان 
ايراني را با عینكي بدبیني و حتي س��یاه بیني تحت 

نظارت و كنترل شديد قرار مي دهد.
»روز عقیم« به نويس��ندگي و كارگرداني حسین 
كیاني داس��تان 3 زن )پري، اكرم و لیلي( را روايت 
مي كن��د كه پ��س از مورد هجوم ق��رار گرفتن قلعه 
زاهدي)محله شهرنو( به زيرزمین خانه يي مي گريزند 
كه 3 مرد سلاخ در طبقه بالاي آن مشغول به كارند. 
اين نماي��ش با بازي رويا میرعلمي، فهیمه امن زاده، 
شايس��ته ايراني و الهه شه پرست هر شب ساعت 21 

روي صحنه مي رود.

بازديدوزيرنيروازگنجينهموزههنرهايمعاصر
وزي��ر نیرو از نمايش��گاه»پرويز تناولي 
و ش��یرهاي ايران« و آث��ار گنجینه موزه 
هنرهاي معاص��ر تهران بازدي��د كرد و با 
علي محمد زارع، سرپرست موزه هنرهاي 

معاصر تهران گفت وگو كرد. 
به گزارش ايسكانیوز، حمید چیت چیان 
پس از بازديد از آثار گنجینه موزه هنرهاي 
معاصر تهران گفت: گنجینه موزه هنرهاي 
معاصر ته��ران از گنجینه هاي كم نظیر از 

هنر غرب و ايران و سرآمدان هنر است و امیدوارم فضا و 
امكاني فراهم شود تا اين آثار به صورت دايمي در موزه 
هنرهاي معاصر نمايش داده ش��ود. بسیاري از اهل فكر 
و هنر از ديگر كشورها براي ديدن اين آثار به موزه هاي 
معاصر تهران مي آيند و موزه و گنجینه آن فرصتي براي 
تب��ادل فكري و فرهنگي بین ملت ه��ا و معرفي چهره 
ايران است.  او درباره نمايشگاه»پرويز تناولي و شیرهاي 
ايران« بیان كرد: نمايشگاه آثار »پرويز تناولي و شیرهاي 
ايران« مي تواند منش��أ مطالعات تاريخي، اسطوره يي و 
جامعه شناس��ي باش��د. پرويز تناولي با درك صحیح از 

موضوع ش��یر به اين نم��اد كه از قرن هاي 
گذش��ته تا ام��روز در فرهن��گ ما حضور 
داشته، پرداخته است و موضوع نماد شیر 
مي تواند می��دان پژوهش هاي فرهنگي و 

اسطوره يي باشد. 
وزير نیرو در ادامه اظهار كرد: ش��یر از 
سال هاي بسیار دور به عنوان نماد قدرت و 
ايس��تادگي و نماد ملي در كشور ما مطرح 
اس��ت و از س��وي ديگر اين نم��اد در آثار 
مذهبي ما هم جايگاه مهمي دارد. نماد شیر در فرهنگ 
ايراني- اسلامي اهمیت دارد و در بسیاري از آثار تاريخي 

از آن استفاده شده است. 
نمايشگاه»پرويز تناولي و شیرهاي ايران« كه از تیر 
ماه در موزه هنرهاي معاصر تهران آغاز ش��ده اس��ت تا 
هفتم ش��هريور ماه ادامه دارد. سرپرست موزه هنرهاي 
معاص��ر ته��ران در اين ديدار كتاب »ش��اهنامه ش��اه 
تهماس��ب«، كتاب »آثار خارجي و ايراني گنجینه موزه 
هنرهاي معاصر تهران« و كتاب آثار»نمايشگاه مسافران 

برلین و رم« را به وزير نیرو اهدا كرد.

اكران؛راهحلنجاتسينمايكودك
صاحبان آثار منتخب سي امین جشنواره 
فیلم هاي كودكان و نوجوانان اصفهان ضمن 
بیان اي��ن مطلب كه اك��ران، راه حل نجات 
س��ینماي كودك است خواس��تار آن شدند 
كه آثارش��ان بايگاني نشود.  اكران فیلم هاي 
كودك و نوجوان چند س��الي اس��ت كه به 
بزرگ تري��ن دغدغه فیلمس��ازان اين حوزه 
تبديل شده و از آنجا كه وضعیت اكران اين 
آثار نابسامان است، تهیه كنندگان هم تمايلي 

براي ساخت چنین آثاري ندارند. هر چند در يكي دو سال 
اخیر فیلم هايي همچون»مبارك«، »شاهزاده روم« و »دزد 
و پري« فروش به نس��بت خوبي در گیش��ه داشته اند اما 
س��ینماداران به دلیل س��ابقه ذهني كه نسبت به فروش 
ك��م آثار اين ح��وزه دارند باز هم تمايل��ي به نمايش اين 
فیلم ها ندارند. همین موضوعات علیرضا رضاداد، مش��اور 
ارشد ريیس سازمان سینمايي و دبیر سي امین جشنواره 
فیلم هاي كودكان و نوجوانان اصفهان را بر آن داشت تا در 
نشست اين جشنواره از راه اندازي يك گروه سینمايي براي 
نمايش اين آثار خبر بدهد؛ هر چند اين موضوع از يكي دو 
سال پیش در ذهن مسوولان و دست اندركاران اين حوزه 
بود و تلاش هاي نافرجامي هم براي شكل گیري آن صورت 
گرفته بود.  به گزارش مهر، علیرضا رضاداد در اين نشست 
بیان كرد:»ش��وراي سیاس��ت گذاري و راهبري سینماي 
كودك و نوجوان به دنبال شكل گیري گروه سینمايي است 

و در اين زمینه با ش��وراي صنفي جلساتي 
داش��ته ايم.« با وجود اين خیل��ي زود و در 
نشستي در اصفهان محمدمهدي حیدريان، 
ريیس س��ازمان سینمايي نمايش فیلم هاي 
ك��ودك را ض��روري عنوان ك��رد اما راه حل 
مشكل اكران آثار سینماي كودك و نوجوان 
را تشكیل چنین گروهي ندانست و بیان كرد 
كه بهتر اس��ت، سالن هاي س��ینمايي براي 
رفع اين موضوع بازس��ازي ش��وند. از اين رو 
طي روزهاي گذشته ابراهیم داروغه زاده، معاون ارزشیابي 
و نظارت سازمان س��ینمايي در نامه يي خطاب به ريیس 
شوراي صنفي نمايش خواستار فراهم آوردن شرايط براي 
اكران فیلم هاي منتخب س��ي امین جش��نواره بین المللي 
فیلم هاي كودكان و نوجوانان در تابس��تان شد.  او در نامه 
خود و با توجه به دغدغه و تاكید محمدمهدي حیدريان، 
ريیس سازمان سینمايي مبني بر تشكیل گروه سینمايي 
كودك و نوجوان و بازگشت فیلم هاي كودك به سبد اكران 
از همايون اسعديان، ريیس شوراي صنفي اكران خواست 
تا ش��رايط براي اكران فیلم هاي»شكلاتي« به كارگرداني 
سهیل موفق، »دزد و پري« به كارگرداني حسین قناعت، 
»قهرمانان كوچك« به كارگرداني حسین قناعت، »اسكي 
باز« به كارگرداني فريدون نجفي و »بیست و يك روز بعد« 
به كارگرداني محمدرضا خردمندان كه منتخب سي امین 

جشنواره بین المللي فیلم هاي كودكان و نوجوانان بودند. 

اخراجديپلماتهايامريكا
ازروسيه

نيويوركتايمز: 
ديپلمات   755 روسیه 
امريكاي��ي را اخ��راج كرد. 
ريیس جمه��وري روس��یه 
روس��یه  اينكه  بی��ان  ب��ا 
گزينه ه��اي زي��ادي براي 
تحريم ه��اي  ب��ا  مقابل��ه 
امري��كا دارد،  ضدروس��ي 
تصري��ح ك��رد: »ب��ه اين 
نتیجه دس��ت يافته ام كه 

اكنون زمان آن است به ايالات متحده نشان دهیم كه 
ما اقدامات آنها را بي پاسخ نمي گذاريم.«

پوتین با تاكید بر اينكه روابط مسكو-واشنگتن به 
اين زودي ها بهبود نخواهد يافت، افزود: »ايالات متحده 
كاملا بي دلیل به س��مت تخريب روابط دو كشور گام 
برداش��ته است.« اين تصمیم بعد از آن اعلام شد كه 
امريكا در روزهاي گذشته تحريم هاي تازه يي را علیه 
روس��یه وضع كرد. وزارت خارجه روس��یه پیش تر از 
امريكا خواس��ته بود تعداد ديپلمات ه��اي خود را تا 
 ماه س��پتامبر امسال به 455 نفر كاهش دهد. روسیه 
 دو روز پیش همچنین ب��ه امريكا اطلاع داده بود كه 
دو ساختمان ديپلماتیك امريكا را هم دراختیار خواهد 
گرف��ت. پس از اين اق��دام، وزارت امور خارجه امريكا 
اعلام كرد تصمیم روس��یه تاسفبار و غیرقابل توجیه 
است و امريكا شیوه هاي مقابله با آن را بررسي مي كند. 

والاستريتژورنال:
ب��ا  روزنام��ه  اي��ن 
انتش��ار عكس��ي از ارتش 
چی��ن، به افزاي��ش قدرت 
نظام��ي چی��ن پرداخت��ه 
اس��ت. ش��ي جین پینگ 
اي��ن  ريیس جمه��وري 
كش��ور، در يك سخنراني 
در نودمین سالگرد تشكیل 
ارتش، ب��ه نیروهاي ارتش 

گفته كه بايد به يك نیروي نخبه و قدرتمند تبديل 
ش��وند. اين درحالي است كه نیروهاي مسلح چین، 
يكي از بزرگ ترين نیروها در جهان شناخته مي شوند. 
با اين  حال اين كشور در حال برنامه ريزي براي رشد 
و افزايش قدرت نظامي است؛ اين برنامه ريزي شامل 
س��رمايه گذاري در فناوري و تجهیزات جديد مانند 
جنگنده هاي مخفي و ناوهاي هواپیمابر است. طبق 
گزارش ها، اين نخس��تین بار اس��ت كه چین در روز 
ارتش، يك رژه نظامي پس از انقلاب كمونیستي در 
1949 ديده است. چین چندين دهه است كه هیچ 
جنگ��ي را تجربه نكرده و دولت اص��رار دارد كه اين 
افزايش توان نظامي، به معناي خصومت طلبي نیست. 

مياميهرالد:
به دنبال خش��ونت هاي 
جري��ان  در  داده  روي 
انتخابات جنج��ال  برانگیز 
ونزوئ��لا و ش��ب پی��ش از 
آن، 11 نف��ر ازجمله يك 
انتخاب��ات به قتل  نام��زد 
دولت  مخالفان  رس��یدند. 
بر اين باورند كه نیكولاس 
م��ادورو ريیس جمه��وري 

سوسیالیس��ت ونزوئ��لا، قصد دارد ب��ا تغییر تركیب 
مجلس موسس��ان قانون اساس��ي اين كشور، قدرت 
خود را تحكیم بخش��د. به گزارش اين روزنامه، سفیر 
امري��كا در س��ازمان ملل متحد گفت ك��ه برگزاري 
انتخابات براي تشكیل مجلس موسسان قانون اساسي 
با نظارت دولت مادورو »گامي به سوي ديكتاتوري« 
است و ايالات متحده »دولت غیرمشروع« در كاراكاس 
را نمي پذيرد. اين انتخابات در ونزوئلا درحالي برگزار 
شد كه مخالفان آن را تحريم كرده بودند؛ مخالفان در 
پارلمان ونزوئلا صاحب اكثريت هس��تند.  كمیسیون 
انتخابات ونزوئ��لا مي گويد كه میزان مش��اركت در 
انتخابات روز گذش��ته اين كش��ور 41.5درصد بوده 
اس��ت. مخالفان، اما می��زان مش��اركت را در حدود 

12درصد اعلام كرده اند. 

كيوسك

تاريخنگاري

اعلان جنگ آلمان به روسيه در آغاز جنگ جهاني اول
دو روز پ��س از حمله اتريش به صربس��تان و آغاز 
جنگ جهاني اول در 28 جولاي 1914میلادي، دولت 
روس��یه اعلام داشت كه از اس��تقلال و تمامیت ارضي 
صربس��تان در مقاب��ل اتريش حمايت خواه��د كرد. از 
اين رو، در 31 جولاي همین س��ال، كش��ور روسیه و 
اتريش، هر دو اعلام بس��یج عمومي كردند. روز بعد در 
اول آگوست 1914میلادي، آلمان كه مترصد فرصتي 
براي آغاز جنگ با روسیه و توسعه قلمرو امپراتوري خود 
به طرف ش��رق بود به روسیه اعلان جنگ داد و قريب 
4 میلیون سرباز را براي جنگ بسیج كرد. اين جنگ 4 
س��ال به طول انجامید و 16 كشور جهان، بیش از 65 
میلیون نفر را بسیج كرده بودند. تلفات اين جنگ بیش 
از 8 میلیون كش��ته و میلیون  ها زخمي برآورد شد. در 
جنگ جهاني اول، سراس��ر اروپا و بخش  هايی از جهان 

عرصه زد و خورد نظامي بود. 
جنگ جهاني اول از برجسته ترين رخدادهاي تاريخ 
بشر است و به گونه مستقیم و غیرمستقیم نقش بزرگي 
در تعیین تاريخ سده بیس��تم داشته است. اين جنگ 
پايان چندي از نظام هاي پادش��اهي اروپ��ا را رقم زد و 
مايه نابودي 4 دودمان پادش��اهي هابس��بورگ، هوهن 
تسولرن، عثماني و رومانوف به ترتیب در امپراتوري هاي 
اتريش-مجارستان، آلمان، عثماني و روسیه تزاري شد. 
بیش��تر تاريخ نگاران باور دارند كه شكست ديپلماسي 
پ��س از جن��گ و تحمی��ل غرامت ه��اي تحقیرآمیز 
براس��اس بند گناه »معاهده ورساي« به آلمان و ديگر 
دول شكس��ت خورده مايه پرورش نازيس��م در آلمان و 

زمینه ساز آغاز جنگ جهاني دوم شد. همچنین ناديده 
گرفت��ن ايتالیا و ژاپن از س��وي قدرت هاي بزرگ تر در 
تقس��یم غرامت ها از دلايل رشد فاشیس��م در ايتالیا و 

حمله ژاپن به منچوري دانسته مي شود. 
اين جنگ همچنین زمینه را براي انقلاب روس��یه 
مهیا كرد؛ امري كه بر آينده جهان تاثیر گذاش��ت و از 
چین تا كوبا به انقلاب هاي سوسیالیستي دامن زد و از 
سويي زمینه ساز تبديل شوروي به يك ابرقدرت جهاني 

شد كه آغاز جنگ سرد با امريكا را در پي داشت. 

در خاورمیان��ه با نابودي امپراتوري عثماني كش��ور 
نويني به ن��ام »تركیه« پايه گذاري ش��د و سرپرس��تي 
موقت مناطق عرب نش��ین تحت حكومت اين كشور تا 
زمان اس��تقلال آنها بین بريتانیا و فرانسه تقسیم شد. با 
فروپاشي امپراتوري اتريش-مجارستان در اروپاي مركزي 
كش��ورهاي تازه يي همچون چكس��لواكي و يوگسلاوي 
پديد آمدند و كش��ور لهس��تان با پیون��د بخش هايي از 
خاك امپراتوري هاي آلمان، روسیه و اتريش-مجارستان 

استقلال خود را پس از دو قرن بازيافت.
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